
جشنوارهدورزدنپروتکلها
 با وجود افزایش 64درصدی آمار بستری  کرونا، جشنواره های 

فیلم و تئاتر با حداقل رعایت پروتکل ها برگزار می شوند
 کنترلی   روی واکسینه بودن یا بیماربودن افراد شرکت کننده 

در جشنواره های فرهنگی صورت نمی گیرد
5

 هیچ وقت 
به خاطر جشنواره و 
جایزه کار نکرده ام

کشتی ایران مثل 
چاه نفت می ماند

پای صحبت های محمدرضا 
علیمردانی، بازیگر، دوبلور و خواننده، به 
بهانه حضور متفاوتش در جشنواره فجر

منصور برزگر که در 7دوره المپیک 
مربی تیم ملی بوده، از وضعیت این 

روزهای کشتی می گوید
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تجدید میثاق روسای 
قوای مجریه و قضاییه 

با آرمان های امام ره
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یادداشت
مهدی چمران؛ رئیس شورای اسلامی شهر تهران

پیروزی انقلاب اسلامی مهم ترین حادثه این قرن بود. 
تحرک و تحولی که انقلاب در منطقه و جهان به وجود 
آورد، اتفاق جدیدی بود و نتیجه آن را هم به صورت تقابل ایران و آمریکا می بینیم. 
ایران روزی شبیه مستعمره آمریکا بود و آمریکا هرکاری که می خواست، در ایران 
انجام می داد؛ حتی به شاه ایران دســتور می داد و سیستم دولتی را دچار تغییر 
می کرد. چنین ابرقدرتی در دنیا، اکنون در مقابل ایران مســتاصل شده است 
و 2کشور اکنون در تقابل با هم هســتند. اینکه بعد از جنگ جهانی دوم برای 
نخستین بار یک پایگاه آمریکایی مورد حمله قرار گرفت هم یکی از مسائل مهم 
تاریخ است. اینکه ما پایگاه عین الاســد را موشک باران و تخریب کنیم یا پایگاه 
اطلاعاتی آمریکا را در کردســتان عراق منهدم کنیم، دستاوردهای بزرگی بود 
که کمتر هم درباره آن صحبت شــد. البته خیلی به ما ظلم شده و سختی های 
زیادی کشیده ایم اما همین قدرت نمایی که جمهوری اسلامی کرده است و ایران 
تا این حد در مقابل این قدرت جهانی ایستاده ، یکی از مهم ترین دستاورد های 

تاریخ است.
من از نظــر اجتماعی برای یک موضــوع دیگر هم درخصوص دســتاوردهای 
انقلاب اسلامی اهمیت قائل هستم و آن فرمان بســیار زیبای امام است که در 
روز 9اردیبهشت1358 صادر شد. موضوع آن آغاز نوشتن قانون شوراها بود. در 
آن روزهای بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بحث شورا ها خیلی داغ بود. حضرت 
امام هم خود مبتکر این راه مشــورت طلبی و به کارگیری مردم در امور داخلی 
خودشان شــد. امام فرمان 9اردیبهشت را برای مســائل داخلی و محلی مردم 
صادر کردند تا مردم هر محله، هر منطقه، هر شهر و هر روستا بتوانند  خودشان 
سرنوشت خودشان را تعیین کنند. تأکید هم کردند که مردم به مصالح خودشان 
و نیازهای خودشــان داناتر  هســتند تا اینکه دیگران از جای دیگری برای آنها 
تصمیم بگیرند. این مبنا و پایه  شورا ها شد که امام دستور دادند قانون شورا ها را 
تدوین کنید و به شورای انقلاب بدهید. البته این قانون به مجلس رفت و در تیرماه 
سال65 به تصویب رسید و آن قانون هم در ســال75 تغییر کرد و قانون رسمی 
شورا ها شد. متأســفانه این قانون در تصویب های مجدد از روح فرمان حضرت 

امام فاصله گرفت.
آن چیزی که حضرت امام پیش بینی کرده و دستور داده بودند، واگذاری امور 
محلی به مردم محلی بود؛ اما هنوز هم به شــکل دقیق و کامل محقق نشــده 
است. می بینیم که در مجلس شورای اســلامی بحث مدیریت واحد شهری را 
مطرح می کنند و هنوز هم به تصویب نرســیده است؛ یعنی ما گام ها و سال  ها 
از فرمان حضرت امام عقب هســتیم. همه تأکید من بر عظمت روحی و درک 
عجیب حضرت امام است که این موضوع را در آن موقع، به این صراحت بیان 
و راهنمایی می کنند اما هنوز بعد از ســال ها تحقق نیافته است. ما می بینیم 
که خیلی از کشور های دیگر به این ســو رفته اند و اظهار موفقیت می کنند که 
امور محلی را به خود مردم محل سپرده اند. حالا این محل می تواند یک روستا، 
شهر کوچک یا شهر بزرگ باشد اما خود مردم محلی باید امور خود را به دست 
بگیرند. باید این تفکر به وجود بیاید که مســائل کلی کشــور، مسائل سیاسی 
عمده و روابط ما با کشور های خارجی در مجلس شورای اسلامی مطرح شود و 
مدیریت امور محلی مردم، به خود مردم سپرده شود که نتیجه آن همین تولد و 
آغاز به کار شورا هاست. متأسفانه قانونی که الان وجود دارد، آن مدیریت شهری 
کامل نیست. درصورتی که فرمان حضرت امام دستاوردی بزرگ برای انقلاب 

به شمار آمده و نشانه روشنی از آینده نگری حضرت امام 
داشت؛ اما ما هنوز هم نتوانســتیم آن را به خوبی پیاده 

کنیم و همین هم نشان می دهد که چقدر دستور عمیقی بوده است.

 فاصله گیری قانون شوراها 
از روح فرمان امام ره

سرمقاله
محسن مهدیان؛ مدیرعامل

حضرت امام فرمودند مردم ایران در عصر حاضر بهتر 
از ملت حجاز در عصر رسول الله)ص( و کوفه و عراق 

در عهد امیرالمومنین)ع( وحسین بن علی)ع( است. 
امام تعارف نداشتند. فقیه عارف نیز اهل اغراق نیست. حرف ذوقی و شطحیات 
نیز نمی گوید. حقیقی می دیدند که فرمودند :»با جرأت مدعی ایم ... ملتی مثل 

ملت ایران در تاریخ ثبت نشده است.«
اما چه دیدند؟ چرا چنین گفتند؟

پاسخ ساده است. هرچند همین پاسخ ساده را بعد از 40سال هنوز نتوانسته ایم 
دقیق تبیین کنیم. پاسخ این است که انقلاب57 برآمده از یک انقلاب درونی و 
برآمده از تحول بود. ابتدا انقلاب انفسی صورت گرفت و بعد انقلاب آفاقی. انقلاب 

درونی مردم بود که انقلاب سیاسی57 را رقم زد. 
زمان امیرالمومنین)ع( مردم بیعت کردند چون از ظلم و ســتم گریزان بودند. 
اما تاب عدالت علی)ع( را نیز نداشتند. لذا امام فرمود: علی را رها کنید و دنبال 

دیگری بروید. ... فرمود من فردای جامعه شما را می بینم با چهره متلون.
اما مردم ایران ابتدا قیام درونی کردند. عزت نفس یافتند و احســاس کرامت 
درونی پیدا کردند. ارزش های انقلاب و مطالبه عدالت و آزادی  بر اســاس این 

تحول درونی شان شکل گرفت. اینچنین شد که در تاریخ جلوه کردند. 
اما غرض اینجا نیست. این مقدمه را مرور کردم تا این ادعا که:»مردم امروز ما از 

بهمن57 انقلابی تر هستند؟« را شرح دهم.
انقلابی گری چیســت؟ مردم در بهمن57 برای تحقق آرمان ها قیام کردند. اما 
خواستن یک مرحله است و ایستادن و 40سال برایش هزینه دادن بسیار فراتر. 
مردم آنچه را در بهمن57 تاسیس کردند امروز تثبیت کردند. تثبیت به مراتب 

فراتر از تاسیس است. 
انقلابی گری را باید در نسبت مقاومت و ایستادگی دید. نباید در شاخص های 
ظاهری متوقف شــد. رشــد معنویت را باید در میزان مقاومــت مردم مقابل 
هجمه های اهریمنی دید. این شاخصی است که اغلب مورد توجه قرار نمی گیرد 
و عده ای ظاهرگرا، معنویت و انقلابی گری را ایستا و نقطه ای ارزیابی می کنند. 

تحلیل نقطه ای یعنی مقایسه امروز با سال57 بدون اینکه شرایط جامعه تحلیل 
شود. اساسا تقوای جامعه را باید در حرکت تحلیل کرد. مثل شناگری که خلاف 
جریان آب حرکت می کند. برای اینکه تقوا را تحلیل کنیم باید شرایط و هجمه 
دشمن و قدرت شیطان را هم در نظر گرفت. امروز مردم به مراتب انقلابی ترند 
چون تحول درونی ســال57 را با مقاومت و ایستادگی حفظ کرده اند و توسعه 
داده اند و در جان شــان تثبیت کرده اند. این قدرت دیگر شکستنی نیست. این 

دارایی را نباید دست کم گرفت.

 چرا  جامعه امروز
 انقلابی تر از 57 است؟
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 ایرانی ها در دی ماه 
چقدر با شاپرک، 

تراکنش  انجام داده اند؟

براساس تازه ترین گزارش اقتصادی 
شــاپرک،  ســوی  از  منتشرشــده 
مجموع تعــداد تراکنش هــای انجام 
شده شاپرک در دی ماه سال جاری به 
۳۰۹۴ میلیون عدد رسیده که ارزش 
این تراکنش هــا در مجموع به بیش 

از ۶۲۶ هزار میلیارد تومان می رسد.

626هزار میلیارد تومان 
مبلغ تراکنش های شاپرکی در دی ماه

کاهش در تعداد 

کاهش در ارزش ریالی

%5.23

%6.16

3094میلیون عدد 
 تعداد تراکنش های انجام شده 

در دی ماه سال جاری
 سهم کارتخوان های فروشگاهی 

در تراکنش های دی ماه

%91.33

%3.43
 سهم ابزارهای پذیرش موبایلی

در تراکنش های دی ماه

%5.24
 سهم ابزارهای اینترنتی
در تراکنش های دی ماه

۷۸۶ هزار تومان
متوسط مبلغ هر تراکنش  

در ابزار پذیرش موبایلی

47میلیون و 609هزار تومان 
متوسط مبلغ هر تراکنش در ابزار 

پذیرش اینترنتی

۵۵میلیون و 363هزار تومان 
متوسط مبلغ هر تراکنش برای 

کارت خوان های فروشگاهی

% ۸۷.۸۴
خرید کالا و خدمات

% 7.74
پرداخت قبض و خرید 

شارژ تلفن همراه

% 4.41
مانده گیری

%92.۷۶
تراکنش موفق 

%۷.2۴
تراکنش ناموفق 

 تهرانگردی 
با 20اتوبوس ویژه

سیاست شکست خورده 
مقصرنمایی ایران

قیمت برنج ایرانی باز هم قد کشید 

آمریکایی ها با ادامه فرافکنی  پیرامون مذاکرات هسته ای در 
وین، می کوشند از اجرای تعهدهای خود شانه خالی کنند

95هزار تومان  قیمت هر کیلو از گران ترین برنج ایرانی است

صفحه2

صفحه4

صفحه6

نقشه مأموران قلابي براي 
سرقت گوشي هاي لوكس

 پشت پرده سرقت 89 گوشي گرانقیمت 
یکي از کارکنان شرکت بود

 اتوبوس هایی  با شمایل ویژه 
به حرکت درمی آیند تا گردشگران را به  مقاصد و 
جاذبه های گردشگری برسانند

3

ادامه 
در صفحه3

میلاد با ســعادت امــام محمد باقر )ع( و حلــول ماه رجب را تبریــک می گوییم

جایگاه ایران در 
تجارت با همسایه ها
همشهری نبض داد و ستد تجاری 

منطقه را رصد کرد
صفحه4

ویژه نامه   امروز

%10
سود فروش برنج 

مغازه داران  
است.

سود عمده فروشی 
و بنکداری برنج

 است.

%2

 برنج های ایرانی 
در انبارهای شخصی 

دپو شده است.

%۸0
قیمت برنج کشت 

دوم در روزهای اخیر 
افزایش یافته است.

%۷ ۸00
هزار تن 
 برنج امسال 
وارد کرده ایم.

گفت وگو با 
بهروز شعیبی
به بهانه نمایش فیلم 

»بدون قرار قبلی«

همراه با یادداشت هایی از :
 خسرو دهقان  شاهین شجری کهن  سحر عصرآزاد

 امید نجوان  مسعود میر  ندا آل طیب  احسان زیورعالم

بیدار شو آرزو!

با هاشم پور عاشق 
سینمای اكشن شدم

نگاهی به فیلم »شهرک« ساخته علی حضرتی

گفت و گو  با کارگردان فیلم »لایه های دروغ«

کاظم دانشی
کارگردان فیلم 

»علف زار«  از سختی 
 ساخت فیلم از یک 

بحران اجتماعی می گوید 

نمی دانم این روزها كه به دلیل تــرس از ابتلا به ویروس 
كرونا آموزش مدارس به صورت آنلاین و نیمه حضوری 
انجام می شــود، وضعیت كلاس های ادبیات و نحوه 
انشاء نوشتن بچه ها چگونه اســت و چه كیفیتی 
دارد اما در دوران تحصیل ما شکل جالب و خاصی 
از انشاءنویسی رواج داشت كه هر از چند گاهی به 
اشکال مختلف بروز می كرد و از آنجا كه در دوره های 
مختلف توسط بعضی دانش  آموزها به تکرار و لوث و 

حضیض كشیده می شد...

فیلم اكشن »لایه های دروغ« نخستین ساخته 
رامین سهراب اســت كه این كارگردان جوان 
امید زیادی به موفقیت آن بسته است. با سهراب 
درباره این فیلم و مسیری كه برای ساخت آن 

طی كرده گفت وگو كردیم.

 نقد من بیشتر 
به مردم 
است

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper
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»مردم بــاوری« و »اجرای عدالت« 
شــاخصه های  مهم تریــن  از 
انقاب اســامی با رهبری حضرت 
امام خمینــی)ره( بود که در تجدید 
میثاق روســای قوای مجریه و قضاییه با آرمان های 
بلند بنیانگذار جمهوری اسامی ایران، بار دیگر مورد 

تأکید رئیس جمهور و رئیس قوه قضاییه قرار گرفت.
دیروز و همزمان با دومیــن روز از دهه مبارک فجر 
سیدابراهیم رئیسی و اعضای هیأت دولت و همچنین 
غامحسین محســنی اژه ای و مســئولان عالی قوه 
قضاییه با حضــور در حرم امام خمینــی)ره( با نثار 
تاج گل و قرائت فاتحه، ضمــن ادای احترام به بزرگ 
معمار انقاب اسامی ایران، بار دیگر با آرمان های امام 

خمینی)ره( تجدید بیعت کردند.
رئیس جمهور دراین مراســم با تأکید بر اینکه دولت 
مردمی براســاس »مردم باوری« و »اجرای عدالت« 
به دنبال رفع مشــکات اســت، گفت: نجات کشور، 
رفع مشــکات و رونق زندگی مردم در گرو پیمودن 
خط نورانی امام)ره( اســت. در مکتب امام بزرگوار، 
توجه به مردم، اصل محوری اســت و مــا در دولت 
مردمی موفقیت خود را در حضور و مشــارکت مردم 
تعریف کرده ایم و بر این اساس به دنبال رفع مشکات 

هستیم.
رئیســی با بیان اینکه توکل به خــدا و همراه کردن 
مردم ۲ اصل مهم در حرکــت مصلحانه امام بزرگوار 
بود، افزود: نگاه امام راحل به مردم نگاه تشــریفاتی و 
سیاسی مصطلح نبود، بلکه ایشان به حضور، مشارکت 
و قدرت مردم باور داشتند، لذا تأکید امام)ره( بر توجه 
به فقرا و کوخ نشینان و خواست مردم، نشأت گرفته از 

یک باور عمیق بود.
وی تصریح کرد: براســاس دیدگاه امام راحل نسبت 

به توجه به مردم، در هر عرصه ای که به مردم میدان 
داده شده، در آن عرصه شاهد موفقیت و پیروزی های 
چشمگیر هســتیم و در بخش هایی که بعضا مشکل 
وجود دارد، به خاطر آن است که اهمیت چندانی برای 

حضور مردم تعریف نشده است.

ضرورت های تحول خواهی عادلانه
رئیس جمهور همچنین تأکید کرد: براساس آموزه های 
مکتب امام راحل، مهم ترین اصل در تحول و اجرای 
عدالت با حضور مردم شکل می  گیرد و پیام میثاق با 
امام راحل و شــهدای گرانقدر توجه به مردم باوری و 
پیگیری اجرای عدالت در جامعه است و توجه به این 

موضوع در دولت مردمی، محوریت دارد.
وی با بیان اینکه تأکید بر اجــرای عدالت در حرف و 
سخن آسان اســت، اما در عمل کار راحتی نیست، 
افــزود: میدان اجــرای عدالــت نیازمند مــردان و 
زنانی اســت که خود انســان های عادلی باشند و از 
محوری ترین نکات تحول خواهی عادلانه در جامعه آن 
است که افراد عادل باشند، قانون عادلانه ای در دست 

داشته و داوری عادلانه ای انجام دهند.
رئیس جمهور پس از حضــور در مرقد امام راحل، در 

جمع خبرنگاران نیز حاضر شد و با بیان اینکه با وجود 
خواست دشمنان، کشور رو به پیشرفت است، گفت: 
امیدوارم بتوانیم با کمک خداوند و اســتمداد از روح 

شهیدان وضعیت امروز کشور را متفاوت کنیم.
رئیسی همچنین با تأکید بر اینکه امام خمینی)ره( به 
خدا توکل و به توانایی  های مردم توجه داشتند، ادامه 
داد: امام راحل به داشته ها و ظرفیت های فراوان کشور 
باور داشتند و شرط موفقیت را انسجام و حفظ وحدت 
می دانستند همانطور که امروز انسجام و وحدت میان 
مردم و مسئولان، همه اقوام و ملت، شرط موفقیت در 

همه عرصه هاست.

لزوم رفع مشکلات مردم
رئیس قــوه قضاییه نیز پــس  از تجدیــد میثاق با 
آرمان های امام راحل، نســبت به  تقویــت ۲ حوزه 
عدالت گستری و مردم محوری تأکید کرد. غامحسین 
محسنی اژه ای با تأکید بر اینکه امام خمینی)ره( برای 
تحقق و گسترش عدالت قیام کردند، گفت: ما نیز باید 
پیوسته در مسیر عدالت گستری ثابت قدم باشیم و رفع 
مشکات مردم به ویژه مستضعفان و محرومان را در 

اولویت قرار دهیم.

وی با اشــاره به وجوه تمایزبخــش انقاب حضرت 
امــام )ره( بــا ســایر انقاب هــای رخ داده در دنیا، 
عنوان کرد: انقاب حضرت امام)ره( در شاخصه ها و 
ویژگی های متعددی ازجمله هــدف، انگیزه و روش 
با سایر انقاب ها متفاوت بود و بر آنها رجحان داشت 
و این ارجحیــت و تفوق به واســطه خداگونه بودن و 

مردمی بودن انقاب امام بود.
محسنی اژه ای با بیان اینکه برای بزرگداشت و تجلیل 
راه و انقاب امام )ره( باید نســبت به ارزش هایی که 
حضرت امام خمینــی)ره( به تأســی از آنها، انقاب 
اسامی را رقم زد، وفادار باشیم، یکی از این ارزش ها 
را تحقق حداکثری عدالت اجتماعی دانست. رئیس 
قوه قضاییه مردم باوری را از دیگر شاخصه های ممتاز 
انقاب اسامی به رهبری حضرت امام خمینی)ره( 
دانست و گفت: امام عظیم الشــأن ما مردم را محرم 
می دانستند و بسیاری از امور را با متن مردم درمیان 
می گذاشــتند؛ در منظومه فکری و سیاسی حضرت 
امام خمینی)ره(، صداقت با مردم، شــرط اساســی 
حکمرانی مطلوب بود. محســنی اژه ای تصریح کرد: 
حضــرت امام خمینــی)ره( که در برابــر امت خود، 
مردم خــود، رزمنــدگان، مســتضعفان، محرومان 
و ایتام درنهایــت فروتنی و تواضع بودنــد، در برابر 
ظالمان و گردنکشــان بین المللــی در اوج اقتدار و 
صابت عمل می کردند و مســتکبران غربی و شرقی 
را هیچ می انگاشــتند. رئیس قوه قضاییه با تأکید بر 
اینکه اســامی بودن و مردمی بودن در ذات انقاب 
امام)ره( بود، اضافه کرد: حضــرت امام خمینی)ره( 
همواره می فرمودند که پشتیبان ولی فقیه باشید تا به 
مملکت و انقاب آسیبی وارد نشود، لذا ما نیز در مقام 
بزرگداشــت و تکریم امام باید تبعیت از ولی فقیه را 

سرلوحه اعمال و رفتار خود قرار دهیم.

پیمان ناگسستنی با »مردم« و »عدالت«
 رؤسای قوای مجریه و قضاییه در دومین روز از دهه فجر با آرمان های بلند بنیانگذار جمهوری اسامی ایران  تجدید میثاق کردند

آمریکا و سیاست شکست خورده 
»مقصرنمایی ایران«

با وجــود اینکه ناظــران بین المللی 
معتقدنــد مذاکــرات هســته ای 
جمهوری اســامی ایــران و 1+4 در 
وین به پیشرفت های قابل توجهی دست پیدا کرده و 
اکنون زمان برای تصمیم گیری سیاسی در واشنگتن 
در زمینه انجام تعهدهای برجامی اش در قبال ایران 
فرارســیده، اما به نظر می رســد آمریکایی ها با ادامه 
فرافکنی ها در این حوزه، می کوشند از اجرای تعهدات 

خود شانه خالی کنند.
رویکــرد متناقــض آمریکایی هــا در مواجهــه با 
گفت وگوهای هســته ای در وین در روزهای اخیر در 
مواضع مقام های مختلف این کشور نمود یافته است 
و می کوشند توپ مذاکرات را به زمین ایران بیندازند 
و با شانه خالی کردن از بار مسئولیت خود، چنین القا 
کنند که »اگر ایران تصمیم های سیاسی مهمی بگیرد، 

امکان رسیدن به توافق وجود دارد.«
این درحالی اســت کــه به نظر می رســد اختاف  ها 
پیرامون احیــای توافق هســته ای ۲015 در دورن 
ایالات  متحده بیش  از گذشــته درحال عیان شــدن 
اســت. درچنین شــرایطی بود که در روزهای اخیر 
رئیس دمکــرات کمیته روابط خارجی ســنا ضمن 
مخالفت با مذاکرات وین، از دولت بایدن خواســت 
تحریم  علیه ایران و شــرکت هایی که با ایران تعامل 
دارند، را تشدید کند.باب منندز در جلسه ای در کنگره 
ضمن ابراز نارضایتی از افزایــش واردات نفت ایران 
ازسوی چین اعام کرد که این کشور در سال گذشته 
۳50 تا ۶50هزار بشــکه نفت خــام در روز از ایران 
خریداری کرده که معادل انتقال 10میلیارد دلار به 
ایران می  شود؛ موضوعی که سناتور دمکرات آن را در 

تناقض با تحریم های فعلی می داند.
منندز از طرف های مذاکره کننده و اتحادیه اروپا نیز 
خواســت تا تحریم هایی را علیه جمهوری اسامی 
ایران وضع کنند؛ »ما گروه 1+5 را ترغیب می کنیم 
تا براســاس پارامترهای برجام، مکانیسم ماشه برای 

اجرای تحریم ها علیه ایران را فعال کنند.« 

اثبات حسن نیت ایران
تــاش آمریکایی ها برای به انحراف کشــاندن روند 
مذاکــرات هســته ای در ویــن درحالی اســت که 
جمهوری اســامی ایران همواره بــر مواضع اصولی 
و قانونــی خود در ایــن عرصه تأکیــد و اعام کرده 
ایالات متحده باید نسبت به رفع تحریم های ظالمانه 
علیه ملت ایران پایان دهد، آن وقت است که راه برای 
احیای توافق هسته ای ۲015 گشوده می شود. ازسوی 
دیگر جمهوری اسامی ایران با تسهیل فعالیت های 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، حسن نیت خود را در 
زمینه صلح آمیز بودن فعالیت هایش در این حوزه به 
اثبات رسانده است؛ موضوعی که در تازه ترین گزارش 

این نهاد بین المللی نیز نمایان است.
آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش جدید خود 
از تحول دیگری در برنامه هســته ای ایران خبر داد 
و اعام کرد ایران قصد دارد قطعات ســانتریفیوژ را 
به جای تســای کرج، در اصفهان تولید کند. با توجه 
به این گزارش، ایران به این نهــاد بین المللی اطاع 
داده اســت که قصد دارد تا به تولید لوله های روتور 
و Bellows )قطعات میانی میــان لوله های روتور( 
ماشین های سانتریفیوژ در مکان جدیدی در اصفهان 

بپردازد.
محمدرضا غایبی، سرپرســت نمایندگی دائم ایران 
در آژانس بین المللی انرژی اتمــی در این زمینه در 
گفت وگو با رســانه ها با تأکید بر اینکه ایران نظارت 
آژانس بــر تولید قطعات ســانتریفیوژ را تســهیل 
کرده است، گفت: ایران به آژانس اطاع داده قصد دارد 
تولید قطعات ســانتریفیوژ را به جای مجتمع تسای 
کرج، در مجموعه جدیدی در اصفهان تولید کند که 

هنوز آغاز نشده است.
همچنین آژانس هم قادر خواهد بود موازین نظارتی 
خود را بر این اساس تنظیم کند؛ هرچند که اطاعات 
مربوط به این نظارت نزد ایران باقــی خواهد ماند و 
آژانس تا زمانی که ایران تعهدهای هسته ای خود تحت 
برجام را ازسر نگیرد، به آن دسترسی نخواهد داشت. 

دهه فجر

یادداشت

توده های بصیر؛ نخبگان بصیر
عوامل متعددی در پیروزی انقاب اسامی نقش داشته اند 
که بدون شــک تجمیع همه آنها در یک زمان موجب شد 
تا انقاب باشــکوه ملت ایران در ۲۲بهمن ماه 1۳57 به ثمر 
بنشیند. فقدان هرکدام از آنها کافی بود تا پیروزی انقاب را 
برای سالیان متمادی به تأخیر بیندازد و معلوم نبود که آیا در 
فرصتی دیگر، امکان تکرار شرایط و تجمیع همه عوامل در 

کنار یکدیگر ممکن بود یا خیر.
در این میان عنصر بصیرت و زمان شناسی بدون شک یکی از 
مهم ترین عواملی بود که زمینه ساز موفقیت خیزش بزرگ 
ملت ایران شــد. وجود این خصوصیت هم نزد مردم و هم 
نزد رهبری و نخبگان عاملی بود که تا در شرایط حساس و 
بحرانی انقاب، بهترین تصمیم ها به موقع گرفته شود و کار 

را بر رژیم دست نشانده پهلوی سخت کند.
حکیم انقاب اسامی می  فرماید که »در عصر روز هجدهم 
بهمن ماه سال 57 در تهران حکومت نظامی اعام شد. امام به 
مردم فرمود به خیابان ها بریزید. اگر امام در آن لحظه چنین 
تصمیمی نمی گرفت، امروز محمدرضــا در این مملکت بر 
ســر کار بود؛ یعنی اگر با حکومت نظامی ظاهر می شدند و 
مردم در خانه هایشان می ماندند، اول امام و ساکنان مدرسه 
رفاه و بعد اهالی بقیه مناطــق را قتل عام و نابود می کردند. 
500هزارنفر را در تهران می کشــتند و قضیه تمام می شد. 
چنان که در اندونزی یک میلیون نفر را کشتند و تمام شد؛ 
امروز هم آن آقا برسر کار است و شخصیت خیلی هم آبرومند 
و محترمی است! آب هم از آب تکان نخورد! اما امام در لحظه 
لازم تصمیم لازم را گرفت.« معظم لــه از این ماجرا نتیجه 
می گیرد که »اگر خواص امری را تشــخیص دادند، به موقع 
و بدون فوت وقت عمل کننــد، تاریخ نجات پیدا می کند.« 

)75/۳/۲0(
این تنها گوشــه ای از بصیرت حکیمی اســت که هدایت 
نهضت اسامی ملت ایران را برعهده گرفت و با هوشمندی 
تمام توانست گام  به  گام انقاب را طراحی کرده و مدیریت 
کند و اراده ملت ایران را برتر از اراده استکبارجهانی بنشاند. 
بدون شک بدون وجود بزرگمرد تاریخ ایران زمین، پیروزی 
بر حکومت دست نشانده ای که تمام قد مستظهر به حمایت 
امپریالیسم های عالم بود، ممکن نبود. همانطور که بسیاری 
از ملت های دربند نتوانســتند از زیر یوغ اســتعمار بیرون 
آیند و همچنــان در منظومه قدرت های ســلطه گر جهان 
تعریف می شوند و بهره ای از استقال سیاسی و اقتصادی و 

فرهنگی ندارند.
بصیرت رهبری و خواص آنگاه کامل می شود که توده های 
جامعه نیز از بصیرتی مشابه امام خویش برخوردار بوده و به 
نقش تاریخی خود عمل کنند. در ایــن میان بصیرت عوام 
ابعاد مختلفی دارد که شــرط لازم آن شناخت خواص اهل 
حق و حرکت کردن پشت سر آنان و جدا نشدن از پرچمدار 
جهاد و مبارزه اســت. چنین پیوندی بدون شک رمز مهم 
عدم شکســت جریان حق در طول تاریخ اســت. چه بسیار 
مردمانی که نتوانســتند رهبر نجات بخــش زمانه خود را 
بشناســند و حول محور او گردهم آیند و سرنوشت خود را 
تغییر دهند، اما ملت ایران به خوبی توانست این تشخیص را 
داده و حضرت امام خمینی)ره( را به رهبری برگزیند و کار 

انقاب را با هدایت او به پیش ببرد.
شرط کافی در بصیرت عوام، شــناخت دشمن و آگاهی از 
سناریوهای آن و عدم تبعیت از آنان است. تعبیری که رهبری 
معظم انقاب از آن تحت عنوان »جهــاد کبیر« یاد و آن را 
یکی از شاخص  های انقابی گری معرفی کردند و فرمودند: 
»در بین جهادها جهادی هســت که خدای متعال در قرآن 
آن را »جهاد کبیر« نام نهاده: وَ جاهِدهُم بهِ  جِهادًا کبیرًا؛ در 
سوره  مبارکه  فرقان اســت؛ »بهِ« یعنی به قرآن، »جاهِدهُم 
بهِ« یعنی به وسیله  قرآن با آنها جهاد کن؛ جِهاداً کبیرًا... فَا 
تطُِعِ الکافرِینَ وَ جاهِدهُم بهِ  جِهادًا کبیرًا؛ از مشرکین اطاعت 
نکن. اطاعت نکردن از کفار همان چیزی اســت که خدای 
متعال به آن گفته جهاد کبیر... اطاعــت یعنی چه؟ یعنی 
تبعیت؛ تبعیت نکن. تبعیت نکردن در کجا؟ در میدان های 
مختلف؛ تبعیت در میدان سیاســت، در میدان اقتصاد، در 
میدان فرهنگ، در میدان هنــر. در میدان های مختلف از 
دشمن تبعیت نکن؛ این شد جهاد کبیر« با چنین شناختی، 
دیگر بصیــرت جامعه به اوج رســیده و در پیوند با بصیرت 
نخبگان، ارکان جامعه آنچنان استحکامی پیدا خواهد کرد 

که دیگر هیچ توفانی نخواهد توانست آن را متزلزل کند.
رمز بقــا و حیات 4۳ســاله جمهوری اســامی بــا وجود 
هجمه های ســنگین اردوگاه دشــمنان بــرای براندازی، 
همین بصیرت است که نزد ملت ایران نهادینه شده و امروز 
نیز شــرط تداوم آن حفظ و تقویت آن است و بزرگداشت 
دهه فجر، فرصتی بــرای بازخوانی همین عوامل اســت و 
چراغ هدایتی پیش روی نســل جوانی که آینده ساز کشور 

خواهد بود.

وداع باشکوه با فقیه عالی مقام 

مراسم تشییع پیکر آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی)ره(، 
صبح دیروز با حضور پرشــکوه مردم قم، علما و روحانیان، 
مســئولان و چهره های ملی و دینی برگزار شد و مردم این 
شهر، وداعی فراموش نشدنی با این مرجع عالی مقام داشتند.

به گزارش ایرنا، حجت الاسام والمسلمین محمدی گلپایگانی، 
مسئول دفتر رهبرمعظم انقاب اسامی، آیات عظام سبحانی، 
اعرافی، کعبی، شــب زنده دار، سردار ســامی فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقاب اسامی و حجت الاسام والمسلمین 
منتظری، دادستان کل کشور ازجمله شخصیت های حاضر 
در مراســم تشــییع آیت الله صافی گلپایگانــی)ره( بودند. 
پیکر ایــن مرجع تقلید گرانقــدر، در میان اجتماع بســیار 
مشایعت کنندگان و با فریادهای »الله اکبر«، »لااله الاالله«، »یا 
حسین)ع(« و »یا زهرا)س(« از مسیر خیابان 1۹دی، به سمت 
بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س( تشییع و پس از 
طواف گرداگرد مضجع شریف و نورانی کریمه اهل بیت)ع(، 
نماز میت توســط آیت الله کریمی جهرمی اقامه شد. پیکر 
آیت الله صافــی گلپایگانی پس  از تشــییع در قم و طواف در 
حرم کریمه اهل بیت)ع( به عراق منتقل شد تا در جوار بارگاه 

ملکوتی حضرت امام حسین)ع( به خاک سپرده شود.

خبر

    نفر دوم شاخه نظامی »تندر« دستگیر شد
نفر دوم شاخه گروهک تروریستی »تندر« ازسوی سربازان گمنام 
امام زمان )عج( دستگیر شــد. به گزارش ایرنا، وزارت اطاعات 
جمهوری اسامی ایران هویت این فرد را که یک  ماه قبل بازداشت 
شده، »ماسماتوس« اعام کرد. پیش از این »جمشید شارمهد« 
سرکرده این گروهک ازسوی ســربازان گمنام امام زمان )عج( 

دستگیر شده بود که قرار است به زودی محاکمه شود.  

   جزئیات بررسی تخلفات دولت روحانی 
رئیس هیــأت تحقیق و تفحــص از نهاد ریاســت جمهوری با 
بیان اینکه ۹محــور کار برای هیأت تحقیــق و تفحص از نهاد 
ریاست جمهوری تعریف شده  اســت، گفت: همه موارد مربوط 
به دولت قبل بررسی می شود. به گزارش تسنیم، محمدحسن 
آصفری اظهار کرد: هیأت تحقیق و تفحص اکنون تشکیل شده  
که اعضای آن شامل 15نفر است و با مسئولیتی که نمایندگان 
مجلس به ما دادند، گزارش را بدون نگاه سیاسی بررسی می کنیم 
و اگر تخلفی انجام شده باشد به طور حتم با متخلفان از طریق 

حکم قوه قضاییه برخورد می شود.

   ضرورت به کارگیری استادان انقلابی در مسند های 
مهم تصمیم گیری

 رئیس سازمان بسیج اســتادان گفت: پیگیر عضویت حقوقی 
سازمان بســیج اســتادان در شورا های تصمیم ســاز، ازجمله 
شــورای عالی انقاب  فرهنگی هســتیم. به گــزارش فارس، 
محمدرضا مردانی افزود: دلیل تأکید ما بر به کارگیری استادان 
بسیجی و انقابی در مســند های مهم تصمیم گیری، ناظر به 
خلأهای مدیریتی است و نه دغدغه نام و نشان برای نیرو های 

انقابی. 

دیپلماسی

محمد اسلامی
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران

امروز فناوری هسته ای یک پیشران برای 
توسعه کشــور اســت و تأثیرگذاری این 
فناوری در بخش های مختلف زندگی مردم 
جلوه گر خواهد شد. در گستره فعالیت های 
صنعت هسته ای و بخش قدرت آن، تولید 
برق را در دســتورکار داریم که در تاشیم 

با سرعتی بالا به این هدف برسیم/ ایسنا

سیداسماعیل خطیب
وزیر اطلاعات

پیروزی های ملت ایران و جبهه مقاومت 
روز به روز درحال افزایش است، تا جایی 
که آمریــکای جهان خــوار را مجبور به 
خروج مفتضحانه از منطقه کرده  است. 
ایران اسامی به عنوان کشوری قدرتمند 
و در عرصه های مختلف، با قوت و اقتدار 

به پیش می رود./مهر

امیر علیرضا صباحی فرد
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش

جایگاه نیروی پدافنــد هوایی ارتش در 
عرصه بین المللی به پشــتوانه انسجام 
ملی، وحــدت و یکپارچگــی و همدلی 
ملت شریف ایران اســامی از »صیانت 
هوایی« به »ســیادت هوایی« رســیده  
اســت؛ به طوری که در منطقه و جهان 

حرف برای گفتن داریم. /ایرنا

خبرهای 
کوتاه

زاویه

نقل قول خبر

مهدی سعیدی
کارشناس مسائل سیاسی

حضور رئیس جمهور بر مزار شهدای انقلاب  اسلامی
 رئیس جمهور دیروز پس  از حضور در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام راحل در بهشت زهرا)س(، بر 
مزار شهدای انقلاب اسلامی حضور یافت. سیدابراهیم رئیسی پس از زیارت حرم مطهر امام خمینی)ره( 
بر مزار شهدای حادثه انفجار هفتم  تیر و شهدای دولت حضور یافت. حضور و قرائت فاتحه بر سر آرامگاه 
شهدای صداوسیما و رسانه)هواپیمای c۱۳۰(، شــهدای حادثه تروریستی حمله داعش به مجلس، 
شهیدان حادثه منا، شهدای حادثه هواپیمای اوکراینی، شهدای مدافعان حرم و فاطمیون، شهیدان 
مدافعان سلامت و شهدای آتش نشان دیگر برنامه  رئیس جمهور بود. رئیسی همچنین بر مزار شهدای 
گمنام مدفون در بهشت زهرا)س( هم حضور یافت و ضمن قرائت فاتحه، نام و یاد ایشان را گرامی داشت.

روند گفت وگوهــا در دور هشــتم از 
پیشرفت هایی براســاس ابتکار عمل 
جمهوری اســلامی حکایت دارد که به 
نتیجه رســیدن آنها در گــرو اتخاذ 
تصمیم هــای عملی و مهم ازســوی 
طرف های غربی اســت؛  موضوعی که 
ابراهیم عزیزی، نایب رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
بر آن صحه می گذارد. وی با اســتناد به 
روایت مذاکره کننده ارشد کشورمان از 
مذاکرات وین در کمیسیون امنیت ملی 
مجلس ، از روند روبه جلوی مذاکرات خبر 
می دهد و معتقد است اگر غربی ها جدیت 
نشان دهند، توافق برد - برد در دسترس 
اســت. گفت وگوی همشهری با عزیزی 
پیرامون نشســت اخیر این کمیسیون 
با علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد 

کشورمان در وین را در ادامه می خوانید.

با توجــه به نشســت اخیر 
کمیسیون امنیت ملی با معاون سیاسی 
وزیرامورخارجه، روند گفت  وگوها در وین 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
در جلســه فوق العــاده ای که بــه دعوت 
کمیســیون امنیت ملی و با حضــور آقای 
باقری کنی برگزار شد، ایشــان گزارشی از 
آخریــن روند گفت وگوهــا در ویــن را به 
نمایندگان ارائــه دادنــد و بحث هایی نیز 
درباره چارچوب هــای مذاکــره و راهبرد 

جمهوری اســامی در این حوزه مطرح و 
نقطه نظرات نمایندگان نیز بیان شد. 
درمجموع می توانم بگویم که ارزیابی 
مذاکره کننده ارشد کشورمان از روند 

گفت  وگوهــا مثبت بود و 
اظهارات ایشــان نشان 

می داد کــه مذاکرات 
در مسیر پیشرفت 

قرار دارد.

 کمیسیون چه ارزیابی ای در این 
زمینه دارد و اعضا روند تحولات را چگونه 

می بینند؟
ارزیابی ما طبیعتا نشــأت گرفتــه از گزارش 
مذاکره کننده ارشد کشــورمان است، اما در 
مجموع می  توانم بگویم که گــزارش هیأت 
اعزامی کشورمان به وین نشان می دهد با وجود 
مثبت بودن روند مذاکرات در دور اخیر، هنوز 
مسائل مهمی باقی مانده است که باید درباره 
آنها مذاکره و توافق شــود. به هرحال، با توجه 
به رویکــرد عمل گرایانه جمهوری اســامی 
ایران، طرف های غربی باید حســن نیت خود 

را نشان دهند.
 براســاس ارزیابــی اعضای 
کمیسیون، قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها تا چه میزان در مذاکرات رعایت 

شده است؟
رعایت این قانون حتما مدنظر مذاکره کنندگان 
کشورمان در وین قرار دارد، چراکه چارچوب  
کلی مذاکرات را مشــخص و خط قرمزهایی 
را تعریف کرده اســت کــه گفت وگوها باید 
درخصــوص درنظــر گرفتن آنها باشــد. در 
این زمینه باید به مــردم اطمینان بدهم که 
نمایندگان شــان در مجلس این موضوع را با 
دقت زیرنظر دارند و بر تحقق مطالبات بحق 
جمهوری اسامی از ناقضان توافق هسته ای 

ایستادگی خواهیم کرد.
 در نشســت با مذاکره کننده 
ارشد کشورمان موضوع مذاکره مستقیم 

با آمریکا هم مطرح شد؟
با توجــه به گزارش آقــای باقری کنی 
تاکنون در ویــن هیچ گونــه مذاکره 
مستقیمی با طرف آمریکایی انجام نشده  
اســت. اصولا هم مشخص نیست که 
در شــرایط کنونی مذاکرات، 
گفت وگوی مســتقیم با 
آمریکایی هــا نتیجه 
روشنی داشته باشد.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی در گفت وگو با همشهری تأکید کرد
اراده غربی ها، شرط دستیابی به توافق در وین
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موجودیت مردمی و بی نظیر 
جمهوری  اسلامی ایران

عضو شورای عالی انقاب فرهنگی در نشست میان دوره ای 
دفتر تحکیم وحــدت گفت: جــز ایــران، تاکنون هیچ 
حکومتی، اصل موجودیت خود را به رأی و همه پرســی 
نگذاشته است و هیچ حکومتی با رأی مردم روی کار نیامده 
 اســت. به گزارش فارس، حســن رحیم پورازغدی افزود: 
امام خمینی)ره( معتقد بود آمدن به صحنه بدون حضور 
مردم شکست محض است، از این رو باید آنها را بیدار کنیم 

تا خودشان تصمیم بگیرند.
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 با همکاری وزارت میراث فرهنگی و شــهرداری 
تهران 20اتوبوس با شــمایل ویــژه در آینده ای 
نزدیک به حرکت درمی آیند تا گردشگران را به  
مقاصد و جاذبه های گردشگری پایخت برسانند.

تهران با قدمت 200ساله، اکنون یکی از مقاصد 
گردشگری با موضوعات تاریخی و تفریحی است. 
به طوری که اگر جاذبه های گردشگری نوین را از 
تهران فاکتور بگیریم، برخی از کوچه ها در مناطق 
22گانه بنا به دلایل مختلف جاذبه ای با موضوعات 
متعدد در حوزه گردشگری به شمار می آیند که از 
نگاه برخی شهروندان مغفول مانده اند؛ درحالی که 
روش هایي خاص می تواند به معرفی این جاذبه ها 
کمک فراوانی کنــد. در راســتای معرفی نقاط 
گردشگری تهران در سال1393 چرخ نخستین 

اتوبوس های گردشــگری در تهــران به حرکت 
درآمد. اتوبوسی 2 طبقه که طبقه دومش مسقف 
نیست و شکل و شــمایل آن با همه اتوبوس های 
موجود در شهر متفاوت است. حالا خبر می رسد 
که شــهردار تهران دســتور داده تا 20اتوبوس 
گردشگری برای تقویت زیرساخت های این حوزه 

اختصاص یابد.
مهرشاد کاظمی، مدیر ستاد گردشگری تهران در 
این باره به همشهری گفت: »منطقه ری در جنوب 
تهران، شمیران، مناطق مرکزی تهران و همچنین 
جاذبه های گردشگری نوپا هر کدام این پتانسیل 
را دارند تا به عنوان قطب گردشگری در پایتخت 
معرفی شوند. برای معرفی جاذبه های گردشگری 
در مناطق باید طرح های اجرایی به گونه ای باشد 
که رضایت شــهروندان و گردشگران را به همراه 
داشته باشد. مهم ترین راهکار برای موفقیت این 
طرح تعریف ایســتگاه های اتوبوس گردشگری 
در تهران است. برخی از خیابان ها مانند خیابان 

ولیعصــر، دکترشــریعتی، امام خمینــی)ره(، 
فداییان اسلام، جمهوری اسلامی و انقلاب اسلامی 
یا برخی میادین مانند میدان آزادی، بهارستان، 
امام خمینی)ره(، شهدا و هفت تیر یا محله هایی که 
قدمت تاریخی دارند مانند محله عودلاجان، الهیه، 
حمزه آباد و رودکی یا مراکز تفریحی مانند دریاچه 
خلیج فــارس، مجموعه گردشــگری- فرهنگی 
عباس آباد، برج میلاد و باغ پرندگان این ظرفیت 
را دارند تا از اتوبوس ها برای آنها اســتفاده کنیم. 
در واقع این ایســتگاه ها باید جدا از ایستگاه های 
کنونی واحد اتوبوسرانی پایتخت تعریف شود.« 

او با بیان اینکه در این طرح استفاده از تلویزیون ها 
در داخل اتوبوس ها هم مدنظر است، افزود: »در 
این طرح می توان جاذبه های معروف گردشگری 
و تفریحی را بــا قید شناســنامه و ویژگی ها در 
تلویزیون اتوبــوس معرفی کــرد؛ به طوری که 
گردشــگر بتواند بر حسب ســلیقه انتخاب کند 
در کدام ایستگاه پیاده شود. همچنین چون این 
موضوع در آینده سبب می شــود تا توریست ها 
جذب طرح شوند، باید از راهنماهایی که مسلط 
به زبان انگلیســی، فرانســوی و عربی هستند، 

استفاده کرد.«

تهرانگردی با 20 اتوبوس ویژه
20اتوبوس با شمایل ویژه در آینده ای نزدیک به حرکت درمی آیند تا گردشگران را به  مقاصد  گردشگری پایتخت برسانند

شهرسازی

یادداشت

تشریح عملکرد قرارگاه جهادی مسکن توسط معاون 
معماری و شهرسازی شهردار تهران 

تولید مسکن استطاعت پذیر برای 
اقشار کم برخوردار

طبق گفته های معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران، 
حدود 50درصد مردم پایتخت، اجاره نشین هستند و آمارها 
نشان می دهد در مقایسه با سال گذشته نرخ اجاره ها بیش از 
60درصد افزایش داشته است؛ موضوعی که به گفته رئیس 
شورای شــهر تهران سبب رنجش مردم شــده و ازاین رو به 
دستور شهردار تهران، قرارگاه جهادی مسکن با هدف تولید 
مسکن استطاعت پذیر برای اقشار کم برخوردار تشکیل شده 
است. گرچه برخی  منتقدان این اقدام شهرداری را نادرست 
و دخالت در حوزه غیرتخصصی و نامربوط دانســتند، اما در 
بند21 ماده55 قانون شــهرداری ها به صراحت بیان شــده 
 که شــهرداری وظیفه دارد برای اقشار کم برخوردار مسکن 
استطاعت پذیر )افراد استطاعت پرداخت هزینه های مسکن 
را داشــته باشــند( تولید کند. آنطور که معاون معماری و 
شهرسازی بیان کرده، به طور متوســط، تهران سالانه نیاز 
به حدود 150هزار واحد مسکونی دارد که باتوجه به کاهش 
صدور پروانه ها و رکود ساخت وســاز )تا پایان ســال تعداد 
مجوزها کمتر از 5هزار خواهد بود( به 40هزار واحد مسکونی 
رسیده است و مدیریت شهری قصد دارد با تشکیل قرارگاه 
جهادی مســکن، علاوه بر رونق ساخت وساز، عقب ماندگی 
تأمین مسکن را هم جبران کند. براساس گفته های معاون 
شهردار تهران در این قرارگاه تهران به 5پهنه تقسیم می شود. 
پهنه های 1 و 2 که پهنه های برخوردار شــهر هستند و در 
اولویت قرارگاه جهادی مســکن قرار ندارند و پهنه های 3، 
4 و 5 که پهنه های کم برخوردار شــهر محسوب می شوند و 
برنامه های قرارگاه )سال آینده یا افزایش عوارض نخواهند 
داشــت یا عوارض 10درصدی برای آنها تعیین می شــود( 
روی این پهنه ها متمرکز شــده اســت. آنگونه که اهداف و 
برنامه های پیش بینی شده برای قرارگاه جهادی مسکن نشان 
می دهد، قطعا شهرداری برای موفقیت در مسیر پیش رو نیاز 
به حمایت و همکاری دولت دارد و معاون شهردار تهران هم 
گفته اســت: »از دولت توقع داریم، موانعی که تحت عنوان 
مصوبات شورای عالی معماری و شهرسازی، سبب محدودیت 
ساخت وســاز )ســاخت 3طبقه در مناطق جنوبی تهران( 
شده اند را با فوریت بردارد. به طور مثال، وقتی 50درصد شهر 
که در معابر کم عرض، بافت قدیمی یا زمین های ریزدانه قرار 
دارند و محدودیت ساخت هم ایجاد می شود، توجیه اقتصادی 
ندارد و ازاین رو فرایند ساخت وساز قفل خواهد شد؛ بنابراین 
با رفع برخی از موانع توسط دولت می توان در فضاهایی که 
امکان بلندمرتبه ســازی وجود دارد، فرایند ساخت وساز را 
رونق داد.« علاوه برآن ارائه مشوق هایی در حوزه ساخت وساز 
برای تمام اقشار جامعه، ارائه تسهیلات برای ورود انبوه سازان 
و سرمایه  گذاران به تولید مسکن، کاهش زمان صدور پروانه 
و رفع موانع، حرکت به سمت صنعتی سازی برای سرعت در 
ساخت وساز، شناســایی ظرفیت ها در مناطق جنوب شهر 
برای تولید مســکن انبوه، بهســازی، نوســازی و بازسازی 
بافت های ناکارآمد و فرسوده شــهری و... مواردی هستند 

که برای 4ســال در این قرارگاه 
هدف گذاری شده اند. حمیدرضا 
صارمــی، معاون شهرســازی و 
معماری که ریاست این قرارگاه 
را به عهــده دارد، در گفت وگو با 
همشــهری آنها را تشریح کرده 
است که متن کامل را می توانید 

در همشهری آنلاین بخوانید.

 فاصله گیری قانون شوراها
 از روح فرمان امام )ره(

  ما قبل از انقلاب اسلامی شورا ها را به این 
شکل نداشتیم و انجمن های محلی بودند 
که مثل مجلس شورای ملی و انتخاباتش یک بازیچه بودند. 
مدیریت محلی شکل نگرفته بود و بعد از انقلاب هم سال ها به 
طول انجامید تا ما در سال1378 نخستین دوره شورای اسلامی 
شهر را آغاز کردیم و الان می بینیم که شوراهای اسلامی شهر 
چقدر می توانند کمک کار و مددکار و راهگشا باشند. شورا ها از 
بزرگ شدن و فربه شدن دولت جلوگیری می کنند تا همه  چیز 
در مرکز کشور متمرکز نشود. نباید زمانی که می خواهند برای 
یک روستا تصمیم بگیرند و برای شهری شهردار تعیین کنند، از 
وزارت کشور در تهران دستور صادر شود بلکه باید به خود مردم 
محلی واگذار شود تا بتوانند مدیر شهری خودشان را انتخاب 
کنند. مدیران شــهری، مدیران سیاسی نیستند و به همین 
دلیل هم مدیرانی که در جایگاه مدیر شهری، مسائل سیاسی را 
مطرح می کنند، زیاد موفق نمی شوند. آنهایی که مسائل شهری 
را دنبال می کنند، قاعدتا در دل مردم بیشتر جای می گیرند؛ 
چراکه موفق می شوند تلاش جدی و صحیح را انجام بدهند. 
مدیران شهری از نظر سیاسی هم بینش های سیاسی ارزنده  ای 
دارند که به آنها کمک می کند ولی اصل این اســت که مدیر 
محلی خوبی باشند و این خود یک دستاورد بزرگ برای انقلاب 
اسلامی ماست. زمانی که قانون اساسی را تدوین می کردند، در 
این زمینه مباحث فراوانی مطرح شــد و اگر به همان مجلس 
مراجعه کنیم و متن همان مباحث را مرور کنیم، می بینیم که 
افرادی مانند شهید بهشتی چقدر دیدگاه های خوبی داشتند 
و از همه مهم تر مرحوم آیت الله طالقانی که خیلی بر شورا ها 
تأکید داشتند. نتیجه همه آنها هم در قانون اساسی آمد. هم 
در فصول پنجم و هفتم و هم اصول 101 تا 106 در ارتباط با 
شورا هاست که در کمتر زمینه دیگری تا این حد اشارات صریح 

و مستقیم داریم.

پرویز سروری
 رئیس شورای عالی استان ها

اســتان ها   شــورای عالی  دارم  بــاور 
منحصربه فردتریــن و مردمی تریــن 
شورای کشور اســت. متأسفانه حضور 
اعضــای این شــورا در جلســات دولت و 
مجلــس کمرنــگ شــده اســت و تلاش 
می کنیــم بــا پررنــگ شــدن ایــن حضور 

مسائل شهری را بهتر پیگیری کنیم.

مهدی بابایی
 نایب رئیس کمیسیون محیط زیست 

شورای شهر تهران
مبــارزه بــا جانــوران مــوذی وظیفــه 
شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر تهران اســت اما   تصمیــم داریم 
تا وظیفه مبــارزه بــا جانوران مــوذی به 
شــرکت مدیریت پســماند شــهرداری 

تهران محول شود.

جلال ملکی
 سخنگوی سازمان آتش نشانی 

شهرداری تهران
آتش نشانان شهر تهران در ایام مبارک 
دهه فجر با آذین بندی، چراغانی و نصب 
پرچــم ایــران در ایســتگاه ها بــه پویــش 
»پرچم افتخار« پیوستند.   آتش نشانان 
عکس های گرفته شــده  با پرچــم ایران 

رابه اشتراک می گذارند.

نقل قول خبر

عدد خبر

مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای 
سبز شهر تهران اعلام کرد: »به مناسب 
ایــام دهــه فجــر 2هــزار و 321بوســتان 
به گفتــه  شــده اند.«  آذین بنــدی 
علی محمد مختاری پخش ســرود های 
ویــژه، برگــزاری مســابقات فرهنگــی و 
ورزشی در بوســتان ها و  جشن فجر در 
93مرکز آموزش گل وگیاه، برنامه های 

پیش بینی شده هستند.

2321
بوستان

مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران 
از راه انــدازی 23صنــدوق کســب وکار 
محلــه ای در محلات فرســوده خبر داد 
و گفت: »به واسطه همین صندوق ها 
210شــغل ایجــاد شــده اســت.« کاوه 
حاج علی اکبری تأکید کرد که راه اندازی 
این صندوق در 11منطقــه دیگر)2، 3، 
7، 8 و...( در دستور سازمان قرار دارد 

و با جدیت پیگیری می کنیم.

23
 صندوق

مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع 
و مشاغل شهر تهران گفت: »سالانه 
هزینــه  تومــان  20میلیــارد  حــدود 
نگهــداری ســگ های ولگــرد در تهــران 
می شود که با افزایش بی ضابطه آنها 
هزینــه نگهــداری هــم بــالا مــی رود.« 
به گفتــه قــدرت الله محمــدی بعــد از 
عقیم ســازی ســگ ها به آنها واکســن 

هاری تزریق می شود.

20
میلیارد تومان

 بازگشایی پل تقاطع 
غیرهمسطح بزرگراه 

همدانی با رودخانه وردآورد
صبح دیروز پــل تقاطع غیرهمســطح بزرگراه 
شــهید همدانی با رودخانه وردآورد، پس از رفع 
نواقص مربوط به ســرقت برخی از قطعات آن، 
بازگشایی شد. به گزارش همشهری، مدیرعامل 
سازمان مهندسی و عمران شهرداری تهران در 
این رابطه گفت: »از یک سال گذشته، گزارشاتی 
مبنی بر سرقت اتصالات پل های محور همدانی 
و دوگاز )رودخانه وردآورد( به شهرداری تهران 
ارجاع شده بود و طبق این گزارشات، در چند ماه 
گذشته، این ســرقت ها افزایش پیدا کرده بود.« 
به گفته مســعود حق لطفی براساس  خسارتی 
که به عرشــه پل وارد شــده بود، تصمیم بر آن 
شــد که این محور برای مدت 3 هفته مسدود و 
عملیات رفع مشکل پل انجام شود. او ادامه داد:  
»در این مدت در محل کارخانه شهید رجایی از 
مجموعه قرارگاه خاتم ســاخت 110عدد ورق 
اتصال جان و 20عــدد ورق اتصال بال پل انجام 
شد. از 20دی نیز عملیات جک زنی و بلند کردن 
عرشه پل که حدود 7ســانتی متر بر اثر بازکردن 
پیچ ها افت کرده بود، حدود 15روز توســط 22 
جک و پایه موقت انجام و پس از آن پیچ ها نصب 

و سفت شد.«

عمرانی
زهرا کریمیگزارش

خبرنگار

در راستای اجرای طرح ها و مشوق های گوناگون جدید شهرداری برای مشارکت حداکثری شهروندان در تفکیک زباله از مبدأ

خودروهای ملودی هر روز به محله تان می آیند 

گشتزنی خودروهای ملودی بازیافت در سطح شهر تهران بیشتر می شود. 
پیش تر در طرح شنبه های بدون پسماند خودروهای ملودی در محله های 
تهران تردد می کردند تا پسماند خشک شــهروندان را تحویل بگیرند. 
اکنون در امتداد اجرای این طرح، قرار است این خودروها هر روز هفته 
در مناطق 22گانه پسماند خشک را جمع آوری کنند. براساس نیاز هر 
منطقه تعداد خودروهای ملودی تعیین شــده و شهروندان با کمترین 
دغدغه می توانند در این طرح مشــارکت کننــد. بدین ترتیب، هر 5 یا  
6روز یک بار خودروی ملودی بازیافت در سطح یک معبر و کوچه تردد 
می کند تا به درخواست شهروندان پاسخ دهد.  معاون امور مناطق سازمان 
مدیریت پسماند درباره تأثیر مشارکت شهروندان در تفکیک زباله از مبدأ 
به همشهری گفت: »روزانه به طور متوسط 4درصد پسماند شهر تهران 
را زباله خشک تشکیل می دهد. بنابراین حجم بالایی از پسماند خانگی 
که روزانه جمع آوری و پردازش شده و به مرکز آرادکوه منتقل می شود 
را همین پسماند خشــک تشــکیل می دهد، چراکه میزان مشارکت 
شهروندی کمتر از 10 است و حجم زیادی از پسماند خشک به داخل 
مخازن زباله ریخته می شــود.  وقتی این اتفاق رخ می دهد، زباله گردی 
افزایش پیدا می کند و به دلیل ارزشمندبودن پسماند بازیافتی، خیلی 
از افراد سودجو به ســمت مخازن زباله می روند و تفکیک زباله از آنجا 
صورت می گیرد.« شادی مالکی با اشــاره به اضافه شدن زیرساخت ها 
برای مشارکت حداکثری شهروندان در تفکیک زباله از مبدأ عنوان کرد: 
»شهرداری تهران برای اینکه بتواند مشــارکت مردم را افزایش دهد و 
تفکیک زباله از مبدأ اتفاق بیفتد، یکسری زیرساخت ها را اضافه می کند. 

همچنین قرار است فرایندهایی که هم اکنون وجود دارد را نیز اصلاح کند. 
افزایش زیرساخت ها زمانی اتفاق می افتد که سازمان مدیریت پسماند 
تا اواسط سال1401، 500غرفه یا محل جمع آوری پسماند خشک را 
به سطح شهر اضافه کند. اکنون 445غرفه بازیافت در شهر تهران فعال 
است. البته غرفه های فعلی پسماند را بهسازی کرده، ظاهرا آن را آراسته  
می کنیم و ساعت کارِ غرفه را افزایش می دهیم. یعنی 30درصد غرفه ها از 

ساعت16 تا 19 و 10درصد نیز در روزهای تعطیل باز هستند.« 
    500غرفه بازیافت که در اواسط سال1401 به سطح شهر تهران اضافه 
می شود، بیشتر در مکان های شلوغ مانند سطح بوستان ها و میادین میوه 

و تره بار تعبیه خواهد شد.
  به دلیل استقبال شــهروندان از غرفه بازیافت گل ماند و هایپرماند تا 
پایان سال1400در تمام مناطق 22گانه این دو غرفه فعال خواهند شد.

  متوسط جمع آوری پسماند خشــک در برخی غرفه ها بین 100 تا 
150کیلوگرم و در برخی دیگر بین 150 تا 250کیلوگرم است.

  در غرفه هایپرماند منطقه8 که یکســری لوازم خانگی هم به فروش 
می رسد، روزانه نزدیک به 500کیلوگرم پسماند 

خشک جمع آوری می شود و مشارکت بالاست.
  نرخ مصوب خرید پســماند خشــک از مبدأ 
افزایش یافته اســت. بعضی از اقــلام افزایش 
صدرصدی داشته و کمترین درصد افزایش نیز 

48درصد بوده است.
  هم اکنون 995خودروی ملودی بازیافت در 

شهر تهران فعالیت می کنند.
  خودروهای ملودی بازیافت براســاس یک 
زمانبندی مشــخص به طور مداوم در محله ها 

تردد خواهند کرد تا پسماند خشک شهروندان 

را جمع آوری کنند.
  فعال کردن ســامانه مردمی137 برای جمع آوری پســماند خشک 
شــهروندان اســت. مردم می توانند با 137 تماس بگیرنــد و با ثبت 
درخواست، شهرداری منطقه مربوطه عملیات تحویل گرفتن پسماند 
خشک را انجام می دهد و در ازای آن هزینه پسماند را دریافت کرده یا 
اینکه بسته های تشویقی مانند کیسه زباله و گود گرانول تحویل بگیرند.

  در صورت ثبت درخواست در سامانه137 و عدم  مراجعه خودروهای 
ملودی، شهروندان می توانند با سامانه 1888 تماس بگیرند.

  تا پایان سال1400 قرار اســت در تمامی شهرک های سطح تهران 
مخازن زباله تعبیه شود؛ مخازنی که به شهرک ها تحویل داده می شود تا 

زباله  تر و خشک را تفکیک کنند.
  اکنون این طرح در منطقه5 و در شهرک آپادانا به صورت پایلوت اجرا 

می شود.
  سال1399 زیرساخت تفکیک زباله از مبدأ در خیلی از شهرک ها به 

اجرا درآمد.
  براساس آماری که از شــهرداری های مناطق به دست 
آمده، استقبال قابل توجهی از طرح قراردادن مخازن 

زباله در شهرک ها انجام شده است.
  با تفکیک مناسب زباله از مبدأ دیگر پسماند خشک 

ارزشمند وارد مخازن زباله نشده و آلوده نمی شود.
  آموزش های شــهروندی به صورت مستمر ادامه 
دارد. آموزشگران با خودروهای ملودی به درِ منازل 
مراجعه کرده و آموزش های لازم را به شهروندان 
می دهند. در داخل غرف نیز هر شــهروندی نیاز 
به اطلاعات بیشتری داشته باشــد، آموزشگران 

توضیحات لازم را ارائه می دهند.  

ایده گردشگری با اتوبوس در ســال1390 به واسطه تجربه برگزاری 
تورهای گردشــگری در منطقه 12زده شــد. در آن ســال طی 8روز 
موفق شدیم   حدود 22هزار نفر را با همکاری شهرداری منطقه 12به 
جاذبه های گردشــگری منطقه ببریم. درســال 1392 تهرانگردی با 
دوچرخه را در محدوده منطقه 12 میدان مشق و پارک شهر   با 700نفر، 
برای نخستین بار اجرا کردیم. همچنین سال های 1393و 1394تورهای 
اختصاصی تهران در زمینه معماری و عکاســی را برگزار کردیم. سال 
1393نخستین تور گردشگری با اتوبوس آبی رنگ اسکانیای شهری 

در برج میلاد افتتاح و راه اندازی شــد که استقبال شــهروندان از این 
اتوبوس بالا بود؛ به طوری که در ســال 1396با موافقت شفاهی، دکتر 
قالیباف)شهردار وقت( دســتور خرید 30دســتگاه اتوبوس 2طبقه 
گردشگری از ناوگان حمل ونقل عمومی را داد و برای فاز نخست 5اتوبوس 
برای 2 مسیر گردشگری تهران  بزرگ)خط آبی( و تهران قدیم)خط قرمز(
داده شد و ما توانستیم با تلاش بسیار، یک اتوبوس را در سال1395 از 
چین وارد ایران کنیم و اکنون آن اتوبوس در منطقه آزاد کیش در حال 
ارائه خدمات به گردشگران است. همیشه نگاهم به معرفی جاذبه های 
تهران به شیوه ای جذاب و نوین و با استفاده از الگوی کشورهای موفق 
جهان مانند چین و انگلیس است و اکنون 2سالی می شود که با اتوبوس 
2طبقه آلمانی در ایام تعطیل کرونایی حدود 600تور )با نصف ظرفیت و 

به خاطر باز بودن طبقه دوم( برگزار می شود. در واقع اتوبوس 50نفر 
گنجایش دارد اما با نصف ظرفیت آن ، تقریبا هفته ای 150نفر برابر 
آخرین آمار حدود 15هزار گردشــگر را پوشش داده ایم. 2مسیر 
بزرگ آبی و قرمز با عنوان »تهران بــزرگ« و »تهران قدیم« در 
شورای عالی ترافیک سال96 به اسم شرکت گردش تهران ثبت 
کرده ایم و این مسیر حدود 95درصد موزه ها و اماکن هنری، تاریخی 
و فرهنگی را پوشش می دهد. با توجه به نظر شهردار تهران و وزیر 
میراث فرهنگی و تجربیاتی که درباره اتوبوس های گردشگری در 
تهران دارم، به صراحت می توانم بگویم  شهر تهران ظرفیت خوبی 
در حوزه گردشگری دارد و باید هر چه سریع تر زیرساخت ها برای 
انجام آن صورت بگیرد. بیشتر گردشگران به دلیل جذابیت های 
اتوبوس گردی به سمت تورهای دسته جمعی می آیند که باید از 

این ظرفیت هم استفاده کرد.

ایستگاه های فعلی اتوبوس گردشگری
  ایستگاه میدان امام خمینی که مناطق 11 و 12 را با مسیرهای میدان مشق، میدان ارگ، کاخ 
گلستان، میدان بهارستان و خیابان جمهوری، میدان حر، خانه تیمور تاش، میدان راه آهن، 

خیابان ولیعصر، پل امیربهادر، چهارراه لشکر تا تئاتر شهر را پوشش می دهد.
  ایستگاه میدان تجریش که منطقه یک را با مسیرهای توچال، سعدآباد، موزه ساعت، موزه 
موسیقی، خانه موزه دکترحسابی، موزه سینما، کاخ نیاوران، موزه دارآباد، خیابان شریعتی و 

بلوار اندرزگو را پوشش می دهد.

مکث

ظرفیت بالای تهران برای اتوبوس های گردشگری 

امین غلامعلییادداشت
مجری نخستین اتوبوس های گردشگری تهران 

محمود مولاییگزارش 2
خبرنگار
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 آمارهــای پیش نگر، نســبت به 
زمینگیــر شــدن تولیــد در اثر کسب وکار

فشــارهای مکرر از محل افزایش 
هزینه هــا، کاهش تقاضا و افزایــش نااطمینانی 
هشــدار می دهند. صاحبــان کســب وکار نیز 
می گویند تاکنــون در مواجهه با ایــن عوامل، 
حداکثر توان خود را به کار بســته اند؛ اما بیش از 

این کاری از پیش نمی برند.
به گزارش همشــهری، شــاخص مدیران خرید 
)PMI( کــه در ایران با عنوان شــامخ منتشــر 
می شــود، در دی ماه به رقم 46.94واحد رسیده 
که نســبت به ماه قبل 4.03واحد کاهش نشان 
می دهد. این شاخص در هرماه به گونه ای محاسبه 
می شود که وضعیت مؤلفه های مختلف در ماه آتی 
را نمایش دهد و در آن، عدد50 به منزله مرز میان 
رونق و رکود و انبساط و انقباض در فعالیت های 
اقتصادی است و به ترتیب اعداد بالای 50واحد 
به عنوان پیش بینی رونق و انبســاط و اعداد زیر 
50واحد به عنوان پیش بینی رکود و انبساط در 
ماه آینده شناخته می شود. در دی ماه، رقم شامخ 
اقتصاد بــه 46.94واحد کاهش پیــدا کرده که 
کمترین رقم در 5ماه اخیر است و به زبان ساده 
از حالت رکود و انقبــاض فعالیت های اقتصادی 

حکایت دارد.

یخبندان در اقتصاد
در گزارش مرکز پژوهش های اتــاق ایران برای 
شامخ کل اقتصاد در دی1400، نظرسنجی انجام 
شده از فعالان اقتصادی حاکی از این است که اکثر 
کسب وکارها با کمبود شدید تقاضا روبه رو بوده اند 
و علاوه بر آن، روند ادامه دار فشار هزینه ها همراه با 
نگرانی از افزایش مالیات ها بسیاری از کسب وکارها 
به ویژه در بخش خدمات را در آســتانه تعطیلی 
قرار داده اســت. طبق اطلاعات گزارش شامخ و 
اظهارنظر فعالان اقتصادی، وضعیت کسب وکارها 
به گونه ای است که بسیاری از بنگاه ها از حداکثر 
توان خود اســتفاده کرده و بیشــتر از این توان 
تحمل افزایــش هزینه ها و کمبــود نقدینگی را 

ندارند. از سوی دیگر نااطمینانی ناشی از فضای 
بین المللــی و تأثیر آن بر قیمــت ارز نیز از محل 
تأثیر بر نرخ ارز و همچنین قدرت تقاضا در بازار، 
بنگاه ها را تحت تأثیر قرار داده اســت. در دی ماه، 
از یک سو میزان سفارشات جدید مشتریان افت 
کرده و به کمترین مقدار در 6ماه اخیر رســیده و 
از سوی دیگر شاخص موجودی مواداولیه یا لوازم 
موردنیاز تولید نیز رکود کمترین مقدار در 9ماه 
اخیر را شکسته است. این وضعیت عمدتاً به دلیل 
کمبود نقدینگی، بالا بودن تورم و نااطمینانی نرخ 
ارز متأثر از تصمیمات سیاسی، در همه بخش های 
اقتصادی مصداق داشــته اســت. از سوی دیگر 
ماجرا، بررسی ها نشان می دهد در دی ماه، ضمن 
اینکه شاخص قیمت خرید مواداولیه کاهش پیدا 
کرده، شاخص قیمت فروش محصولات و خدمات 
ارائه شــده در اقتصاد ایران، به خصوص در بخش 
ساختمان، رشد داشته اســت. فعالان اقتصادی 
می گویند: ادامه روند افزایش قیمت ها و فشــار 
هزینه های تولید و ارائه خدمات باعث شده باوجود 
کاهش قیمــت مواداولیه و افت میــزان تقاضا، 
قیمت فروش محصولات و خدمــات بعد از یک 
دوره 3 ماه کاهش، دوباره افزایش یابد. درمجموع، 
کســب وکارها وضعیت خود در دی ماه را سخت 
و پرفشــار توصیف می کنند؛ اما همچنان نسبت 
به گشــایش هایی در بهمن ماه امیدوار هســتند 
به گونه ای که شاخص انتظارات آنها برای فعالیت 
در بهمن با 2.34واحد افزایــش به 58.37واحد 

رسیده است.

حال و هوای بخش صنعت
در سایه شــرایطی که در ســطح کلان اقتصاد 
برای کســب وکارها و بنگاه های اقتصادی وجود 
دارد، شرایط بخش صنعت نیز با افت محسوسی 
مواجه بوده است به گونه ای که براساس داده های 
به دست آمده از بنگاه های بخش صنعت، شاخص 
مدیران خریــد این بخش )شــامخ صنعت( در 
دی مــاه بــه عــدد 31، 50 واحد رســیده که 
کمترین مقدار در 5ماهه اخیر اســت. بررسی ها 

نشــان می دهد در دی ماه در میــان مؤلفه های 
اصلی شــامخ صنعت، میزان سفارشــات جدید 
مشــتریان و موجودی مواداولیه عدد زیر 50 را 
به ثبت رســانده اند و در صنایع کانی غیرفلزی، 
غذایی، پوشــاک و چرم، لاستیک و پلاستیک و 
چوب، کاغذ و مبلمان، عدد شامخ زیر 50 واحد 
بوده اســت. به عقیده فعالان اقتصادی، کمبود 
نقدینگی، نااطمینانی نسبت به فضای سیاست 
بین المللی و به تبع آن، نوســانات نرخ ارز باعث 
شده تا بســیاری از مشــتریان دچار سردرگمی 
شــوند و صنایع نیز از این محل آسیب ببینند. 
در دی ماه، هرچند شــدت تورم و روند افزایشی 
قیمت مواداولیه نسبت به ماه قبل کمتر شده؛ اما 
نابسامانی نرخ ارز و کمبود نقدینگی شرکت ها را 
با کمبود مواداولیه روبه رو کرده است. به طورکلی 
در این مــاه، برخلاف انتظارات ماه گذشــته که 
تولیدکنندگان پیش بینی رونق و بهبود شرایط 
را داشــتند، اکثر صنایع به دلیل کاهش شــدید 
سفارشــات ناچار به کاهــش تولید شــده اند. 
همچنین در این ماه همه صنایع با افزایش چند 

برابری قیمت گاز روبه رو بوده انــد که به همراه 
نگرانی از افزایــش مالیات ها، امکان برنامه ریزی 
با درنظر گرفتن قدرت خرید جامعه را برایشــان 
دشوار کرده است. از ســوی دیگر صنایع وابسته 
به محصولات پتروشــیمی نیز اعــلام کرده اند 
که همچنان در زنجیره تأمیــن مواداولیه خود 
با مشکل روبه رو هســتند و خودروسازی ها نیز 
با ادامه رونــد پرداخت نکردن تعهــدات خود، 
قطعه سازان را دچار مشکل کرده اند. در این میان 
پرداخت بدون نظارت یارانه به دارو و مواد غذایی 
با ناکارآمدی زیادی صورت می گیرد و درنهایت 
به جای تأمین مایحتاج مــردم، صرف صادرات 
می شــود. نکته آخر اینکه در دی ماه شــاخص 
انتظارات تولید صنعتی برای بهمن ماه ناشــی از 
خوش بینی به بهبود شــرایط در ایام پایانی سال 
اندکی رشد کرده و به 61، 62 واحد رسیده است؛ 
به گونه ای که تقریباً فعــالان اقتصادی در همه 
رشــته فعالیت ها به جز چوب و کاغذ، مبلمان و 
لاستیک و پلاســتیک انتظارات مثبت برای ماه 

آینده دارند.

مثلث فشار به اقتصاد
فعالان اقتصادی می گویند از جانب »افزایش هزینه«، »کاهش قدرت خرید جامعه« و »نااطمینانی از فضای بین المللی« تحت فشار قرار دارند

همشهری نبض دادوستد تجاری منطقه را رصد کرد

جایگاه ایران در تجارت با همسایه ها 
ایران سهم بیشتری از تجارت همسایه ها می خواهد. 

این یک راهبرد در دیپلماســی اقتصاد ایران است. تجارت
مقامات سیاســی و اقتصــادی تــلاش می کنند با 
پیوستن به پیمان های چندجانبه منطقه ای و تفاهم های دوجانبه با 
کشورهای همسایه، سهم بیشتری از تجارت با این کشورها به دست 
آورند. این راهبرد چراغ سبز ایران به کشورهای منطقه است. ولیکن 
رسیدن به این هدف آســان نیســت و تلاش فراگیر و دیپلماسی 

فعال تری را طلب می کند.
به گــزارش همشــهری، آمارها نشــان می دهد: جایــگاه ایران و 
همســایه ها از اقتصاد دنیا ایران از رادار تجارت جهانی خارج شده 
اســت. ایران در میان شــرکای تجاری کلیدی اغلب کشــورهای 
همســایه  قرار ندارد. مرکز پژوهش های اتاق ایران در گزارشی از 
جایگاه ایران در اقتصــاد منطقه اعلام کرد: به لحاظ ســاختاری 
همســایگان ایــران موقعیتی حاشــیه ای و قاعده پذیــر در نظام 
تجارت جهانی و اقتصاد سیاســی بین الملل دارند و ســهم محیط 
همســایگی ایران در اقتصاد دنیا 5درصد است. این سهم در طول 
70سال گذشته تغییر نکرده است، امری که از انجماد و رکود سهم 

همسایه های ایران از کیک تجارت جهانی حکایت دارد.

سرمایه داری دولتی در همسایه ها
داده های پژوهشــی اتاق ایران نشان می دهد در محیط همسایگی 
ایران هیچ اقتصاد بزرگی حضور ندارد و دولت ها کوچک، متوسط 
و عمدتا تک محصولی هســتند. همچنین در اقتصاد کشــورهای 
همســایه، عمدتا دولت ها بازیگر اصلی هستند. تقریبا در تمام آنها 
شکلی از سرمایه داری دولتی حاکم اســت. به همین علت تعارض  
ژئوپلتیک ایران با این کشورها به سرعت بر روابط اقتصادی آنها بر 
ایران اثر می گذارد. ازجمله می توان به دگرگونی روابط تجاری ایران 
و عراق در دوره صدام، قطع روابط تجاری و اقتصادی با عربستان و 
بحرین و زمینه سازی روسیه برای ورود ایران به اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا به عنوان نماد اثرگذاری دولت ها بر نوسان روابط تجاری با 

ایران اشاره کرد.

افق دید ما و همسایه ها
این گزارش با اشاره به تغییر نگرش اقتصادی و تجاری کشورهای 
همسایه می افزاید: کشــورهایی چون ترکیه، پاکستان، امارات و 
سایر اعضای شورای همکاری خلیج فارس چشم اندازی بلندمدت 
را برای شــکل دهی ارتقای جایگاه خود در اقتصــاد دنیا تعریف 
کرده اند و در چشم انداز بلندمدت هیچ کدام از این کشورها، تعامل 
با ایران و منطقه در اولویت قرار ندارد. مرکز پژوهش های اتاق ایران 
می گوید: کشورهای شــورای همکاری خلیج فارس، اقتصادهای 
خود را برای عصر پســانفت آمــاده می کنند و به متنوع ســازی  
اقتصادشان و تبدیل آن به هاب لجستیک در منطقه و بهره مندی 
از مزایای انقلاب چهارم صنعتی مصمم هســتند. به همین دلیل 
چشم انداز این کشــورها ازجمله امارات، قطر و عربستان شباهت  
بســیاری با هم دارند. کشــورهایی چون پاکســتان و ترکیه هم 

به دنبال ارتقای نقش و جایگاه خودشــان در زنجیره تجارت دنیا 
هستند.

افزون بر این ایران در میان شرکای تجاری کلیدی اغلب کشورهای 
همســایه قرار ندارد و تنش های منطقه ای هم در شــکل دهی به 
روابط اقتصادی کشــورها نقش اصلی را ایفا می کند، به گونه ای که 
همسایگان ما نقش آفرینی در متن اقتصاد دنیا را اولویت خود قرار 
داده و توجه چندانی به یک کشور خاص یا صرفا محیط همسایگی 
ندارند. بازوی تحقیقاتی پارلمــان بخش خصوصی ایران می گوید: 
ایران همانند همســایگان کلیدی اش نیازمند نقــش آفرینی در 
اقتصاد جهانی و زنجیره جهانی تجارت است و از این منظر تعامل 
با همســایه ها باید به عنوان بخشــی از همین راهبرد دنبال شود و 
تمرکز صرف بر همسایه ها به معنای نادیده گرفتن و خارج شدن از 

95درصد رادار تجارت و اقتصاد دنیاست.

خبر

قیمت برنج ایرانی باز هم قد کشید 
نرخ برخی انواع برنج مرغوب ایرانی به 75 تا 95 هزار 

تومان در هر کیلوگرم رسیده است

با تداوم سیر صعودی قیمت برنج در بازار خرده فروشی، نرخ 
برخی انواع برنج مرغوب ایرانی بــه 75 تا 95 هزار تومان در 

هر کیلوگرم رسید.
مشــاهدات میدانی خبرنگاران همشهری در فروشگاه های 
زنجیره ای و خرده فروشــی های سطح شــهر از قدکشیدن 
قیمت هر کیلوگرم برنج ایرانی تا مرز 95هزار تومان حکایت 
دارد؛ به نحوی که قیمت برخی انواع کیسه 4.5کیلویی برنج 
ایرانی در اغلب فروشگاه های زنجیره ای به 400هزار تومان 
رسیده اســت. در بالاترین نقطه بازار برنج، نرخ هر کیلوگرم 
برنج کشت دوم امراللهی، به عنوان گران ترین برنج ایرانی در 
بازار مصرف، به 95هزار تومان افزایش یافته است. فعالان بازار 
به خبرنگاران همشــهری گفته اند میزان افزایش قیمت در 
انواع برنج مرغوب و پرمصرف ایرانی نسبت به ارقام پرمحصول 

و وارداتی بیشتر بوده است.
این گزارش حاکی است: در خرده فروشی های سطح شهر هر 
کیلوگرم برنج هاشمی 70 تا 78هزار تومان، کشت دوم طارم 
محلی فریدونکنار 80هزار تومان، طارم انواع 63 تا 92هزار 
تومان، علی کاظمی گیلان 75هزار تومان، هاشــمی دودی 
سنتی گیلان 85هزارتومان و شیرودی دودی سنتی اعلاء 
63هزار تومان قیمت خورده است. در بازار برنج خارجی نیز 
قیمت هر کیلو برنج هندی در خرده فروشی ها 30 تا 34هزار 
تومان و برنج پاکســتانی 32 تا 36هزار تومان است. با این 
روند متوسط قیمت هر کیلو برنج ایرانی با 17درصد افزایش 
نسبت به اوایل دی ماه به 62 تا 64هزار تومان، برنج باسماتی 
پاکستانی با یک درصد افزایش به 29هزار و 300تومان و برنج 
هندی1121 با 6درصد افزایش به 28هــزار و 500تومان 

رسیده است.

دپوی 80درصد برنج ایرانی 
رئیس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران 
اعلام کرد: 80درصــد برنج در انبارهای 
افرادی اســت که به عرضــه آن تمایلی 
ندارند و می خواهند با دپوی برنج، کنترل 
بازار این محصول را در دســت بگیرند. 

تقی جعفریان با اشاره به افزایش 6 تا 7درصدی قیمت برنج 
کشت دوم گفت: برنج های ســنتی هاشمی و طارم افزایش 
مجدد نرخ را در هفته اخیر تجربه کرده اند اما قیمت برنج های 
پرمحصول ثابت مانده و تغییر نکرده است. این فعال اقتصادی 
با اشاره به انواع قیمت برنج در بنکداری ها افزود: قیمت طارم 
کیلویی 73هزار تومان، هاشــمی کیلویی 75هزار تومان و 
برنج کشت دوم کیلویی 80هزار تومان، فجر کیلویی 55هزار 
تومان، ندا کیلویی 43هزار تومان و شیرودی کیلویی 46هزار 
تومان است. سود بنکداری و عمده فروشی 2 تا 3درصد بوده 
درحالی که ســود فروش واحدهای صنفی 10تا 12درصد 

است.

تأیید افزایش شدید قیمت برنج
رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی 
هم ضمن تأیید رشــد شــدید قیمت 
برنج، گفت: دلایــل افزایش قیمت برنج 
را باید در شمالِ کشور جست وجو کرد. 
قاسم علی حسنی افزود: ســود بنکدار 

و خرده فروش کاملا مشــخص اســت. بنکدار به هر قیمتی 
محصول خــود را خریداری کند، حداکثــر کالای خود را با 
3درصد سود به فروش می رســاند و خرده فروش نیز کالای 
خود را با حداکثر 12درصد ســود نســبت به قیمت خرید 
عرضه می کند. او گفت: اکنون قیمت انــواع برنج ایرانی در 
بنکداری ها بین 47 تا 77هزار تومان است، بنابراین قیمت 
این کالا در خرده فروشــی ها حداکثر می تواند تا 12درصد 
بیشتر باشد. حسنی با بیان اینکه در تعیین قیمت برنج ایرانی 
در شمال کشور سودجویی صورت می گیرد، گفت: بنکداران 
در شهرهایی به غیر از شمال کشور در تعیین قیمت دخالتی 
ندارند، بنابراین قیمت این محصول در شمال کشور تعیین 

می شود و ما فقط خریدار و عرضه کننده هستیم.

واردات برنج به 800هزار تن رسید
دبیر انجمن واردکنندگان برنج با اشاره 
به آمار گمــرک از واردات 800هزار تن 
برنج در طول امســال خبر داد و گفت: 
وزارت جهاد کشاورزی باید ثبت سفارش 
را سرعت بخشد تا کمبود عرضه، به تشنج 

در بازار منجر نشــود . به رغم هشــدارهای مکرر درباره بروز 
کمبود در بازار برنج، مســئولان وزارت جهاد کشاورزی بر 
ممنوعیت واردات در فصل برداشــت اصرار ورزیدند که این 
امر نتیجه ای جز گرانی برنج ایرانی و خارجی در بر نداشت. 
به گفته مسیح کشاورز، با توجه به عقب ماندگی از برنامه، باید 
در 45روز باقیمانده تا پایان سال، ماهانه 150هزار تن و در 
فروردین 250هزار تن برنج وارد شود تا نیاز شب عید و ماه 

رمضان تامین شود.
 

قیمت روز برخی انواع برنج ایرانی و خارجی در بازار خرده فروشی 
قیمت )کیلوگرم- تومان(نوع و مشخصات برنج 

78 تا 80هزار طارم محلی فریدونکنار)کشت دوم(
87 تا 89هزار دم سیاه صدری گیلان 

70 تا 78 هزارهاشمی 
83 تا 85هزارهاشمی دودی سنتی گیلان  

93 تا 95هزار امراللهی )کشت دوم(
۶3 تا 9۲ هزار طارم انواع 

41 تا 43هزارعنبربوی خوزستان 
۶۲ تا ۶5هزار شیرودی دودی سنتی اعلاء

45 تا 50هزار شیرودی )پرمحصول( 
40 تا 45هزار ندا )پرمحصول( 

5۶ تا 58هزار فجرگرگان )پرمحصول(
40 تا 45هزار لاشه برنج ایرانی

۲5 تا 30هزار نیم دانه 
۲8هزار و 500 تا 34هزارهندی 11۲1

3۲ تا 3۶هزارپاکستانی باسماتی
1۲ تا 1۲هزار و 500تایلندی 

5شریک نخست واردات و صادرات 11کشور همسایه ایران
اماراتآذربایجانارمنستانترکیهپاکستانافغانستان

وارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادرات
چینعربستانروسیهایتالیاروسیهروسیهروسیهآلمانچینآمریکاایرانهند

هندهندترکیهترکیهچینسوئیسآلمانانگلستاناماراتچینچینپاکستان
آمریکاعراقچیناسرائیلایرانبلغارستانچینعراقآمریکاانگلستانپاکستانچین

ژاپنسوئیسسوئیسهندترکیهچینآمریکاایتالیاعربستانآلمانآمریکاترکیه
آلمانعمانآمریکاآلمانآلمانعراقایتالیاآمریکاقطرافغانستانترکمنستانامارات

عراقعربستانقطرکویتقزاقستانروسیه

وارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادراتوارداتصادرات
چینچینچینچینآمریکاژاپنچینعراقروسیهایتالیاچینچین
ترکیههندآمریکااماراتچینکره جنوبیآمریکاچینچینچینآلمانهلند
هندکره جنوبیاماراتهندآلمانچیناماراتهندکره جنوبیروسیهبلاروسآلمان

کره جنوبیآمریکاآلمانسنگاپورانگلستانهندژاپنعربستانایتالیاهلندآمریکابلاروس
آمریکاایتالیاژاپنترکیههندسنگاپورعربستاناماراتآلمانفرانسهایتالیاترکیه

شامخ كل اقتصاد
)شاخص مدیران خرید(

46.94
تغيير 
نسبت 

به آذرماه 

-4.03

سرعت انجام و تحويل سفارش

 52.42

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-6.81

قيمت محصولات و خدمات

 58.25

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
 2.86

انتظارات برای فعاليت در ماه آينده

 58.37

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
 2.34

استخدام و به كارگيری نيروی انسانی

 49.91

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
 1.17

ميزان صادرات كالا يا خدمات

 47.14

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-0.63

ميزان فروش كالاها يا خدمات

 47.61

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-6.42

موجودی انبار يا كارهای معوق

 50.00

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
 0.28

قيمت خريد مواد اوليه يا لوازم

 75.68

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-6.33

موجودی مواد اوليه يا لوازم

 43.81

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-2.68

ميزان سفارش های جديد مشتريان

 43.14

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-4.86

ميزان فعاليت های كسب و كار

47.07

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
-6.06

مصرف حامل های انرژی

 69.83

تغيير 
نسبت 

به آذرماه 
 1.95
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چهره روز

تالار 
شیشه ای

لزوم بازگشت ایدرو به 
تنظیمات اساسنامه

  خبر: مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران برگزار 
شــد. طبق اطلاعات ارائه شــده در این جلسه، 
عملکرد ایدرو در تملک دارایی های ســرمایه ای 

هزار و 650میلیارد تومان بوده است.
  نقد: سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران از 
اساس برای این هدف تشکیل شد تا در حوزه های 
دور از دســترس بخش خصوصی فعال شود و بار 
توسعه اقتصادی در حوزه هایی را که نیازمند سرمایه 
هنگفت برای راه اندازی اســت یا خواب سرمایه 
طولانی مدت به دنبال دارد، به دوش بکشد و پس 
از اتمام مأموریــت، با واگذاری آن حــوزه از گود 
ســرمایه گذاری خارج شود. متأســفانه در فراز و 
نشیب اقتصاد و سیاستگذاری ها، این مسئولیت 
به تدریج فراموش شده و همین مسئله راه را برای 
تبدیل شدن ایدرو به یک هلدینگ اقتصادی فعال 
در همه حوزه های ریز و درشــت باز کرده است. 
به نظر می رسد، در گام دوم انقلاب و در مسیر اصلاح 
ساختار اقتصاد ایران، بد نیست تمهیداتی هم برای 
بازگرداندن تنظیمات ایدرو به شرایط اساسنامه 
اندیشــیده شــود و این هلدینگ عریض و طویل 
به جای فعالیت اقتصادی، کمک حال اقتصاد باشد.

نقد خبر

تاوان وعده های زودهنگام
هادی سبحانیان، معاون وزیر اقتصاد اعلام 
کرد: تــا انتهای امســال کارت اعتباری و 
یارانه ای آماده خواهد شد و می توان از سال 
آینده این کارت هــای اعتباری و یارانه ای 
را شــارژ کرد. او می گوید: مجلس و دولت برای ارز ترجیحی و 
4200تومانی باید به یک تصمیم مشترک برسند. طبق اخبار 
منتشر شــده تا به این لحظه مجلس تصمیم گرفته است که 
ارز 4200تومانی تا سقف 9میلیارد دلار در بودجه سال آینده 
بماند. اقتصاد و مردم ایران در طول سال ها هزینه بسیاری بابت 
وعده ها و برنامه های قطعی نشده پرداخت کرده و این مسئله 
بر عدم قطعیت ها در اقتصاد افزوده است. ازجمله نزدیک ترین 
تجربه این وعده های نهایی نشــده، می توان به شــعار و برنامه 
تغییر الگوی سهمیه سوخت اشاره کرد که اعتبار سیاستگذاران 
و تصمیم سازان را مخدوش می سازد. آنچه سبحانیان، معاون 
وزیر اقتصاد اعلام کرده هم از جنس همان وعده ها و برنامه های 
نهایی و قطعی نشده است که اثرات آن بر معیشت مردم نمایان 
می شود. گفته های دیروز او نشان می دهد درحالی که مجلس 
تصمیم دارد ارز 4200تومانی را برای ســال آینده حفظ کند، 
معاون وزیر اقتصاد از آمادگی دولت برای جایگزینی کارت یارانه 
یا اعتباری خرید خبر می دهد. نتیجه اینکه در این بلاتکلیفی 
هزینه اش را مردم با افزایش قیمت ها، تحت تأثیر انتظارات تورمی، 
ناشی از تصمیم های غیرقطعی، می پردازند. مقامات مسئول قبل 
از آنکه یک پیشــنهاد به تصمیم قطعی برای اجرا برسد، وعده 
ندهند و اجازه دهند در زمان نزدیک به اجرا، جزئیات اعلام شود. 
جزیره ای عمل کردن و وعده دادن براســاس پیشنهادها تاوان 

دارد. تاوان این عدم قطعیت ها را مردم می پردازند.

مصوبات کمیسیون تلفیق برای 
حمایت و رونق بورس

نمایندگان مجلس در نشســت دیروز صبح کمیسیون تلفیق 
بودجه 1401 مواردی را با هدف حمایت و رونق بورس و جلب 

اعتماد عمومی مصوب کردند.
  به منظور جلوگیری از مالیات مضاعــف و پرداخت مالیات 
توسط تحویل گیرنده کالایی با الحاق یک بند به تبصره 7 لایحه 
بودجه سال آینده موافقت کردند. بر این اساس به منظور حمایت 
از توسعه ابزارهای مالی و همچنین تسهیل معاملات ابزارهای 
مبتنی بر کالا مالیات بر ارزش افزوده کلیه کالاهایی که در قالب 
گواهی ســپرده کالایی در بورس های کالایی کشــور پذیرش 
می شوند، مادامی که در هر یک از بورس های کالایی مورد مبادله 

قرار می گیرند، مشمول مالیات با نرخ صفر هستند.
  به منظور تشویق سرمایه گذاری در شرکت های پذیرفته شده 
در بورس و فرابورس و ترغیب آن ها به عدم تقسیم بخش بیشتری 
از سود اکتسابی و استفاده از منابع حاصل برای افزایش سرمایه 
و در نتیجه توسعه بخش های تولیدی و ایجاد فرصت های جدید 
شغلی مقرر شد که در سال 1401 مالیات بر درآمد آن بخش از 
سود تقسیم نشده شــرکت های مذکور که به حساب سرمایه 

انتقال می یابد، مشمول مالیات با نرخ صفر شود.
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اومیکرون، رکورد افزایش بستری در هفته دوم 5پیک قبلی 
کرونا را شکست؛ به طوری که تنها با گذشت 9روز از شروع 
پیک ششم، آمار بستری ها در تهران 61درصد افزایش پیدا 
کرد. تنها در 24ساعت گذشته 38هزار و 160نفر دیگر به 

کرونا مبتلا شدند و 59نفر هم جان خود را از دست دادند.
واکسیناســیون و رعایت شــیوه  نامه های بهداشتی تنها 
توصیه وزارت بهداشت است و کمیته علمی مقابله با کرونا 
هم با توجه به سرایت قابل توجه سویه جدید این بیماری 
از چندی پیش بر افزایش محدودیت هایی که باید از سوی 
ستاد ملی کرونا تصویب و ابلاغ شود، تأکید کرد. اما به نظر 
می رسد تعلل ستاد ملی کرونا در تصویب مصوبه های جدید 
مقابله با اومیکرون حالا منجر به چرخش هر چه بیشــتر 
بیماری در جامعه شده است تا با وجود سبقت اومیکرون از 
مدیریت کرونا آمار مراجعات سرپایی به بیمارستان ها هر 

روز بیشتر از روز قبل شود. 
کنســرت ها یکی پس از دیگری در حال برگزاری است و 
چهلمین جشــنواره فیلم فجر هم به کانونی برای انتقال 
بیماری تبدیل شده اســت. با وجود قرمز و نارنجی شدن 
وضعیت شهرها، ادارات و سازمان ها با ظرفیت 100درصدی 
حضور کارکنان فعالیت می کنند و مصوبه جدیدی از ستاد 
ملی کرونا برای دورکاری ادارات و سازمان ها صادر نشده 
است؛مجموع ساده انگاری هایی که باعث شده مردم شب ها 
را در تجمعات غیرضروری ســپری کنند و صبح ها جلوی 
مراکز درمانی صف بکشــند تا خدمات درمانی ســرپایی 
بگیرند و احتمالا در روزهای آینده بایــد در انتظار خالی 
شدن تخت در مراکز درمانی بایستند. مراکز درمانی دوباره 
شلوغ شده اند، گزارش های رسیده از مراکز درمانی حکایت 

از ابتلای دوباره کادر درمان به کرونا دارد. 
براســاس خبرهای رسیده به همشــهری، در بسیاری از 
شبکه های بهداشت و درمان، مرخصی  کادر درمان تا اطلاع 
ثانوی لغو شده است. معاونت بهداشت وزارت بهداشت هم 
روز گذشته در ابلاغیه ای به تمام واحدهای بهداشتی کشور 
اعلام آماده باش کرده اســت. قرار است جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا روز شنبه، برگزار  شود و پس از آن باید دید 
که خروجی این ستاد، اعمال محدودیت های جدید با توجه 

به وضعیت بحرانی اومیکرون در کشور خواهد بود یا خیر.

حداقل پروتکل ها هم رعایت نمی شود 
قرار بود بازگشــایی های دوباره فعالیت هــای اقتصادی، 
فرهنگی، ورزشی با محدودیت های هوشــمند کرونا و با 
تمرکز بر واکسیناسیون و مثبت نبودن تست افراد صورت 
بگیرد. اما حالا در سبقت برگزاری و بازگشایی های منجر 
به تجمعات مردمــی، تنها اتفاقی کــه نمی افتد، رعایت 
پروتکل ها و نظارت های هوشــمندانه در این حوزه است. 
تا جایی که بهــرام عین اللهی، وزیر بهداشــت هم گفته 
قرنطینه هوشمند دیگر ارزشــی ندارد و باید محدودیت 
کامل ایجاد شــود. این در حالی اســت که نخستین روز 

برگزاری جشــنواره فیلم فجر با اتفــاق عجیبی مواجه و 
برگزاری مراســم بدون رعایت پروتکل های بهداشتی در 
نشست های خبری با اعتراض عکاســان و ترک سالن از 
سوی آنها همراه شد. در ســینماهای منتخب جشنواره 
فجر و سالن های برگزاری کنســرت نه از 4مترمربع فضا 
برای هر فرد و فاصله 2 متری میان افراد خبری اســت و 
نه از فروش بلیت ها به صورت محدود. در همین وضعیت، 
فروش بلیت کنســرت برخی خواننده هــای پاپ رکورد 
زده و تکمیل ظرفیــت در کمتراز نیم ســاعت، منجر به 
تمدید بسیاری از آنها در چند ســانس شده است. شکل 
برگزاری این رویدادها حتی موجب انتقاد احمد وحیدی، 
وزیر کشور هم شده اســت: » در ستاد ملی مقابله با کرونا 
درباره اجرای کنسرت ها، مصوباتی بوده و براساس آن باید 
 براساس مدت زمان ماندگاری، حداکثر 30درصد ظرفیت

 را پر کنند.«
 البته به گفته وزیر کشور این موضوع به زودی ابلاغ می شود 
و پس از آن لازم   الاجرا خواهد بود. اما به نظر می رسد تا زمان 
ابلاغ، کنسرت هایی که تا هفته آینده ظرفیت فروش بلیت 
آنها تکمیل شده با همان کیفیت و جمعیت شب های قبل 
برگزار می شــوند؛ وضعیتی که مورد تأیید متخصصان و 
مسئولان حوزه بهداشت و درمان نیست. آنها معتقدند با 
اینکه پروتکل های بهداشتی تعریف شده مربوط به دوران 
پیش از شیوع اومیکرون بوده و با توجه به سرایت پذیری 
ســویه جدید کرونا باید بــا محدودیت های بیشــتری 
همراه شــود اما اگر همین پروتکل ها هم رعایت می شد، 
 حداقل جای امیدواری بــرای کندتر کردن چرخه انتقال

ویروس وجود داشت.

فروش بلیت خارج از پروتکل ها 
محســن فرهادی، معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار 
وزارت بهداشت هم رعایت نشدن پروتکل های بهداشتی 
در رویدادهای فرهنگی و اجتماعــی را تایید می کند و به 
همشــهری می گوید: »درمباحثی که در کمیته امنیتی 
وزارت کشور داشتیم به ستاد ملی مقابله با پیشنهاد کاهش 
تماشاگران تا 15 درصد را ارائه کردیم. هیچ زمانی هم در 
رعایت پروتکل ها اجازه اســتفاده از  100درصد ظرفیت 

سالن ها را  ندادیم.«
به گفته فرهادی در پروتکل اعلام شده قبل از  سویه جدید 
4 مترمربع فضا و فاصله 2 متری مصوب شــده بود اما این 
فاصله گذاری ها درســینماها و جشنواره رعایت نمی شود 
و علاوه بر این کنترلی هم بر روی واکســینه بودن افراد یا 
بیمار بودنشان نیست: »این در حالی است که با توجه به 
بررسی همکاران، بلیط با ظرفیت 100 درصدی فروخته 

شده است.«
حالا وزارت بهداشت خواســتار اعمال محدودیت کامل 
کرونایی اســت و وزیر بهداشــت در این باره می گوید: »با 
توجه به شرایط و شیوع بیماری به صورت مرتب به ستاد 
ملی کرونا پیشــنهادهای لازم را می دهیم اما یک بخشی 
مصوب می شود و یک بخشی مصوب نمی شود. اگر وضعیت 
به پیک برسد قرنطینه هوشمند دیگر ارزشی ندارد و باید 
محدودیت کامل ایجاد شــود، در زمینــه قرنطینه هم ما 

پیشنهاد می دهیم و ستاد کرونا با توجه به شرایط کشور 
باید در این زمینه تصمیم بگیرد.« 

خطر ناقلان بی علامت
به گفتــه احمد مهــری، اپیدمیولوژیســت، مقصر اصلی 
وضعیت کنونی شــیوع اومیکرون در جامعه، نبود متولی 
رعایت پروتکل ها در کشور با گذشت نزدیک به 2سال از 

شیوع بیماری است.
او به همشهری می گوید:»به مردم گفتیم اگر واکسن بزنند 
می توانند با کرونا خداحافظی کنند و این خوش خیالی را 
به وجود آوردیم که کرونا تمام شدنی است. قرار داشتن در 
پیک نزولی کرونا هم منجر به تقویت این تصور شــد. در 
شــرایط فعلی آنچه می بینیم به اتفاقات یک تا یک و نیم 
ماه گذشــته برمی گردد، اینکه جمعیت مســتعد ابتلا به 
اومیکرون در حال افزایش بودند، یعنی کودکان واکسینه 
نشده، افراد بالای 60سال که دوز سوم شان تکمیل نشده 
و آنهایی که پروتکل های بهداشتی را کنار گذاشته اند. ما 
به مردم نگفتیم که در بیماری های عفونی، واکسیناسیون 
نمی تواند منجر به ترک رعایت پروتکل های بهداشتی شود 
و همین مسئله باعث شد آنها با خیالی آسوده در تجمعات 

حاضر شوند.«
به گفته این اپیدمیولوژیســت، در شرایط فعلی هر تجمع 
به مثابه نفت بر آتش اســت، چرا که ویــروس در گردش 
است: » بار ویروس در جامعه به شــدت بالاست و ممکن 
است خیلی ها به این ویروس مبتلا باشند. براساس آخرین 
مطالعه متاآنالیز که به صورت جهانی انجام شــده، اکنون 
40.5درصد افراد مبتلا به کرونا هیچ علامتی ندارند، این 
عدد برای زنان باردار حدود 55تا 57درصد و برای سنین 
پایین تر حدود 50درصد اســت. یعنی جامعه به 2بخش 
علامت دار و بدون علامت تقسیم شــده است. نکته مهم 
اینجاست که این افراد اگر تست کرونا بدهند حتما مثبت 
می شــود اما چون علامتی ندارند برای تست هم مراجعه 
نمی کنند. این اتفاق باعث می شــود تا با خیال راحت در 
تجمعات حاضر شــوند و یا حتی به دیدار پدر و مادر خود 
بروند که منجر به بیماری آنها می شود درحالی که از واقعیت 

بیمار بودن خود بی اطلاع اند.«
مهری تنها چاره وضعیت کنونی را توجه به 3مسئله می داند 
و می گوید:» تهویه هوا، رعایت فاصله و دوری از تجمعات 
مهم ترین اصلی است که باید به آن توجه شود. البته درباره 
دوری از تجمعات، توصیه جهانی حذف تجمعات است و 
دیگر فاصله معنا ندارد چرا که هر فرد می تواند 8تا 10نفر را 
مبتلا کند. این خطرات را در برگزاری جشنواره فیلم فجر و 
رویدادهای فرهنگی که اخیرا در حال برگزاری است به هیچ 
عنوان ندیده اند. این جشنواره از نظر محتوای فرهنگی برای 

ما اهمیت دارد اما با شرایط خطرناک است.«
به گفته او، براســاس آمــار جهانی اعلام شــده از ناقلان 
بی علامت در اومیکرون، اگر تنها چنــد نفر از آنها در این 
مراسم شرکت کرده باشــند، بیماری به بخش زیادی از 
افراد حاضر در سالن منتقل می شــود، چرا که این اماکن 
عمدتا تهویه مناســب هم ندارند و در شرایط نبود تهویه 
اثر ماســک هم کاهش پیدا می کند. او معتقد است آنچه 
 امروز در حال رخ دادن است، نتیجه بی تفاوتی مسئولان

به اتفاقات پیرامون است، از سوی دیگر هم هیچ کس متولی 
رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور نیست: »بازرسان 
بهداشتی برای نظارت بر رعایت پروتکل ها در نقاط مختلف 
حضور دارند امــا در نهایت گزارش و نظــر تخصصی آنها 
درباره رعایت نشــدن بســیاری از پروتکل ها مورد توجه 

هیچ کس قرار نمی گیرد.«

جشنوارهدورزدنپروتکلها
با وجود افزایش 61درصدی آمار بستری های کرونا، جشنواره های فرهنگی با حضور انبوه جمعیت

 به کار خود ادامه می دهند

نگاه

اطرافیان بیمار مبتلا به سرطان 
فراموش نشوند

با اینکه بسیاری از انواع سرطان ها به ویژه هنگامی که به موقع 
تشخیص داده شــود، قابل درمان اســت، اما هنوز ازجمله 
بیماری هایی به شــمار می رود که می تواند مشکلات زیادی 
برای خود بیمار و اطرافیانش ایجاد کند. مشکلات اقتصادی هم 
ازجمله مشکلات دیگری است که این افراد در طول بیماری با 

آن دست به گریبان می شوند.
بنابراین طبیعی است که برقراری روابط نزدیک با خانواده و 
دوستان و همچنین امکان حضور و حمایت آنها در کنار بیمار 
در این زمینه مهم باشد. سرطان هم مانند هر بیماری دیگری 
که علت اصلی آن مشخص نیست، ابهام زیادی برای بیماران 
دارد، اما نکته اینجاســت که به اذعان متخصصان این حوزه، 
اگر بیماری در مراحل اولیه تشــخیص داده شود، اغلب قابل 

درمان است.
بنابراین در این شــرایط، ماهیت آن از یک بیماری ســخت 
به بیماری درمان پذیر تغییر می کنــد و به این ترتیب، ترس 
بیمارهم به تدریج از بیــن خواهد رفت. ارزیابی، بررســی و 
پیگیری درمان در این مرحله بسیار مهم است. در این مرحله 
داشتن روحیه قوی و رهایی از استرس و ترس، در روند درمان 

نقش مهمی ایفا می کند.
در شرایطی که بیمار با شــنیدن نام بیماری سرطان، روحیه 
خود را از دســت بدهد و ارتباطش را با دیگــران قطع کند و 
در ادامه از شــدت ناامیدی، راضی به درمان نشــود، قطعا یا 
به درمان نمی رســد یا زمانی اقدام می کند که دیگر دیر شده 
است. به طور کلی، آنچه در برخی از بیماران مبتلا به سرطان 
دیده می شود، موضوع »انکار« بیماری است. به طوری که در 
بسیاری مواقع، بیماران حتی پس از تشخیص بیماری، بازهم 
آن را باور نمی کنند و گاهی با استفاده از روش های غیرعلمی 
یا سنتی، سعی در انکار یا پنهان کردن واقعیت می کنند؛ حتی 
برخی اوقات چنین تأخیری باعث می شــود بیمار نتواند به 

درمان ادامه  دهد.
وقتی بیمــاران درمــان را شــروع می کنند ممکن اســت 
واکنش های روانی متفاوتی داشــته باشند. یعنی شاید دچار 
افسردگی، اضطراب، خشــم یا رفتارهای غیرمنطقی شوند. 
البته اینگونه رفتارها هــم اغلب به دلیل مواجهــه با عوامل 
استرس زاست که در نهایت باعث می شود فرد گمان کند انجام 
این کارها می تواند باعث کاهش اضطراب و اســترس او شود.

چانه زنی با تقدیرو گله و اعتــراض به آن ازجمله واکنش های 
رایجی اســت که افراد اغلب هنگام رویارویی با موقعیت های 
ســخت، آن را به کار می برند. نوع نگاه و برخــورد خانواده با 
بیماری ســرطان ازجمله موضوعات دیگری است که به ویژه 
در جامعه ما به درســتی انجام نمی شــود. مثلا مخفی کردن 

بیماری از بیمار.

این اتفاق اصلا روش اخلاقی به شــمار نمی رود چراکه از فرد 
حق انتخاب را ســلب می کند. بیمار حق دارد، خودش برای 
درمان تصمیم بگیرد. ضمن اینکــه در درمان بیماری هایی 
مانند سرطان، کمک خود بیمار موضوع بسیار مهمی است. 
بنابراین او باید از بیماری خود آگاه باشــد. نکته مهم دیگر، 
نوع برخوردی اســت که اطرافیان با بیمار دارند. گاهی دیده 
می شود که اطرافیان برای بیمار تصمیم می  گیرند. فراموش 
نکنیم چیزی که بیمار به آن نیاز دارد، توجه و همراهی است، 
نه ترحم و بی توجهی به خواسته ها و علایق او. حتی کودکان 
مبتلا به ســرطان هم باید از نوع بیماری خود آگاه باشــند و 
مفاهیم لازم به زبان ســاده برای آنها توضیح داده شــود، در 
غیراین صورت شــاید همکاری لازم را برای درمان نداشــته 
باشند. این موضوع برای حفظ ســلامت و بهبودی آنها لازم 
است. در این میان توجه داشتن به روحیه بیمار و تلاش برای 
تقویت آن و ایجاد امیدواری برای درمان و ادامه زندگی، یکی از 
موضوعات مهمی است که برای خود بیمار و مراقبان اصلی او، 
باید انجام شود. مجموعه این اتفاقات سبب می شود تا خانواده 
و فرد، مراحل درمان را آسان تر بگذرانند. به هر حال اطرافیان 
بیمار، در پی تشــخیص نــوع بیماری، با مشــکلات زیادی 
ازجمله خشم، ترس و ناامیدی مواجه و دچار احساس عجز و 
ناتوانی می شوند. چون احساس می کنند کاری از دست شان 
برنمی آید. مشــکلات اقتصادی و مهار هزینه های ســنگین 
درمان هم ازجمله مشکلات خانواده هاست. وقتی آنها روحیه 
خوبی نداشته باشند، نمی توان از بیمار انتظار داشت روحیه 
خود را حفظ کند. مهم ترین کار برای تقویت قوای جسمی و 
روحی اطرافیان بیمار، تقسیم کار بین آنهاست، هر چند که 
گاهی دیده می شود که افراد تمایلی به کمک دیگران ندارند، 
البته اینگونه واکنش ها هم در مراحل ابتدایی بیماری طبیعی 
است اما در طولانی مدت باعث خســتگی، ناامیدی و ناتوانی 
فرد می شود. در کنار این موضوع، دریافت خدمات مربوط به 
مشاوره و کمک های تخصصی در زمینه سلامت روان، ازجمله 
اقداماتی اســت که علاوه بر خود بیمار، اطرافیان او هم به آن 
نیاز دارند. البته این موضوع در مورد بیماران مبتلا به سرطان 
می تواند به دلیل عوارض داروها و بیمــاری، به ویژه در مورد 
سرطان های مربوط به مغز بیشتر دیده شود، بنابراین تقویت 
قوای ذهنی بیمار ومراقبان او، باید مورد توجه جدی قرار گیرد. 
یکی از شاخه های مهم روانشناسی سلامت هم کمک به بهبود 
حال بیماران صعب العلاج است. چرا که ثابت شده این موضوع 
می تواند در روند درمان تأثیر زیادی داشته باشد، راهکاری های 
زیادی هم برای آن وجود دارد اما نکته اینجاســت که توجه 
زیادی به آن نمی شود. مراحل مختلف درمان مانند رادیوتراپی 
و شــیمی درمانی هم گاهی نوعی خستگی و افسردگی برای 
بیمار ایجاد می کند. بنابراین حتما باید به ســلامت روان این 
بیماران توجه داشت و تا حد امکان شرایطی برای آنها فراهم 
کرد تا بتوانند بیشــتر به علایق خود بپردازند و به طور کلی 

سطح کیفی زندگی خود را بالاتر ببرند.

جعفر میعادفر
رئیس اورژانس کشور

قــرار اســت در هفته آینــده ۱۵۸پــروژه 
ســازمان اورژانــس مثــل پایگاه هــای 
جدیــد و همچنیــن طرح هــای دیگــر 
به صورت آنلاین و با حضور مســئولان 
افتتاح شود. این پروژه ها شامل احداث 
و بهره برداری از پایگاه های جدید است 
کــه قبــلا به صــورت کانکــس فعالیــت 
داشــته اند و حالا قرار است ساختمان 

شوند/مهر

عباس عبادی
 معاون پرستاری وزارت بهداشت

تعرفه هــای  پرداخــت  محاســبه  مــدل 
پرســتاری از ابتــدای دی ماه۱۴۰۰ براســاس 
دستورالعمل جدید خواهد بود. شورای عالی 
بیمه، ضریب ریالی و ارزش نسبی خدمات 
را بــه تصویــب نهایــی رســاند و بــه زودی در 
صحن دولــت مصوبــه آن گرفته می شــود. 
از اول دی، ایــن موضوع عملیاتی شــده اما 
براساس مدل پرداختی، کارانه ها با حداقل 

6ماه تأخیر پرداخت می شود/تسنیم

 علی اصغر بیات
رئیس کانون  عالی کارگران بازنشسته

در روزهای اخیر مطالبی مبنی بر مشارکت 
دفاتر کانون های کارگران بازنشسته کشور 
در موضــوع پرداخت تســهیلات بانکی ۵۰ 
و ۱۰۰میلیــون تومانــی بانــک رفــاه کارگران 
منتشــر شــده اســت کــه درســت نیســت. 
پرداخت این تسهیلات برعهده بانک های 
مختلف ازجمله بانک رفاه کارگران گذاشته 
شده اســت و بر حذف ضامن و تنها با ارائه 

تعهد کسر از حقوق تأکید دارد/مهر

نقل قول 

»برگ سبز« را پلیس صادر 
می کند نه مؤسسه »راهگشا«

معاون اجتماعــی پلیــس راهور در پاســخ به 
شــائبه هایی که درباره صدور برگ سبز خودرو، 
تأکید کرد که این برگــه را پلیس صادر می کند 
نه مؤسسه راهگشا. عین الله جهانی که در یکی از 
برنامه های تلویزیونی صحبت می کرد، در توضیح 
بیشتر گفت:» سندی که پلیس صادر می کند با 
اســتناد به ماده1287 قانون مدنی، سند رسمی 
است البته تمام مجموعه دســتگاه قضا هم این 
مبلغ را تأیید کرده اســت. همچنین رأی دیوان 
عدالت اداری قید کرده که برگ سبز سند رسمی 
است.« او ادامه داد: »اینکه افرادی )سردفتران( 
اعلام می کنند برگ ســبز ســند رسمی نیست، 
می خواهند از واقعیت فــرار کنند.« او با تأکید بر 
اینکه بهتر است مردم به صورت وکالتی خودرویی 
را خرید و فروش نکننــد، گفت: »اگر به هر دلیل 
مردم خواســتند خودرویی را به صورت وکالتی 
خرید و فروش کنند، دفاتر اسناد رسمی موظفند 
برگ سبز پلیس را به عنوان سند از آنها قبول کنند 
و درخواستشــان را انجام دهند. مردم خودرو را 
وکالتی خرید و فروش نکنند چرا که پلاک به نام 
فرد )خریدار( اســت و فرد دیگری با آن در شهر 
تردد می کند و اگر مرتکب تخلفی شود از لحاظ 

قانونی آنها هم باید پاسخگو باشند.«

ویژه

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

محمدرضا شالبافان
روانپزشک

احتمال اجرای محدودیت های جدید کرونایی 
در این وضعیت بلاتکلیفی از اجرای دوباره محدودیت های کرونایی، حالا از ستاد ملی مقابله با کرونا خبر می رسد 
که درصورت نیاز، محدودیت های بیشتری اعمال می شود. عباس شیراوژن، سخنگوی این ستاد در توضیح بیشتر 
به همشهری درباره اینکه چرا با وجود شیوع گسترده اومیکرون برخی مناسبت های غیرضروری فرهنگی و هنری 
در محیط های بسته برگزار می شود؟ می گوید:»درباره تجمعاتی از جنس فرهنگی - اجتماعی براساس تصمیمات 
جدید و اخبار مکتوب ابلاغ شده قرار است از این پس این رویدادها در اماکن مسقف تنها با 20تا 30درصد ظرفیت 
فضا و 90دقیقه برگزار شود.«  او درباره اینکه براساس هشدار متخصصان روزهای آینده وضعیت توفانی تری از نظر 
شیوع بیماری در کشور رقم خواهد خورد اما به نظر می رسد باز هم تصمیم گیری درباره اعمال محدودیت های جدی 
و گسترده مانند پیک های قبلی در لحظه آخر انجام شود، توضیح می دهد:» با توجه به آماری که در حال افزایش 
است، قطعا تصمیم گیری جدی درباره محدودیت ها انجام می شود. البته هم اکنون هم محدودیت های نسبتا مناسبی 
لحاظ شده است. در بحث  مراکز آموزشی و مدارس تصمیم گیری درباره برگزاری آنلاین کلاس ها به ستادهای کرونای 
استانی واگذار شده که در محدوده مشخص یک بخش، منطقه یا شــهر با توجه به وضعیت شیوع بیماری اعمال 
محدودیت کنند. سفرهای استانی هیأت دولت هم به مدت 10روز لغو شده و پیگیری جدی برای تکمیل دوز سوم 
واکسن کارکنان بخش های دولتی و عمومی هم در دستور کار است. با مجموع اینها اگر لازم باشد محدودیت های 
بیشتری هم اعمال خواهد شد. به ویژه اگر واکسیناسیون به میزان مطلوبی پیش نرود باید تدابیر جدی تری در این باره 
اندیشیده شود.« شیراوژن همچنین درباره انتقادات مطرح شده مبنی بر لغو مصوبه دورکاری در شهرهای قرمز و 
نارنجی هم می گوید:»اعمال این محدودیت ها در گذشته با توجه به اینکه واکسیناسیون در وضعیت مناسبی نبود، 
براساس تغییر رنگ  شهرها منجر به تعطیلی مشاغل و اصناف یا اعمال محدودیت فعالیت و دورکاری برای سازمان و 
ادارات می شد، اما هم اکنون تعداد قابل توجهی از کارکنان و بخش زیادی از مردم جامعه واکسینه شده اند. به همین 
دلیل نگرانی ها مثل گذشته نیست و ستاد کرونا هم هنوز در این باره تصمیمی نگرفته است. البته بررسی وضعیت 

شیوع بیماری در روزهای آینده می تواند منجر به تصمیم گیری های جدید در این باره هم بشود.« 

نکته

براساسآخرینمطالعهمتاآنالیزکهبهصورت
جهانیانجامشــده،اکنــون40.5درصدافراد
مبتلابهکرونــاهیچعلامتــیندارنــد،اینعدد
برایزنانباردارحدود55تــا57درصدوبرای
ســنینپایینتــرحــدود50درصداســت.یعنی
جامعهبه2بخــشعلامتداروبــدونعلامت

تقسیمشدهاست

در هفته دوم آغاز 
پیک ششم کرونا 
آمار بستری های 
جدید به 18هزار 

و 435نفر رسید و 
رشد 64درصدی 
داشت. این عدد 

هفته گذشته 
11هزار و 246نفر 

بود و بر این اساس 
عدد 7هزار و 
189به عنوان 

عدد شتاب در 
این هفته لقب 

گرفت که از 
ابتدای سال 

99بی سابقه بوده 
است. 

در هفته دوم 
پیک دوم عدد 

شتاب بستری ها، 
1760نفر، در پیک 

سوم 2063نفر، 
در پیک چهارم 

3826نفر و 
در پیک پنجم 
158نفر بوده 
است. این در 

حالی است که 
عدد شتاب در 
بستری ها، در 
پیک چهارم 

به دلیل همزمانی 
با تعطیلات 

نوروز و افزایش 
ترددهای مردمی 

تاکنون عدد 
بالاتری داشت و 
این عدد اکنون 

رکورد زد و 
7189نفر رسید

عباس شیراوژن، 
سخنگوی ستاد 

ملی مقابله با 
کرونا: درباره 
تجمعاتی از 

جنس فرهنگی - 
اجتماعی براساس 

تصمیمات جدید 
و اخبار مکتوب 
ابلاغ شده قرار 

است از این پس 
این رویدادها در 

اماکن مسقف 
تنها با 20تا 

30درصد ظرفیت 
فضا و 90دقیقه 

برگزار شود.
  با توجه به 

آماری که در 
حال افزایش 

است، قطعا 
تصمیم گیری 
جدی درباره 

محدودیت ها 
انجام می شود
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همشهری

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پيام كوتاه خوانندگان

نقشه مأموران قلابی برای   bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم
274 ایرانی، قربانی گروهک سرقت گوشی های لوکس

تروریستی »حركه النضال«   
در ســومین جلســه محاکمه ســرکرده گروهک تروریستی 
حرکه النضال )الاحوازیه( جزئیات تازه ای از جنایات و ارتباط این 
گروه با سرویس اطلاعاتی عربستان و سران این کشور فاش شد.

به گزارش همشهری، صبح دیروز سومین جلسه محاکمه حبیب 
فرج الله چعب ملقب به »حبیب اســیود«، ســرکرده گروهک 
تروریستی حرکه النضال در شــعبه۲۶ دادگاه انقلاب اسلامی 
به ریاست قاضی افشاری برگزار شد و مانند ۲جلسه قبل به بیان 
کیفرخواست از سوی نماینده دادستان گذشت. وزیری، نماینده 
دادستان اتهام متهم را افساد فی الارض از طریق تشکیل، اداره و 
سرکردگی گروهکی به نام حرکه النضال العربی لتحریرالاحواز 
و طراحی و اجرای عملیات تروریستی و تخریب اموال عمومی 
که از طریق عملیات های گوناگون آنها انجام شده، عنوان کرد و 
ادامه داد: سرویس اطلاعاتی عربستان سعودی همه ساله با عناصر 
گروهک تروریستی حرکه النضال دیداری ترتیب می داده و عناصر 
این گروهک تروریستی در قالب پوشش حج به عربستان می رفتند 
تا نقشه هایی که توسط سرویس اطلاعاتی سعودی به آنها دیکته 
می شد را اجرا کنند. در ادامه جلسه دادگاه تصاویری به نمایش 
درآمد که از دیدار برخی از اعضای گروهک تروریستی با مقامات 
سعودی حکایت داشت. از جمله دیدار یعقوب نیسی، سخنگوی 
این گروهک  با پادشاه عربستان ســعودی.  نیسی صریحا اقدام 
تروریستی ۳۱شــهریور۹۷ علیه نیرو های مسلح در اهواز که به 
شهادت ۲۵نفر از هموطنان بی گناهمان انجامید را توسط این 
گروهک تروریستی بر عهده گرفته بود. نماینده دادستان به ارتباط 
این گروهک با موساد از طریق فردی به نام منال مسلمی که یک 
فرد یهودی و تبعه تونس است  اشــاره کرد و ادامه داد: تمامی 
ملاقات های این گروهک تروریستی با سرویس اطلاعاتی موساد 

توسط این فرد انجام می شده است.
نماینده دادستان افزود: براساس اقاریر متهم، وی در سال۲۰۱۲ 
یک رایانه رمزنگاری شده از کشور عربستان سعودی تحویل گرفته 
تا اطلاعات به دست آمده را به صورت رمز به سرویس اطلاعاتی این 
کشور ارائه دهد؛ اطلاعات نظامی پادگان های سپاه در خوزستان، 
اطلاعات مراکز نظامی کشور و جمع آوری اخبار شخصیت های 

اهوازی که در خارج از کشور حضور دارند.
نماینده دادســتان با بیان اینکه متهم اقرار کــرده که اقدامات 
تروریستی این گروهک با هدف ضربه زدن به اقتصاد کشور و انجام 
بمب گذاری در لوله های نفت و حمله به مراکز حســاس نظامی 
و امنیتی بوده است، گفت: چندین بمب گذاری در سال 84 در 
خوزستان، ازجمله اقدامات این گروه تروریستی بوده و اقدامات 
تروریستی این گروهک منجر به شهادت و مجروح شدن ۲۷4نفر 

از شهروندان ایرانی شده است.

بزرگراه غدیر در مدار كامل بهره برداری قرار می گيرد
به دنبال دریافت پیام های متعدد از شهروندان تهرانی و کرجی در 
خصوص مسائل مرتبط با آزادراه غدیر و طرح موضوعاتی چون 
هزینه سنگین عوارض تردد، عدم دسترسی برخی شهرهای واقع 
در مســیر به آزادراه، چرایی عدم هدایت خودروهای سنگین و 
حمل بار به این آزادراه و موضوعات مشابه، خبرنگار همشهری 
گفت وگوی کوتاهی با مدیرکل بهره برداری معاونت ســاخت و 

توسعه آزادراه های کشور کرده است.
بیات ســرمدی گفت: به طور معمول آزادراه های کشور مطابق 
با  قانون  از طریق مشــارکت دولت با بانک ها، بخش خصوصی 
و نیمه خصوصی احداث می شوند که این موضوع شامل مراحل 
مطالعه، احداث و بهره برداری است.  در آزادراه غدیر سرمایه گذار 
و طرف مشارکت با دولت قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاست که 
به دنبال ســرمایه گذاری انجام گرفته باید بهره برداری مالی از 
آزادراه داشته باشد که محل تامین آن اخذ عوارض طبق قوانین و 
مقررات و قراردادهای منعقد شده است و پس از بازگشت سرمایه 
به سرمایه گذار و استهلاک آن، آزادراه به دولت برمی گردد. وی 
درخصوص اعتراض برخی از راننــدگان به مبلغ عوارض گفت: 
رانندگان محترم باید توجه داشته باشند که عبور از این آزادراه 
علاوه بر استهلاک کمتر خودرو، باعث صرفه جویی در مصرف 
سوخت و کمتر شدن طول مسیر و کاهش زمان سفر می شود که 

به نفع آنها خواهد بود.

دسترسی مرحله ای
سرمدی، آزادراه غدیر را از لحاظ استراتژیکی بسیار مهم دانست 
و گفت: چند اســتان مهم و مرکزی کشــور تحت پوشش این 
آزادراه قرار می گیرند و بی شک بخشی از گره ترافیکی کریدور 
شرق به غرب کشور باز خواهد شــد. ضمن اینکه کم شدن بار 
ترافیکی آزادراه های قزوین - کرج، کرج - تهران و تهران به شرق 
)پاکدشت( با احداث این مسیر مدنظر است. وی با اشاره به افتتاح 
فاز اول آزادراه غدیر در اســفند ۹۹اظهار داشــت: هم اکنون با 
پیشرفت فیزیکی ۹۷درصدی و تکمیل احداث تبادل شمس آباد 
)محور قم – تهران( به آزادراه غدیر در انتهای ســال این بخش 
بهره برداری می شود و تکمیل تبادل در استان البرز در سال آینده 
به ترتیب اولویت احداث آزادراه کامل خواهد شــد. به گفته وی 
یکی از مزیت های آزادراه غدیر عبور دادن خودروهای سنگین و 
نیمه سنگین از آن، کاهش بار ترافیکی و خطر تصادف در مسیر 
جایگزین قدیمی است. آزادراه غدیر یا آزادراه آبیک - چرمشهر 
که آزادراه جنوبی البرز- تهران هم محسوب می شود در ۷ اسفند 
۱۳۹۹ افتتاح شده  است.این آزادراه ۱۵8 کیلومتری، از آبیک 
در استان قزوین شروع و در چرمشهر در استان تهران به پایان 
می رسد و در مسیر خود به آزادراه های کرج – قزوین، تهران – 
ساوه و تهران – قم و قم – گرمسار متصل است و از استان های 

قزوین، البرز، مرکزی و تهران عبور می کند.

کارمند شرکت فروش گوشی های 
موبایل که از درآمدش ناراضی بود با 
همدستی ۳نفر دیگر نقشه عجیبی 
کشید. آنها در نقشــه ای هالیوودی به عنوان مأمور 
پلیس جلوی یکی دیگر از کارمندان شرکت که ده ها 
گوشی لوکس و گران قیمت را حمل می کرد گرفتند 

و سرقت بزرگی را رقم زدند.
به گزارش همشهری، رســیدگی به این پرونده از 
چند روز قبل با شــکایت مدیر یکی از شرکت های 
فروش گوشــی های موبایل آغاز شــد. او که برای 
شکایت به شعبه هفتم دادســرای ناحیه ۳4رفته 
بود به بازپرس رفیع زاده گفت: چند روز قبل یکی از 
کارکنان شرکت را برای تحویل گرفتن 8۹دستگاه 
گوشــی لوکس و گــران قیمــت ســراغ یکی از 
واردکنندگان فرستادم اما بعد از چند ساعت خبری 
از او نشد. هرچه با او تماس گرفتم تلفنش را جواب 
نمی داد تا اینکه چند ساعت بعد خودش در حالی 
که وضعیت آشفته ای داشت به شرکت برگشت. او 
که ترســیده بود، ماجرای عجیبی را تعریف کرد و 
گفت ۳مأمور قلابی گوشی ها را دزدیده اند. او گفت 
۳نفر که بی سیم و تجهیزات پلیسی به همراه داشتند 
جلوی ماشینش را گرفته اند و مدعی شده اند مأمور 
هستند و او در حال حمل کالای قاچاق است. آنطور 
که این کارمند گفت مأموران قلابی به او دستبند 
زدند و سوار ماشینش شــدند و بعد از کشاندن او 
به محلی خلوت او را از خــودرو بیرون انداخته و با 

گوشی ها فرار کرده اند.  به دنبال این شکایت بازپرس 
دادسرا پرونده را به پلیس آگاهی فرستاد و تحقیقات 
در این خصوص آغاز شد. تحقیقات اولیه نشان می داد 
مأموران قلابی با نقشه قبلی دســت به این سرقت 
زده اند و به احتمال زیاد نسبت به شرکت و مراودات 
تجاری آن آشنایی کاملی داشــته اند. با وجود این 
هنوز معلوم نبود چه کسی در پشت پرده این سرقت 

کلان قرار دارد.

اولين سرنخ
کارآگاهان پلیس حتم داشــتند که نزدیکان مدیر 
شرکت یا کارکنان آنجا با این سرقت مرتبط هستند 
اما مدرکی علیه هیچ کدام از آنها وجود نداشت. وقتی 
چند روز گذشت مأموران که کارکنان شرکت را به طور 
نامحسوس تحت نظر داشتند پی بردند یکی از آنها که 
کارمند عادی است و درآمد متوسطی دارد مبلغ قابل 
توجهی دلار خریده است. این موضوع ظن مأموران را 
برانگیخت و باعث شد آنها در این باره بیشتر تحقیق 
کنند. بررسی ها نشان می داد او هیچ درآمد خاصی 
نداشته که بتواند دلار بخرد. در این شرایط بود که او با 

مجوز قضایی به عنوان مظنون بازداشت شد.

طراحی نقشه سرقت
تنها مظنــون این پرونده در همــان بازجویی های 
مقدماتی به طراحی نقشه سرقت گوشی ها اعتراف 
کرد. او درباره آنچه اتفاق افتاده گفت: من مدتهاست 

در این شرکت کار می کنم اما درآمد چندان خوبی 
نداشتم. چند مرتبه درباره درآمدم با مدیر شرکت 
صحبت کردم اما او کمکی نکرد. بــا این حال من 
تصمیمــم را گرفته بودم تا هرطور که شــده وضع 
مالی ام تغییر کند. متهم در ادامه گفت: مدتی بود 
که به یک باشگاه بدنسازی می رفتم و در آنجا با چند 
نفر دوست شده بودم. یک روز وقتی در باشگاه بودم 
نقشه ای به ذهنم رسید و آن را با ۳نفر از دوستانم در 
میان گذاشتم. به آنها گفتم که شرکت وضعیت مالی 
خوبی دارد و می توانیم با سرقت چند گوشی وضع 
مالی مان را عوض کنیم. به آنها گفتم قرار است یکی 
از کارکنان تعداد زیادی گوشــی به شرکت بیاورد. 
زمان و مکان دقیق حمل گوشــی ها را به دوستانم 
گفتم و قرار شــد آنها هم به عنوان مأمور سر راه او 

قرار بگیرند و از این طریق گوشی ها را سرقت کنند.
متهم ادامه داد: طبق نقشــه ای که کشیده بودیم 
همه  چیز به خوبی پیش رفت و دوستانم 8۹گوشی 

سرقت کردند و سهم من را که ۹۰میلیون تومان بود 
دادند و بقیه گوشی ها را برای خودشان برداشتند. 
هیچ کس از این ماجرا بویی نبــرده بود و نمی دانم 

چطور شد که دستگیر شدم.

دستگيری مأموران قلابی
به دنبال اعترافات این متهم ۳همدست او که نقش 
مأموران پلیس را بازی کرده بودند دستگیر شدند.

در بازرسی از مخفیگاه شان تعدادی از گوشی های 
مسروقه کشف شــد. متهمان درحالی که از سوی 
کارمند شرکت شناسایی شده بودند به اجرای نقشه 
ســرقت اعتراف کردند و گفتند با فروش تعدادی 
از گوشی ها ســهم دوست شــان را که ۹۰میلیون 
تومان می شد دادند و قصد داشتند بقیه گوشی ها 
را هم بفروشــند که دستگیر شــدند. براساس این 
گزارش، هم اکنون 4متهم در بازداشت به سرمی برند 

و تحقیقات در این باره همچنان ادامه دارد.

پشت پرده سرقت ميليونی 89گوشی  گرانقيمت، یکی از پرسنل شركت بود

بازپرس جنایی پایتخت در حال تحقیق درخصوص 
قتل پسر جوانی است که با بمب گذاری در خودرواش 

به قتل رسیده است.
به گزارش همشهری، ساعت ۹شب سه شنبه انفجاری هولناک خیابان 
خواجوی کرمانی در منطقه کیانشــهر واقع در جنوب شرق تهران را 
لرزاند. انفجار در یک دستگاه خودروی پژو پرشیای سفید رنگ که پسر 
جوانی سرنشین آن بود اتفاق افتاد. شدت این انفجار به حدی بود که 
اجزای خودرو تا شعاع چند متری پرتاب شد و راننده آن نیز به طرز 

فجیعی جانش را از دست داد.

دقایقی از این انفجار می گذشت که حادثه به قاضی ساسان غلامی، 
بازپرس کشیک دادسرای امور جنایی تهران گزارش و دستور انجام 
تحقیقات در این باره صادر شد. آنطور که شواهد به دست آمده در صحنه 
نشان می داد حادثه بر اثر انفجار مواد منفجره ای شبیه دینامیت که در 

کف یا صندوق عقب خودرو جاسازی شده اتفاق افتاده بود.
یکی از شــاهدان عینی انفجار راننده یک خودروی عبوری بود. او به 
مأموران گفت: من در حال عبور از خیابان بودم که جلوی چشمانم پژو 
پرشیا منفجر شد. موج انفجار از یک طرف و ترس و وحشتی که به جانم 
افتاد باعث شد خودروام از مسیر منحرف شده و با خودروی دیگری 

برخورد کند. دقیق به خاطر دارم که درِ صندوق عقب پرشیا چندین 
متر به هوا پرتاب شد و راننده هم همان موقع جانش را از دست داد.

از ســوی دیگر مأموران به تحقیق از خانواده راننده پرشیا پرداختند. 
یکی از نزدیکان متوفی که خانه اش در همان حوالی اســت گفت: او 
حدود ۲۰دقیقه قبل از حادثه از خانه خارج شد تا بنزین بزند اما دیگر 

برنگشت تا اینکه فهمیدیم ماشینش منفجر شده است.
در همین حال تحقیقات درباره جوان جانباخته فاش کرد که او سال 
گذشته به اتهام مشــارکت در یک فقره قتل که در ایلام اتفاق افتاد  
دستگیر شده بود. او مدت ۵ماه در بازداشت به سر می برد اما درحالی که 
قاتل اصلی به خارج از کشــور گریخت  او از ۳ماه قبل توانست با قرار 
وثیقه آزاد شود. در این شرایط کارآگاهان پلیس درحال تحقیق درباره 

ارتباط این پرونده قتل با انفجار مرگبار هستند.

مرگ پسر جوان در انفجار مرموز بمب  

گزارش

جنایی
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نقلقول

آناتولی آنتونوف
سفیر روسیه در آمریکا

بیانیه های کاخ سفید درباره استفاده روسیه از 
سلاح های شیمیایی و حملاتش به کشورهای 
دیگر نادرســت اســت و پایــه و اساســی ندارد. 
آمریکا می خواهد وجهه روســیه را خراب کند. 
آمریــکا تنها کشــوری اســت که بــه تعهداتش 
عمل نمی کند و همچنان تسلیحات شیمیایی 

خود را حفظ کرده است.

قیس خزعلی
دبیرکل عصائب اهل الحق عراق

در سایه ســکوت دولت مرکزی، سریال نقض 
آشــکار حاکمیــت عــراق از ســوی ترکیــه ادامــه 
دارد. ترکیه پایگاه های نظامی خود را در شمال 
عــراق تثبیــت کــرده اســت. نیروهــای ترکیــه، 
غیرنظامیــان بی دفــاع را مــورد هــدف حمــلات 
هوایــی قــرار می دهنــد. بــه زودی مقاومــت بــه 

اشغالگران ترکیه درس سختی خواهد داد.

کودتای نافرجام در گینه  بیسائو
رئیسجمهورودیگراعضایکابینهدولتگینهبیســائواز

حملهروزگذشتهافرادمسلحجانسالمبهدربردند.
بهگــزارشخبرگــزاریرویترز،عمــرسیســوکوامِبالو،
رئیسجمهورگینهبیسائو،اینحملهرابخشیازیککودتای
نظامیعلیهخودخواندهوگفتهکهتعدادزیادیازنیروهای
امنیتیومحافظاناودرجریانحملهکشتهشدهاند.هنوز
آماردقیقیازکشــتههایاینحملهوهمچنینشمارافراد
شرکتکنندهدرآنمنتشرنشدهاستامابرخیشاهدانبه
خبرگزاریفرانسهگفتهاندکهمهاجمان،لباسغیرنظامیبه
تنداشتهوبهسمتساختماندولتکهمحلتشکیلکابینه

بودهحملهکردهاند.
رهبرانکشــورهایمنطقهغربآفریقااینحملهراتلاش
برایکودتاتوصیفکردهونیروهاینظامیرابهبازگشــت
بهپادگانهادعوتکردهاند.اینرویداددرکشوریکهسابق
براینمستعمرهپرتغالبود،یکهفتهپسازکودتایارتش
دربورکینافاسو،یکیدیگرازکشــورهایمنطقه،بهوقوع
پیوستهاست.کشورفقیرگینهبیسائویکیازگذرگاههای
اصلیبرایانتقالکوکائینازآمریکایلاتینبهاروپاتلقی
میشــود.آمریکاواتحادیهاروپامعتقدندکــهبرخیافراد
درارتشاینکشــوردرتجارتموادمخدردســتدارند.
رئیسجمهورنیزدیروزمدعیشــدکهاینحمله»حساب
شدهوسازمانیافته«بودهوباافرادیکهدرقاچاقموادمخدر
دستدارند،مرتبطبودهاست.گینهازفقیرترینکشورهای
جهاندرغربآفریقاستکهازسال۱۹۸۰تاکنونصحنه
۹کودتایموفقوغیرموفقبودهاســت.طی2سالگذشته
نظامیاندرکشــورهایآفریقایمرکزیوغربیدستبه
چندینکودتازدهاندکهاغلبهمموفقبودهاند.مالی،چاد،
بورکینافاسو،گینهوسوداندراینمدتشاهدکودتاهای
موفقارتششــانبودهاند.نظامیاندرکشورهایمنطقهاز
نارضایتیعمومیازفسادوناکارآمدیدولتهابرایتوجیه

اقداماتخوداستفادهکردهاند.

جهاننما

کرهجنوبیکهدرسالهایاخیرخود
رابهفهرســت۱۰صادرکنندهبرتر
تســلیحاتدردنیارسانده،مبادلات
نظامیباخاورمیانهراافزایشدادهوبعدازامارات،حالا
قراردادیبزرگبهارزش۱.6میلیارددلاربامصرامضا

کردهاست.
بهگزارشالعربیالجدید،براســاساینقرارداد،مصر
توپهایپیشرفتهوخودروهایپشتیبانازکرهجنوبی
واردمیکند.ســئولهمین3هفتهپیش،قراردادی
بســیارچشــمگیرهمبااماراتامضاکردهاست.این
قرارداد3.5میلیــارددلاریکــهبزرگترینقرارداد
نظامیتاریخکرهجنوبیبهشمارمیرود،برایصادرات

موشکهایمیانبردسطحبهسطحبستهشدهاست.
قراردادبامصرهمازیکمنظرتاریخیاست؛براساس
اینقرارداد،سئولمشــتریعربخودراباتوپهای
هویتزرخودکششیK9تجهیزمیکند.اینبزرگترین
قراردادصادراتایننوعاسلحهخاصاست.K9یکیاز
محبوبتریناقلامزرادخانهکرهجنوبیاستومشتریان
زیادیازسراســردنیادارد.اینتوپ،توســطشرکت

صنایعدفاعیهانواتولیدمیشود.
اینقرارداد،2هفتهبعدازآنبســتهشدکهمونجائه
این،رئیسجمهــورکرهجنوبی،بهعنواننخســتین
رئیسجمهوراینکشوردر۱6سالگذشته،بهقاهره
سفرکرد.درسفربهقاهره،مدیرشرکتصنایعدفاعی
هانواهمبــاعبدالفتاحالسیســی،رئیسجمهورمصر
ملاقاتکرد.مصردرسالهایاخیردستبهبازسازی
گستردهارتشخودزدهوپایگاههایجدیدیاحداث
کردهویکیازبزرگترینواردکنندگانتسلیحاتدنیا
بهشمارمیرود.اینکشوراخیراقراردادی3.3میلیارد
دلاریباآمریکابرایخریدهواپیماهایبارینظامی

هرکولسوسیستمهایراداریامضاکردهاست.
وزیردفاعمصرسهشنبههنگامامضایقراردادنظامی
بین2کشوردرسئولبود.علاوهبراینقرارداد،2کشور
چندتفاهمنامــههمکاریهایدوجانبــهنظامیهم

امضاکردند.

جهش بزرگ کره 
کرهجنوبیکهدهههاسابقهصادراتتسلیحاتدارد،در
سالهایاخیررشدکمسابقهایدراینبخشداشتهو
دربازهزمانی2۰2۰-2۰۱6بهنهمینصادرکنندهبرتر
تسلیحاتدردنیاتبدیلشدهاست.براساسگزارشی
کهدولتکرهجنوبیصادرکرده،اینکشور2.7درصد

ازکلصادراتتســلیحاتدنیاراانجامدادهاست.این
رقمدربازه2۰۱5-2۰۱۱تنها۰.۹درصدبودهاست.
بزرگتریــنمقاصدتســلیحاتکرهجنوبی،انگلیس
)۱4درصد(،فیلیپین)۱2درصد(وتایلند)۱۱درصد(
بودهاند.کرهجنوبیباتوجهبهصنایعپیشرفتهداخلی،
موفقشدهبهجمعصادرکنندگانبرترتسلیحاتدر
دنیابرسد.اینکشور،ســالگذشتهپیشبینیکرده
بود5میلیارددلارتسلیحاتصادرکنداماقراردادهای
چشمگیربااماراتودیگرمشتریانبینالمللی،صادرات
اینکشوررابهبیشاز7میلیارددلاررساند.پیشبینی
شدهکهصادراتتسلیحاتیکرهجنوبیدرسالجاری
میلادیاز۱۰میلیارددلارعبورکندوســئولخودرا
برایبســتنقراردادهایبزرگیدرخاورمیانه،اروپاو

استرالیاآمادهمیکند.
میــزانصــادراتکــرهدرســالهای2۰۱۰تــا
2۰2۰میلادی،سالانهحدود3میلیارددلاربودهاست.
دلیلرشدچشمگیرصادراتدرسال2۰2۱،علاوهبر
قراردادهادرخاورمیانه،فروشتوپ K9بهاسترالیابوده
است.اینمحصول،بهخاطرکاراییبالاوقیمتپایین،
یکیازمحبوبترینســلاحهایصادراتیکرهجنوبی

بهشمارمیرود.
یکمنبعدرصنایــعدفاعیکرهجنوبیبــهروزنامه
اقتصادیاکونومیدیلیدربارهمحبوبیتمحصولات
کرهایدربازارجهانیگفتهاست:»حتیسلاحیکه

کاراییبالاییداشتهباشدبهخاطرقیمتبالانمیتواند
دررقابتبرندهباشــد.براینمونهدرسیســتمهای
تســلیحاتیمثلچئونگگونگ2)موشــکزمینبه
زمینمیانبردیکهاماراتاخیراســفارشخریدآن
راداده(تضمینهایپسازفروشحتیمهمترازخود

فروشهستند.«
کرهجنوبیکاربرایتولیداینسامانهراباروسیهشروع
کردومبنایآن،ســامانههایدفاعموشکیروسیه،
ازجملهاس-4۰۰بودهاســت.اینســامانهمیتواند
همزمان6هدفدشمنرادرشــعاع۱۰۰کیلومتری

رهگیریکندوبردعملیاتیآن4۰کیلومتراست.
صنایعدفاعیکرهجنوبی،ازجملهالآیجینکس۱،
هانواوکیآیایبهخاطــرخدماتبعدازفروشخود،
ازجملهتامینقطعاتوتعمیراتگســترده،نســبت
بهرقبایخارجیمزیتهایبیشتریدربازارجهانی
دارند.همینرویکردباعثشــدهتاکرهجنوبی،شاهد
درخواستهایبیشترخریدتسلیحاتشازخاورمیانه،
اروپاواســترالیاباشــد.قراردادبامصر،قطعاآخرین
قراردادازخاورمیانــهنخواهدبود،همانطورکهامارات

آخرینمشتریسلاحهایکرهاینبود.
علاوهبرچئونگگونگ2وK9،برخیتسلیحاتدیگر
کرهجنوبیهمدربازاربینالمللی،مشــتریانزیادی
دارد.خودرویزرهیآ.اس-2۱ردبکشــرکتهانوا
رقیبمحصولمشــابهیدرآلماناســت.کیآیای

هممیخواهــدجنگندههایســبکافای-5۰رابه
کشورهایآمریکایلاتین،ازجملهکلمبیاصادرکند.
کرهجنوبیامیدواراست6۰فروندازاینجنگندههارا
درقراردادهاییبهارزش3میلیارددلاربهکشورهای

منطقهبفروشد.
شرکتهیونداییروتمهمبهسختیتلاشمیکندتا
مناقصهتامیننسلآیندهتانکهایاصلیمیداننبرد

نروژراباتانکپیشرفتهK2برندهشود.

پای تسلیحات کره ای به مصرهم باز شد 
کرهجنوبیبعدازانعقادقراردادیسنگینباامارات،حالافروش۱.6میلیارددلارتسلیحاتبهمصررانهاییکردهاست

گزارش

چرا مصر K9 را انتخاب کرد؟
مصــر، حــدود 10ســال پیش 
می خواست سیستم های توپخانه ای 
خود را ارتقا بدهد اما به خاطر مسائل 
داخلی، این اتفاق به تعویق افتاد. 
علاوه بر K9، مصر چند سیســتم 
مشابه از فرانســه، روسیه و چین 
را هم مدنظر داشت و آنها را تست 
کرد. بعد از این آزمایش های اولیه، 
محصول کره ای و ســزار، رقیب 
فرانسوی اش، در رقابت باقی ماندند. 
مزیت های بازاری K9 و شباهت این 
مدل با هویتزرهایی که همین حالا 
در ارتش مصر اســتفاده می شود، 
 مقامات ارتش مصر را متقاعد کرد 
که در نهایت مدل کره ای را بر رقیب 

فرانسوی اش ترجیح دهند.

مکث

روزنامه وال استریت ژورنال  ]آمریكا[

کیوسک

رکورد بازار کار آمریکا
بازار کار آمریکا در پایان سال گذشته میلادی، در اوج قرار 
گرفت و رکوردی تازه ثبت کرد؛ هرچند شیوع اومیکرون هم 
اثراتی بر آن داشته اســت. در ماه پایانی سال2021، حدود 
10.9میلیون موقعیت شغلی در بازار کار آمریکا ایجاد شد که 

100هزار نفر بیشتر از ماه قبل از آن بوده است.
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گرينويچ

بهار يک ماه زودتر می آيد

 لندن: شايد تا چند دهه پيش اگر به مردم خبر 
می داديد كه قرار اســت بهار يک ماه زودتر از راه 
برسد آنها خوشحال می شدند اما اين روز ها آگاهان 
از تغييرات اقليمی به خوبــی می دانند كه وقتی 
دانشمندان اقليم شناس خبر از بهارى زودرس در 
بريتانيا می دهند اين خبر چقدر می تواند ناگوار 
باشد. به گزارش بی بی سی، براساس مطالعه اى كه 
در دانشگاه كمبريج انجام شده تغييرات اقليمی 
باعث  شــده گياهان بريتانيا يک مــاه زودتر گل 
بدهند. پروفسور اولف بانتگِن از دانشگاه كمبريج 
و محقق اصلی اين مطالعــه گفت كه امکان بروز 
ناهماهنگــی اكولوژيکی وجــود دارد كه داراى 
پيامدهاى چشــمگيرى بر »عملکرد و بازدهی« 
طبيعت و زراعت خواهد بود. گرمايش زمين باعث 
شده است كه در بسيارى مناطق بهار زودتر از راه 

برسد و پاييز ديرتر شروع شود. 

شیرینی خوش بینی در سوم فوریه 

پايان لباس های خزدار در ايتالیا 
 

رم:  برنــد ايتاليايی دولچه گابانا اعلام كرد از ســال جارى 
ميلادى خز را از تمام مجموعه  محصولات خود حذف خواهد 
كرد. به گزارش اينديپندنت، از اين پس برند ياد شــده در 
توليد لباس و لوازم تزئينی به استفاده از خز مصنوعی سازگار 
با محيط زيســت روى خواهد آورد. فدله اوزاى، مســئول 
ارتباطات و بازاريابی اين نام تجارى گفــت: »دولچه گابانا 
در حال حركت به ســمت آينده اى پايدار است كه در آن 
استفاده از خز حيوانات جايی ندارد. كل نظام توليد پوشاک 
روز مســئوليت اجتماعی مهمی بر عهده دارد كه بايد آن 
را ترويج و از آن حمايت كند.« اين بيانيه مورد اســتقبال 
سازمان هاى حقوق حيوانات قرار گرفت و انجمن بين المللی 
حمايت از حيوانــات  اچ اس آى)HSI( آن را »نقطه عطف 
مهمی در نابــودى تجــارت ظالمانه خــز« توصيف كرد. 
كلرباس، مدير اجرايی اچ اس آى بريتانيا گفت: »از تصميم 
دولچه گابانا تجليل می كنيم و از تعهد آنها به حفظ مشاغل 
و مهارت هاى صنعتگران با استفاده از مواد ابتکارى عارى از 
خز استقبال می كنيم. وقت آن رسيده است كه دولت بريتانيا 
به خواسته هاى مردمش توجه كند و با وضع قوانينی براى 
ممنوعيت واردات و فروش خز واقعی حيوانات در اسرع وقت 

اين تجارت ظالمانه را به كتاب هاى تاريخ بسپارد.«

 بی خبری از گلوله ای در سر

شنزن: مردى كه سال ها با سردردهاى شديدى دست و پنجه 
نرم می كرد ســرانجام پس از 20سال متوجه شد گلوله اى در 
جمجمه اش جا خوش كرده است. به گزارش آديتی سنترال، 
ژيائو چن 28ســاله كه تصور می كرد هنگامی كه روى سمت 
چپ سرش می خوابد سردرد هايش شروع می شود خبر نداشت 
كه طی 2دهه گلوله اى كه برادرش به اشتباه به سمت او شليک 
كرده بود در اين سمت از جمجمه اش گير كرده است. پزشکان 
زمانی علت سردرد هاى او را كشف كردند كه پزشک دانشگاه 
شنزن متوجه شد علائم بيمارى او با هيچ يک از انواع سردردى 
كه او می شناســد همخوانی ندارد و بنابراين دستور داد از سر 
او تصاوير ام آر آى تهيه شود. پزشــکی كه ژيائو را درمان كرده 
می گويد: براى من اين نخستين بار است كه موردى اينچنيني را 
مشاهده می كنم اما در جامعه پزشکی اين مورد اصلا چيز نادرى 
نيست. بسيارى از بيمارانی كه مشکل تنفس دارند پس از يک 
معاينه دقيق پزشک متوجه می شود شی ء كوچکی مانند تکه اى 

از يک اسباب بازى در مجارى تنفسی او گير كرده است.

بازار دهلی نو- هند/ عکس: گاردين اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

پنجشنبه

  دیوارهای سبز 

حالِ پرايــد پرى جــان از ديروز 
ناميزان است. 3 لکه  روغن قد سکه 

پنج تومانی، كف حياط می گويند، نبايد دست دست كرد.
برنج ناهار را كه آب می كشــد، راه می افتد ســمت تعميرگاه. 
آدمک آويزان از آينه تاب می خورد و كارشناس خوش صحبت 
درون راديو حرف می زند. صحبت از چشم انداز هاى سبز است 
و پرورش گلهاى آپارتمانی كم زحمت. خيال پرى جان می رود 
ســراغ باغچه خانه پدرى و رديف درخت هاى انجير و سيب و 
نارنج. شمعدانی هاى سرخ و سپيد دور حوض هنوز برگهايشان 
را تکان می دهند كه پرى جان می رســد و ماشــين را تحويل 
مکانيک می دهد.  پرايد نوک مدادى كــه می رود روى چال، 
پرى جان چشم می چرخاند. تعميرگاه هاى ماشين و تعويض 
روغنی ها قشنگ نيستند. هر چقدر هم كه بسابند و بشويندشان 
 هميشــه نوعی ســياهی آميخته به روغن در آن ســرگردان 
است.  ديوارهاشــان اخم دارند و زمين شان خسته از ضربات 
همه ابزارى ست كه بی هوا رويشــان رها شده اند. آدم هايی كه 
كارشان به مکانيکی می افتد در دلشان خدا خدا می كنند، عيب 
ماشين شان به درستی تشــخيص داده شود و هزينه قطعات 
يدكی و دستمزد خيلی زياد نشود. آنها كنار بوى روغن به اتلاف 

وقت و كارهاى عقب مانده خود فکر می كنند.
 پرى جان اما وسط همه اين فکر و خيال ها، حواسش به پوستر 
چرب و چيل روى ديوار اســت. خانه اى بــزرگ كه پيچکی با 
گل هاى كوچک سرخ ديوارهايش را پوشانده است. پرى جان 
نگاهش مــی رود روى ميزى كه روكش چرمــش گله به گله 
خراش برداشته و ليوان دســته دار چاى نيم خورده روى آن، 
چرت می زند. پرى جان می گويد كه می رود و تا نيم ســاعت 
ديگر بر می گردد. مکانيک سفارش می كند، به موقع برگردد. 
پرى جان 26 دقيقه بعد با يک گلدان پتوس بر می گردد. گلدان 
را می گذارد پاى ديوارى كه پوسترى چرب و چيل، نشسته است 
روى سينه اش؛ بعد هم گره روسرى اش را سفت می كند و رو به 
مکانيک و شاگردش می گويد: براى ديوارهاى شما. كسی چه 
می داند شايد زود قد كشــيد و پيچيد و پيش رفت و همه اين 

ديوار و آن ديوارهاى ديگر زودِ زود سبز شدند.

 
 

دوز سوم واكســن را كه كوبيدند 
روى بازويمان، فکر كرديم كه ديگر 
كم كم بايد به زندگی عادى قبل از 

كرونا برگرديم. 
خيلی از ما بی خيال ماســک زدن 
و فاصلــه اجتماعــی و پروتکل ها 
شديم، محدوديت ها هم برداشته 
شد و فروشــگاه ها و ورزشگاه ها و 
رستوران ها يک بار ديگر از جمعيت 

سرريز شد. 
ســفر رفتيم، مهمانــی گرفتيم و 
دورهمی هايمان دوباره برقرار شد. 
غافل از اينکه ســويه جديد كرونا 
خيلی مويرگــی و آرام آرام جاى 
خودش را در كشــور بــاز كرده و 
حالا هم كه ديگر پيک ششــم را 
با خودش آورده و شــهرها را براى 

چندين بار قرمز كرده است. 
اوميکرون در همين يک هفته اخير 
مبتلايان زيادى داشته، گذشته از 
آدم هايی كه واكسن دوست ندارند 
و حاضر نيســتند واكسينه شوند، 
آنهايی كه هر 3 دوز واكسن را هم 
زده اند، به راحتی مبتلا شــده اند 
و واكســن فقط كمک كــرده كه 
بيماريشــان حاد نشــود. با همه 
اينها هنوز ابلاغی به دستگاه هاى 
اجرايی به ويژه در تهران )كه حالا 

به رنــگ قرمز كرونايــی درآمده( 
با تراكم بــالاى جمعيت و حضور 
بيشــتر كاركنان بــراى دوركارى 
انجام نشــده و پروتکل هاى قبلی 
مانند محدوديت در ترددها و بسته 
شــدن مکان هاى عمومــی هنوز 
اعمال نشده است. آنطور كه وزارت 
بهداشت و ســتاد كرونا پيش بينی 
می كنند، وضعيــت احتمالا از اين 
هم بدتر خواهد شــد و بــر تعداد 
مبتلايان و بسترى شــدگان اضافه 

می شود.
درست است كه خسته ايم، دلزده 
شده ايم و دلمان می خواهد يک بار 
ديگر شــرايط عادى و بدون كرونا 
را تجربه كنيــم، امــا اوميکرون 
شوخی بردار نيست و نمی شود فکر 
كرد حالا كه واكســن هست پس 
ديگر خبرى از ابتلا به كرونا نيست. 
شايد محدوديت هاو پروتکل هاى 
ســختگيرانه تر تا چنــد روز ديگر 
بازگردد، شــايد هم نه، هر چه كه 
هســت اين خود ماييم كه بايد به 
فکر ســلامتی خود و خانواده مان 
باشــيم. فعلا هم چاره اى نداريم 
به جز اينکه ماســک بزنيم و دور 
سفر رفتن و اجتماع كردن به بهانه 
مهمانی و... را خط بکشيم تا پيک 
ششم را هم به ســلامت پشت سر 

بگذاريم.

دغدغه

که غیراز ما کسی به فکر ما نیست

تقويم / زادروزعدد خبر

شهاب سینما

آقای کاپیتان

شهاب حسینی بازيگر 
عجیبی است. بازيگری 
با قــدرت فــراوان 
ريسک پذيری. او که 
نخستین  بار با اجرای 
تلويزيونی خود را به 
مردم شناســاند، در 
ادامه راه  توانست در 
دنیای بازيگری خود 

را به عنوان يکی از بهترين بازيگران ســینما و 
تلويزيون ايران  به اثبات برساند و جايزه بازيگری 
فســتیوال کن که يکی از معتبرترين جوايز 
محسوب می شود را دريافت کند. شهاب حسینی 
14بهمن1352 در تهران به دنیا آمد. فعالیتش را 
با گويندگی در راديو آغاز کرد و در سال1377 با 
اجرا در برنامه اکسیژن در تلويزيون، ديده شد. 
طولی نکشید که از اجرا به سمت بازيگری رفت 
و تبديل به بازيگری درجه يک شد. سوپراستار 
سینمای ايران امسال داوری چهلمین جشنواره 
فیلم فجر را نیز برعهــده دارد تا ثابت کند در 

سینما همه فن حريف است.

همــان روزی که پاس 
بی نقص علی دايی، از 
پشــت مدافعان توپ 
را به شــماره11 ايران 
رســاند و او بــا يک 
بغل پای تاريخی توپ 
را درون دروازه مارك 
بوسنیچ جای داد تا ما 
را به بازی برگرداند و با 

دومین گل، ايران را به جام جهانی ببرد، محبوبیت 
شماره10 تیم ملی با آن پاس تاريخی، چندبرابر 
شد. علی دايی که حالا به اسطوره فوتبال معروف 
است 14بهمن1348 در اردبیل به دنیا آمد و فوتبال 
را هم از تیم استقلال اردبیل آغاز کرد. بعد از قبولی 
در دانشگاه صنعتی شريف و اقامت در تهران، در 
تیم بانک تجارت در مسابقات لیگ تهران به میدان 
رفت و از آنجا بود که مــورد توجه مربیان وقت 
تیم های فوتبال قرار گرفت و برای نخستین بار 
به تیم ملی دعوت شد. دايی نزديک به 16سال 
عنوان آقای گلی جهان را داشت تا اينکه امسال 
کريستیانو رونالدو اين عنوان را از آن خود کرد. 
علی دايی با اينکه سال هاست از بازيکن بودن در 
مستطیل سبز خداحافظی کرده، اما برای ايرانی ها 

همیشه اسطوره فوتبال باقی خواهد ماند.

حافظ

بشوی اوراق اگر همدرس مايی
که علم عشق در دفتر نباشد

امروز ســوم فوريه روز جهانی خوش بين هاست. 
همانها كه وســط كوير هم به آن قطره ماسيده 
ته ليوان می گويند نيمه پر ليــوان. همان ها كه 
درحالی كه ســاعت رولکس شان را روى مچ شان 
تاب می دهند به ساعت مچی كارگرى كه ديگر 
توان خريد باترى ســاعت هم نــدارد به طعنه 
می گويند اشــکال نــدارد خوش بين باش حتی 
يک ســاعت خراب هم روزى دو بار زمان درست 
را نشان می دهد. نه حساب اين گروه را كه فقط 
ابراز خوش بينی می كننــد را از خوش بين هاى 
واقعی جدا كنيــم. اتفاقا عينــک بدبينی بزنيم 
و هر كســی را به اين جرگه مقــدس راه ندهيم. 
واقعيت اين است كه خوش بينی و بدبينی هيچ 

ارتباط معنــادارى با موقعيت فــرد ندارد. فرض 
كنيم يک خوش بين و يک بدبين را به خلأ ببريم 
)فرض محال كه محال نيست( حالا فارغ از تمام 
مشکلات لاينحل خانوادگی، اجتماعی و فردى 
هر دوى آنها را در معرض يک مسئله قرار دهيم. 
براى نمونه در خلأ )هيچ اشاره اى به جغرافيايی 
خاصی هم نداريم( ســال نو نزديک است و قرار 
است شــب عيد چند مهمان فضايی براى دو نفر 
خوش بين و بد بين ما كپسول اكسيژنی بياورند 
و در مقابل گرفتن كيک مراسم سفر فضايی آنها 
كپسول اكســيژنی به آنها تحويل بدهند. هر چه 
باشد چه خوش بين چه بدبين بعد از يک دقيقه 
در خلأ آدميزاد خفه می شود. بودجه هر دوى آنها 
يک حقوق كارمندى است و همان هفته هاى اول 
ماه خرج اجاره و غيره شده است كه خبر می رسد 
مطابق گزارش مركز آمار مستقر در نزديکی بانکی 
كه حقوق آنها را پرداخت می كند قيمت شيرينی 

60درصد گران شده است. واكنش اين دو چگونه 
است؟ به طورحتم فرد بد بين دو بامبی توى سرش 
می زند كه حالا چه كند امــا خوش بين ماجرا با 
ايما و اشاره به يادش می آورد كه خوشحال باش 
ما در خلأ هستيم و هيچ كس از ما توقعی ندارد. 
می توانيم عصر ســوم فوريه در كنار مهمان هاى 
فضايی مان معلق در هوا بمانيم و براى نمونه غروب 
كهکشان آندورما را تماشا كنيم. از اين ماجرا كه 
انتهايش مشخص است روانشــناس ها پاسخی 
منطقی دارند. به گفته آنها فــرد خوش بين اين 
ماجرا خوش بين واقعی نيست. او به نوعی دچار 
سندرم خوش بينی افراطی يا همان شيدايی است. 
چرا كه خوش بين واقعی در هر موقعيتی به دنبال 
راهکارى عملی است و خوش بين شيدا توان درک 
موقعيت خطرناک را ندارد. بنابراين در روز سوم 
فوريه حواسمان باشد دچار تلخکامی هاى از اين 

نوع نشويم و خوش بين واقعی باشيم.

تهران من

معماری کارت پستالی

 آدم وقتی کلافه و ناامید و عصبی است فکر می کند 
ديگر چیزی برای از دست دادن ندارد ولی وقتی 
چیزی را از دســت می دهد تازه می فهمد چیزی 
برای از دست دادن داشته. همان لحظه فکر می کند 
حالا ديگر واقعا چیزی برای از دست دادن ندارد و 
باز شروع به انجام کارهايی بدون احتیاط می کند 
و چیز ديگری را از دست می دهد و همان لحظه 
دوباره می فهمد که چیزی برای از دســت دادن 

داشته است.
احتمالا همان لحظه فکــر می کند که الان ديگر 
مطمئنا چیزی برای از دست دادن ندارد و مجددا 
شروع به بی احتیاطی می کند تا چیز ديگری را از 
دست می دهد. خلاصه اين قصه تا مرگ ادامه پیدا 
می کند. پس بهتر اســت اين جمله و اين فکر که 
»من ديگه چیزی برای از دســت دادن ندارم« را 

برای همیشه کنار بگذاريم.

  همیشه 
چیزی هست

مريم ساحلی
روزنامه نگار

میگرن

تو آمده اى باعث زجرم بشوى؟
يا باعث ازدياد اجرم بشوى؟

من عاشق »فيلم اولی« بودم تا
سيمرغ بلور فيلم فجرم بشوى

 
تو سفره ما و گندمِ  جان بودى

چون مستمرى مستمندان بودى
در خودروى عشق ما نبود عيب ولی

عيبی هم اگر بود ز قطعه سازان بودى
 

گه خشم وَ گاه خنده ام می كردى
مانند كباب دنده ام می كردى

من عشق به چشمان تو می ورزيدم
تو حمله به »پخش زنده «ام می كردى؟

من عشقِ  طفيلیِ  تو بودم آيا؟
مجنون كه نه، ليلی تو بودم آيا؟

كوبيدى و بعد از آن به بندم كردى-
»مهرشاد سهيلی« تو بودم آيا؟

در اوج سفر، »قطرخطر« را ديدم؟
يا آنکه خطرسفرقطر را ديدم؟

كوبيده شدم چون »اسکوويچ« اما باز
من زودتر از همه، »قطر« را ديدم

من خسته ام از كار يدى، غيريدى
دخلم همه شصت، خرجم اما كه صدى...

يک عمر نگه داشته ام اين »دل« را 
افسوس كه »بايدن« شده ام جاى بدى...

عیسی محمدی
روزنامه نگار

فرايند تلفيق معمارى ايرانی- اروپايی از ابتداى 
دوره قاجار آغاز می شود و در اواخر قاجار و اوايل 

پهلوى شدت می يابد.
سفرهاى شاه، درباريان و رجال به اروپا و همچنين اعزام دانشجويان به فرنگ و 

تأسيس مدرسه دارالفنون، درگاه هاى ورود فرهنگ غربی به كشور بودند.
در دارالفنون دو كرشــيش و پولاک معلمان فرهنگی در رشــته معمارى بودند 
كه طبعا مبانی معمارى غربی را آموزش می دادند. در ســال 1243 خورشيدى 
ممتحن الدوله به عنوان نخستين معمار تعليم ديده ايرانی در اروپا به ايران بازگشت 
و ساخت بناهايی همچون مسجد و مجلس سپهسالار و مجلس شوراى ملی به 

او سپرده شد.
اواخر دوره قاجار معمارى از اين دست موســوم به معمارى كارت پستالی رايج 
می شود. از سال هاى 1280 به اين سو طبقه اى كه به خارج سفر می كردند، همراه 
مراسلات و نامه نگارى كارت پستال هم ارسال می كردند. كارت پستال رسانه اى 

شد براى تماشاى چيستی جهان غرب.
در معمارى كارت پستالی اصطلاحا كارفرما براساس تصويرى از يک ساختمان كه 
در كارت پستالی منتشر شده بود، طرح بناى خود را به معمار پيشنهاد می دهد و 
عملا معمار براساس تصوير، تزئينات و فرم را تقليد می كند. در واقع اين معمارى 
بر ساختار سنتی معمارى ايرانی و سازه فرنگی شکل می گيرد. نتيجه  آن كه در 
كليت اثر تعادل، توازن، آرامش و وحدت ديده می شــود. در تزئينات اين قبيل 
معمارى نوعی واقع گرايی در نقوش انسانی و گياهی به چشم  می خورد؛ همچنين 
از خطوط هندسی ايران و رم باستان و نصب مجسمه روى بنا استفاده شده است. 
در حقيقت معمارى نئو كلاسيک غربی است كه با معمارى ايران تلفيق شده است. 
كاخ مليجک)عزيزالســلطان( در اندرونی باغ سپهسالار و قصر فيروزه كه بسيار 
به كاخ تروكادرو شــبيه است از نخســتين نمونه هاى اين سبک هستند .بعدتر 
معمارانی همچون علی محمد صانعی معمارباشــی در ساخت بناهايی همچون 

عمارت سردار اسعد بختيارى و خانه قوام در تثبيت اين سبک كوشيدند.
بعدتر در دوره  پهلوى اول و جريانات مدرنيستی سبک هاى وارداتی تماما اجرا 
می شدند همانطور كه در آثار وارطان هوانسيان ديده می شود. امروزه نيز تمايل 
به ساختمان هايی با شمايل نئوكلاسيک غربی وجود دارد، اين سبک ذاتا نمايانگر 
تمول مالک است و غالبا افراد چه در خاســتگاه اصلی خود چه در سرزمين هاى 

ديگر آن را براى نمايش تفاخر خود برمی گزينند.

 سارا کریمان

فاطمه عباسی

هادی کلاهداری نامه وارده

سامان رضايینگاه
روزنامه نگار
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عرف است که دوبلورها و مجری ها و حتی ورزشکاران و 
فعالان حوزه های دیگر سر از رشته بازیگری در بیاورند؛ 
چرا که این رشته به هر حال جاذبه ها و شهرت های خاص 
خودش را دارد. شاید در نگاه اول، تصور کنید که در مورد 
محمدرضا علیمردانی هم ماجرا چنین است، درحالی که 
کاملًا اشتباه است. در واقع علیمردانی که او را شاید عموم 
مخاطبان بیشتر با اجراها و دوبله ها و صداپیشگی ها و حتی موسیقی اش بشناسند، 
فارغ التحصیل تئاتر و نمایش و بازیگری است و علاقه اصلی اش هم بازیگری بوده 
است اما به گفته خودش، توانایی هایی چون صداپیشگی و اجرا و... در دل بازیگری 
هم هست. او این روزها با برنامه »چهل تیکه« مهمان تلویزیون است و البته اینقدر 
درگیر کارهای مختلف شده که فرصت سر خاراندن هم ندارد. نکته جالب تر هم 
درباره این دوبلور و گوینده و مجری و خواننده و مدرس، آن اســت که به واسطه 
یک اختلال مادرزادی در تارهای صوتی اش، اساسا تا نوجوانی به سختی قادر به 
صحبت کردن بوده تا اینکه با روش یک قاری مصری اراده و امید تازه ای پیدا کرد 
تا بعد از یک دهه مرارت و تمرین بر مشکلش غلبه کند و امروزه جزو گویندگان 
و هنرمندان ایرانی است. بهانه گفت وگوی ما با این چهره نام آشنا، فیلم »نمور« 
با بازیگری اوست که در جشنواره فیلم فجر امسال نیز حضور دارد. جالب اینکه 
خود او نیز نمی داند قبل از این اساســاً تجربه حضور در این جشنواره را داشته یا 
نداشته. حالا علتش و البته دیگر نکته های دیگر را باید به دل این مصاحبه بروید 

تا متوجه شوید.

یادداشت

هیچوقتبهخاطرجشنوارهوجایزهکارنکردهام

نوشتن،شادمانی
تکرارشوندهمناست

کشتیایرانمثل
چاهنفتمیماند

ناشناختههایطلایی
یکجزیره

فریبا کلهر، نویسنده ای که به بانوی هزار قصه 
معروف است

منصور برزگر که در 7دوره المپیک مربی تیم ملی بوده، 
از وضعیت این روزهای کشتی می گوید

در این سرما، سراغ جزیره قشم و هوای معتدل و 
خاص ترین جاذبه کمتر  شناخته شده اش رفته ایم

121516
چشمهزایندهنوستالژی

خاطره امــروز متولد 
می شود و فردا به بلوغ 
می رســد. این فردا 
ممکن اســت 10روز 
 دیگــر یا 10 ســال

 دیگــر باشــد. آن 
هم بــرای نســل 
و  نوستالژی ســاز 
نوســتالژی بازی که ما باشــیم. قسمت هایی 
از فصل های ســوم و چهارم برنامه ای به اسم 
»چهل تیکه« را در فرصت هــای کانال عوض 
کردن شــبانه تلویزیون و از شبکه نسیم دیده 
بودم و کلیت یک برنامه پرجزئیات باعث درنگ 
و توقف انگشتان جســت وجوگر و بی حوصله 
روی دکمه های کنترل تلویزیون شــده بود؛ 
برنامه ای محترم بــا جذابیت هایی که از دکور 
شروع می شد؛ نوار VHS خاطره ساز دهه های 
۶0 و 70 تا اجــرای محمدرضــا علیمردانی، 
مهمان های خاطره ســاز و پخش برش هایی از 

فیلم ها، سریال ها و کارتون های کودکی مان.
اینکه از این برنامه برای همفکری و نوشــتن 
دعوت شده باشم یعنی پذیرش بی تأمل، آن هم 
به خاطر احترامی که در ذهنم برای یک برنامه 
ایجاد شده بود. نخســتین سوژه؛ نوشتن برای 
یک در بود و این دریچه ای بود برای همکاری و 
نوشتن در گروهی که از کارگردان و تهیه کننده 
تا تک تک عواملش نوســتالژی باز هســتند و 
معمولاً قرارهای یک ساعته برای سوژه پردازی 
گاه به چهار و پنج ساعت اشتراک خاطره ها و 
تجربه ها از چهارسوی ایران می رسید؛ از شرق 
و غرب تا شمال و جنوب. خاطره هایی که نقاط 
اشتراک فراوان و نقاط تمایز زیادی هم داشتند؛ 
از کودکی، از مدرسه، از بازی ها، از بمباران، از 

تنبیه ها، از شیرینی ها و از تلخی ها.
۶ ماه تــاش شــبانه روزی یعنی قــرار دادن 
تکه های پازلی که چهل تیکــه فصل پنجم را 
می سازد، آن هم توسط نسل عاشقی که از در و 
دیوار تا خودکار و نوار کاست برای شان خاطره 
است و مواجهه با آنها اندوه محترمی به جانشان 
خواهد انداخــت. خوبی این اتفــاق همکاری 
با تک تک عواملــی بود که خاطره هایشــان 
دستمایه نوشــتن پاتوهایی شد که ریشه در 
واقعیت زندگی آدم هایی عاشق زیستن و تجربه 
کردن در دهه های ۶0 و 70بود؛ بدون اینکه به 
خیال پردازی معمول نویســندگی نیاز باشد. 
شــاید همین واقعی بودن، قابل لمس بودن و 
تجربه زیســته بوده که چهل تیکه را تبدیل به 
برنامه ای با مخاطب وفادار کرده است؛ مخاطبی 
که با تک تک مهمانان برنامه خاطره دارد و در 
عین حال منتظر روبه رو شدن با یک شگفتی 
است؛ دیدار با گذشته. درست مثل دیدار با خودِ 

گذشته در آینه امروز.
ساختن چنین برنامه ای نیازمند صبر و تحمل 
زیاد است. بخش زیادی از این زحمت به دوش 
عوامل تولیــد ازجمله الهام حاتمــی و گروه 
تحقیق، تدوین و کارگردانی بــود؛ برای مرور 
آرشیوها، نحوه چیدمان از مهمان تا قسمت های 
مختلف برنامه. بخش دیگر به دوش محمدرضا 
علیمردانی بود، به واســطه اینکــه به موضوع 
برنامه ایمان داشت و خودش غرق در خاطره و 
نوستالژی بود و در عین حال عاشق و صادق و 
رفیق بود؛ هم برای مهمانان و هم عوامل تیم. 
ضلع سوم تولید چنین برنامه پر زحمتی عوامل 
فنی پرتعداد چهل تیکه بودنــد؛ از نور و صدا و 
تصویر تا گریم و هنری و تــدارکات. تکه های 

یک کلِ منسجم که از تک تک شان آموختیم.
چهل تیکه به حــدی دارای روح بود که تقریباً 
تمام مهمانانی که تعدادشــان در فصل پنجم 
بالغ بر ۸0 نفر می شــد، پس از اعــام پایان 
ضبط با حالی خوش و ســبکباری از گفت وگو 
با محمدرضــا علیمردانی و حضــور در مقابل 
دوربینی که برای آنها آشــنا بــود برای مرور 
گذشته های دور و نزدیک، اســتودیو را ترک 
می کردند. بخشــی از مهمانان این برنامه هم 
صادقانه اعتراف می کردند که خیلی وقت است 
که چشم انتظار دعوت به برنامه هستند و این 
ســادگی، صمیمیت و در عین حــال وزانت و 
اعتبار یک برنامه تلویزیونی در این مدل ساخت 

و تولید را نشان می دهد.
تأکید ابتدایی من بر اینکه خاطره ها در لحظه 
ساخته می شوند برای این بود که در ابتدا برای 
خودمان این سؤال مطرح شــده بود که حد و 
حدود نوســتالژی تا کجا قابلیت دنبال کردن 
و پرداختــن دارد؟ ما چرا باید بــه خاطره ها و 
نوســتالژی ها بپردازیم و اینکه آیا نوستالژی و 
جامعه نوستالژیک خطراتی هم به همراه دارد؟

اما تأکید بر جریان مداوم خاطره و خاطره سازی 
تنها دلیل ساخته شدن و مداومت چهل تیکه و 
برنامه های مشابهی است که پس از چهل تیکه 

ساخته شدند.
مثلِ همــکاری با الهام حاتمــی و محمدرضا 
علیمردانی و تک تک چهل تیکه ای ها که سال 
بعد یا 10 سال بعد برای من خاطره ای ماندگار 
از کاری ماندگار خواهد شد که می توانم برای 
دیگــران تعریفش کنم. درســت مثل صدای 
اتصال دیالآپ اینترنت کــه در زمان خودش 
عادی و اعصاب خردکن بود و حالا با آب و تاب 
برای فرزندان مان تعریفــش می کنیم و آنها با 
شگفتی و کمی دلسوزی نخستین تاش های 
بشر اولیه اینترنتی را گوش می دهند. به همین 
ســادگی خاطره زاده می شــود و مثل سرکه 
نیاز به زمــان برای جا افتــادن دارد. خاطره و 
نوستالژی چشمه جوشان هر روزه است، امروز 
خلق می شــود و فردایی دور یــا نزدیک به بار 
می نشیند. آن هم برای ملت و نسل خاطره بازی 

که ما باشیم... .

سیدجواد حسینی نصر

    در مورد کســانی که مثل شما، 
فعالیت های هنری مختلفی دارند 
معمولاً باید با این سؤال شروع کرد 
که شما اساســاً چه نیستید و چه 

کاری نمی کنید؟ 
متشــکرم که ســؤال اول را با شــیرینی و طنز 
آغاز کردید. اساســاً همه آنچه من در حوزه های 
مختلف کاری تجربه می کنم، همه مشــق ها و 
تکالیف بازیگری اســت؛ یعنی زمانی که از ابتدا 
بازیگری می آموختیم و البته هنوز هم می آموزیم 
به ما می گفتند که یک بازیگر باید بتواند اجرای 

خوب داشته باشید.
    این حجم گسترده از فعالیت ها، 
احیاناً به نفع کارهای هنری شــما 
تمام می شود یا به ضرر؟ ضرر از بابت 
اینکه شاید تمرکز کاملی روی یک یا 
دو شاخه مرتبط از هنرتان نداشته 

باشید...
در تمرینات بازیگــری که داشــتیم، هر هفته 
موظف بودیم اســتندآپ کمدی و اســتندآپ 
تراژدی داشته باشــیم. اینها جزو مشق های ما 
بوده. گفتند اینها خوب اســت و لازم است یک 
بازیگر بتواند  سازی  هم بنوازد. لازم است بتواند 
بخواند. اگر لازم شد صداپیشگی کند؛ به عبارتی 
همه این کارهایی که من انجام داده و می دهم در 

حوزه بازیگری است.
    برای اینکه این حجم گســترده 
فعالیت ها موجب نشود که یکی از 
هنرهای شما فدا شود، معمولاً چه 

ترفندی دارید؟
به هر حال یک بازیگر مجبــور به تمرکز در این 
حوزه ها هست. و حالا هر کسی بسته به خلقیات 
و عادت های خود دســته بندی می کند. یک نفر 

اگر چند کار را با هم انجام دهد، سختش می شود 
و یکی هم می تواند اینها را به ترتیب در نوبت های 
مشخص انجام داده و تمرکزش از هیچ کدام خارج 
نشــود و از همه این هنرها بتوانــد در همدیگر 
استفاده کند؛ یعنی از بازیگری در صداپیشگی و 

برعکس و از خوانندگی در هر دو و...
    حالا از بین ایــن همه هنری که 
دارید، کدام شان را بیشتر دوست 

دارید و دل تان با آن است و چرا؟
یک جورهایی پاســخ این سؤال شــما در پاسخ 
سؤال اول هم هســت؛ همانطور که عرض کردم 
همه آنچــه تجربه کردم، بــرای بازیگری بوده، 
هســت و خواهد بود. بــا اینکه شــاید کمتر از 
صداپیشگی و بیشــتر از خوانندگی به بازیگری 
پرداخته ام، اما هنوز معتقــدم چنان که باید به 
این هنر نپرداخته ام و ســعی می کنم که کمی 
متمرکزتــر در بازیگــری فعال باشــم. در کل 
بازیگری برای من مهم تر بوده و صداپیشــگی، 

اجرا و خوانندگی و... درون آن هست.
    در جشــنواره فیلم فجر امسال 
شــاهد حضور اثری هم از شــما 
هستیم. آیا وسوسه های بازیگری 
و شهرت آن ممکن است باعث شود 
تا خدای ناکرده به حرفه گویندگی 
و دوبله و اجرای شــما صدمه ای 
بخورد؟ چطــور تعــادل ایجاد 

می کنید؟
بله، امسال فیلم سینمایی »نمور« به کارگردانی 
داوود بیدل و تهیه کنندگی سیدیاسر جعفری را 
در جشــنواره فجر دارم. در مورد اینکه وسوسه 
بازیگری شاید صدمه ای به رشته های دیگری که 
کار می کنم بزند، باید بگویم که نه، نگران نباشید؛ 
اینها به یکدیگر لطمه نخواهند زد. چه بسا که به 
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هم کمک هم خواهند کرد. چیزی که هست چون 
از پیش در پروژه های مختلف قبول مســئولیت 
کردم، درواقع استراحتم را کم می کند اما چون 
همه حوزه ها برایم لذتبخش است، همه آنها را با 
جان و دل انجام داده و اجازه نمی دهم لطمه ای 

به آنها وارد شود.
    آیا نمــور، نخســتین تجربه 
حضور شما به عنوان یک بازیگر در 

جشنواره فیلم فجر است؟ 
پاسخ این سؤال شما را دقیق نمی دانم.

    واقعاً؟ چطور؟
چون در گذشــته در فیلم »فردا« به کارگردانی 
ایمان افشاریان و مهدی پاکدل بازی کرده بودم 
و خاطرم نیست که آیا به جشنواره رفته بود یا نه. 
بعد هم دو کار با آقای حســین شهابی داشتم به 
نام های »روز روشن« و »حراج« که باز هم یادم 
نیست در جشنواره فجر شرکت کرده بودند یا نه. 
بعد از آنها هم کار آقای هاتف علیمردانی بود به 
نام »هفت ماهگی« که باور کنید دقیق نمی دانم 

در جشنواره شرکت داده شده یا نه.
    عجیب اســت که خاطرتان نمانده 
است. امیدوار هم هســتید که نامزد 
شوید و حتی جایزه بگیرید؟ کمی درباره 

این نقش در نمور برایمان بگویید...
باور کنید مــن هیــچ گاه به خاطر جشــنواره 

فیلمنامه را می خوانم و اگر 
از نقشی خوشم آمد و به هر 
دلیلی که در زمان تصمیم گیری 
به آن می رسم که باید این نقش 
را بازی کنم، می روم و بازی 
می کنم. برایم مهم نیست آیا 
به جشنواره داخلی و خارجی 
می رود یا نمی رود

کار نمی کنم؛ یعنــی با این نیت کــه این فیلم 
در جشــنواره ای اکــران خواهد شــد، نقش را 

نمی پذیرم.
    پس چه انگیزه ای باعث می شود 

تا در کار بازیگری تان پیش بروید؟
فیلمنامه را می خوانم و اگر از نقشی خوشم آمد 
و به هر دلیلی که در زمــان تصمیم گیری به آن 
می رســم که باید این نقش را بازی کنم، می روم 
و بازی می کنم. برایم مهم نیست آیا به جشنواره 

داخلی و خارجی می رود یا نمی رود.
    اینکه چندان در بند این رقابت ها 
و مسابقه ها نیستید در نوع خودش 

خیلی جالب است...
اساساً به هیچ مســابقه ای اهمیتی نمی دهم؛ در 
واقع اینها یک شوخی و سرگرمی است که بشر 

درست کرده است.
    ولی بــه هر حال ایــن جوایز و 
مسابقات برای خیلی ها مهم است، 

اینطور نیست؟
خب خیلی ها این جور چیزها را با زندگی اشتباه 
گرفته اند. مسابقات برای من اهمیت ندارند و من 
حین انجام کارم خیلی لذت می برم و این خودش 
بزرگ ترین موهبت است، شعار هم نیست و خدا 
را از این جهت شــکر می کنم که مشغول انجام 
کارهایی هستم که همه آنها دوست داشتنی اند 
و مرتبط با کارهایی هستند که من با تمام وجود 

دوستشان دارم.
    کار جدید دیگری از شما هست 

که باید منتظرش باشیم؟
بله، عاوه بر فیلم سینمایی نمور، سریال »سودا« 
به کارگردانی ایمان یزدی و تهیه کنندگی مهرداد 
فرید هم هست که هنوز پخش نشده و به زودی 
پخش خواهد شــد و مشــغول بازی در سریال 
»پدر گواردیولا« به کارگردانی سعید نعمت الله 
و تهیه کنندگــی جواد نوروز بیگی هم هســتم. 
پیشنهادهاي دیگری هم شده است که هنوز به 

بررسی آنها نرسیدم.
    برگردیــم به حــوزه اصلی کار 
شــما که با آن شــهره شــدید؛ 
دوبله. شــنیده ایم از اینکه رشته 

دانشگاهی دوبله نداریم گله کرده و 
حتی پیشنهادهایی هم به مسئولان 
مربوطه داده بودید. واقعاً چرا چنین 

رشته ای نداریم؟
گله که نه. از 15سال پیش من رشته صدابازیگری 
را که یکی از شاخه هایش هم دوبلوری بود، دنبال 
می کردم و انرژی زیادی برایش می گذاشــتم تا 
حتی تربیت مدرس هم داشته باشیم ولی چون 
مــا را آن موقع زیاد نمی شــناختند توجهی هم 
نمی کردند، درحالی که من متدهای درســی را 
طبق تجربه هایی که در این رشته در کشورهای 
توسعه یافته وجود داشت، استانداردنویسی کرده 
بودم. ولی خب، دیگر نمی شــناختند و تحویل 
هم نمی گرفتند. حتی وقتی از بزرگ ترهای این 
شــاخه خواستم که پیشقدم شــوند، دیدگاهی 

داشتند که خیلی مرا متعجب می کرد.
    چطور؟

می گفتند این کارها چیســت؛ همینطوری هم 
دســت در حوزه ما زیاد است و رشته دانشگاهی 
هم که بیاید دیگــر واویا می شــود و خودمان 
از نان خــوردن می افتیــم. وقتی دیــدم چنین 
دیدگاه هایی وجود دارد و دانشگاه ها هم توجهی 

نمی کنند، از این کار منصرف شدم.
    خود شما شخصاً برای پر کردن 

این خلأ چه کرده اید؟
بعدها، برخــی از دانشــکده های هنری و حتی 
غیرهنــری پیشــنهاد دادند و حتــی در 2،3تا 
دانشگاه هم تدریس می کردم. ولی در کل درک 
درستی از این رشته و مقتضیات آن وجود نداشت. 
وقتی تقاضا به این منظور زیاد شد، البته من هم 
فرصت زیادی نداشــتم و دســت تنها بودم، در 
نتیجه وقتی با پیشنهاد یکی از دانشگاه ها روبه رو 
شدم، طرحی را که برای سازمان فنی و حرفه ای 
در این حوزه تدوین کرده بــودم، به روز و کامل 
کرده و دنبال کردم. در برخی از آموزشگاه ها هم 
این طرح را دنبال کردم. تقاضا زیاد شد و من هم 
دست تنها بودم و پروژه های بازیگری و... هم وقتم 
را تنگ کرده بود. حتی وقتم به قدری تنگ بود 
که با کارآموزانم شرط می کردم که ممکن است 
به طور منظم و ترتیبی پیــش نرویم؛ با این حال 
تقاضا به این منظور زیاد بــود و حتی دوره های 
بعدی هم رزرو شــده بود. من گله ای نداشتم و 
ندارم؛ صرفاً آن موقع درکش برایم زیاد پیچیده 
نبود. مــن می گویم وقتی این همه اســتقبال و 
نیاز هست، چرا رشته رســمی دانشگاهی هم به 
این منظور وجود نداشته باشــد؟  اما به هر حال 
وقتی دیــدم از قبل روی این حــوزه خوب کار 
نشده و بسترسازی مناسبی برایش وجود ندارد 
و دیدگاه های بزرگانش هم چنین بوده، مســیر 

دیگری را دنبال کردم.
ممنونم از ســؤال های متفاوتی که مخصوصاً در 
حوزه کاری من داشتید. امیدوارم تن تان همیشه 
سالم و حال دل تان خوب باشــد و پر از آگاهی 
باشــید؛ این آگاهی داشــتن خیلی خیلی مهم 
است؛ چرا که حتی ســامتی هم در دل همین 
آگاهی داشتن اســت و وقتی آگاه باشید، درک 

خواهید کرد که چگونه باید سامت باشید.

خاطره

شــبکه یــک همچنین 
برنامه ای دیگر ساخت به نام 
»خاطره«؛ که در آن سروقت 
خاطره انگیزترین کلیپ های 
دهه های 60 و 70 خورشیدی 
رفــت؛ کلیپ هایــی که 
خاطــرات زیادی بــا آنها 
داشتیم. اما سازندگان این 
نوستالژیک محور،  برنامه 
برای اینکه مزیتی نســبی 
برای خودشان ایجاد کنند، 
تصمیــم گرفتند ســراغ 
تصاویر کمتر دیده شده از 
دهه های 50 و 60 و... بروند؛ 
که همین هم باعث شد تا 
برنامه شان خوب دیده شود.

نقره

سال 87، اگر ظهرهای جمعه 
بی حوصلگی سروقت شما 
می آمد و کنترل تلویزیون 
به دست می گرفتید و دوری 
در شــبکه های تلویزیونی 
می زدید، شاید چشم تان 
روی برنامه های نوستالژیک 
و خاطره  باز متوقف می ماند؛ 
برنامه ای به نــام »نقره« 
از منصــور ضابطیان. این 
برنامه را سرآغاز برنامه های 
تلویزیــون  خاطره بــاز 
می دانند که از شبکه اول 
پخش می شــد و همه را به 
دهه 60پرتــاب می کرد؛ 
دهــه ای که نســل های 
گذشته تر خاطرات زیادی 

با آن داشتند.

ویژهنامه
کارتونهایکودکی

مطرح تریــن نشــریات 
جوانــان دهــه 80 را باید 
همشهری جوان، چلچراغ، 
نسل سه، سروش جوان و... 
دانست. اما این همشهری 
جوان بود کــه خاطره بازی 
را با ســرویس »روزها« و 
همچنین ویژه نامه های خاص 
خودش باب کرد. ویژه نامه 
کارتون  هــای کودکــی و 
ویژه نامه نوســتالژی های 
بچه های انقلاب و... ازجمله 
خاطره سازی های ماندگار 
این مجله بودند؛ مسیری 
که در تلویزیــون و دیگر 

نشریات نیز تداوم یافت.

تاهمیشه

برنامه خاطره بــاز دیگری 
 که تلویزیونی ها رو کردند 
»تا همیشه« بود. در این برنامه 
هم دوباره مجری محبوب 
دوران کودکی مــان، یعنی 
گیتی خامنه را در تصویر قاب 
گیرنده های مان می دیدیم. 
این برنامه قصد داشــت به 
دوران کودکی پدر و مادرهای 
امروزی بپردازد و همچنین با 
گزارش های مردمی و دعوت 
از مجریان قدیمی و...، رنگ 
و بویــی اختصاصی تر به 
برنامه اش ببخشد؛ برنامه ای 
که با حضور خامنه و دیگر 
خاطره سازان، خوب دیده 

شد.

بچههایدیروز

عرفی در تلویزیون ایران 
وجود دارد کــه وقتی 
برنامه ای در شــبکه ای 
به خوبی جا می افتد، باقی 
شبکه ها هم دست به کار 
می شــوند تا برنامه های 
مشــابه آن را بسازند. 
»بچه های دیروز« از شبکه 
تهران نیز با همین عرف 
ایجاد شد؛ تا مخاطبان این 
شبکه را به خاطرات دور و 
دیرشان ببرد. این برنامه 
با اجراهای گیتی خامنه 
و الهه رضایی شروع شد 

و تا مدت ها ادامه داشت.

پای صحبت های محمدرضا علیمردانی، بازیگر، مجری، دوبلور و خواننده، به بهانه حضور متفاوتش در جشنواره فجر

الناز عباسیان

 روزنامه نگار و 
نویسنده »چهل تیکه«



مقایسه خودمان با خودمان

تجارت مقایسه گری

ناامنی و گم کردن راه
مقایسه زندگی خودمان با چهره های شبکه های اجتماعی 
چه آسیب هایی  دارد

بلای  اینفلوئنسرهای مجازی 
به جان روان ما

مكتب خانه 10
شبکه های اجتماعی انگار دیوارهای خانه بسیاری از ما را به پنجره 
تبدیل کرده اند. حالا دیدن جزئیات زندگی چهره ها و اینفلوئنسرها، 
اتفاقات روزمره آنها، جشن ها و تفریحات و سرگرمی های آنها از پنجره شبکه های اجتماعی، 
به راحتی آب خوردن اتفاق می افتد. جدا از همه آسیب هایی که این نمایش ها و تماشای آنها 
ممکن است ایجاد کند، پدیده بارز این شبکه ها، دامن زدن به مقایسه دائمی زندگی خودمان 
با دیگران است. ما بدون داشتن داده های دقیق و اطلاعات واقعی، هر روز ظاهر زندگی شاد 
و ساختگی این چهره ها را با باطن زندگی واقعی و حقیقی خودمان مقایسه می کنیم. ویدا 
ساعی، روانشناس و روان درمانگر درباره دلایل این پدیده، آثار مخرب مقایسه بر روان ما و 
روش مواجهه درست با آن توضیح می دهد. مقایسه کردن یکی از آسیب های رابطه انسانی 
است. یک رابطه به 3شکل تعریف می شود؛ رابطه ما با خودمان، رابطه با افراد و رابطه با جهان 
پیرامون. مقایسه، می تواند به ویران کردن روابط منجر شود. خود مقایسه کردن هم می تواند 
به شکل های مختلف انجام شود، ممکن است خودمان را با دیگری، فرزندمان را با فرزند 

دیگران یا محیط و شرایط زندگی خودمان را با بقیه مقایسه کنیم.

بسته پيشنهادي

نیلوفر ذوالفقاری

امید کردستانی از چهره های موفق دنیای تکنولوژی و مدیریت و از ثروتمندان ایرانی است که در نوجوانی از 
ایران مهاجرت کرد و امروزه با 59سال سن ثروتی میلیارد دلاری دارد. امید کردستانی از سال 2015در سمت 
رئیس بخش اجرایی توییتر فعالیت خود را آغاز کرد. او پیش از این به عنوان مدیر ارشد بازرگانی، مشاور ویژه 
مدیرعامل و بنیانگذار گوگل مشغول به کار بوده است. مجله تایم در سال 2006امید کردستانی را در فهرست 
 صد نفری که دنیای ما را شکل دیگری بخشــیده اند قرار داد و در جشنواره ایرانیان آمریکا در سال 2007 

او به عنوان ایرانی سال برگزیده شد. آشنایی با زندگی و شخصیت او جالب است.

  بیدار
»بیدار« یک ســریال تلویزیونی درام 
فانتزی رویه ای پلیس آمریکاســت. 
شخصیت اصلی نمایش مایکل بریتن 
)جیســون آیزاکز(، کارآگاهی است 
که برای اداره پلیس لس آنجلس کار 
می کنــد. در قســمت اول، مایکل و 
همســرش هانا )لورا آلن( و پسرشان 
رکــس )دیلــن مینت( دچــار یک 
تصادف جدی رانندگی می شــوند. 
پس از حادثه، او می فهمد که هر وقت 
به رختخواب می رود بین دو واقعیت 
جابه جا می شود – یکی که هانا در این 
حادثه کشته شد و دیگری که در عوض 
رکس درگذشــت – و قادر به تعیین 
واقعیت واقعی نیســت. او از جزئیات 
هر واقعیت برای حــل موارد دیگری 
استفاده می کند. مایکل که نمی داند 
کدام واقعیت است، جلسات درمانی 
با دکتر جاناتان لی در واقعیت قرمز و 
دکتر جودیت ایوانز در سبز دارد، هر دو 
تلاش می کنند آنچه را که برای مایکل 

اتفاق می افتد تشخیص دهند.

سریال

  تانگ فو: روش برخورد با افراد 
دشوار

تعداد آدم های بدقلق و ناســازگار در 
جهان کم نیست؛ افرادی که به نوعی 
به ما آسیب می رســانند. در مقابل 
عده ای از افراد هستند که نمی دانند 
در این وضعیت چه رفتاری با این افراد 
درست است به همین دلیل سکوت 
می کنند و ســرافکنده می شــوند. 
ســم هورن در کتــاب »تانگ فو« با 
روش هایی ساده و اثبات شده به افراد 
آمــوزش می دهد که چطــور و کجا 
بهترین پاســخ را برای افراد دشوار 
داشته باشند. ســم هورن نویسنده 
کتــاب در 4بخش بــه خوانندگان 
می آموزد که با مهارت کلامی از خود 
در برابر افراد بدقلق، بد زبان، سختگیر 
و حتی لجباز حمایت کنند، اعتماد به 
نفس خود را بالا ببرند و با روش های 
مشابه هنرهای رزمی ابتدا ذهن و بعد 
زبان خود را برای دفــاع و حمایت از 

خود استفاده کنند.
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آشنایی با شخصیت امید کردستانی
یکی از صد نفری که به دنیا شکل دیگری بخشیده اند

نابغه گوگل و توییتر از پیرانشهر
امید کردستانی در سال 1343در پیرانشــهر به دنیا آمد. به اصرار 
پدر از کودکی با دو زبان انگلیسی و فارسی بزرگ شد، پدرش حتی 
امید را به مدرسه کاتولیک ایتالیایی ها در تهران فرستاد. او در سن 
14سالگی پس از فوت پدرش بر اثر سرطان همراه با مادر و برادرش 
ابتدا به انگلستان و ســپس به ایالات متحده آمریکا مهاجرت کرد 
و در شهر ســن خوزه واقع در ایالت کالیفرنیا ساکن شد. امید موفق 
به دریافت لیسانس مهندســی برق از دانشگاه ایالتی سن خوزه شد 
و به عنوان مهندس مدتی را در شــرکت HP کار کــرد. امید چند 
سال بعد، برای رســیدن به اهدافش در عرصه تجارت وارد دانشگاه 
استنفورد شد و توانست در سال 1991مدرک فوق لیسانس مدیریت 
بازرگانی را کسب کند. بد نیست بدانیم که دانشگاه استنفورد محل 

فارغ التحصیلی بنیانگذاران گوگل و یاهو است.

همکارانش معتقدند وجود کردســتانی در موقعیت های بحران زده یک نعمت است. 
کردســتانی اعتقاد دارد که در عرصه تجارت برای برقراری ارتباط، اعتمادســازی و 
پایبندی به وعده ها حرف اول را می زند. او زمانی که می خواهد شخصی را استخدام کرده 
یا با کسی همکاری کند، او را به آزمون فرودگاه می برد. کردستانی در توصیف این روش 
می گوید:»اگر مجبور شوم به همراه این شخص چند ساعت را در فرودگاه بگذرانم. دلم 
می خواهد از این چند ساعت استفاده کنم و لذت ببرم و حتی گفت وگوی مفید و 
مثبتی با او داشته باشم. بعد از خود این سؤال را می پرسم که آیا این آدم دارای 

چنین ویژگی هایی است یا خیر؟«

امید کردستانی در ســال 1999کار در کمپانی Netscape را رها کرد و به عنوان نفر 
دوازدهم به کادر اجرایی 11نفره گوگل پیوســت و دیری نگذشت که به سمت مدیر 
ارشد بازاریابی و توسعه بین الملل منصوب شد، و فروش آن را از تقریباً صفر به 3میلیارد 
دلار رساند. مصاحبه شغلی امید کردستانی در شرکت گوگل برای تصدی گری مدیر 
فروش و توســعه دور یک میز پینگ پنگ در اتاق کنفرانس توسط سرگئی برین؛ از 
بنیانگذاران گوگل، انجام شد. او اول سؤالات خودش را مطرح کرد؛ سپس با اعتراف 
به ناتوانی اش در مصاحبه با فردی بسیار ماهر، همه 11نفر پرسنل آنجا را به پای میز 
مصاحبه کشاند. این قضیه 5ساعت طول کشــید و در پایان، امید همه کارمندان را 
به صرف شام به یک رســتوران دعوت کرد و آنگاه رسماً در گوگل استخدام شد. امید 
کردستانی در نخستین نگاه به گوگل متوجه شــد که ترافیک زیاد این سایت یکی از 
مهم ترین دارایی های آن اســت. امید از این ترافیک استفاده کرد و آگهی های تکی و 
کوچکی را که هرکدام با کارت های اعتباری به شرکت گوگل پرداخت می شدند، را به 
میلیون ها دلار رساند، به طوری که اکنون 99درصد از درآمد شرکت گوگل از همین 

آگهی ها تأمین می شود.

کردستانی از خودنمایی و جلوچشم بودن در رسانه ها دوری می کند و همواره بدون 
اینکه بخواهد جلب توجه کند به وظایف بزرگــش می پردازد و امروزه امپراتور گوگل 
است. او می گوید که خوش بینی و امیدوار بودن به آینده از ویژگی های مشترک بین 
مهاجران است و این موضوع نقش بســیار مفیدی در دستاوردهای شغلی اش داشته 
است. امید را در شــرکت گوگل به دلیل لباس پوشــیدنش به طور رسمی و برخورد 
صمیمانه و بســیار گرم از همکاران و رئیس هایش می شناسند. او نیمی از زمان های 
کارش را در مسافرت به ســر می برد. لقب »آقای دیپلمات« توسط همکاران امید در 
گوگل به او داده شده؛ در سلیکون ولی به ندرت کسی، آن هم از افراد بلندپایه شرکت ها 
پیدا می شود که لباس رسمی بر تن کند، اگر هم بپوشد فقط در موقعیت های خاص؛ 
اما امید کردستانی همیشه با کت و شلوار اتوکشــیده و کراوات منظم سر کار حاضر 
می شود. جز این، امید را به خوشرویی و برخورد گرم می شناسند. او به شیوه سرزمین 
مادری و برخلاف فرهنگ آمریکایی، دوستان، همکاران و حتی مدیرانش، برین و پیج 

را بغل می کند و به گرمی با همه رفتار می کند.

در راه موفقیت

نعمتی برای مواقع بحرانی

پیوستن به گوگل

خوش پوش، گرم و صمیمی

بسیاری از مقایسه های مخرب، در دوران کودکی و نوجوانی و از طرف والدین 
اتفاق می افتد. اما این مقایسه کردن چه آسیب هایی ممکن است ایجاد کند؟ 
وقتی مهارت های فرزندپروری را به والدین آموزش می دهند، یکی از نکات 
مورد تأکید این است که هرگز فرزندشان را با فرزند دیگری مقایسه نکنند. 
دلیل این تأکید هم این است که هرکس توانایی های منحصربه فرد، ظرفیت 
روانی متفاوت و شرایط جســمی مخصوص خود را دارد. تفاوت ها همیشه 
وجود دارند. سالم ترین شکل مقایسه، مقایســه خودمان با خودمان است. 
این یعنی یک ویژگی یا رفتار را در خودمان با همان رفتار و ویژگی در دیروز 
خودمان مقایسه کنیم. حتی اگر قصد داریم دیگری را با کسی مقایسه کنیم، 
سالم ترین شکل این اســت که او را با خودش در گذشته مقایسه کنیم. این 
در واقع مشاهده پیشرفت و مسیر طی شده است. این نوع مقایسه می تواند 
به اصلاح اشــتباهات و انگیزه پیدا کردن برای ادامه مســیر منجر شود. اما 
همیشه شکل مفید و سالم مقایسه اتفاق نمی افتد بلکه اتفاقاً بیشتر ما دست 
به مقایسه های مخربی می زنیم که تأثیرات منفی بر روان ما می گذارد. به طور 
معمول ما خودمان را با افرادی مقایسه می کنیم که در ویژگی هایی، از ما بالاتر 
هستند. بارزترین پیامد این مقایسه در روح و روان ما، احساس غم و ناامیدی 
است. اینجاســت که در چرخه ای مخرب مدام با خودمان می گوییم من از 
بقیه پایین ترم، بقیه از من زیباتر، ثروتمندتر، تحصیل کرده تر و خوشبخت تر 
هستند و از خودمان می پرسیم چرا من نه؟ گشتن دنبال پاسخ این چرا، ما را 

غمگین و ناامید می کند و به مرور دچار کسالت می شویم.

باورکردنی نیست که اتفاقاً عده ای دقیقاً روی همین مقایسه کردن ها حساب کرده اند 
و برای خودشان راه درآمد ساخته اند. چهره های شبکه های اجتماعی و اینفلوئنسرها 
این پدیده را به تجارتی عجیب و غریب تبدیل کرده اند که مختصات مخصوص به خود 
را دارد. آنها با تکنیک های متعدد عکاسی و ویرایش، ظاهری ساختگی و بی نقص 
می سازند. ما به عنوان تماشاگر این ظواهر، هیچ اطلاعی نداریم که این زیبایی ها و 
شادی ها تا چه حد واقعی است؟ آن خوشبختی ظاهری که به نمایش گذاشته شده، 
عمقی هم دارد؟ ما موقع مقایســه کردن در ذهنمان به این نکات فکر نمی کنیم. 
حتی خبر نداریم که افرادی که خیلی زندگی خود را به نمایش می گذارند، ممکن 
است به اختلالی روانی مبتلا باشند که نیاز به تأیید گرفتن از دیگران دارند. در واقع 
ما با بیمارانی طرف هســتیم که با بیماری خود به ما هم آسیب می رسانند. آنها به 

احساسات منفی در ما دامن می زنند آن هم با نمایشی دروغین و ساختگی.

عیب دیگر مقایسه کردن این است که ما معمولاً نتیجه ها را می بینیم و اطلاعاتی درباره 
مراحل رسیدن به آن نتیجه نداریم. ما یک ســلبریتی مشهور، بازیگر موفق یا ورزشکار 
حرفه ای را می بینیم که به موفقیت دســت پیدا کرده، اما نمی دانیم که او چه مسیری را 
طی کرده، چقدر آموزش دیده، تلاش کرده و سختی کشیده است تا به این نتیجه برسد. 
از خودمان نمی پرسیم که آیا من هم آن توانایی را دارم؟ می توانم همان اندازه تلاش کنم، 
برنامه بریزم، هزینه کنم و زمان بگذارم؟ ما حسرت نتیجه ای را می خوریم که گاهی اصلًا 
نمی دانیم چطور به دست آمده است. مقایسه دائمی در ما احساس ناامنی ایجاد می کند 
و نگران می شویم که هرگز به موفقیتی نرسیم. در نتیجه چشم مان را روی موفقیت های 
کوچک و بزرگ خودمان هم می بندیم. گاهی افراد دست به مقایسه خودشان با افرادی 
می زنند که در زمینه ای، جایگاه پایین تری دارند. این نوع مقایسه هم 
پیامدهای خاص خودش را دارد. خلاف تصورها اتفاقاً 
این مقایســه هم می تواند ما را از تلاش بازدارد، 
چون خودمان را برتر از دیگری می بینیم و حس 
می کنیم نیازی برای پیشرفت بیشتر نداریم. این 
هم شکل دیگری از آسیب مقایسه کردن است. 
اینجاست که مشخص می شود اصلاً مقایسه کردن 
خودمان با دیگری، به هر شکلی بی فایده و مخرب است. 
الگو گرفتن از دیگران شاید سازنده باشد، اما با مقایسه 
کردن تفاوت دارد. در الگو گرفتن، ما مسیر رسیدن 

با موفقیت را مورد مطالعه قرار می دهیم. من بی کفایتم؟
احساس ناتوانی، آسیب روانی دیگری اســت که مقایسه مداوم خودمان 
با دیگران می تواند در ما ایجاد کند. وقتی در مقایســه با دیگری مغلوب 
می شویم، در ذهنمان این تعبیر شکل می گیرد که حتماً من کفایت کافی 
نداشته ام، ناتوان و بی عرضه ام و نتوانسته ام مثل دیگری رشد کنم و به جایگاه 
مناسب برسم. این احســاس هم در نهایت به ناامیدی و افسردگی منجر 
می شود و به غمگین بودن ما دامن می زند. این احساس ناتوانی، اعتماد به 
نفس و عزت نفس ما را تخریب می کند. وقتی در مقایسه با دیگران مدام آنها 
را بهتر و خوشبخت تر بدانیم، صدایی در روان مان بلند می شود که تو به اندازه 
کافی دوست داشتنی و ارزشمند نیستی و به همین دلیل اعتماد به نفس به 
مرور کمرنگ و کمرنگ تر می شود. شاید پذیرفتن این اتفاق سخت باشد و 
از باور کردن آن فرار کنیم، اما مقایسه کردن خودمان با دیگران، می تواند به 
ایجاد احساس حسادت در ما ختم شود. تماشای داشته های دیگران که در 
ذهنمان آنها را بزرگ و مهم می دانیم، باعث می شود ما هم حسرت داشتن 

آن داشته ها را بخوریم و بخواهیم ما هم به آن داشته ها دست پیدا کنیم. 

هدف های مبهم

لطفا دنبال نکنید! همانطور که مقایسه زندگی و داشــته های خودمان با دیگران 
ممکن اســت انگیزه های ما را برای تلاش از بین ببرد، گاهی هم این 

مقایسه باعث می شود دست به تلاش بیشــتر برای به دست آوردن چیزهایی 
بزنیم که دیگران دارند. این انگیزه پیدا کردن به خودی خود بد نیست، اما نکته مهم این 
است که ما معمولاً اطلاعات درستی از آنچه می خواهیم به آن برسیم کسب نمی کنیم، 
یعنی دقیقاً نمی دانیم چیزی که دیگری دارد و در ما حسرت ایجاد کرده، چطور به دست 
آمده و آیا واقعاً داشتن آن و رسیدن به آن نقطه، هدف واقعی ماست؟ آیا رسیدن به آن 
نقطه ما را راضی می کند؟ این مبهم بودن هدف باعث می شود انتخاب مسیر درست 
هم پرریسک و مبهم شود. حالا که جزئیات زندگی، تفریحات، مهمانی ها و برنامه های 
مختلف افراد در شبکه های مجازی پیش چشم همه ماست، مقایسه کردن ها بیشتر از 
قبل هم قوت گرفته است. اینفلوئنسرها در فضای مجازی جزئیاتی از زندگی خود را در 
معرض تماشا می گذارند که همه ما می دانیم همه واقعیت نیست و گاهی اصلاً ساختگی 
است. پدیده ای که شبکه های اجتماعی ساخته، مقایســه دائمی زندگی خودمان با 
ظاهری است که از زندگی چهره های این شبکه ها می بینیم. همان جمله معروف اینجا 

مصداق دارد، همان مقایسه باطن زندگی خودمان با ظاهر زندگی دیگران.

اگر حس کنجــکاوی زیادی بــرای تماشــای زندگی ســلبریتی ها و 
اینفلوئنسرها یا حتی آشنایان داریم، بهتر اســت دست از دنبال کردن 
صفحات آنها در شبکه های اجتماعی برداریم. اگر به این آگاهی برسیم که 
کنجکاوی ما بیش از حد است، باید زنگ خطر در ذهنمان به صدا درآید. 
بهتر است ساعات حضور در شبکه های اجتماعی را برای خودمان محدود 
کنیم تا کمتر در مجاورت افکار مقایســه ای قرار بگیریم. موقع تماشای 
زندگی چهره ها، باید مدام این خودگویی مثبت را با خودمان داشته باشیم 
که این زندگی دیگران اســت و ربطی به ما ندارد. باید حواسمان را جمع 
کنیم که بخش زیادی از تصاویری که در شبکه های اجتماعی می بینیم، 
اتفاقاً برای شکل دهی ذهنیات ما تولید می شوند و اهداف تبلیغاتی پشت 
آنهاست. آگاهی درباره این موضوعات می تواند از روان ما در برابر مقایسه 

دائمی و مخرب خودمان با دیگران محافظت کند.

زندگی شخصی و فعالیت خیرخواهانه
 امید کردستانی نخستین بار در 1991با یک آمریکایی ایرانی تبار دیگر ازدواج کرد. آنها در سال 2009  
از هم جدا شدند. او دوباره در سال 2011با جیزل هیسکاک ازدواج کرد و حالا با هم زندگی می کنند. 
امید کردستانی یکی از بنیانگذاران بنیاد خیریه پارسی است که علاوه بر دستگیری از دانشجویان ایرانی، 
در راه اندازی شرکت ها و به ثمر رسیدن ایده های کارآفرین های ایرانی هم کمک می کند. طبق آخرین تخمین 

مجله سن خوزه امید کردستانی با حدود 2میلیارد دلار سرمایه یکی از ثروتمندان جهان به حساب می آید.



رفت و برگشت

درس اجباری

قلب تپنده

یادگار سوسیالیسم

شهری که الگو شد

درباره الیستا، شهر شطرنج جهان در روسیه چه می دانید؟

زندگی در خانه های 
سیاه و سفید

11سفارت خانه

شطرنج که در ردیف ورزش های تمرکزی دسته بندی می شود پیشینه ای تاریخی 
دارد. عده ای از مورخان معتقدند این ورزش از حدود 600ســال قبل از میلاد 
مسیح)ع( بین مردم دنیا رواج پیدا کرده و برخی دیگر، روس ها را ابداع کننده آن می دانند. صرف نظر 
از تاریخچه این ورزش پرطرفدار، باید روسیه را پایتخت فعلی شطرنج جهان بدانیم؛ چرا که بسیاری از 
قهرمانان مشهور این رشته ورزشی مثل آناتولی کارپف و گری کاسپاروف به این کشور تعلق داشته اند و 
از همه مهم تر اینکه شهر الیستا که به شهر شطرنج جهان معروف است، در این کشور واقع شده. الیستا 
از برخی جهات یک شهر منحصر به فرد است و بیشتر کسانی که با شطرنج سر و کار دارند دست کم برای 
یک بار هم که شده نام این شهر را شنیده اند اما جست وجوها درباره پیشینه تاریخی الیستا و داستان 

عجین شدن شطرنج با فرهنگ و سنت اهالی آن، سرنخ های تازه ای را پیش روی ما قرار می دهد.

بسته پيشنهادي

بهنام سلطانی

  دانش روز مکمل ها
در  مهمــی  نقــش  مکمل هــا 
ورزش هــای قدرتــی و حتــی 
استقامتی و... دارند. با مطالعه این 
کتاب، به همه نکته هایی که لازم 
اســت درباره مصرف مکمل های 
غذایــی و ورزشــی بدانیــد پی 
خواهید برد. مصــرف مکمل یکی 
از دغدغه های ورزشکاران حرفه ای 
به شــمار می رود؛ چرا که هر سال 
نــام برخی مکمل ها در فهرســت 
داروهــای نیروزا قــرار می گیرد و 
مصرف آنها برای ورزشکار حرفه ای 
محرومیت های طولانی مدت را به 
همراه خواهد داشت. ورزشکاران 
آماتــور زیــادی هم به واســطه 
مصــرف خودســرانه مکمل هــا 
دچــار بیماری هــای گوارشــی 
شــده اند و در چنین شرایطی این 
پرســش مطرح می شــود که چه 
مکمل هایی را باید استفاده کرد؟ 
کتاب 180صفحه ای »دانش روز 
مکمل ها« به پرســش هایی از این 
دست پاسخ می دهد و مطالعه آن 
به ورزشــکارانی که می خواهند از 
مکمل های ورزشی استفاده کنند 

توصیه شده است.

کتاب

  چس مستر
اگــر به طــور آماتــور و تفریحی 
شطرنج بازی می کنید بهتر است 
اپلیکیشن های آموزشی این ورزش 
را در موتورهــای جســت وجوگر 
دنبــال کنید اما اگــر می خواهید 
به باشــگاه حرفه ای ها وارد شوید، 
پیشنهاد ما به شما دانلود اپلیکیشن 
Grand Master Chess  اســت 
که قابلیت های زیــادی دارد. این 
اپلیکیشــن از گرافیــک خوبــی 
بهره می بــرد و قابلیــت تنظیــم 
درجه سختی دارد؛ یعنی براساس 
توانایی خودتان، حریف را انتخاب 
می کنید و بازی شــروع می شود. 
بنابرایــن Master Chess  برای 
همه رده های سنی مناسب است. 
از دیگر قابلیت های این اپلیکیشن 
می توان به امکان تغییر مهره ها و 
تخته اشــاره کرد. این بازی برای 
کامپیوتر طراحی شــده و سیستم 
مورد نیاز برای اجــرای آن باید رم 
128مگابایتــی و کارت گرافیک 

32مگابایتی داشته باشد.

اپلیکیشن

مستند

  شوماخر
این فیلم مستند با ارائه صحنه هایی 
کمتر دیده شده، تصویری واقعی از 
قهرمان اسطوره ای اتومبیلرانی جهان 
را پیش روی مخاطب قرار می دهد. 
با دیدن این مســتند به عزم و اراده 
شوماخر برای فتح عنوان قهرمانی 
در مسابقات فرمول یک که 7بار آن 
را تکرار کرد، پی خواهید برد. فیلم 
و مستندهای زیادی درباره شوماخر 
ساخته شده اما وجه تمایز »شوماخر« 
با سایر آثاری که در این زمینه ساخته 
شده، بینشی است که مخاطب درباره 
زندگی شخصی قهرمان سابق فرمول 
یک پیــدا می کند و بــا نگرانی ها، 
تردیدها و حساســیت های او آشنا 
می شــود. کارگردان تلاش می کند 
مخاطب را به این نتیجه برساند که 
اســطوره اتومبیلرانی دنیــا از همه 
لذت های زندگی دست کشید تا به 

یک ورزشکار بی تکرار بدل شود.

پنجشنبه

شماره 151
14 بهمن 1400 

معرفی بهترین شهرهای شطرنج جهان

از لندن تا سن پترزبورگ
شطرنج برخلاف بسیاری از رشته های ورزشــی که آمادگی جسمانی را به چالش می کشد، 
هر ورزشکاری را به تفکر وا می دارد و شــاید به همین دلیل هر روز در سراسر دنیا طرفداران 
بیشتری پیدا می کند. در بسیاری از کشورهای جهان با ترفندهای مختلفی این ورزش را تبلیغ 
می کنند و برخی شهرهای معروف دنیا در این کار پیشقراول شده اند. البته ظهور ورزشکاران 
اسطوره ای در این شهرها با این ماجرا بی ارتباط نبوده است. مثل هاوانا، پایتخت کشور کوبا 

که زادگاه یکی از معروف ترین شطرنج بازهای دنیا به نام خوزه رائول کاپابلانکا است و به همین 
دلیل مردم این شهر به سمت شطرنج گرایش پیدا کرده اند. شهرهای زیادی در سراسر دنیا 
به میزهای شطرنج مجهز شده اند، مثل تهران که در بیشتر بوستان های آن می توانید شطرنج 
بازی کنید اما فقط چند شهر وجود دارد که این ورزش به بخشی از زندگی مردم آن بدل شده 

است.

مسکو

پایتخت روسیه هم یکی از آن شهرهایی است که نامش با شطرنج عجین 
شده است و بســیاری از بهترین بازیکنان جهان در آن زندگی می کنند. 
طبق آماری که فدراسیون شطرنج روسیه اعلام کرده 10نفر از قهرمانان 
شــطرنج جهان ازجمله ولادیمر کرامنیک و آناتولی کارپوف در مسکو 
زندگی می کنند؛ چرا که بیشتر مســابقات جهانی این رشته در همین 
شهر برگزار شده و شــطرنج بازهای حرفه ای با این ترفند خودشان را به 
محل برگزاری مسابقات نزدیک کرده اند. این شهر تاکنون 15بار میزبان 
مسابقات جهانی بوده و از این حیث یک رکورد دست نیافتنی را ثبت کرده 
است. یکی از معروف ترین مسابقات شــطرنج هم بین ویسواناتان آناند و 
بوریس گلفاند در سال 2012 در مســکو برگزار شد. مسکو مقر اتحادیه 
شطرنج شوروی در قرن بیستم هم بوده و تاریخ شطرنج در این شهر از سایر 

شهرهای شطرنج جهان کهن تر است.

شهر شطرنج باز نشین

الیستا یا همان شهر شــطرنج، تاریخ 157ســاله دارد. 
آنطور که مورخان روســی می گویند پایه های این شهر 
از ســال1865 در قفقاز شــمالی بنا گذاشــته شد و در 
ســال1920 آن را به عنوان مرکز استان قالموقیا انتخاب 
کردند. قوم مغول تبار »قالموق« تا ســال1943 در این 
منطقه زندگی می کردند اما با دســتور ژوزف استالین، 
سیاستمدار کمونیست و رهبر اسبق شوروی به سیبری 
تبعید شدند تا شــوروی به کشــوری یکدست به لحاظ 
سیاســی و مذهبی بدل شــود. بعد از اخراج قالموق ها، 
مردمانی روس تبار جایگزین آنها شــدند و نام الیستا هم 
به »اســتپنوی« تغییر کرد اما با مرگ استالین، ورق به 

نفع قالموق ها برگشــت و بازماندگان ایــن قوم بودایی 
مذهب در سال1957 اجازه بازگشت به این منطقه را پیدا 
کردند. با فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی، شهر الیستا 
هم تحت تأثیر تغییرات عظیم سیاسی و تاریخی که مثل 
زلزله در این کشور به وقوع پیوست، قرار گرفت و تاجر و 
سیاستمدار بانفوذی به نام کرسان ایلمژینوف بدون اینکه 
رقیبی را پیش روی خود ببینــد به عنوان رئیس جمهور 
منطقه خودمختار قالموقستان انتخاب شد. این انتخاب یا 
به عبارتی انتصاب روی فرهنگ مردم این شهر تأثیر زیادی 
گذاشت و به نقطه شروعی برای بدل شدن الیستا به عنوان 

شهر شطرنج جهان بدل شد.

روسیه بهشت تاجران نفت اســت و به همین دلیل تعداد میلیاردرهایی که در این کشور و به خصوص در مسکو زندگی 
می کنند در مقایسه با سایر کشورهای اروپایی بیشتر اســت. ایلمژینوف یکی از همین میلیاردرهای روسی است که به 
واسطه داشتن رانت های نفتی به ثروت قابل اعتنایی رسیده است و با همین پشــتوانه مالی به عنوان یکی از بانفوذترین 
سیاستمداران این کشور هم شناخته می شود. در روسیه او را با رومن آبراموویچ، مالک ثروتمند باشگاه چلسی انگلیس 
مقایسه می کنند، با این تفاوت که سرگرمی آبراموویچ فوتبال اســت و ایلمژینوف علاقه جنون آمیزی به شطرنج دارد. 
ایلمژینوف از سال1993تا 2010 رئیس جمهوری خودمختار قالموقستان بود اما در همین بازه زمانی در تب و تاب نشستن 
روی صندلی ریاست فدراسیون جهانی شطرنج هم به ســر می برد. او در سال1995 سرانجام به عنوان رئیس فدراسیون 
بین المللی شطرنج انتخاب شد و تا کنون در این پست باقی مانده است. ایلمژینوف هر سال میلیون ها دلار برای تبلیغ و 
ترویج شطرنج در دنیا هزینه می کند و مبلغ هنگفتی را هم برای بدل شدن الیستا به شهر شطرنج جهان صرف کرده است. 
یکی از اقدامات عجیب ایلمژینوف در منطقه قالموقستان روسیه این است که شطرنج را به یکی از دروس اجباری دوره 

ابتدایی بدل کرد که نقش زیادی در ترویج و تبلیغ شطرنج در شهر الیستا داشت.

شطرنج در شهر الیستا سکه رایجی دارد و بیشتر شطرنج بازهای جهان برای 
یک بار هم که شده به این شهر ســفر کرده اند. الیستا شهر عشاق شطرنج 
است و گردشگرانی که به این منطقه روســیه می روند برای گشت و گذار، 
چند گزینه محدود دارند که بازدید از میدان شــطرنج یکی از آنهاست. در 
میدان اصلی می شــود روی بزرگ ترین صفحه شطرنج دنیا بازی کرد یا به 
مجموعه گنبدی شکل شطرنج رفت که از ســال1998 میزبان مسابقات 
مهم بین المللی بوده است. ایلمژینوف که به عنوان معمار اصلی شهر الیستا 
شناخته می شود چیزی بین 30تا 50میلیون دلار برای ساخت این مجموعه 
گنبدی هزینه کرده است. او با ساخت این مجموعه، الیستا را به قلب تپنده 
شــطرنج در دنیا بدل کرد که تاکنون ده ها میلیــون دلار برای این منطقه 
سودآوری داشته است. تب شطرنج در الیســتا به حدی بالاست که وقتی 
مسابقات مهم بین المللی مثل المپیاد شطرنج در این شهر برگزار می شود 
همه مردم در مورد آن صحبت می کنند و اهمیت شطرنج در قالموقستان را 

می توان با جایگاه کشتی در منطقه داغستان روسیه مقایسه کرد.

شهر شطرنج جهان، شهرت خود را صرفاً از صفحه و مهره های سیاه و سفید 
شطرنج نگرفته؛ چرا که تنها منطقه بودایی اروپا هم به شمار می رود و معابد 
بسیاری در این شهر ساخته شده. شطرنج و مذهب جزو جدا نشدنی زندگی 
مردم به شمار می رود؛ به طوری که مجموعه گنبدی شطرنج یا همان خانه 
شطرنج، یک موزه هنر بودایی را هم در دل خود جا داده است. این موزه برای 
به نمایش گذاشتن آثار هنری بودائیان سراسر دنیا بنا شده و برای مردم 
این شهر که مدام با شطرنج ســر و کار دارند، یک غنیمت بزرگ است. رد 
پای ایلمژینوف در موزه هنرهای بودایی هم به چشم می خورد. او به شکل 
عجیبی بخش قابل ملاحظه ای از ثروت باد آورده اش را صرف تبلیغ شطرنج 
و مذهب کرده و 30معبد بودایی در الیستا ساخته که دالایی لاما در بیشتر 
آنها حضور یافته است. شاید به همین دلیل باشد که وجه تاریخی این شهر 
کمتر مورد توجه قرار می گیرد و نمادهای تاریخی به نصب پیکره هایی از 
بودا و لنین در پارک های بزرگ محدود می شــود. الیستا یادگار دوران به 
قدرت رسیدن سوسیالیست ها در شوروی است و دست بر قضا در همین 
دوره تاریخی به عنوان مرکز استان قالموقستان انتخاب شد اما کمتر نشانی 

از آن دوره تاریخی در این شهر یافت می شود.

تبدیل الیستا به شــهر شــطرنج، ایده بلندپروازانه ای بود که در روسیه اجرا 
شد و حالا خیلی از شهرهای بزرگ دنیا می خواهند از این ایده پیروی کنند. 
برخی از این شهرها ممکن است با نصب نمادهایی به ترویج و تبلیغ این ورزش 
بپردازند اما همه آنها با الیستا یک تفاوت اساسی دارند. در شهر الیستا، شطرنج 
بازی کردن به یک سنت و نوعی سبک زندگی بدل شده و این ماجرا نام شهر 
را تغییر داده اما در سایر نقاط جهان همه نمادها تصنعی است و این ورزش 
جزو جدا نشدنی زندگی مردم نیست. نفوذ ایلمژینوف در فدراسیون جهانی 
شطرنج را هم نباید نادیده گرفت. شاید اگر او رئیس فدراسیون جهانی نبود، 
رانت برگزاری بسیاری از مسابقات مهم بین المللی نصیب الیستا نمی شد و نام 
شهر شطرنج اینگونه بر سر زبان ها نمی افتاد. پای صحبت های مردم الیستا 
که بنشینید برای شما خواهند گفت که در این شهر، شاه همیشه در محاصره 
مردم است چرا که صفحات شطرنج کوچه و خیابان ها را پوشانده اند. نام الیستا 
در فهرست 10شهر عجیب دنیا هم دیده می شود و این یعنی ایلمژینوف مثل 

همه میلیاردرهای دنیا در زمینه برندسازی موفق عمل کرده است.

وقف شطرنج
در شهر الیستا همه  چیز در شــطرنج خلاصه شده و در 
چهار گوشه شهر نمادهایی از این ورزش پرطرفدار به چشم 
می خورد. طبق آخرین برآوردهای فدراسیون بین المللی 
شطرنج، هم اکنون حدود نیم میلیارد نفر از مردم جهان 
شطرنج بازی می کنند اما شطرنج در هیچ شهر دیگری 
مثل الیستا چنین با تار و پود زندگی مردم عجین نیست. 
در بیشتر میدان های این شهر صفحه شطرنج باز است و 
مهره های سیاه و سفید با سهولت در دسترس مردم قرار 
دارد اما میدان اصلی الیســتا معمولا جایی برای تجمع 

شطرنج بازهای قهار است. در میدان اصلی شهر یک صفحه 
بزرگ شطرنج نقاشی شــده و به عنوان یکی از نمادهای 
اصلی به شمار می رود. بسیاری از گردشگران خارجی وقتی 
وارد این شهر می شوند سری هم به میدان اصلی می زنند 
تا بزرگ ترین صفحه شطرنج دنیا را از نزدیک تماشا کنند 
و این بزرگ ترین جاذبه گردشگری شهر شطرنج جهان 
به حساب می آید. این حکایت در همه نقاط شهر تکرار 
شــده و روس ها به خصوص قالموق تبارها بر این باورند 

که شهرشان را به میل خودشان وقف شطرنج کرده اند.

باکو

شاید برای تان کمی عجیب باشد که بدانید باکو، زادگاه یکی از اسطوره های 
شطرنج دنیا هم محسوب می شــود؛ اتفاقی که البته در دوره اتحاد جماهیر 
شوروی افتاده، هرچند که قهرمانی های این اسطوره تا سال 2000 هم تداوم 
داشته است. این شهر سابقه ای طولانی و درخشان در شطرنج جهان دارد و 
زادگاه یکی از معروف ترین بازیکنان تاریخ به نام گری کاسپاروف است که از 
سال 1985تا 2000قهرمان جهان بود. برخی از طرفداران شطرنج، کاسپاروف 
افســانه ای را بزرگ ترین قهرمان تاریخ شــطرنج می دانند و برخی دیگر به 
عناوین بابی فیشر اشاره می کنند. مردم آذربایجان معتقدند استعدادهایی 
مثل کاسپاروف را باز هم می شود در این کشور کشف کرد اما چه کسی است 
که نداند نوابغی مثل کاسپاروف، بابی فیشر و کاپابلانکا هر 100سال یک بار 
ظهور می کنند. باکو فعلًا به برگزاری مسابقات جهانی شطرنج اکتفا کرده و 

بعد از پایان افسانه کاسپاروف در دنیای شطرنج حرفی برای گفتن ندارد.

زادگاه کاسپاروف لندن

پایتخت انگلســتان با بیش از 8میلیون نفر جمعیت، به عنوان مرکز ثقل 
شطرنج جهان شناخته می شــود. آنطور که در تاریخچه ورزش شطرنج 
آمده، لندن در سال1851میزبان نخســتین دوره مسابقات بین المللی 
شطرنج بوده که با قهرمانی آدلف اندرسون آلمانی به پایان رسیده است. 
اندرسون 15بازیکن برتر شطرنج جهان را شکســت داده و با این رکورد 
منحصر به فرد نامش را در تاریخ شطرنج جهان جاودانه کرده است. لندن 
تاکنون 7بار میزبان مسابقات جهانی بوده اما بهترین دوره به سال2000 
تعلق دارد که با یک شــگفتی بزرگ به پایان رســید و جهان شطرنج را 
شوکه کرد. در این مسابقات بود که ولادیمر کرامنیک روسی، هموطنش 
گری کاسپاروف بزرگ را شکســت داد و با کسب عنوان قهرمانی جهان 
شگفتی ساز شد. لندن خاستگاه بزرگ ترین شطرنج بازهای دنیا نیست اما 

یک شهر ویژه برای قهرمانان بنام این ورزش به شمار می رود.

شهر شگفتی سازها هاوانا

»کاپابلانکا« برای همه مردم هاوانا یک نام آشنا به حساب می آید. او یکی از 
اسطوره های شطرنج جهان است که در سال1888 در پایتخت کوبا متولد 
شد و از سال1921تا 1927قهرمان مسابقات جهانی شطرنج بود. بسیاری 
از علاقه مندان به شــطرنج، کاپابلانکا را بهترین بازیکن تاریخ می دانند و 
معتقدند موفقیت های این بازیکن، شطرنج را در کوبا همگانی کرد اما تاریخ 
شطرنج بازی کردن در هاوانا به سال های قبل از تولد او بر می گردد. باشگاه 
شطرنج هاوانا در سال1885 یعنی 3ســال قبل از تولد اسطوره شطرنج 
جهان تأسیس شده و این شهر در سال1966میزبان هفدهمین المپیاد 
شطرنج بوده اســت. البته معروف ترین رویداد شطرنج هاوانا، مسابقاتی 
اســت که تحت عنوان جام کاپابلانکا برگزار می شــود و این مسابقات از 
سال1962 بدون وقفه برپا شده است. بابی فیشر، اعجوبه شطرنج دنیا هم 

در سال1965در این مسابقات به میدان رفته است.

اسطوره از کوبا

نیویورک

این شهر میزبان نخســتین بازی رسمی مســابقات قهرمانی جهان در 
سال1886 بین ویلیام اشــتاینیتز و یوهانس زوکرتورت بوده و به همین 
دلیل نامش در تاریخ شطرنج جهان ثبت شــده است. نیویورک میزبان 
مسابقات جهانی سال 1924و مسابقات قهرمانی جهان 1995بین گری 
کاسپاروف و آناند و مســابقه معروف گری کاسپاروف و دیپ بلو هم بوده 
است. به همین دلیل پیگیری خبرهای مرتبط با شطرنج برای مردم این 
شهر به یک عادت بدل شده و برگزاری مسابقات بین المللی در نیویورک 
آنها را به شطرنج علاقه مند کرده اســت. در این شهر جایی به نام میدان 
پارک نیویورک بنا شــده که مختص شــطرنج بازهای نیویورکی است. 
میزهای شطرنج در گوشه پارک توسط بابی فیشر، اسطوره شطرنج و دیگر 
استاد بزرگ های جهان در دهه های1950و1960 بنا شده و این موقعیت 

به طور واضح در فیلم »در جست وجوی فیشر« دیده می شود.

سن پترزبورگدر جست وجوی فیشر

البته اگر تصور می کنید روسیه تنها یک پایتخت شطرنج دارد، سخت در 
اشتباه هستید. فدراسیون بین المللی شــطرنج به طور مداوم، رده بندی 
برترین شطرنج بازهای دنیا را منتشر می کند و شطرنج بازهای روسی در 
این رده بندی جایگاه ویژه ای دارند. از بین کشــورهای صاحب شطرنج، 
روســیه تاکنون بیشــترین نماینده را در رده بندی جهانی داشته است. 
سن پترزبورگ هم به عنوان دومین شهر بزرگ شــطرنج معرفی شده و 
طبق آخرین آمار و ارقام، نزدیک به 5میلیون نفر بازیکن شطرنج و تعداد 
قابل توجهی استاد بزرگ شطرنج دارد. برخی مورخان روسی بر این باورند 
که عنوان استاد بزرگی شــطرنج برای نخستین بار در سال1914توسط 
نیکلای دوم، آخرین تزار روسیه به 5بازیکن برتر این کشور اعطا شده و با 
استناد به این روایت تاریخی، سن پترزبورگ را باید شهر استاد بزرگ های 

تاریخ شطرنج بدانیم.

ریکاویکمعرفی استاد بزرگ

ایسلند را البته بیشتر با پدیده های طبیعی  اش می شناسیم. بزرگ ترین 
شهر ایسلند با جمعیت 125هزار نفری که به عنوان شمالی ترین پایتخت 
در جهان شناخته می شود اما دلیل اصلی شهرت ریکاویک این است که 
به محل سکونت بسیاری از استاد بزرگ های شطرنج این کشور بدل شده. 
ریکاویک بسیار کوچک تر از سایر شهرهای شطرنج جهان است اما 6نفر 
از 8استاد بزرگ این کشور در این شهر ســکونت دارند. مسابقه تاریخی 
بین بابی فیشــر از ایالات متحده آمریکا و بوریس اسپاسکی از شوروی 
که از آن به عنوان مسابقه قرن نام می برند، در همین شهر برگزار شد که 
همین رقابت و تاریخ سازی، برای شــهرت و ماندگاری این شهر در ذهن 
علاقه مندان این رشته کفایت می کند. این دو شطرنج باز در سال1972 در 
ریکاویک به مصاف هم رفتند که در پایان بابی فیشر به برتری رسید و برای 

یازدهمین بار عنوان قهرمانی جهان را تصاحب کرد.

سنت لوئیسمیزبان مسابقه قرن

البته آمریکا هم تنها یک پایتخت شطرنج ندارد و برای کشوری که یکی از 
بزرگ ترین های همه ادوار تاریخ شطرنج را تقدیم این رشته کرده، این اتفاق 
نباید هم عجیب باشد. شطرنج مثل یک قرن پیش در آمریکا طرفدار زیادی 
ندارد و ورزش های پولسازی  مثل راگبی و بسکتبال جای آن را در فهرست 
ورزش های پرطرفدار گرفته اند. به همین دلیل تجمع شطرنج بازهای آمریکا 
در شهر کوچک سنت لوئیس شکل گرفته که حدود 350هزار نفر جمعیت 
دارد. سنت لوئیس، کانون فعلی شطرنج در ایالات متحده آمریکا به شمار 
می رود و یکی از بزرگ ترین باشــگاه های شطرنج جهان در این شهر واقع 
شده. مسابقات بین المللی شطرنج960 در همین باشگاه برگزار می شود. 
شطرنج960 یا شطرنج فیشر سبکی است که توسط بابی فیشر، قهرمان 
اسطوره ای شطرنج جهان ابداع شــد و طرفداران خاص خودش را دارد. 
گری کاسپاروف معروف پای ثابت حضور در این مسابقات به شمار می رود.

کانون شطرنج آمریکا
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آفتابگردانهاییکههرهفتهسروکلهشانپیدامیشود

دوشــنبه اســت. بچه های چهارراه پارک وی می دانند همین 
ساعت هاست که سر و کله همیاران خیریه سپاس لحظه حال 
پیدا شود و ساعت بازی فرا برسد. مشق هایشان را ورق می زنند 
و با هم درباره قرار ورزش صحبت مي کنند. از سال1396که سر 
و کله بچه های سپاس پیدا شد، چیزهای زیادی در روزمره این 
کودکان تغییر کرده است؛ حالا پسربچه هایی که در چهارراه ها 
گل و فال می فروشــند برای خودشــان تیم فوتبالی دست و پا 
کرده اند و دختربچه ها هم به والیبال و وسطی می پردازند. درست 
است که برخی از آنها شناسنامه ای برای رفتن به مدرسه ندارند 
و البته فراغتی برای این کار، اما خیلی زود مربیان آفتابگردان به 
آنها خواندن و نوشــتن هم یاد داده اند. حالا مینا و سپهر و دیگر 
بچه هایی که در چهارراه ها کار می کننــد، می توانند کلمات را 

بخوانند و اعداد را بشناسند و عددهای ساده را با هم جمع بزنند. 
علیرضا عباسی، مدیرعامل مؤسسه سپاس لحظه حال می گوید: 
»بحث کودکان کار با آنچه اغلب در فیلم ها و سریال های دم دستی 
نمایش داده می شود، تفاوت زیادی دارد. حقیقت ماجرا این است 
که بسیاری از این کودکان تأمین کننده هزینه زندگی خانواده 
خود هستند و اگر آنها کار نکنند، نانی برای شب ندارند و یا برخی 
هم تحت فشار خانواده خود مجبور به کار و کسب درآمد هستند. 
به هر حال آنچه در این میان اتفاق می افتد این است که این بچه ها 
فرصتی که برای بازی و تحصیل دارند را صرف کاری می کنند 
که وظیفه آنها نیست. برای همین بخش مهمی از فعالیت های 
داوطلبانه ما در بنیاد خیریه ســپاس لحظه حــال متمرکز بر 

کودکان کار است«.

پیشبهسویزمینبازی

در 2سالی که از شیوع کرونا می گذرد حضور اکیپ های بازی و آموزش در چهارراه ها، 
با توزیع ماسک و ضدعفونی کننده و آموزش های نکات بهداشتی همراه است. علیرضا 
عباســی می گوید: »آموزش های ما غیرمستقیم اســت. در اکیپ ها، روانشناسان و 
مشاوران هم حضور دارند تا با صحبت های خودشان، فشار روانی کودکان کار را کمتر 
و به حل مشکلاتشان کمک کنند«.  ورزشگاهی که در آن تمرین می کنند درست در 
مرکز شهر قرار دارد تا امکان دسترسی به آن برای همه بچه ها فراهم شود؛ هرچند قبل 
از شروع ساعت ورزش، همیارها به پاتوق ها می روند تا با خودروهایی که نقش سرویس 
را برایشان ایفا می کند، خود را به این ورزشگاه برسانند. کودکان کار هر هفته با رضایت 
و اطلاع والدینشان، به سالن ورزشی دعوت می شوند. تیم فوتبال پسران و والیبال و 
وسطی دختران در مسابقاتی که برای کودکان شهر برگزار می شود، شرکت می کنند. 
با اینکه مدت زیادی از تشــکیل این تیم ها نگذشــته اما بچه ها برای اینکه بهترین 
بازی خود را ارائه کنند چیزی کم نگذاشــته اند. به گفته مدیرعامل مؤسسه، وقتی 
بچه ها مشکلی را با مشاوران در میان می گذارند که به اعضای خانواده و نزدیکانشان 
مرتبط می شود، همیاران دست به کار برطرف کردن این مشکلات می شوند؛ چراکه 
از بین بردن چرخه آســیب های اجتماعی کودکان کار را نیازمند دیده شــدن تمام 

مشکلات خانواده های آسیبی می دانند؛ نه صرفاً پرداختن به نیازهای کودکان کار.

کورهپزخانهخاورشهر

ماجرای کودکان کار و آموزش و بازی با آنها تنها به کودکانی که در چهارراه ها و سطح 
شهر مشغول کار هستند، مرتبط نشد، مؤسسه بنیاد سپاس لحظه حال در طرحی 
دیگر به سراغ کودکانی رفته که در کوره پزخانه ها، به همراه خانواده خود مشغول کار 
و البته زندگی هستند؛ از بچه های دو، سه ساله که خشت های خام را یکی یکی جابه جا 
می کنند گرفته تا نوجوان هایی که آجر در کوره می گذارند و... . عباســی می گوید: 
»بچه های کوره پزخانه به دلیل شرایط خاص زندگی، از اولیه ترین حقوق خود در زمینه 
بهداشت و آموزش برخوردار نبودند. ما تیم هایی برای فعالیت در کوره پزخانه خاورشهر 

فرستادیم تا با این بچه ها بازی کرده و با آنها سوادآموزی را تجربه کنند«.

بچهها،جمعههامنتظرند

دیوارهای اتاقی در کوره با همراهی خود بچه ها رنگ آمیزی شد و حالا بچه های کوره پزخانه خاورشهر بیش از 
هر چیز دیگری منتظر رسیدن روز جمعه هستند تا صدای بازی و خنده شان محوطه کوره پزخانه را پر کند. 
عباسی می گوید: »همزمان با شروع فعالیت ها در کوره پزخانه، به سراغ این رفتیم تا با زندگی افراد ساکن 
در آن آشنا شویم. متوجه شدیم بیشتر این افراد خانواده هایی هســتند که بعد از تمام شدن کار فصلی در 
سرخس، زواره، تربت حیدریه و... به اینجا می آیند. همین، سرآغاز پروژه ای به نام »ایران، دیار مهر« شد«. 
مهارت آموزی و کارآفرینی، آموزش و تحصیل روستاییان، بهداشت روستاها، ورزش و سلامتی موضوعاتی 
است که داوطلبان در این طرح آن را پیگیری می کنند. روستاییانی که تنها 2 ماه از سال امکان کارگری در 
زمین های زیرکشت زعفران و دیگر محصولات را داشــتند، حالا یاد می گیرند که چطور با صنایع دستی و 
محصولات محلی درآمد پایداری برای خود تأمین کنند. همین موضوع، یعنی توان اشتغال در روستاهای 
محل سکونت در تمام سال و داشــتن درآمد از دلایل مهم بازدارنده برای مهاجرت از روستاها به شهرهای 
بزرگ و کار در کوره پزخانه ها و... است که بیش از هر کس دیگری کودکان را تحت تأثیر خود قرار می دهد. 
آبادانی روستاهای محروم و امکان تحصیل و همچنین فرصت رشد صحیح به کودکان، تنها بخشی از تبعات 

مثبتی است که این نگاه در دورنمای فعالیت های داوطلبانه خود قرار داده است.

بازیوسرگرمیبرایکودکانکار،اینباردرچهارراههایشلوغشهر

خنده، از پارک وی تا 
کوره پزخانه خاورشهر

قصه از وقتی شروع شد که داوطلبانی برای آموزش و بازی با کودکان کار در چهارراه های کشور 
آستین بالا زدند؛ حالا که کودکان کار به دلایل اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی مجبور به کسب 
درآمد بودند، امکان ساعتی بازی و آموزش در خیابان ها برای آنها فراهم شد. اعضای مؤسسه مردم نهاد »سپاس لحظه 
حال« طرح »دوشنبه های آفتابگردان« را از یکی دو چهارراه مهم تهران شروع کردند و حالا در بیش از 70چهارراه 
شلوغ در استان تهران و البرز، به سراغ این کودکان می روند؛ کمک به سوادآموزی، نقاشی، مشاوره و روانشناسی از 
خدماتی است که این کودکان در چهارراه ها به آن دسترسی پیدا کرده اند. 2 سالی است که فعالیت های این مؤسسه 
خیریه به کوره پزخانه ها هم رسیده تا کودکانی که در این کلونی ها زندگی می کنند هم از غافله آموزش و بازی جا نمانند.

بسته پيشنهادي

مرضیهموسوی

  کــودکان کار، معضلــی 
بین المللی

نقش و مســئولیت دولت ها برای 
مقابله با کار کودک و اقداماتی که 
در این حوزه در ســطح جهانی و 
همچنین ملی انجام شده، موضوع 
کتــاب »کــودکان کار، معضلی 
بین المللی« است. در این کتاب که 
به همت محدثــه نقی زاده و میلاد 
میوه یان نوشته شده درباره حقوق 
کودکان می خوانیــد و همچنین 
وضعیت کــودکان کار در ایران و 
سایر کشورها. کارفرماها، به عنوان 
افراد حقوقی ای که سرمایه انسانی 
در بــازار کار را مدیریت می کنند، 
از مهم تریــن مخاطبان این کتاب 
هســتند که دربــاره نقــش آنها 
صحبت های مفصلــی در کتاب به 
میان آمده اســت؛ همچنین نقش 
دولت به عنوان بزرگ ترین کارفرما. 
این کتاب که توســط انتشــارات 
فرزانگان دانشــگاه منتشر شده، 
به صورت نسخه الکترونیک هم در 

دسترس قرار دارد.

كتاب

  خورشید
فیلم ســینمایی »خورشــید« به 
کارگردانی مجید مجیدی، از معدود 
آثار سینمایی ساخته شده در حوزه 
کودکان کار اســت که به واقعیت 
زندگی آنها کمی نزدیک شده. در 
این فیلم که در ســال 1398تولید 
شده، داستان نوجوانی را می بینید 
کــه از طرف یــک مــرد به دنبال 
پیدا کردن زیرخاکی می رود. درامی 
که مجیدی در خورشید رقم زده، از 
پیچیدگی های زندگی این کودکان 
و اجباری که برای کار کردن و تأمین 
معیشت دارند ســخن می گوید و 
مخاطبان را بیشتر به عمق تراژدی 
این گروه می کشاند. فیلم سینمایی 
خورشــید برنده ســیمرغ بلورین 
بهترین فیلــم و بهترین فیلمنامه 
در سی و هشتمین جشنواره فیلم 
فجر شد. علی نصیریان، جواد عزتی 
و طناز طباطبایی سه بازیگر اصلی 
هستند که در این فیلم نقش آفرینی 

کرده اند.

فیلم

  همستان
ز  ، ا ن کسـت همـــستا د پــــا
چندرسانه ای هایی است که برای 
آشنایی با شرایط زندگی کودکان 
کار و در راستای حمایت از کودکان 
کار و خیابان تولید شده است. در 
این پادکســت مدیرعامل انجمن 
حمایت از حقوق کــودک درباره 
پروژه- مستند »یغمای کودکی« 
و زباله گردی کودکان کار صحبت 
می کند. یغمــای کودکی، عنوان 
پروژه ای است که با همکاری انجمن 
حمایت از کودکان انجام شده است. 
همچنین مستندی در راستای این 
پروژه به همین نام ســاخته شده 
که در آن به گفت وگوی مستقیم 
با کودکان زباله گــرد می پردازد. 
ســولماز صدقــی، ســازنده این 
مستند است که از سال 98تا کنون 
این مستند را در جشــنواره های 
مختلف به نمایش گذاشته است. 
اگر دوســت داریــد از دنیای این 
کودکان و آســیب های مربوط به 
آنها چیزهایی بدانید، این گزینه ها 

را از دست ندهید.

پادکست

پنجشنبه

شماره 151
14 بهمن 1400 

مهریکهبزرگترشد
ماجرای سر زدن به چهارراه های شلوغ که پاتوق کودکان 
کار است، از همین جا شروع شــد. حالا با دیدن اعضای 
داوطلب که »همیار« نام دارند، کودکان خودشــان را به 
گوشه ای از خیابان می رسانند. جمع آنها هر هفته شلوغ تر 
و پر و پیمان تر از قبل می شود و همیشه دوستان تازه ای که 
وصف این بازی ها را شنیده اند، به جمع بازی و سرگرمی 
در نزدیک چهارراه اضافه می شــود. عباســی می گوید: 
»دوشنبه های آفتابگردان، بازی درمانی و هنردرمانی برای 
کودکان کار در چهارراه های تهران و البرز است که از سال 
96آغاز شده. امروز در 70چهارراه تهران و استان البرز، با 

حضور 21اکیپ داوطلب این برنامه اجرا می شود«.

همیاریدرحوادثسخت
همین هفته پیش بود که کودکان کار تمام مناطق شهر تهران مهمان شهرداری منطقه7 بودند تا با 
گرامیداشت روز هوای پاک، از آموزش های لازم برای حفظ محیط زیست بی نصیب نمانند. احترام 
به محیط زیست، اهمیت حفظ سلامتی، آشنایی با بازیافت و... ازجمله موضوعاتی بود که در این 
دیدار نیم روزه، کودکان کار به آن مشغول بودند. بعد از 6سال فعالیت در حوزه آسیب های اجتماعی 
و به خصوص کودکان کار، حالا همیاران بنیاد سپاس و داوطلبان مؤسسه سپاس لحظه حال با ابعاد 
مختلف زندگی این کودکان آشنا هستند و با همراهی نهادهایی مثل هلال احمر و... فعالیت های 
مختلفی در این زمینه انجام می دهند. فعالیت های داوطلبانه در این مؤسسه تنها در این دو موضوع 
خلاصه نمی شود؛ در سال های گذشته حوادث مختلفی مثل زلزله سی سخت و سیل های سال98 را 
در گوشه و کنار کشور شاهد بودیم که خیران و داوطلبان این خیریه، علاوه بر ارسال کمک، به سراغ 
تأمین سرپناه برای تعدادی از خانواده های متأثر از حادثه هم رفته اند. هزینه های مالی مؤسسه برای 
انجام این مسئولیت های اجتماعی از طریق کمک های خیرینی تأمین می شود که دغدغه هایی 
همسو با مؤسسه، در زمینه کاهش آسیب، کمک به کودکان کار، آموزش و کار داوطلبانه دارند. اگر 
دستی در آموزش هنر و یا ورزش های مختلف و مورد علاقه کودکان دارید، می توانید به عنوان عضوی 

داوطلب، گروه های همیاری را در مؤسسه همراهی کنید.

راهنماییبرایبرقراریارتباطمؤثرباکودککار

کودککاررانادیدهنگیرید

بیتفاوت
نباشید

هنگام توقف پشــت چراغ 
قرمز یا هر جــای دیگری 
و هنــگام نزدیک شــدن 
کــودک کار از بالا بــردن 
شیشــه و نادیده گرفتن 
کــودک کار خــودداری 
کنید. اگــر نمی خواهید از 
او خرید کنید یــا پولی به 
آنها بدهید، کافی اســت 
لبخنــد بزنیــد و بگویید 
نمی توانید به او کمکی که 
می خواهــد را ارائه دهید. 
بهترین راه بــرای همدلی 
با این کودکان این است که 
حالشان را جویا شوید، برای 
او روز خوبی آرزو کنید و با 
آنها گپ بزنید. می توانید با 
شکلات یا خوراکی کوچک 
و ســاده ای از او پذیرایی 
کنید. بی تفاوتی نسبت به 
این کودکان، باعث می شود 
به مرور برای جلب توجه و 
نگاه شهروندان، رفتارهای 
غیرقابل قبولی از خود بروز 

دهند.

اگرنیازندارید
خریدنکنید

حالا کــه نمی توان به طور 
کامل جلــوي کار کردن 
ایــن کــودکان را گرفت، 
می توان برای رشد بهتر و 
مناســب تر شخصیت این 
کودکان، رفتار مناســبی 
با آنها پیــش گرفت. یکی 
از اصولی که کارشناسان 
همیاری کودکان کار به آن 
تأکید دارند این است که 
با کودک کار، هنگام ارائه 
کالا و جنسی برای فروش، 
مثل یک کاســب برخورد 
کنیــد؛ تنها اگــر کالای 
عرضه شده توسط کودک 
را نیاز داریــد آن را بخرید 
و هنگام خرید از کودکان، 
همان مبلغ واقعی جنس 
را به کــودک بدهید و نه 
پول بیشتر. همچنین اگر 
نیاز بــه کالایی کــه آنها 
ارائه می دهند ندارید، از او 
خرید نکنید و این موضوع 
را بدون خشم و پرخاش به 

کودک بگویید.

بامیوهازکودکان
کارپذیراییکنید

بســیاری از کودکان کار 
و خیابان در خانه تغذیه 
کامل و حتی مناســبی 
ندارند. حالا کــه به فکر 
این هستید تا به کودکان 
کمکی کنیــد، می توانید 
میوه یا آبمیــوه یا پاکت 
کوچکــی شــیر همراه 
خود داشــته باشید تا آن 
را بــه کودکانــی بدهید 
که در خیابان مشــغول 
دستفروشی و تکدی گری 
هستند. توصیه می کنیم 
قبل از دادن خوراکی به 
این کودکان، حتماً پلمپ 
این پاکت ها را باز کنید؛ 
تجربه نشــان داده اغلب 
والدین ایــن خوراکی ها 
را از کــودک پس گرفته 
و به فروش می رســانند؛ 
یعنی کودک هیچ نصیبی 
از آن نمی بــرد و  شــما 
بــا باز کــردن پلمپ این 
بسته ها می توانید از این 

کار جلوگیری کنید.

ماسکووسایل
بهداشتی

2سال از زمان شیوع کرونا 
گذشــته و اغلب مردم با 
شیوه نامه های بهداشتی 
برای در امان ماندن از این 
بیماری آشــنا هستند. 
با این حال بســیاری از 
کودکان کار ممکن است 
همچنان ماسک بهداشتی 
نداشــته  اختیــار  در 
باشــند. یکی از بهترین 
هدیه هایی که می توانید 
به این کــودکان بدهید، 
ماســک یا محلول های 
ضدعفونی کننده و وسایل 
بهداشتی شخصی است تا 
از بیماری در امان بمانند. 
البته قبل از تحویل دادن 
ایــن وســایل، خــوب 
توجیه شــان کنیــد که 
باید حتما از این وســایل 
استفاده کنند و ماسک ها 
را هم بازشده تحویل شان 
بدهید تا همــان  لحظه 

استفاده کنند.

ازتأثیرکلمهها
غافلنشوید

برای پرسیدن سؤال درباره 
آینده کودک، درس خواندن 
او و هر موضوع دیگری، به 
تک تک کلمه هــا و لحنی 
کــه بــه کار می برید دقت 
کنید؛ انتقال حس تحقیر، 
به سخره گرفتن، کنکاش 
بی مــورد درباره ســبک 
زندگی و خانــواده کودک 
و حس های منفــی دیگر 
درصورت نداشــتن تجربه 
و دقت کافی در این زمینه 
می تواند به ســرعت اتفاق 
بیفتــد و به راحتــی برای 
کودک قابل درک اســت. 
تلاشتان را برای نشان دادن 
حس همدلــی، اعتماد به 
نفس دادن به کــودکان و 
فهماندن اینکه می خواهید 
از او حمایــت کنید به کار 

بگیریــد تــا هویت و 
شخصیت  آنها را 

تقویت کنید.

بهکودکانکتاب
هدیهدهیم

هدیــه دادن کتــاب یــا 
لوازم التحریــر می توانــد 
خـــتن  وســـوسـه پردا
هرچه بیشــتر به درس و 
سوادآموزی را در کودکان 
کار تقویت کنــد. اگر قصد 
کمک به این کــودکان را 
دارید، به جای پرداخت پول 
نقد به این کودکان می توانید 
به آنها هدیه کوچکی مثل 
کتاب داستان، کتاب های 
درســی، لوازم التحریــر یا 
اســباب بازی های سبک و 
ساده و کوچک هدیه کنید. 
با این کار ابزاری برای شادی 
و بازی این کــودک فراهم 
کرده ایــد و آنهــا را حتی 
برای یک قدم هم شده، به 
حق کودکی شــان نزدیک 
کرده ایــد؛ در واقع به جای 
ماهــی، ماهیگیری 
یادشان داده اید.

سؤالبپرسید
معمــولاً کــودکان کار را 
در چهارراه هــا و پشــت 
چراغ قرمــز می بینیم، یا 
در فاصله کمــی که قطار 
از ایســتگاهی به ایستگاه 
دیگــر می رســد. در این 
فرصت کوتاه زمان زیادی 
برای گفت وگوی مفصل با 
کودکان فراهم نیست. اما 
یکی از کارهای مؤثری که 
می توان برای این کودکان 
انجام داد، این است که با 
پرسیدن ســؤال هایی، در 
ذهن کودک کار در مورد 
آینــده، وضعیت تحصیل 
و... جرقه های تازه ای ایجاد 
کنید. نیازی به شــنیدن 
جواب این سؤالات ندارید؛ 
احتمالاً این کودک شــب 
قبــل از اینکه بــه خواب 
بــرود، به دنبــال جواب 
منطقی برای این سؤالات 
می گــردد؛ هرچند وقتی 
از او ســؤال می پرســید 
جواب های حاضر و آماده ای 
که بزرگ ترهایش به او یاد 

داده اند را به شما بگوید.

بهمراکزحمایت
ازکودکانکار
کمککنید

اگر دلتان به حال کودکان 
کار می سوزد و می خواهید 
به این کــودکان کمک 
کنید تا معیشت بهتری 
داشته باشند، می توانید 
به جای پرداخت مستقیم 
پول به کودک، به مراکز 
و انجمن هایــی کــه در 
زمینــه کــودکان کار و 
خیابان فعالیت می کنند، 
کمک کنیــد. با پرداخت 
مستقیم پول به کودک، 
طعم داشــتن درآمدی 
بیشــتر را به کودک کار 
می چشــانید و انگیزه او 
را برای پیدا کردن مسیر 
تازه ای بــرای زندگی از 
بین می بریــد. از طرفی 
خانواده ها هم بیشــتر به 
این روش معاش وابسته 
شــده و کودک را بیش 
از پیش به کار و کســب 

درآمد تشویق می کنند.

مهارتتانرا
وقفکنید

شاید بیشــتر از حدی که 
تصور کنید، بتوانید به این 
گروه آســیب پذیر کمک 
برســانید. چطوری؟ شاید 
تصورش هم برای تان سخت 
باشد هر هنری که در چنته 
داریــد، می توانــد بــرای 
کودکان کار مفید باشــد. 
برای همین هم می توانید 
با یک برنامه ریزی مناسب، 
به یکی از مراکز و انجمن ها 
و تشکل های مردمی فعال 
در زمینه کودکان کار سری 
بزنید و در مــورد فعالیت 
داوطلبانه خودتان در این 
مراکز با آنها مشورت کنید. 
مهارت آموزی تأثیر زیادی 
در دور کردن کودکان کار 
از چهارراه ها و دستفروشی 
آنها دارد. بــا این کار، عملا 
می توانیــد زندگی و آینده 
این کــودکان را در جهت 
درستی قرار بدهید؛ چیزی 
که شاید تا به حال به آن فکر 

نکرده بودید.

کودککار،فقط
درخیاباننیست

فقــط  کار،  کــودک 
کودکانی که در خیابان ها 
و چهارراه هــا می بینیم 
نیســتند؛ کودکانی که 
در کارگاه هــا و فضاهای 
می کننــد  کار  بســته 
بیــش از کودکانــی که 
در خیابــان کار می کنند 
در معــرض آســیب و 
مشکلات اجتماعی قرار 
دارند. درصورت مشاهده 
و مواجهه با این کودکان 
در کارگاه ها و تولیدی ها، 
درصورتــی که شــاهد 
بدرفتــاری صاحب کار یا 
دیگران با کودک هستید، 
موضوع را با 123در میان 
بگذاریــد. در ایــن مورد 
بی تفاوت نباشید و دقت 
کنید که ایــن کودکان، 
مظلوم تر و آسیب پذیرتر 
از کودکان کاری هستند 
که همه روزه در ســطح 
خیابــان و چهارراه هــا 

می بینید.

حقوقکودکانرابهآنهایادآوریکنید
بازی، تحصیل، بهداشــت، آموزش رایگان و... از مهم ترین حقوقی 
است که هر کودکی باید از آن برخوردار باشد. کودکان کار به دلیل 
شرایط اقتصادی خانواده و همچنین مشــکلات فرهنگی، مجبور 
هستند تا بخشی یا همه زمان خود را به کار و کسب درآمد بگذرانند. 
این موضوع آنها را از رسیدن به این حقوق اولیه محروم کرده و اجازه 
رشد عادی را از آنها می گیرد. حداقل کاری که انجمن های مردم نهاد 
برای این کودکان انجام می دهند، ایجاد فرصتی برای این کودکان 
جهت بازی و آموزش است؛ نیازهایی که برای تأمین آینده ای بهتر 

بیش تر احساس می شود.

این روزها به هر طرف که سر می چرخانید، کودکان کار را می بینید؛ سر چهارراه ها، پارک ها، خیابان ها 
و بازارهای شلوغ، ایســتگاه های مترو... . با این حال اغلب شهروندان نحوه صحیح روبه رو شدن با 
کودک کار و برقراری ارتباط با آنها را نمی دانند. بی تفاوتی نسبت به کودکان کار، ترحم، پول دادن به 
این کودکان، خشم و طرد کودکان کار و... رفتارهایی است که ممکن است گاهی از شهروندان در قبال 
این کودکان سر بزند؛ رفتارهایی که برخلاف تمایل افراد، نه تنها کمکی به بهبود شرایط این کودکان 
نمی کند بلکه آسیب زننده هم هست و می تواند تأثیر بدی روی این کودکان به جا بگذارد. اگر در این 
زمینه با خود دچار چالش شده اید و نحوه صحیح ارتباط گرفتن با کودکان کار از دغدغه های شماست، 

راهنمایی های شقایق حبیب فرعی، از همیاران مؤسسه سپاس لحظه حال به دردتان می خورد.



13کتاب خانه
فریبا کلهر، نویسنده ای که به بانوی هزار قصه معروف است

نوشتن، شادمانی 
تکرارشونده من است

»بانوی هزار قصه«، این عنوانی اســت که پس از ســال ها نوشتن و انتشار 
صدها قصه و بازنویسی داستان هایی متعدد، به فریبا کلهر داده شده است؛ 
نویسنده ای که در جوانی توانست جایزه کتاب سال را برای اثر »سوت فرمانروا« 
دریافت کند و بعدها تجربه نوشتن را در سبک های فانتزی، اسطوره ای، علمی و 
تخیلی، برای کودکان، نوجوانان و بزرگسالان ادامه داد. از فریبا کلهر کتاب های 
متعددی روانه بازار شده و جوایز ادبی زیادی در کارنامه اش به ثبت رسیده، با 
این حال او می گوید لقب بانوی هزار قصه را، در شیرین ترین خواب هایش هم نمی دیده است. با این 

نویسنده پرکار درباره نویسندگی و دنیای شیرین نوشتن گفت وگو کرده ایم.

بسته پيشنهادي

  همسایه من توتورو
همســایه من توتورو، نام یک فیلم 
انیمه در سبک خیال پردازی تولید 
1988ژاپن است. داستان در مورد 
2دختر بچه اســت که بــه همراه 
پدرشــان به دهکده ای نقل مکان 
می کنند تا بــه مادر بیمارشــان 
نزدیک تــر باشــند. مــی  کودکی 
خردسال اســت که به همراه پدر 
و خواهــر بزرگش ساتســکه برای 
تعطیلات تابستانی به خانه ای دور 
از شــهر می روند. طولی نمی کشد 
که او و خواهرش متوجه وجود ارواح 
جنگل می شوند، که توسط دیگران 
قابل رویت نیستند. آنها با یکی از این 
ارواح به نام توتورو دوست می شوند 
و پیوندی عاطفی برقرار می کنند. 
توتورو هم در انتهــای فیلم کمک 
می کند می، کــه به دنبال مادرش 
تنهایی راهی بیمارستان شده  را پیدا 
کنند. از آثار فیلمساز بزرگ انیمه 
هایائو میازاکی اســت و جایزه های 
بسیاری را از جشنواره های گوناگون 

ربوده است.

انیمیشن

  داستان نویسی به مثابه شغل
کتاب »داستان نویســی بــه مثابه 
شغل« اثر جدید هاروکی موراکامی با 
ترجمه سیدآیت حسینی، استاد زبان 
و ادبیات ژاپنی اســت که انتشارات 
پرنده آن را به بازار نشر آورده است. 
در کتاب داستان نویســی به مثابه 
شــغل، هاروکی موراکامی، درباره 
نگاه و فرایند داستان نویسی اش به 
صراحت، تفضیل و ذکــر جزئیات 
ســخن گفته اســت. پرسش های 
اصلی که موراکامــی در این کتاب 
می کوشــد به آن پاســخ دهد این 
اســت که چگونه می توان داستان 
نوشت، داستان نویس حرفه ای شد 
و در ایــن شــغل دوام آورد. او برای 
پاسخ به این پرسش، با ذکر تجربه ها 
و خاطــرات خــود، ویژگی هــای 
لازم برای داســتان نویس شدن را 
برمی شمارد و از نحوه کسب آمادگی 
روحــی و جســمی برای ایــن کار 
می گوید. خواننــده در این کتاب، با 
موراکامی همراه می شود تا جزئیات 

داستان نویسی او را بشناسد.

کتاب

فیلم

  مهر مادری
مهــر مــادری فیلمــی ایرانی به 
کارگردانی کمال تبریزی است. مینا 
فهیمی )فاطمه معتمدآریا( به عنوان 
مددکار اجتماعی در کانون اصلاح 
و تربیت پسران کار می کند. مهدی 
)حسین سلیمانی( پدرش را بر اثر 
تصادف از دست داده و مادرش نیز 
موقع به دنیا آوردن فرزند دومش از 
دنیا رفته، اما مهدی فوت مادر را قبول 
نمی کند. او عکس خود و مادرش را 
دیده و در ایــن بین خانم فهیمی را 
شبیه مادر خود می بیند و با به دست 
آوردن آدرس اش، از او می خواهد که 
مادرش باشــد. خانم مددکار قبول 
نمی کند و مهدی با اصرار تا شــب 
می ماند تا بالاخره بــه داخل خانه 
دعوت می شــود. حضور مهدی در 
زندگی این مددکار دردسرساز است 
بنابراین او را جواب می کند، اما وقتی 
همسایه هدیه ای را که مهدی برای 
روز مادر خریده بود به خانم مددکار 
می دهد، او پشــیمان می شود و به 

سراغ مهدی می رود اما... .

پنجشنبه

شماره 151
14 بهمن 1400 

    »بانوی هزار قصه«؛ احساس تان درباره این 
عنوانی که شما را با آن می شناسند چیست؟

بهتر از این نمی شــد برای من پیش بیایــد. خوابش را هم 
نمی دیدم که روزی این لقب یا عنوان را داشته باشم؛ یعنی 
اگر در کودکی و حتی نوجوانی و جوانی کســی پیش بینی 
می کرد که من رئیس جمهور جایی می شــوم باور می کردم 
اما نوشتن قصه های زیادی که باعث بشود به من بانوی هزار 
قصه بگویند، نه! هرگز بــاور نمی کردم. خیلی به این عنوان 
افتخار می کنم و امیدوارم لایقش باشــم. یکی از لذت های 
من موقعی اســت که می بینم جایی به من بانوی هزارقصه 
می گویند. کســانی که این لقب را به من دادند مرا در تاریخ 
ادبیات این کشور جاودانه کردند. دیگر از خدا چه می خواهم؟

    نویســندگی چه چیزی به زندگی شــما 
اضافه کرد که اگر نبود جای آن در زندگی تان 

خالی بود؟
تصور دنیای بدون نوشــتن برای من مشــکل است. چون 
من از حدود 22سالگی رســماً نویسنده بودم. فکر می کنم 
نویســندگی به من شــادمانی تکرارشــونده می دهد. در 
فرایند نوشتن چه در مرحله سوژه یابی و ایده پردازی و چه 
در مرحله نوشتن و چاپ، نوعی شــادی خاص را احساس 
می کنم. این شــادی در کمتر کاری این قدر مداوم اســت. 
شاید فقط در کارهای هنری بشــود این شادمانی اصیل و 
دیرپا را دید. به هر صورت چون نویسندگی کاری است که 
همه وجودم به آن »آری« گفته اســت، لحظه های شوق و 

شعف بسیاری را تجربه می کنم.
    اولین بارقه های علاقه به نوشــتن کجا و 

چطور در وجود شما روشن شد؟
اولین بار که دست به قلم شدم برای شرکت در یک مسابقه 
رادیویی بود. مسابقه خاطره نویسی بود و من درباره یک روز 
طوفانی نوشتم؛ روزی که باد شدیدی آمد و حیاط پر از تگرگ 

شد. من پدرم را تصویر کردم که پشــت پنجره ایستاده و با 
نگرانی به طوفان و تگرگ ها نــگاه می کند و می گوید: همه 
انگورها از بین رفتند! این خاطره را بارها برای خودم خواندم. به 
صدایم موقع خواندن پیچ و تاب شاعرانه دادم. گفتم فریبا خانم 
نویسنده شده ای! با هزار امید خاطره را توی پاکت گذاشتم و 
پست کردم. یکی،دو روز بعد نامه ام را دست برادرم دیدم. نامه 
برگشته بود. فکر کنم نشانی را اشتباه نوشته بودم! درهرحال 
شوق نوشتن با حس بی عرضگی در نوشتن یک نشانی درست 

و بی اشتباه همراه بود. حس بدش را هنوز فراموش نکرده ام.
    در دوران کودکی و نوجوانی به خواندن چه 

آثاری علاقه داشتید؟
روند کتابخوانی من از دوران دبیرســتان شــروع شــد. با 
کتاب های محمود حکیمی شروع کردم و با شعرهای نادر 
نادرپور و فــروغ فرخزاد ادامه دادم. دسترســی ام به کتاب 
بســیار کم بود. یکی از کتابخانه های کانون پرورش فکری 
کنار دبیرستانی بود که تحصیل می کردم. یک در کتابخانه 
به حیاط دبیرستان باز می شــد. یادم هست برای عضویت 
در کتابخانه باید 2تــا عکس می بردم. از مادرم پرســیدم 
عکس هایم کجا هســتند؟ گفتم می خواهم عضو کتابخانه 
بشوم و خب... این طوری شــد که من هرگز عضو کتابخانه 
نشدم! چون دختر بودم و نباید جایی می رفتم که پسرها هم 
رفت وآمد دارند اما یکی از همکلاسی هایم کتاب می گرفت 
و من هم می خواندم. از همان جا بــا کتاب هایی از جنس 

کتاب های ر-اعتمادی آشنا شدم و به امروز رسیدم.
    شما در سبک های مختلف و برای مخاطبان 
متنوعی نوشــته اید. چرا تصمیم گرفته اید 
از انتخاب یک گروه مخاطب و یک ســبک 
خاص فاصله بگیرید و دســت به تجربه های 

تازه بزنید؟
من کار نویســندگی ام را با نوشــتن قصه های کوتاه برای 

نیلوفر  ذوالفقاری

معرفی بهترین رمان هایی که درباره مادران نوشته شده اند

روایت هایی از مادران در داستان های ماندگار
تجربه شگفت انگیز مادری آنقدر پیچیده و ناشناخته است که نوشتن درباره آن، به هر زبان و هر شکلی از روایت می تواند تازه و خواندنی باشد. در میان 
آثار محبوب و ماندگار ادبیات جهان، بعضی کتاب ها روایتی پررنگ و قابل توجه از مادرانگی را ثبت کرده اند که موردتوجه علاقه مندان به ادبیات قرار 

گرفته است. اینجا برخی آثار مطرح درباره تجربه شگفت مادرانگی را فهرست کرده ایم.

  مستأجر عمارت وایلدفل    ان برونته
سه خواهر خانواده برونته نویسندگان مشهوری در انگلیس محسوب می شوند. نویسنده این کتاب هرچند به اندازه 
خواهرش شارلوت شهرت ندارد اما به خوبی می توان احساسات مادرانه را در رمانش مشاهده و لمس کرد. خیلی از 
منتقدان این رمان را فمینیستی عنوان کردند ولی یک بیوه جوان برای حفاظت از پسرش مجبور می شود به تپه های 
ویلفرد دور از چشم دیگران برود و با شرایط سخت زندگی کند. این کتاب دومین و آخرین رمان به سبک نامه نگارانه 
نوشته ان برونته، شاعر و نویسنده انگلیسی است که در سال 1848با نام مستعار اکتون بلِ منتشر شد. رمان یکی 
از تکان دهنده ترین رمان های خواهران برونته است که موفقیتی خارق العاده پیدا کرد. پس از مرگ ان، خواهرش 
شارلوت تا سال 1845از چاپ مجدد آن در انگلستان جلوگیری کرد.

  آنا کارنینا    لی یو تالستوی
این رمان در آغاز به صورت پاورقی از سال 1875تا 1877در گاهنامه ای به چاپ رسید. رمان آنا کارنینا، داستانی 
واقع گرا دارد و یکی از برترین آثار ادبی جهان شمرده می شود. آنا کارنینا رمانی پیچیده در 8قسمت، با بیشتر از 
12شخصیت اصلی، در بیش از 800صفحه و به طور معمول دوجلدی است. محتوای داستان به خیانت، ایمان، 

خانواده، ازدواج، جامعه اشرافی روسیه، آرزو و زندگی روستایی و شهری می پردازد. زن و شوهری به نام های استپان 
آرکادیچ و داریا الکساندرونا با هم اختلافی خانوادگی دارند. آنا کارنینا خواهر استپان آرکادیچ است و از سن پترزبورگ 

به خانه برادرش در مسکو می آید و اختلاف زن و شوهر را حل می کند و حضورش در مسکو باعث به وجود آمدن 
ماجراهای اصلی داستان می شود.

  اتاق    اما دون اهو
»اتاق« نام یک رمان به زبان انگلیسی است که در سال 2010توسط یک نویسنده ایرلندی-کانادایی به نام اما دون اهو 
نوشته شده است. داستان از منظر یک پسر پنج ساله به نام جک روایت می شود که چندین سال در یک اتاق کوچک 
همراه با مادر خود اسیر شده است. در ابتدای داستان با دختر ربوده شده مواجه هستیم ولی بعد این دختر تبدیل به 
مادری می شود که برای نجات فرزند خود از دست پدرش مجبور است راه های فرار بسیاری را امتحان کند. نویسنده 
در این داستان بارها نفس را در سینه خواننده حبس و او را با داستانی متفاوت روبه رو می کند. این کتاب پس از انتشار 
جوایز و افتخارات زیادی را به ارمغان آورد، در همان سال به فهرست نهایی بوکر 2010راه یافت و به عنوان یکی از 
پرفروش ترین کتاب های نیویورک تایمز معرفی شد.

   پشت صحنه های موزه    کیت اتکینسون
داستان کتاب درباره دختر جوانی است که در خانواده ای زندگی می کند که زنانی از سه نسل متفاوت در آن زندگی 

می کنند. او می تواند با مادرانی از تمام نسل ها ارتباط داشته باشد و در طول داستان تجربیات آنها را به خواننده منتقل 
کند. کیت اتکینسون دانش آموخته رشته ادبیات انگلیسی در مقطع ارشد از دانشگاه داندی در اسکاتلند است و در 
مقطع دکتری روی ادبیات آمریکایی با موضوع متن های تاریخی در ادبیات پسامدرن داستان های کوتاه آمریکایی 
کار کرده. اتکینسون در 1995با نگارش کتاب پشت صحنه های موزه به شهرتی قابل توجه دست یافت. در همان 

سال جایزه ادبی کاستا بوک را از آن خود کرد. در سال2013 نیز با نگارش کتاب زندگی پس از زندگی نامزد دریافت 
2جایزه جشنواره جایزه ادبیات داستانی زنان و کاستا بوک بود که نتوانست این جوایز را به دست آورد.

    آیا مادری هست به من کمک کند؟      جینا بیلی
این رمان مجموعه ارزشمندی از نامه های جالبی است که نخستین آنها در سال1935چاپ شد. نامه ها متعلق به زنی 
است که درباره احساسات مادرانه خود حرف می زند. نویسندگان این نامه ها زنان عضو باشگاهی بودند که »باشگاه 
همکاری« نام داشت. نخستین نامه را زن جوانی برای مجله ارسال کرد و در آن نامه از احساس تنهایی و انزوایی که 
تجربه می کرد نوشت. به فاصله کوتاهی زنان زیادی از سراسر کشور با تجربه های مشابه و احساس ناامیدی، شروع 
به نوشتن پاسخ هایی به این نامه کردند. در نهایت شکلی از دوستی صمیمانه و همدلی بین این زنان شکل گرفت که 
به نوشتن رمان مذکور منتهی شد. این دوستی البته باعث شد یک مجله خصوصی بتواند تا 55سال بعد از انتشار 
نخستین نامه دوام بیاورد.

  نمی دانم چطور انجام می دهد: زندگی کیت ردی به عنوان مادر شاغل    آلیسون پیرسون
کیت ردی در مجموعه داستان های پیرسون به عنوان مدیر یک شرکت بزرگ وظایف مادرانه خود را به خوبی انجام 
می دهد. در تمام داستان های این مجموعه اولویت شخصیت زن داستان رسیدگی به فرزندان خود است و نه کار و 
وظایف دیگری که بر عهده دارد. پیرسون در ادمونتون آلبرتا متولد شد و دوران کودکی خود را در آن شهر و ونکوور 
گذراند. وی به عنوان دانش آموز دبیرستان برای تحصیل در مدرسه کرافتون هاوس به ونکوور بازگشت. وی مدرک 

ادبیات انگلیسی را در دانشگاه آلبرتا به دست آورد. در سال 1975، او شروع به تحصیل کتابداری در دانشگاه بریتیش 
کلمبیا کرد و نخستین شغل خود را در آن رشته در انتاریو یافت. وی بعداً مدرک کارشناسی ارشد خود را در مرکز کالج 

سیمونز در رشته مطالعه ادبیات کودکان در بوستون گرفت.

    زنان کوچک      لوییزا می آلکوت

داستان در مورد خانواده مارچ است که قبلًا پولدار بوده اند ولی الان وضعیت خوبی ندارند و پدرشان برای کمک به 
سربازان به جنگ رفته است و حالا آنها سعی می کنند زندگی خود را اداره کرده و در کنارش به مردم محتاج کمک 
کنند. آنها همگی زندگی نسبتاً سختی دارند و از یکدیگر حمایت می کنند و ماجراهای جالبی برایشان پیش می آید. 
زنان کوچک داستانی است که به بیش از 50زبان ترجمه شده  است. محل اتفاق این داستان در شهر بوستون، ایالت 
ماساچوست آمریکاست و زمان این داستان در اواسط قرن نوزدهم است و موفق شده از میان مرزهای فرهنگی و 
مذهبی عبور کند. جلد اول زنان کوچک، به اندازه ای موفق بود که نوشتن جلد دوم، همسران خوب را موجب شد که 
به اندازه جلد اول موفق بود.

  مامان و من و مامان     مایا آنجلو
نویسنده کتاب هایی مثل »و هنوز بزرگ می شوم« دارای زندگی خاصی است که نشان می دهد خودش مادر مهربانی 

بوده و این کتاب شرح حالی از زندگی اش است. او یک دهه پس از فوت مادرش کتابی نوشته که تمام نوشته های آن 
به روابط او با مادرش اشاره دارد. این کتاب هفتمین و در حقیقت آخرین مجلد از مجموعه 7جلدی خودزندگی نامه 

نویسنده است که عمده شهرتش را با همین مجموعه به دست آورده. کتاب مادر و من و مادر، به تشریح رفتار و منش 
باکستر می پردازد و توضیح می دهد که چگونه فرزندانش، مایا و برادر بزرگ ترش را هنگامی که نوجوان بودند رها 

می کند. کتاب مملو از وقایعی است که صورت پذیرفته از زندگی واقعی خود آنجلو است. وقایع مرتبط با تجدید دیدار 
و مصالحه نویسنده با مادرش هم در کتاب ذکر شده است.

 بهترین رمان های کودک و نوجوان را 
زن ها نوشته اند اما جامعه مردسالار 

تا یک حدی به زن اجازه رشد می دهد. 
از یک حدی که بزرگ تر بشوی جلویت 
می ایستد و مقاومت می کند. جامعه 
مردسالار نمی گذارد صدایت از یک 

حدی قوی تر شود

کودکان و نوجوانان شروع کردم اما کمی که گذشت دیدم 
حرف هایی دارم که در قالب قصه کوتاه نمی گنجد. این بود 
که رمان نویسی برای نوجوانان را شروع کردم. رمان »امروز 
چلچله من«، »هوشــمندان ســیاره اوراک«، »مرد سبز 
شش هزارساله«، »سالومه و خرگوش«، »پسران گل« و چند 
رمان دیگر حاصل همیــن درک و دریافت بود. کمی دیگر 
گذشت و احســاس کردم حرف هایی با بزرگ ترها دارم. با 
کسانی که هوشمندان سیاره اوراک را در 10سالگی خوانده 
 و حالا 30ساله شــده اند. برای همین نوجوانان - بزرگسال

 رمان نویسی گروه سنی بالاتری را شــروع کردم. با کتاب 
»پایان یک مرد« شروع کردم و دیدم بزرگسال نویسی هم 
برای خودش عالمی دارد. خلاصه اینکه دوست دارم ژانرها و 

گروه های سنی مختلف را کشف و امتحان کنم.
    به نظر شــما مســیر تبدیل شدن به یک 
نویسنده موفق برای زنان نویسنده چه فرقی 

با مردان نویسنده دارد؟
مسیر نویسنده شــدن برای زن و مرد فرقی ندارد. چه زن 
چه مرد باید استعداد و توان نوشتن داشته باشند، بنویسند 
و به ناشــر بدهند. هیچ ناشــری در دنیا به صرف زن بودن 
کاری را رد نمی کند. حالا اگر منظورتان این است که زن ها 
در ایران به دلایل مختلف کمتر امکان رشــد دارند، شاید 
یک زمانی درســت بود اما الان زن ها با وجود مردسالاری 
توانســته اند خیلی موفق تر از مردها در عرصه نویسندگی 
باشند. همیشه همه جا گفته ام که بهترین قصه و شعرهای 
خردســالان ایران را زن ها نوشــته اند. بهترین رمان های 

کودک و نوجوان را زن ها نوشــته اند اما جامعه مردسالار تا 
یک حدی به زن اجازه رشد می دهد. از یک حدی که بزرگ تر 
بشوی جلویت می ایستد و مقاومت می کند. جامعه مردسالار 
نمی گذارد صدایت از یک حدی قوی تر شــود. این موضوع 
درباره نویسندگان نسل من کاملًا صحت دارد. اما خوشبختانه 
نویسندگان امروز، مثل نویسنده های نسل من نیستند. نسل 
من مردســالاری را حق مردها می دانســت و با کمی غرغر 
کودکانه، قبولش می کرد اما زن هــای امروز به فرمانبرداری 
نسل من نیستند. پس شاید ورق برگردد و بعد از این مردها 

باشند که دنبال صدای قدرتمند باشند تا شنیده بشوند.
    اگر نویســنده نمی شدید، دوست داشتید 

فعالیت در چه حوزه ای را تجربه کنید؟
الان و در این سن وقتی به کارهایی که می توانستم به جای 
نویســندگی بکنم فکر می کنم، چیزهای زیــادی به فکرم 
می رســد؛ مثلًا چقدر خوب می شــد اگر می توانستم طراح 

مد بشوم. همیشــه نگاه کردن به پوشیدنی ها برایم جالب 
است. همیشه ایده هایی برای بهتر شــدن مدل لباس ها 
دارم. عاشق کیف و کفش هســتم و همیشه به طراح آنها 
فکر می کنم. با خودم می گویم در ذهن طراح این کیف چه 
گذشته که به این شکل آن را طراحی کرده؟ می توانستم 
طراح عینک بشوم. کارگردانی و ساخت فیلم را هم دوست 
دارم. هرچند، فاصله دوست داشتن و توانمند بودن از زمین 

تا آسمان است.
    از بین نویسندگان زن ایرانی کدام ها را 

قوی و جذاب می دانید؟
 به این ســؤال در حوزه ادبیات کــودک و نوجوان جواب 
می دهم. هیچ نویســنده ای چه زن و چه مرد را نمی توانم 
نام ببرم کــه همه کتاب هایش عالی باشــد اما هســتند 
نویسنده هایی که آثار شــاخصی تولید کرده اند؛ کسانی 
مثل فروزنده خداجو، مینو کریم زاده، سرور کتبی، شکوه 
قاســم نیا، سوســن طاقدیس و خیلی های دیگر که جزو 

بهترین نویسنده های زن ادبیات کودک هستند.
    به نظر شما چرا با وجود غنی بودن ادبیات 
فارسی کمتر شاهد ورود آثار ادبی ایران به 

بازارهای جهانی کتاب هستیم؟
کتاب هایی که ارزش ورود به بازارهای جهانی را داشته اند، 
به بازار جهانی وارد شــده اند. بســیاری از ادبیات کهن ما 
مثل حافظ و خیام و ادبیات امروز مثــل بوف کور و دایی 
جان ناپلئون و کتاب های شــهریار مندنی پور و... در دنیا 
شناخته شده هستند. کتاب ها راه خودشان را باز می کنند. 
البته که زبان فارســی مشــکلی برای جهانی شدن است 
اما اول باید اندیشــه و قلمی جهانی وجود داشــته باشد. 
خارجی ها خریدار چیزی که خودشان اصیل و  تر و تازه اش 
را دارند، نیستند. کتاب یک نویسنده ایرانی ممکن است ما 
ایرانی ها را شگفت زده کند اما لزوماً خارجی ها را شگفت زده 
نمی کند. آنها به جوک هایی می خندند که برای ما خنده دار 
نیست و برعکس. پرزهای چشایی ما و آنها فرق دارد. آنها 
ادبیات هر کشوری را رصد می کنند و مطمئن باشید اگر کار 
ویژه ای در ایران چاپ شده باشد، به گوش آنها هم رسیده 
است. فکر می کنم بهتر است به جای اینکه دغدغه جهانی 
شدن داشته باشیم، دغدغه اندیشه های نو را داشته باشیم. 
بازنگری در دیدگاهمان به جهان و هستی! این چیزی است 
که باید در ســطح اول اتفاق بیفتد تا به دنبال آن اتفاقات 

دیگری هم بیفتد.



سابقه حضور ســیب زمینی در ایران، به دوره قاجار 
برمی گردد و کمتر از 200سال قدمت دارد. این محصول 
اروپایی در طول قرن های متمادی، از دوره صفویه به آســیا وارد شــد و 
بازرگانان و درباریان کشورهایی مثل چین و هند قبل از ایران کاشت این 
محصول را در کشورشان آغاز کردند. ســیب زمینی در دوره های مختلف 
تاریخی در سرتاســر دنیا برادری خود را ثابت کــرده و در قحطی های 
بزرگی توانسته نجات بخش مردم باشــد. همین دلیل هم به محبوبیت این 
ماده غذایی دامن زد و خیلی زود آن را بــه محصولی فراگیر تبدیل کرد و 
آن را در ردیف محصولات بااهمیتی مثل برنج و گندم قرار داد. نخســتین 
ســیب زمینی ها در دوره فتحعلی شــاه قاجار پا به تهران گذاشتند و این 
محصول در طول 50سال توانست جای خود را در میان مهم ترین محصولات 

کشــاورزی ایران باز کند. تا قبل از این اتفاق، اهالی تهران که تازه با 
سیب زمینی آشنا شده بودند، چیزی در مورد نحوه طبخ و استفاده از 
آن نمی دانستند به طوری که در مجله ها و کتاب ها و روزنامه ها مطالب 
زیادی در مورد خواص و نحوه پخت این محصول نوشته شد. حضور 
سیب زمینی سرخ کرده به عنوان گل سرسبد غذاها، حاصل تلاش 

برای معرفی این محصول در دوره قاجار است.

مطبخ خانه 14
مروری بر تاریخچه ورود سیب زمینی به ایران 

و نقش آن در گذر از قحطی جنگ جهانی

سیب زمینی های 
نجات بخش

بسته پيشنهادي

مرضیه موسوی

  سارا، مربای سیب و رودخانه
این نمایشــگاه گروهی اســت که 
اواخــر بهمــن برگــزار می شــود. 
ماجرا از این قرار اســت که گروهی 
از دانش آموزانی که حالا 16ســال 
دارند، با خوانــدن کتابی به همین 
نــام در کتابخانه مدرســه، تصمیم 
گرفتند تا تصویرگــری تازه ای برای 
آن بیافرینند. کتاب »ســارا، مربای 
سیب و رودخانه« داستانی در حوزه 
نوجوانان اســت که به قلم سیدنوید 
سیدعلی اکبر نوشته شــده. در این 
کتاب که الهام دوری از داستان آدم 
و حواســت، با نقش غذا در فرهنگ 
عامه و ریشه و اهمیت آن در داستان 
و به خصوص داستان نوجوانان روبه رو 
هستیم. نمایشــگاه مشارکتی سارا، 
مربای سیب و رودخانه علاوه بر روایت 
ماجرای این کتاب و آغاز تصویرگری 
نوجوانان برای آن، بخش هایی مثل 
کارگاه، تماشای ویدئو و... را هم دارد. 
نمایشگاه در کتابکده قصه و افسانه 
در محله زرگنده، خیابان گوی آبادی 

برگزار می شود.

نمایشگاه 

  کارنامه خورش
»کارنامه خــورش« عنوان کتابی 
است که در دوره قاجار تألیف شده 
و علاوه بر دســتور پخت غذاهای 
مختلف، نقــش فرهنگنامه ای از 
غذاهــای ایرانی را ایفــا می کند. 
این کتاب توسط نادر میرزا قاجار 
نگارش شده و در ســطر سطر آن 
می توان تســلط او به ادبیات، طب 
و تاریخ را به چشــم دیــد. در این 
کتاب از شــرح حوادث تاریخی، 
خاطرات نویسنده، قصه و شعر در 
کنار دستور طبخ غذاها بی نصیب 
نمی مانید. توصیفــات و ابداعات 
زبانی بــرای طعم هــا، تاریخچه 
غذاهای محلی ایران همراه گزارش 
آداب و رســوم، روابط اجتماعی و 
خانوادگــی آن دوره، کاری کرده 
که این متن در گذر زمان همچنان 
خواندنی و تازه باشد. کتاب کارنامه 
خورش در ســال های اخیر توسط 
نشر اطراف بازنویســی و به زبانی 

روان تر منتشر شده است.

کتاب

  آب بنوشید
نوشیدن آب تنها برای رفع تشنگی 
نیســت؛ برطرف کردن خشــکی 
پوست، رفع سردرد، کمک به تنظیم 
غلظت خــون و... می توانند راهکار 
ساده ای مثل نوشیدن آب به اندازه 
کافی داشته باشند. با این حال افراد 
زیــادی در طول روز میــزان کافی 
آب نمی نوشند. برای همین هم در 
سال های گذشــته اپلیکیشن های 
موبایلــی متعددی بــرای یادآوری 
نوشــیدن آب طراحی شده اند. این 
برنامه ها با در اختیــار گرفتن وزن، 
سن و میزان فعالیت های روزانه شما 
برنامه ای منظم برای نوشیدن آب در 
بازه های زمانی تعیین شــده توسط 
خود شما را در اختیارتان می گذارد. 
بد نیست بدانید میزان نوشیدن آب 
در زمســتان، به دلیل تعرق کمتر و 
ســرمای هوا، عادتی معمــول اما 
نادرست است که به کمک این اپ ها 
می تواند اصلاح شود. به این منظور 
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سفره این هفته آشپزی با غذاهای 
متفاوت و خوش طعم قزوین رنگین شده

کمتر از یک سال است 
کــه فریده قاســمی 
تصمیــم گرفته فوت و 
فن آشپزی ای که به صورت تجربی آموخته را 
روی دایره بریزد و دستور غذاهای خانگی اش 
را سخاوتمندانه در صفحه ای در اینستاگرام 
به اشــتراک بگذارد؛ صفحه ای که این روزها 
اگر ساکن قزوین باشید شانس سفارش غذا و 
دسر و شیرینی از آن را هم دارید. اگر سری به 
صفحه او در فضای مجازی بزنید، هم غذاهای 
سنتی و محلی قزوین را به چشم می بینید و هم 
شیرینی های مخصوص این شهر را. و البته جای 
غذاهای مدرن هم در این صفحه خالی نیست. 
فریده قاســمی امروز ما را به 3دستور پخت 
محلی قزوین دعوت کرده است؛ میان وعده، 
غذای محلی قزوین و شــیرینی مورد علاقه 

قزوینی ها. 

مرضیه موسوی

قیمه نثاردیماج

آش میوه

دیماج عصرانه یا میان وعده پرطرفدار قزوینی اســت. بد نیست 
بدانید در قزوین پنجاهمین روز از فصل بهار که به »پنجاه به در« 
معروف است و آدابی شبیه به ســیزده به در دارد، مردم به دامان 
طبیعت می روند و دیماج را به عنوان عصرانه محبوب خود به همراه 
دارند. دیماج با ترکیبی کمابیش مشابه، اما با نامی کمی متفاوت، در 

فرهنگ غذایی آذربایجان و زنجان هم به چشم می خورد.

قیمه نثار معروف ترین غذای استان قزوین است که در اغلب مهمانی ها 
و مجالس، روی سفره جا می گیرد. این غذای پرطرفدار و خوش بر و رو 
در ماه محرم هم در صدر انتخاب ها برای طبخ غذای نذری قرار دارد. قیمه 
نثار شهرتش را از خلال دانه های روغنی و خشکه بارهایی که روی غذا 

ریخته می شود، دارد.

آش میــوه، از آش های خــوش طعم با 
مزه های متنوع در گوشــه و کنار ایران 
اســت. با این حال در تهران کمتر نامی 
از آن به گوش مان رســیده. این  آش را 
علاوه بر قزوین، در استان های دیگری 
که باغداری رونق دارد می توان دید. برای 
تهیه  آش میوه هم از میوه های خشک 
شــده و هم میوه تازه می توان استفاده 

کرد. آش میوه قزوین طعمی ملس دارد.

ســبزی خوردن را خرد 
کــرده، پنیــر و گردوی 
خرد شده را به آن اضافه 
کنید. سپس خیار خرد شده را به ترکیب اضافه 
می کنیم. کمی آب روی نان خشک شده اسپری 
می کنیم. پیازداغ، نعنا داغ، و نمک را هم اضافه 

می کنیم. همه مــواد را در کاســه ای ریخته و 
با هم مخلــوط می کنیم. نکته اینجاســت که 
پنیر موجود در دیماج تا حدی طعم شوری به 
این ترکیب می دهد. بــرای همین باید مراقب 
مقدار نمکی که به غذا اضافه می کنید باشــید. 
در قدیم دیماج را بعــد از ترکیب کردن مواد با 

یکدیگر، ورز می دادند و در اســتکان های کمر 
باریــک می ریختند خوب فشــرده می کردند 
تا فــرم بگیرد. بعد از اســتکان خــارج کرده و 
به صورت لقمه ای شکل آن را صرف می کردند. 
 اما این میان وعــده را می توان با قاشــق یا هر 

شکل دیگری خورد.

طرز تهیه

  سبزی خوردن خرد شده
  تربچه و پیازچه خرد شده

  پنیر کهنه )در قزوین موجود 
است( یا پنیر صبحانه

  گردو
  خیار

  پیازداغ و نعنا داغ فراوان

  نان خشک خرد شده
  نمک و فلفل و زردچوبه

مقدار این مواد ســلیقه ای 
و چشمی هســت نمی شود 
اندازه برایش تعیین کرد؛ اما 
معمولاً ترکیب مواد نسبتی 

یک اندازه دارند.

مواد لازم

  گوشت گوسفندی خورشتی، نیم کیلو
  پیاز، 2عدد

  رب گوجه فرنگی، 2قاشق غذاخوری
  خلال نارنج یا پرتقال، 4قاشق غذاخوری

  خلال بادام، به مقدار دلخواه
  خلال پسته، به مقدار دلخواه

  زرشک، 4قاشق غذاخوری
  دارچین، یک قاشق مرباخوری

  زعفران دم شده، 4قاشق غذاخوری
  گلاب، 2قاشق غذاخوری

  برنج، 2پیمانه
  زردچوبه، فلفل، نمک، زیره سبز، پودر تخم گشنیز به مقدار لازم.

مواد لازم

این  آش درســت مثل  
آش رشته پخته می شود 
با این تفاوت که در آن از 
کشک و نعنا داغ خبری نیســت. حبوبات را از 
شب قبل خیس کرده و آب آن را چندبار عوض 
می کنیم و هرکدام را جداگانه می پزیم. سبزی  
آش خردشده، پیاز سرخ شــده و میوه جات را 
به همراه حبوبات در قابلمــه می ریزیم. اگر از 
میوه های خشک برای این  آش استفاده می کنید 
لازم است نیم ساعت قبل از آغاز پخت  آش، آن 
را در ظرفی ریخته و بخیسانید. نمک و فلفل و 
زردچوبه را اضافه کرده و مقداری آب روی آن 
می ریزیم تا به خوبی بپزد. نیم ســاعت نهایی 
پخت آش، رشته را به آن اضافه می کنیم و اجازه 

می دهیم تا این غذا اصطلاحاً جا بیفتد.

طرز تهیه

پنجاه به در 
با دیماج

ابتدا خلال پرتقال یا نارنج را 3بار بجوشانید و هر بار آب 
آن را دور بریزید. بعد آن را حدود 15دقیقه در آب سرد 
قرار دهید. خلال ها را در آبکش یا صافی ریخته تا آب 
موجود در آن گرفته شود. بعد در تابه کمی روغن یا کره بریزید و خلال پرتقال 
یا نارنج را کمی در آن تفت دهید. حین تفت دادن، یک یا 2قاشق شکر به آن 
اضافه کنید تا حدی که شیرینی آن به ذائقه تان خوش بیاید. خلال پسته و 
بادام را حدود نیم ساعت در گلاب خیس کنید تا عطر بگیرد. زرشک را در کره 
یا روغن تفت داده و همه این مواد را کنار بگذارید. برای آماده کردن گوشت، 
پیاز را به صورت نگینی خرد کرده و تفت می دهیم. سپس گوشت و ادویه های 
دلخواه را به آن اضافه می کنیم. رب و زعفران دم شده را هم اضافه کرده و هم 
می زنیم. 2لیوان آب جوش روی این مواد ریخته و حدود 2ساعت برای پخت 
به آن زمان می دهیم. میزان نمک این خورش را بعد از پختن کامل گوشت ها و 
کم شدن آب آن، تنظیم می کنیم. به خاطر داشته باشید خورش گوشت نباید 
خیلی آبدار باشد. برنج را به دلخواه به صورت کته یا آبکش دم می کنیم. زمان 
سرو قیمه نثار، مواد گوشتی را لابه لای برنج در ظرف می ریزیم یا می توانیم 
گوشــت را فقط در لایه رویین غذا بریزیم. خلال ها را با هم ترکیب کرده و با 

مقداری برنج زعفرانی، دیس غذا را تزئین می کنیم.

طرز تهیه

  نخود، عدس و لوبیا چیتی پخته: جمعاً 2لیوان
  رشته آش، نصف بسته

  سبزی آش، نیم کیلو
  2عدد پیاز خرد کرده سرخ شده

  آلبالو، آلو ســیاه، قیســی و آلو بخارا: از 
هرکدام 5یا 6عدد

  چغندر پخته: یک عدد
  نمک و فلفل و زردچوبه

مواد لازم

سیب زمینی نخستین بار از روسیه راه خود را به ایران باز کرد و مثل کشورهای 
دیگر، ابتدا در اختیار دربار و تاجران قرار گرفت و کالایی لوکس به حســاب 
می آمد. اعتمادالسلطنه در کتاب خاطرات خود »سرجان ملکم« را به عنوان 
کسی که نخستین سیب زمینی را به ایران وارد کرد معرفی می کند. سایر منابع 
تاریخی هم با استناد به این گفته اعتماد السلطنه تاریخچه ورود سیب زمینی 

به ایران را به ملکم خان نسبت می دهند.

تحفه انگلیسی

آلوی ملکم
حســن پیرنیا در کتاب تاریخ اجتماعی ایران نقل می کند که در برخی از 
مناطق جنوبی کشور به سیب زمینی، »آلوی ملکم« می گفتند و دلیل این 
موضوع هم این است که ســر جان ملکم، سفیر دولت انگلستان نخستین 
ســیب زمینی را به ایران آورد و آن را به عنوان تحفه به فتحعلی شاه هدیه 
داد. شــاه هم که از این محصول خوش اش آمده بود دستور داد تا آن را در 

روستای پشند کشت کنند. مهدی وزین افضل و ذبیح الله اعظمی 
ساردویی در مقاله »ورود سیب زمینی به ایران تحولی اساسی 
در کشاورزی سنتی دوره قاجاریه« ورود سیب زمینی به ایران 
را منســوب به حکیم دربار عباس میرزا می دانند. با این توجیه 
که میرزا ملکم خان در کتاب خاطراتش هیچ اشــاره ای به ورود 
ســیب زمینی نکرده و به کتاب اعتمادالسلطنه اشاره می کند که 
حکیم عباس میرزا را که فردی انگلیسی بود به عنوان وارد کننده 
نخستین سیب زمینی به دربار قاجار معرفی می کند. در این مقاله 
آمده است:»عباس میرزا، نایب السلطنه فتحعلی شاه، دستور کاشت 
سیب زمینی را صادر کرد و از محصولات به دست آمده به مهمانان 
خود هدیه می داد. کم کم این اقدام فراگیر شــد و حکام شــهرهای 
مختلف از فتحعلی شــاه درخواســت کردند تا این گیاه جدید را در 
سرزمین های تحت حاکمیت خود بکارند. به طوری که فتحعلی شاه 
قصد داشــت برای صدور اجازه کاشــت این گیاه از حاکمان مالیات 

بگیرد.«

کاشت ســیب زمینی در دوره ناصرالدین شــاه رونق پیدا کرده بود. شاه صاحبقران در 
سفرهای اروپایی خود کارخانه ای که از سیب زمینی نشاسته می گرفت را از نزدیک دیده 
و از اهمیت آن آگاه بود. در این دوران، بسیاری از محصولات کشاورزی که این روزها در 
سفره غذایی خود می بینیم به ایران وارد شد؛ از توت فرنگی و گوجه فرنگی گرفته تا کاهو 
و نخود فرنگی و محصولات دیگر. کم کم مردم هم به صرافت افتادند تا محصول تازه از راه 
رسیده را در زمین های کشاورزی خود بکارند و استقبال خوبی هم از این محصول شد. 
اما هنوز راه درازی در پیش بود؛ مردم از نحوه کاشت و نحوه نگهداری و پخت و استفاده از 
سیب زمینی اطلاعات درستی نداشتند و برای همین زمین های زیرکشت سیب زمینی 
محصول چندان مطلوبی نداشت. اندک محصول به دست آمده هم خوراک دام ها می شد. 
برای همین هم دولتمردان دست به تألیف کتاب و نوشتن مقاله در مورد نحوه کاشت و 
نگهداری و حتی پخت سیب زمینی کردند.»تاریخچه پیدایش سیب زمینی« عنوان یکی 
از این کتاب هاست که به قلم مستشارالدوله نوشته شده؛ کتابی که مؤلف به دلیل ترس 
از انتقاد رجال قاجار، آن را اثری ترجمه شــده از زبان فرانسه معرفی کرده است. تاریخ 
پیدا شدن سیب زمینی، خاصیت سیب زمینی، فصل کاشت سیب زمینی، 
طرز کاشت سیب زمینی، زمین به جهت زراعت آن، کود روز که 
باید به زمین داد، محافظت ســیب زمینی برای خوردن، حفظ 
سیب زمینی جهت کاشتن، طرز پخت سیب زمینی، حفظ آن از 
مرض و... سرفصل های این رساله هستند. در این کتاب ها و مقاله ها 
بهترین روش پختن سیب زمینی بخارپز کردن و کبابی کردن آن 
به روشی خاص ذکر شده است. از همان دوران سیری از توصیه های 
بی فایده ای برای دوری از ســیب زمینی ســرخ کرده در مقاله ها و 
کتاب ها آغاز شــده که تا امروز هم ادامه دارد. کوکو سیب زمینی و 
ترکیب تخم مرغ و سیب زمینی نخستین غذاهایی بودند که با این 

ماده جدید از فرنگ آمده سر سفره ها ظاهر شدند.

در ستایش سیب زمینی

سیب زمینی خیلی زود به محبوب قلب ها تبدیل شد و کمتر سفره ای 
در ایران خالی از این محصول بود. با آغاز جنگ جهانی و درگیر شدن 
در این جنگ، قحطی و نابسامانی اقتصادی خیلی زود گریبان ایران را 
گرفت. انبار کردن سیب زمینی و قابلیت نگهداری از آن در درازمدت، کار 
دشواری نبود و برای همین کشاورزان و تاجران با آغاز این بحران، شروع 
به انبار کردن این محصول کردند. گزارش های زیادی از احتکارکردن 
ســیب زمینی در انبارها حین جنگ جهانی ثبت شــده است. همین 
سیب زمینی ها در دوره جنگ جهانی نجات بخش جان بسیاری از مردم در 
تهران و شهرهای دیگر شدند. بخش قابل توجهی از محصول سیب زمینی 
و همچنین غلات ایران در دوره جنگ جهانی اول توســط 
انگلیسی ها و با قیمت خوبی خریداری می شد. کار به جایی 
رسیده بود که نانواها قسمتی از سهم آرد دریافتی خودشان 
را در بازار آزاد به قیمت بالا می فروختند و در عوض آرد گندم 
را با جو و ذرت و سیب زمینی مخلوط می کردند و نان نامرغوبی 
دست مردم می دادند. صد سال پیش هنگام وقوع قحطی در پی 
جنگ جهانی در ایران، اوضاع به جایی رسیده بود که مردم تمام 
روز برای خرید قرص نان صف می بستند و کسی بابت کم شدن 
کیفیت نان ها اعتراضی نمی کرد. ســیب زمینی در قحطی شایع 
شده در اروپا در قرن 17نقشی اساسی داشت و کشت آن جان مردم 
زیادی را در کشورهای اروپایی نجات داد. بعد از پایان جنگ جهانی 
و از سر گرفتن اوضاع عادی، کشت سیب زمینی به عنوان محصولی با 
اهمیت ادامه پیدا کرد تا جایی که این محصول را به یکی از محصولات 

صادراتی ایران تبدیل کرد.

از احتکار تا صادرات



 منصور برزگر که در 7دوره المپیک مربی تیم ملی بود
از وضعیت این روزهای کشتی می گوید

کشتی ایران مثل 
چاه نفت می ماند

    کشــتی ایران تا چند دهه قبل طرفداران 
بسیاری داشت اما آرام آرام زیر سایه فوتبال 
و سایر ورزش های پرسروصدا رفته و این روزها 
کمتر مورد توجه قرار می گیرد. فکر می کنید 

چرا کشتی دیگر ورزش اول ایران نیست؟
بگذارید طور دیگری به این موضوع نگاه کنیم. من معتقدم 
کشتی هنوز ورزش اول مملکت است و طرفداران زیادی دارد. 
نتایجی که تیم ملی کشتی آزاد در مسابقات جهانی 2021 
کسب کرد روی جامعه ایران تأثیر عجیبی گذاشت. همین برد 
حسن یزدانی مقابل تیلور آمریکایی به وفاق ایرانی ها کمک 
کرد و حتی واکنش رهبری را به همراه داشت. پس مردم ایران 
هنوز کشتی را دوست دارند، اما اینکه چرا کشتی مورد توجه 
قرار نمی گیرد بحث دیگری اســت. اگر این روزها می بینید 
کشتی در آسمان ورزش ایران کم فروغ شده به خاطر کم لطفی 
رسانه ها و ارباب جراید است. بیشتر رسانه ها روی فوتبال زوم 
کرده اند. این همه تبلیغات، فوتبــال را در کانون توجه مردم 
قرار داده به طوری که تلویزیون ایران فوتبال لبوفروش های 
انگلیس را پخش می کند اما روی خوشی به مسابقات کشتی 

نشان نمی دهد.
    البته در دوره ای که شما کشتی می گرفتید 
یعنی در دهه های40 و 50هــم اوضاع تقریباً 
همین گونه بود و فوتبال طرفدار بیشــتری 
داشت. الان هم در همه کشورهای دنیا فوتبال 
یا بســکتبال در مقایسه با کشــتی بیننده 

تلویزیونی بیشتری دارد...
موقعی که ما کشتی می گرفتیم کشتی هم طرفدار خودش را 
داشت و هیچ وقت نمی گفتند فوتبال از حیث اقبال عمومی، 

ورزش اول مملکت است. کشــتی متاعی است که همیشه 
مشتری خاص خودش را دارد. فکر می کنید چرا هیچ فیلمی از 
دربی سال1352 که بعدها به دربی 6تایی ها معروف شد وجود 
ندارد؟ چون در روز مسابقه تاج و پرسپولیس، مسابقات جهانی 
کشتی در تهران برگزار می شد و صداوسیما هم یک دستگاه 
سیار بیشتر نداشت که آن را به سالن مسابقات کشتی فرستاد. 
آن روز همه مردم ایران مسابقات جهانی کشتی را از تلویزیون 
تماشا می کردند و طرفداران تاج و پرسپولیس برای تماشای 
دربی به استادیوم رفتند. الان هم وضعیت تقریباً همین گونه 
است و مردم تماشای مسابقات کشتی را از دست نمی دهند. 
وقتی تیم ملی کشــتی ایران در مســابقات جهانی 2021 
نایب قهرمان شد و حسن یزدانی حریف آمریکایی را برد همه 
درباره کشتی حرف می زدند و مسئولان عالی رتبه کشور پیام 
تبریک دادند. برد حسن یزدانی مقابل حریف آمریکایی غرور 

ملی را برانگیخت و این واقعیت کشتی ایران است.
    پس حســاب رســانه ها را از مردم جدا 

می کنید؟
همینطور اســت. وقتی تیم ملی کشتی در مسابقات جهانی 
1961 قهرمان شد همه روزنامه ها و معدود مجله های ورزشی 
آن موقع تا چند روز تیترشــان را به کشتی اختصاص دادند 
اما حالا ببینید واکنش رســانه ها به درخشش کشتی گیران 
ایرانی در مسابقات جهانی 2021در چه حدی است! همین 
کیهان ورزشی که آن روزها مسابقات کشتی را به طور تخصصی 
تجزیه و تحلیل می کرد الان فقط یک صفحه از مجله اش را به 
کشتی اختصاص داده و خیلی از رسانه های دیگر هم کشتی 
را آنطور که باید تبلیغ نمی کنند. با این حال کشتی در خون 

ایرانیان است و یک ورزش ملی و باستانی به حساب می آید.

    آن موقع که شــما کشــتی می گرفتید 
فوتبالیست ها بین مردم محبوبیت بیشتری 
داشتند یا کشتی گیرهایی مثل غلامرضا تختی؟

آن موقع هم فوتبالیســت هایی مثل علی پروین و حسین 
کلانی خیلی پرطرفدار بودند اما کشــتی هم رونق خودش 

    در این ماجرا می توانیم رسانه ها را به عنوان 
متهم ردیف اول معرفی کنیم یا دســت های 
پشــت پرده در انزوای کشتی و رونق گرفتن 

فوتبال نقش دارند؟
فوتبــال در اروپا گردش مالــی قابل توجهــی دارد و برای 
همین همه  چیز در پول خلاصه شــده اما کشورهایی مثل 
روســیه،آمریکا و چین از این رویه پیروی نمی کنند. ما هم 
نباید چنین دیدگاهی به فوتبال داشته باشیم. چین، روسیه 
و آمریکا فوتبال ندارند امــا ورزش دارند. ما هم باید به جای 

گردش مالی و اقتصاد فوتبال به ورزش مملکت فکر کنیم.
    این هم یک واقعیت است که اگر پول نباشد 
اقبال عمومی کمتر می شــود. نسل جدید 
ترجیح می دهد سراغ ورزشی برود که برایش 

پولساز باشد.
مجموعه عواملی دســت به دســت هم داده تا کشتی کمتر 
و فوتبال بیشتر دیده شــود و این کار مافیای فوتبال است. 
وقتی در مســابقات جهانی1973 تهران قهرمان شــدم به 
من گفتند یــک خانه بخر تا هزینــه اش را بپردازیم. قیمت 
خانه ای که در بلوار آیت الله کاشانی تهران خریدم 300هزار 

تومان بود و یک ســال بعد که قهرمان آسیا شدم مابقی 
پول خانه ام را دادند. همــان خانه 360متری الان 

40میلیارد تومان ارزش دارد و برای یک قهرمان 
چه پاداشی از این بهتر؟ الان به قهرمان المپیک 
2میلیارد تومان می دهند اما یک قهرمان ملی 
اول از همه به خانه و ســرپناه برای زندگی 
نیاز دارد. آن موقــع وقتی قهرمان جهان و 
آسیا می شدیم از تشکیلات ورزش ایران 
حق ســفره می گرفتیم. به ما می گفتند 
به عنوان قهرمان ملــی، بروبیا دارید و 
به همین خاطر ماهی 300تومان حق 
ســفره می دادند درحالی که قیمت 
یک پرس چلوکباب 2تومان بود. این 
تسهیلات الان برای کشتی گیرها 

وجود ندارد اما در فوتبال قراردادهای 
چند میلیــاردی می بندند و بخش 
عمده ای از آن به جیب مافیا می رود. 
بروید از فوتبالیســت ها بپرســید 
 چند درصد قــراردادی را که امضا 

می کنند می گیرند.

را داشت. اینگونه نبود که مردم از بین این دو یکی را انتخاب 
کنند. غلامرضا تختی را هم نباید با هیچ ورزشــکار دیگری 
مقایسه کرد. محبوبیت تختی داستان دیگری داشت. تختی 
خودش را به رژیم نفروخت. خودش را به تبلیغات نفروخت 
و حتی تبلیغ تیغ ناست را در ازای دریافت یک مبلغ هنگفت 
نپذیرفت. پیشنهاد نمایندگی مجلس را رد کرد. گفتند بیا 
فیلم بازی کن و این کار را هم نکرد. تختی اینگونه اسطوره 
شد. قهرمان باید مردمی باشد نه حکومتی. تختی به معنای 

واقعی یک قهرمان ملی بود.
    چه باید کرد که کشتی به جایگاه واقعی اش 

برسد؟
 کشتی الان هم جایگاه خوبی بین مردم دارد. کشتی در ایران 
مثل چاه نفت است و هر موقع آن را کشف کنید به سرمایه 
تبدیل می شود. به کشتی گیری که قهرمان می شود در درجه 
اول باید شغل بدهند؛ همانطور که من و چند ملی پوش آن 
سال ها در سازمان آب استخدام شدیم. بعد هم آن قدر پول 

بدهند که بتواند یک سرپناه بخرد.
    دوران بازنشستگی را چگونه می گذرانید؟

پسرم در کانادا برای خودش بیزینس دارد و با عزت و احترام 
زندگی می کند. من هم هر چند وقت یک بار به ونکوور 
می روم اما دلم طاقت نمــی آورد و دوباره به تهران 
برمی گردم. هــر جا که می روم دوســتان زیادی 
دارم و در کانــادا هم تنها نیســتم. اینجا روزها 
پیاده روی می کنم تا در 75ســالگی خیلی از 

ورزش دور نباشم.
    مســابقات کشــتی را هم دنبال 

می کنید؟
معمولاً همه مسابقات کشتی را تعقیب 
می کنم. البته مسابقات جهانی2021 
را در تهران دیدم و لذت بردم. فرقی 
نمی کند کجا باشــم یا مســابقات 
کشتی در کدام کشور برگزار شود. 
اگر یک طرف میدان، کشــتی گیر 
ایرانی باشد تماشــا می کنم و پلک 

نمی زنم.
    حیف نیست که مربی سرد 
و گرم چشیده ای مثل شما در 
تشکیلات کشتی ایران فقط 

تماشاگر باشد؟
من به علیرضا دبیــر هم گفتم 
هیچ پستی نمی خواهم و حتی به 
مسافرتی که با هزینه فدراسیون 
کشتی باشد نیاز ندارم اما حاضرم 
تجربیاتــم را در اختیار مدیران 
فدراسیون قرار بدهم. آقای دبیر 
تا الان موفق بوده اما او و پ ژمان 
درســتکار تازه آمده اند و زمان 
مشخص می کند که می توانند 
کشــتی را به قلــه موفقیت 
برسانند یا نه. البته همین قدر 
که قهرمانان جهان و المپیک، 
کشــتی را اداره می کنند جای 

شکر دارد.

15زور خانه

اگر بخواهیم درباره روزگار سپری شده کشتی ایران صحبت کنیم باید پای صحبت های 
منصور برزگر بنشینیم که رکورددار حضور در بازی های المپیک است و به عنوان مرد 
سرد و گرم چشیده کشتی، بین اهالی ورزش احترام خاصی دارد. سرمربی سال های نه 
چندان دور تیم ملی صراحت لهجه دارد و معمولاً بدون پرده پوشی درباره اتفاقات ریز 
و درشت کشتی صحبت می کند. او معتقد است در روزگاری که پول، حرف اول و آخر را 
می زند کشتی هم زیر سایه ورزش های پولساز رفته اما به عنوان ورزش باستانی ایران 
زمین هنوز هم نزد مردم طرفداران بی شماری دارد. منصور برزگر از معدود بازمانده های هم نسل غلامرضا تختی 
به شمار می رود و حرف هایش درباره کشتی همیشه شنیدنی است. با سرمربی سابق تیم ملی که این روزها در 

ونکوور کانادا به سر می برد، درباره احوال این روزهای کشتی ایران گفت وگو کرده ایم.

بسته پيشنهادي

  روی خاک
این مجموعه مستند که در شبکه 
مستند ســیما تولید شده شامل 
26قســمت 30دقیقه ای اســت 
که تاریخ کشــتی ایران را روایت 
می کند. راوی هم کســی نیست 
جــز صدرالدین کاظمی، مفســر 
و گزارشگر مســابقات کشتی که 
نبرد به یادماندنی حســن یزدانی 
در فینال المپیک 2016را گزارش 
کرد. مســتند روی خــاک، تاریخ 
کشــتی ایران از ابتــدا تاکنون را 
روایت می کند و بــرای تهیه آن از 
عکس ها و فیلم های بسیار کمیاب 
استفاده شده است. روی خاک به 
تاریخ شروع المپیک نوین آتن که 
با ورزش پهلوانــی ایرانی ها تقارن 
دارد می پردازد و ماجرای نخستین 
ســفر برون مرزی کشــتی گیران 
ایــران در دهه 20 شمســی را به 
تصویر می کشد. برای تماشای این 
مجموعه مســتند کافی است به 
بخش آرشیو سایت شبکه مستند 

بروید و آن را دانلود کنید.

مستند

  فیزیولوژی ورزشی قلبی - 
عروقی

در ســال های اخیــر تحقیقــات 
گســترده ای بــرای درک بهتــر 
مکانیســم عملکرد قلــب و عروق 
صورت گرفته و ایــن تحقیقات به 
درک بهتر تأثیر ورزش بر سلامت 
قلــب منجر شــده اســت. کتاب 
فیزیولوژی ورزشی قلبی - عروقی 
منعکس کننــده نتیجــه همین 
تحقیقات علمی است و یک منبع 
مناسب برای پی بردن به سالم سازی  
سیستم قلب و عروق با ورزش های 
منظم به شمار می رود. این کتاب که 
حاصل همکاری3نویسنده خارجی 
اســت و با ترجمه پروانه نظرعلی و 
توسط انتشــارات حتمی در ایران 
منتشر شــده به تأثیر ورزش های 
هوازی و اســتقامتی روی سلامت 
قلب می پردازد و رابطــه ورزش و 
استراحت کافی را در سالم ماندن 
سیســتم عروقی شــرح می دهد. 
خواندن این کتاب به دانشــجویان 
یا فارغ التحصیلان رشــته پزشکی 
ورزشی و تربیت بدنی توصیه شده 

است.

کتاب

فیلم

  کشتی گیر
این فیلــم در ســال 2008برای 
نخستین بار به کارگردانی »دارن 
آرونوفسکی« در آمریکا اکران شد. 
فیلم کشــتی گیر همانطور که از 
نامش پیداست داســتان زندگی 
کشتی گیر پا به ســن گذاشته ای 
به نام »رندی رابینسون« را روایت 
می کند که پس از ســال ها دوری 
از ورزش دوباره به صحنه برگشته 
و می خواهد بــا حریف قدیمی اش 
مبــارزه کند. کشــتی گیر یکی از 
معدود فیلم های موفقی است که 
با موضوع کشتی ســاخته شده و 
جایزه شیر طلایی جشنواره فیلم 
ونیز را کسب کرده است. »میکی 
رورک« که در این فیلم نقش اصلی 
را ایفا می کند، جوایز گلدن گلوب و 
بفتا را ازآن خود کرد و برای دریافت 
اسکار نامزد شد. »مریسا تومی« هم 
برای بازی در این فیلم، نامزد اسکار 

بهترین بازیگر نقش مکمل شد.

پنجشنبه

شماره 151
14 بهمن 1400 

ادای دین به  عبدالحسین فعلی که پدر کشتی ایران بود

کاشف آقا تختی
خیلی ها می گویند کشتی، ریشه در سنت و فرهنگ ایران زمین دارد اما کمتر کسی می داند که چه کسانی برای اعتلای این ورزش 
باستانی کوشیدند. کشتی ایران جایگاه فعلی اش را مدیون چنین افراد زحمتکشی است که در سکوت خبری و دور از هیاهو سنگ 
بنای این ورزش را در ایران گذاشتند و این روزها کمتر از آنها نامی برده می شود. یکی از این افراد حاج عبدالحسین فعلی است 
که کشتی پهلوانی را از گود زورخانه روی تشــک برد و صاحب مکتب بود. چنان که بسیاری از بزرگان کشتی ایران در محضر او 
مدارج ترقی را طی کردند و پرچم ایران را در مسابقات جهانی کشتی بالا بردند. تا دهه 40میلادی کشتی در سیطره روس ها بود و 
گاهی ژاپنی ها با تک ستاره هایشان عرض اندام می کردند اما وقتی حاجی فعلی در تیم ملی ایران کارش را شروع کرد، ضلع سوم 
ابرقدرت های کشتی دنیا آرام آرام شکل گرفت و کشتی ایران در دوره سرمربیگری او عنوان قهرمانی جهان را هم از روس ها ربود. 

شاهکار بزرگ حاج عبدالحسین فعلی کشف غلامرضا تختی بود و ورزش ایران به خاطر همین وامدار اوست.

مجموعه عواملی 
دست به دست هم 
داده تا کشتی کمتر 

و فوتبال بیشتر 
دیده شود و این کار 
مافیای فوتبال است

کشتی در ایران تا حدود 100سال قبل به زورآزمایی پهلوانان در گود 
زورخانه یا روی خاک و زمین سفت خلاصه می شد. در آن سال ها 
جدال بر سر بازوبند پهلوانی بود و هیچ مدالی در هیچ مسابقه ای 
توزیع نمی شد. کسی که بازوبند را می بست تا یک سال به عنوان 
پهلوان شهر شناخته می شد و بین مردم ارج و قرب بسیاری پیدا 

می کرد. تا آن موقع اصلًا چیزی به نام کشتی آزاد یا فرنگی در ایران 
رایج نبود و کشتی پهلوانی بود و دیگر هیچ. داستان انتخاب پهلوان 

کشورهم پیچیده نبود. کشتی گیرها دور هم جمع می شدند و 
پنجه درپنجه می انداختند و کسی که پشت همه رقبا را به خاک 
می چسباند بازوبند پهلوانی را بر بازو می بست. آن موقع حتی از 

تشک های برزنتی و زمخت کشتی که از براده های چوب و کاه پر 
می شد خبری نبود. حاج عبدالحسین فیلی که بعدها به حاجی 
فعلی معروف شد یکی از پهلوانان همین دوره زمانی بود. او در 

سال 1285در لرستان به دنیا آمد و از نوجوانی به همراه خانواده 
راهی پایتخت شد. برادر بزرگ تر عبدالحسین فعلی به نام پهلوان 
»سرپولکی« او را به سمت ورزش کشتی پهلوانی سوق داد و این 

نقطه آغاز فعالیت کسی بود که بعدها معمار کشتی ایران شد.

3دهه مربیگری در تیم ملی
پهلوان حــاج عبدالحســین فعلــی در دوران پهلوانی با 
پهلوانان بزرگی از روسیه تزاری، گرجستان، هندوستان، 
پاکستان، ترکیه عثمانی و عراق، دست و پنجه نرم کرد و 
پشت آنان را به خاک چســباند. او قهرمان و پهلوان بنام 
کشــتی ایران در دوره پهلوی اول بود و در میانســالی به 
سمت کشتی آزاد که آن موقع یک ورزش نوظهور بود آمد. 
عبدالحسین فعلی یکی از بزرگ ترین مربیان تاریخ کشتی 
ایران است و از دهه 40تا 70میلادی سکان هدایت کشتی 
ایران را در دست داشت. او در این 3دهه شاگردان بسیاری 
تربیت کــرد. جهانبخت توفیق که در مســابقات جهانی 
1954قهرمان شد، یکی از نخستین شاگردان عبدالحسین 
فعلی بود. در همان مسابقات محمدعلی فردین مقام پنجم 
را کسب کرد و تیم ملی ایران نایب قهرمان جهان شد. این 
نقطه شــروع کار حاجی فعلی برای کشــف استعدادها و 

کسب عناوین مهم برای کشتی ایران بود.

پهلوانی از لرستان

حاجی فیلی که با گذشت زمان به حاجی فعلی معروف شد در کنار مربیگری در تیم ملی، به باشگاه های جنوب شهر می رفت تا کشتی گیرهای جوان و بااستعداد را کشف کند. او در باشگاه های 
معروف آن موقع مثل پولاد، ببر، البرز و ایزد فردوسی می رفت و از دل همین رفت وآمدها نسل اول کشتی ایران را سر و شکل داد. کشتی گیرهایی مثل عباس زندی، عباس حریری، نبی سروری، 

منصور مهدی زاده، منصور برزگر، محمدرضا طالقانی و... توسط حاجی فعلی کشف شدند اما کشف بزرگ او جوان جویای نامی به نام غلامرضا تختی بود. تختی ورزش زورخانه ای را از زورخانه 
گردان شروع کرد و مدتی بعد به زورخانه پولاد در میدان شاپور رفت. او توفیق چندانی در ورزش زورخانه ای نداشت اما استعدادش برای کشتی توسط عبدالحسین فعلی کشف شد و در کمترین 
زمان ممکن در مسابقات جهانی درخشید. حاجی فعلی تا آخرین ماه های عمرش از کشف استعدادهای کشتی غافل نبود و از علیرضا رضایی کشتی گیر سابق وزن 130کیلوگرم تیم ملی کشتی 

آزاد و نایب قهرمان المپیک 2004آتن می توان به عنوان آخرین کشتی گیری نام برد که توسط او کشف شد.

کشف های بزرگ

حاج عبدالحسین فعلی را به عنوان پدر کشتی ایران می شناسند 
که لقب باسمایی است. او معمار کشتی ایران در چند دهه قبل بود 
و بسیاری از شاگردانش مثل منصور برزگر، محمدرضا طالقانی، 
محمدرضا صنعتکاران و... در ورزش ایران صاحب مقام و منصب هم 
شدند. حاجی فعلی در دهه 40صاحب باشگاه معروف ببر بود که بنا 
به دلایلی تعطیل شد. او بعد از تعطیلی باشگاه ببر به باشگاه پولاد که 
به حسین رضی خان تعلق داشت، رفت و آنجا بود که غلامرضا تختی 
و شماری دیگر از بهترین کشتی گیرهای تاریخ کشتی ایران را کشف 
کرد. اگر بخواهیم درباره یکی دیگر از کشف های بزرگ حاجی فعلی 
صحبت کنیم باید از پهلوان عباس زندی نام ببریم. او در 15سالگی 
الفبای کشتی را از عبدالحسین فعلی آموخت و 4 بار پهلوان کشور 
شد. عباس زندی در 18سالگی به بازی های المپیک رفت و در 
19سالگی جوان ترین پهلوان کشور شد.

معمار کشتی

عبدالحسین فعلی مرد بااخلاق کشتی بود و به همین خاطر همه 
شاگردانی که در مکتب او آموختند خصوصیات اخلاقی برجسته ای 
داشتند. در مکتب او جوانمردی حرف اول و آخر را می زد و آداب 
کشتی به عنوان ورزش سنتی و باستانی ایرانی ها بسیار مورد توجه 
قرار می گرفت. حاجی فعلی پای ثابت همه گلریزان هایی بود که 
برای کمک به فقرا در گود زورخانه برگزار می شد و به واسطه اعتبار 
و احترامی که بین اهالی ورزش به خصوص در خانواده کشتی داشت 
برای نیازمندان کمک جمع می کرد. کشتی ایران خوش شانس بود 
که حاج عبدالحسین فعلی 103سال عمر کرد و تا آخرین ماه های 
عمرش از ورزش باستانی ایران زمین جدا نبود. اگر کشتی ایران در 
دنیا حرفی برای گفتن دارد و پرچم ایران بارها در مسابقات جهانی و 
بازی های المپیک بالا می رود به خاطر استمرار کار حاج عبدالحسین 
فعلی در مربیگری و اشتیاق او برای کشف استعدادهایی بود که 
معلوم نیست در بیغوله های جنوب شهر چه سرنوشتی برایشان رقم 
می خورد.

مرد اخلاق

مهرداد رسولی

عكس:   محمد عباس نژاد
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ویژگی های ساحل

اگر بخواهیم مهم ترین ویژگی این ساحل طلایی را نام 
ببریم باید بگوییم دســت نخورده بودن آن است. این 
مسیر ساحلی به دلیل دور بودن از شهر قشم و نداشتن 
مسیر دسترسی مناسب برای بســیاری از گردشگران 
ناآشناســت و حتی بومیان هم تمایلی به پیمودن این 
مســیر نه چندان هموار و آسان برای رســیدن به این 
منطقه را ندارند و همین دلیل کافی است تا هم بکر بماند 
و هم از هیاهو دور باشد. از دیگر ویژگی های این منطقه 
مسطح بودن سطح ساحل است که در بعضی از قسمت ها 
عرض ســاحل نزدیک به صد متر هم می رســد و این 
مسطح بودن باعث می شود تا آب دریا حتی با موج های 
بسیار کوچک هم مســیر زیادی را در ساحل پیشروی 
کند. همچنین عمق آب در این قسمت تا فاصله زیادی 
از ساحل کم و برای شنا بســیار مناسب است. از دیگر 
ویژگی های ساحل طلایی سکوت و آرامش و همچنین 
به نوعی خصوصی بودن آن است. شما با انتخاب یکی از 
قسمت های این ساحل می توانید برای ساعت ها در آن 
نقطه استراحت و تفریح کنید، بدون اینکه هیچ صدایی 
جز صدای دریا بشنوید و کسی را در اطراف خود ببینید. 
اگر هم کمی خوش شانس باشید و زمان مناسبی را برای 
رفتن به ساحل انتخاب کنید، طلوع یا غروب خورشید 
این منطقه بی نظیر است و تجربه ای متفاوت را برای شما 
رقم خواهد زد. همچنین در بعضــی روزها و با توجه به 
شــرایط موجود، پرندگان مهاجر و لاک پشت ها در این 

ساحل بسیار دیده می شود.

نکات مهم
با توجه به اینکه ساحل طلایی در منطقه ای 
دورافتاده و کامــلًا غیربومی قرار دارد، پس 
رعایت چند نکته بسیار ضروری و مهم است 
تا بتوانید یک تجربه فراموش نشدنی را رقم 
بزنید. مسیر رســیدن به این ساحل فاصله 
زیادی از شهر دارد و حتماً باید برای رفت وآمد 
وسیله نقلیه مناسبی را تدارک ببینید. اگر از 
خودروی شخصی استفاده نمی کنید، حتماً 
زمان رسیدن و برگشــت تان را با راننده از 
قبل هماهنگ کنید و طبق برنامه ای مشخص 
به این نقطه ســفر کنید. در اینجا هیچ گونه 
امکانات رفاهی یا تفریحی وجود ندارد و باید 
از قبل برای همه مواردی که ممکن است در 
ساحل به آن نیاز داشــته باشید فکر کنید و 
همراه تان بردارید. البته اگر سواحل نزدیک 
به دو روستای نقاشه و سلخ را برای نشستن 
انتخاب کردید، می توانیــد روی حداقل ها 

حساب کنید و کمی خیال تان راحت باشد.

بسته پیشنهادی

  بخورید، عبادت کنید، عشق 
بورزید

این کتاب از آن دسته کتاب هایی 
است که ممکن اســت با سلیقه 
بســیاری همــراه نباشــد اما در 
فهرست پرفروش ترین کتاب های 
گردشــگری دنیا قرار دارد. کتاب 
»بخورید، عبادت کنید، عشــق 
بورزید« داستان شــخصی به نام 
Elizabeth Gilbert  اســت کــه 
خودش را با سفر تازه پیدا می کند. 
این کتاب عالی برای کسانی است 
که تابه حــال از دایره راحتی خود 
بیرون نیامده اند و همیشه در یک 
مســیر امن بوده اند و شاید بتوان 
گفت حتی جــرأت کوچک ترین 
ریسک ها را هم نداشته اند. این خانم 
برای تســت غذاهای مختلف به 
ایتالیا، برای انجام مدیتیشن و یوگا 
به هند و بالاخره به اندونزی می رود 
و در آنجا می تواند به بزرگی عشق 
پی ببرد و نامگذاری این کتاب هم 

شاید به همین دلیل است.

کتاب

  خاطرات موتورسیکلت
خاطرات موتورســیکلت روایت 
یک دکتر جوان است که تصمیم 
به ســفر برای خوشــگذرانی با 
موتورســیکلت گرفته اما بعد از 
عبور از شهرهای مختلف دگرگون 
می شود و یک فرمانده نظامی در 
او متولد می شود. داستان زندگی 
این دکتر آن قدر جالب است که در 
قالب یک فیلم دربیاید. این فیلم 
زندگی دکتر ارنستو گوارا یا همان 
چه گواراست که البته بعدها با این 
عنوان شناخته شد. در این فیلم 
شــما می توانید مناظر آمریکای 
جنوبــی را به خوبــی ببینید و با 
شخصیت داســتان همراه شوید. 
The Motorcycle Diaries  در 
ســال 2004ســاخته و با بازی 
زیبــای گائل گارســیا به فیلمی 
تماشایی تبدیل و موفق به کسب 
رتبه 7.7در IMDB شــده است. 
دیدن ایــن فیلم بــا ایفای نقش 
زیبای شــخصیت اصلی داستان 

بسیار توصیه می شود.

فیلم

  کارخانه دخانیات
کارخانــه دخانیــات ایــران جزو 
قدیمی ترین کارخانه هــای تهیه، 
تولید و توزیع تنباکــو و دخانیات 
در ایران اســت که از ســال 1۳16 
در کشــور فعالیــت می کنــد. 
نصرت الدوله فیــروز، وزیر مالیه در 
سیزدهم دی1۳07»قانون انحصار 
دولتــی دخانیات« را بــه مجلس 
شــورای ملی داد تا ورود و صدور، 
خریدوفروش، تهیــه و نگهداری و 
حمل ونقل دخانیات و کاغذ سیگار 
را در کشور به انحصار دولت درآورد. 
کارخانه دخانیات ایران انواع سیگار 
بهمن، فروردیــن، تیر و محصولات 
تحت لیسانس شــرکت های بزرگ 
دخانیاتی جهــان را تولید و عرضه 
می کنــد. این کارخانــه همچنین 
دارای 7 مجتمع بزرگ در استان های 
تهران، کردستان، آذربایجان غربی، 
اصفهان، گیلان، مازندران، گلستان 
و چندین اداره کل در ایران اســت. 
کارخانه دخانیات ایــران در محله 

قزوین و محله سلامت قرار دارد.

تهران گردی

جاذبه های طبیعی- تاریخی قشم، آن را به مقصدی متفاوت بین 
علاقه مندان سفر تبدیل کرده

آرامش در جزیره بزرگ

برای انتخاب جزیره قشم به عنوان یک مقصد سفر هیچ گاه به دل تان 
شک راه ندهید، چرا که قشــم یکی از جذاب ترین و بهترین مقاصد 
سفر در کشــور خصوصاً در روزهای سرد سال به حساب می آید. حال 
و هوای حاکم در این جزیره فارغ از هر نوع ســبک و ســلیقه سفر، 
بسیار دلنشین و گیراست، طوری که متوجه گذر زمان نخواهید شد 
و می توانید به راحتی روزهای زیــادی را در جزیره بمانید؛ بدون آنکه 

احساس خستگی کنید. هرچند که در جزیره قشم تعداد آثار طبیعی 
و تاریخی و گردشگری به اندازه ای زیاد است که امکان ندارد در یک 
سفر کوتاه چند روزه بتوانید به همه آنها ســر بزنید. اگر اهل گردش 
و تفریح باشــید یا اهل آثار تاریخی  یا اگر طبیعت می تواند آرامش 
 را به روح شــما برگرداند، جزیره قشــم دقیقاً همان مقصد درست 

برای سفر است.
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وقتی در سفر هستیم تمایل داریم که از تمام روزها و زمان های آن حداکثر استفاده را ببریم و به نوعی از تمام دقایق مفید 
استفاده کنیم. اگر برنامه ای برای سفر به قشم دارید اما زمان کافی برای گشت وگذار و دیدن تمام جاذبه های آن را ندارید، 

سری به موزه ژئوپارک قشم بزنید. موزه ژئوپارک قشم در سال1۳84 شروع به کار کرد و به نوعی هدف آن نشان دادن حیات 
طبیعی و تاریخی جزیره به علاقه مندان و گردشگران است. وقتی در سال1۳85 جزیره قشم به عنوان یک اثر مهم محیط زیستی 

در جهان به ثبت رسید، این موزه هم اهمیتش دوچندان شــد و بین گردشگران جهان شهرت یافت. هدف از ایجاد ژئوپارک ها 
ایجاد فضایی آموزشی و پایدار برای شناساندن جنبه های مختلف زمین شناسی به مردم اســت و قشم یکی از بزرگ ترین و مهم ترین ژئوپارک ها در 

جهان محسوب می شود. در این موزه نمونه ای از انواع گونه های بومی جانداران دریا و خشکی به چشم می خورد و کوچک ترین و بزرگ ترین پستاندار 
جهان از مهم ترین نمونه های این موزه محسوب می شود. حشره خوار کوتوله با وزن 2 گرم که بچه به دنیا می آورد و شیر هم می دهد، کوچک ترین 

و نهنگ ها به عنوان بزرگ ترین پستانداران جهان، از جذابیت های این موزه محسوب می شوند.

ایران باستان مهد نبوغ و خلاقیت بوده است و از آثاری که از آن دوران به جای مانده این مهم کاملًا نمایان است. از نخستین 
چشم مصنوعی در جهان گرفته تا شبکه آبرسانی شهری با قدمتی بیش از 5هزار سال، نشان از هوش و خلاقیت مردم ایران 

باستان دارد. چاه های تلا هم که در جزیره قشم قرار دارد، یکی از مهم ترین سندها برای اثبات همین ادعاست. این  چاه ها نشان 
می دهد ایرانیان باستانی که ساکن این مناطق بودند و به دلیل خشکی و کم آب بودن منطقه، دست به چه خلاقیت هایی زده اند و 
این آثار امروزه نشان دهنده این هنر و ذوق اجداد قدیمی ماست. روستای لافت در جزیره قشم یک موقعیت حساس دارد و سکونت در این روستا بدون 

آب آشامیدنی امری محال است و ایرانیان باستان برای قابل سکونت کردن این جزیره ۳66حلقه چاه را طوری حفر کرده اند که تمام آب باران را در خود 
جای می داده و هر کدام از این حفره ها برای تأمین آب یک روز از سال استفاده می شده است. باستان شناسان نوع حفر این چاه ها و محل قرارگیری 

و همچنین شیوه پر شدن و استفاده از آنها را نشان از یک کار مهندسی بی نظیر و استثنایی می دانند.

موزه 
ژئوپارک 

قشم

چاه های تلا

عقاب ها ساعت ها بر بلندترین نقطه های زمین می نشینند و هیچ حرکتی نمی کنند و تنها به تماشای اطراف و دور دست ها 
بسنده می کنند و از نگاه عقاب ها بلندترین مناطق، جایی که بالاتر از آن زمینی وجود ندارد نشان از قدرت دارد. حال اگر شما 
هم برای دقایقی می خواهید قدرت این پرندگان را درک کنید بهتر اســت سری به بام قشم بزنید. بام قشم در قسمت شمالی 
جزیره قرار دارد و بلندترین نقطه در قشم محسوب می شود. از بالای تپه های این قسمت می توانید دورتادور جزیره را به راحتی 
ببینید و در یک نگاه همه را بررسی کنید؛ از جنگل های حرا گرفته تا دره ســتاره ها و آب های فیروزه ای رنگی که دورتادور جزیره 

را محاصره کرده است. از مهم ترین علاقه مندانی که بیشتر از سایر گردشگران در این منطقه رفت وآمد دارند ستاره شناسان هستند که در شب هایی که 
آسمان صاف است و غباری وجود ندارد برای رصد آسمان و لذت بردن از ستاره های نورانی در این نقطه حاضر می شوند. در بام قشم اشیای زیادی از ایران 
باستان کشف شده که نه تنها نشان از وجود تمدن در این سرزمین دارد بلکه از اهمیت این نقطه حکایت دارد. قدمت برخی از این اشیا که در بام قشم 

کشف شده به بیش از 150هزار سال می رسد.

تا حالا به این فکر کرده اید که می توانید به راحتی کف دریا قدم بزنید و حتی پای تان هم خیس نشود. این یک واقعیت است 
که در جزیره قشم وجود دارد و شما می توانید با تنظیم یک برنامه زمانی ساده در دریا قدم بزنید و این لذت را هم تجربه کنید. 
چسبیده به جزیره قشم چند جزیره بسیار کوچک وجود دارد که به جزایر ناز شهرت یافته اند و ویژگی مهم این جزایر سطح آن 
است که با جزر و مد، آب دریا کم و زیاد می شود. در ساعت هایی که آب دریا شروع به عقب نشینی می کند، فاصله مابین ساحل 
جزیره قشم و ناز کاملًا خشک می شود و مسافران به راحتی روی سطح دریا و ساحل این دو جزیره رفت وآمد می کنند و از این اتفاق 

هیجانی نهایت لذت را می برند. اما با تاریک شدن هوا و بالا آمدن سطح آب دوباره سطح این سواحل هم به زیر آب فرو می رود. یکی از اتفاقات شایعی که در 
سطح ساحل این دو جزیره بروز می کند، گرفتار شدن مسافران و خودروها در آب است. وقتی سطح آب به پایین ترین میزان خود می رسد، گردشگران 
با پای پیاده و خودروی شخصی در این قســمت ها تردد می کنند غافل از اینکه آب دوباره با همان سرعت به سمت بالا حرکت می کند و باعث بروز 

خطرات زیادی برای مسافران می شود.

بام قشم

جزایر ناز

جعبه کمک های 
ضروری

خیلی از موقعیت ها قابل پیش بینی 
 نیستند و کسی هم از آینده اطلاعی 
ندارد، پس باید همیشــه و برای هر 
اتفاقی که ممکن اســت در برابر ما 
رخ دهد تا حد امکان شرایط مقابله 
را فراهم کنیم تا با کمترین عوارض 
و عواقب و به ســلامتی از کنارشان 
بگذریم. در سفر بســیاری مسائل 
و اتفاق ها هــم  وجــود دارند که 
قابل پیش بینی هستند و البته موارد 
زیادی هم از کنترل ما خارج هستند و 
باید برای مقابله با آنها حداقل آمادگی 
را داشته باشیم. یکی از مواردی که در 
سفر ممکن است اتفاق بیفتد و ما برای 
مواجهه با آن باید آمادگی نسبی را 
داشته باشیم، بروز زخم های سطحی 
و بیماری های موردی همیشه در سفر 
است و باید حداقل آمادگی ها را برای 
مواجهه با آن داشــته باشیم. برای 
این منظور باید یک جعبه کوچک و 
جمع وجور در تمام مدت سفر همراه 

داشته باشید.

در این ســتون قصد داریــم هر هفتــه اطلاعات 
كوتــاه و مختصــری از برخــی نــكات كلیــدی و 
كاربــردی كــه ممكــن اســت در ســفرها كاربــرد 
داشــته باشــد ارائه بدهیم؛ پس اگر اهل ســفر 

هستید دیدن این ستون را از دست ندهید.

دانستنی های 
سفر

 در این سرما، سراغ جزیره قشم 
و هوای معتدل و خاص ترین جاذبه کمتر

 شناخته شده اش رفته ایم

ناشناخته های 
طلایی یک جزیره
بهترین زمان برای سفر به جنوب کشور همین روزهای سرد 
سال است که هوا در آن مناطق بسیار معتدل و مطبوع است. 
هرچند که از نظر بومیانی که در هوای گرم جنوب تابستان 
را سر می کنند، این روزها بسیار سرد است و دمای هوا وقتی 
روی 10درجه ســانتی گراد است یعنی سرمای طاقت فرسا 
و زمســتان از راه رسیده! اما از نظر ســاکنان استان های 
شمالی و غربی کشور که برف و بوران، هوا را گاهی تا منفی 
15-10درجه سانتی گراد زیر صفر هم می برد، هوای 15درجه بالای صفر بسیار مطبوع 
و خوشایند است و حس و حال بهار را تداعی می کند. این شرایط آب و هوایی کاملًا 
به محیطی که هر آدمی زندگی می کند بستگی دارد و سرما و گرمای هوا کاملًا امری 
نسبی محسوب می شود و هرگز شدت و ضعف این مقیاس ها در آدم ها برابر نیست. 
با همه این تفاسیر اگر شما جزو آن دسته از آدم ها هستید که هوای 20درجه بالای 
صفر از نظر شما مطبوع است، پس برنامه سفر به جنوب کشور و آن هم جزیره قشم 
را تدارک ببینید و در ساحل های طلایی و بکر این جزیره بزرگ ساعت ها قدم بزنید 

و از هوای مطبوعش نهایت استفاده را ببرید.

مجتبی یارزمان

سوختگی در ســفر و بر اثر بی احتیاطی 
بســیار شــایع اســت. این پمــاد برای 
سوختگی های ســطحی کاملًا ضروری و 

کاربردی است.

پماد سوختگی 

به هــر منطقه ای کــه ســفر می کنید 
حشره های متفاوت و بومی ای ممکن است 
داشته باشد که بدن ما نسبت به گزیدگی 
آنها واکنش نشــان دهد. این پماد کاملًا 

کمک کننده است.

پماد گزیدگی 

بر اثر اختلاف دما ممکن است ترک ها یا 
خشکی پوست سراغ تان بیاید که این پماد 

برای مقابله با آن کاملًا مناسب است.

پماد ویتامین 

اگر نسبت به پشــه و حشرات حساسیت 
دارید، از قرص حشره کش غافل نشوید. با 
دود کردن یک قرص در فضای اتاق تمام 

حشرات از بین خواهند رفت.

قرص حشره کش 

سردرد، تهوع، سرماخوردگی، دریازدگی 
و از این قبیل مشــکلات شایع و عمومی 
در ســفر زیاد اتفاق می افتد، پس حتماً 
قرص های مربوطه را همراه داشته باشید.

قرص های لازم 

عفونت های عمیق از خراش های سطحی 
شروع می شود، پس به هیچ عنوان از کنار 
این خراش ها به راحتی نگذرید و با بتادین 

ضدعفونی کنید.

بتادین 

برای بســتن زخم های احتمالــی از گاز 
استریل استفاده کنید و هرگز از پارچه یا 

دستمال استفاده نکنید.

گاز استریل 

یکی از پرکاربردترین موارد برای بســتن 
محیط زخم و خراش بانداژ است تا از هوا و 

حساسیت ها دور بماند.

بانداژ 

ساحل طلایی

در مسیر ساحل

سلیقه آدم ها در همه زمینه ها کاملًا متفاوت است و مثال معروفی وجود دارد که 
می گوید هیچ کدام از انگشتان دست شبیه هم نیستند و همه آدم ها هم در زندگی 
شخصی همینطور هستند. بعضی از افراد برای سفر شور و هیجان را در جنب وجوش 
آدم ها می بینند و به سمت مکان هایی سفر می کنند که آدم های متعددی هم در 
آن منطقه وجود داشــته باشند. اما اگر شما جزو آن دســته از افرادی هستید که 
به دنبال مکان های خلوت و به دور از هیاهو می گردید، ساحل طلایی قشم یکی از 
آن مقصدهاست که حتماً باید تجربه اش کنید. رنگ خاک بیشتر ساحل های جنوب 
کشور به سمت روشن تمایل دارد و در برخی از قسمت ها آن قدر روشن می شود که 
در مقابل تابش نور مستقیم خورشید همچون طلا می درخشد و بازتابی زرد رنگ از 
خود به جا می گذارد. در جزیره قشم هم بیشتر خاک سواحل اینگونه است و با تابش 
مستقیم نور خورشید مانند طلا می درخشد. اما در گوشه ای از این جزیره ساحلی 
وجود دارد که چندین ویژگی خاص و منحصربه فرد را هم در خود جای داده است. 
ساحلی بکر و خلوت و دست نخورده که با توجه به دورافتاده بودن آن از شهر قشم 
و خاکی بودن جاده منتهی به این ساحل، گردشــگران کمتری به سمت آن سفر 

می کنند و همین کافی است تا از نظر موقعیت بسیار جذاب و خاص باشد.

این ساحل طلایی جزیره قشم در قســمت جنوبی آن قرار دارد و برای رسیدن به 
این منطقه کمی باید برنامه ریزی کنید. مسیری که باید از شهر قشم تا رسیدن به 
این ساحل طی کنید حدود 60کیلومتر است که از سمت جنوبی جزیره می گذرد. 
با طی کردن این مسیر و رســیدن به روستای نقاشه، شــما به ابتدای این مسیر 
رسیده اید و تازه ماجراجویی آغاز شده است. نکته اصلی و مهم در ادامه مسیر همین 
روستای نقاشه است که باید یک جاده خاکی و روستایی را به سمت روستای سلخ 
ادامه مســیر بدهید و از راه فرعی حرکت کنید. طول این مسیر که بین دو روستا 
امتداد دارد، حدود 12کیلومتر است و شــاید به جرأت بتوان گفت که بکرترین و 
دست نخورده ترین قسمت های جزیره قشم همین مسیر محلی و بیراهه باشدکه 
ساحل طلایی جزیره هم در طول این مسیر جای گرفته است. هر کجای این مسیر 
که برای شما جذابیت داشت می توانید از ساحل آن استفاده کنید و به راحتی در آن 

قدم زده و از تنهایی خود و آرامش دریا استفاده کنید.
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مربی یا هوادار؟
در مورد رضا عنایتی که همچنان 

استقلالی ها را در تیم خودش جمع می کند

به طور کلی به نظر می رسد هر بازیکنی از استقلال 
جدا می شود، راهی تیم هوادار خواهد شد؛ مگر 
اینکه خلافش ثابت شــود! به همین دلیل هم 
وقتی خبر پیوستن بابک مرادی به این تیم تازه 
صعودکرده منتشر شد، کسی تعجب نکرد. مرادی 
نیم فصل اول در عضویت استقلال بود، اما زیاد به 
او بازی نمی رسید و خودش هم از این مسئله دل 
خوشی نداشت. نهایتا بعد از یک کشمکش کوتاه 
با فرهاد مجیدی، او رضایتنامــه اش را گرفت و 
مطابق انتظار به هوادار پیوســت؛ جایی که رضا 
عنایتی در حال شعبه سازی برای استقلال است!

عنایتی یکی از برترین بازیکنان تاریخ استقلال 
به شــمار می آید که علاقه زیادی هم به این تیم 
دارد. با وجود این شاید رویکرد او در جذب همه 
اســتقلالی های ممکن، قابل بحث باشد. بابک 
مرادی یازدهمین بازیکن هوادار است که سابقه 
حضور در اســتقلال را در کارنامه داشته است. 
نفراتی مثل محمد قاضی، روح الله باقری، مرتضی 
آقاخان، آرش داجلیری و داریوش شجاعیان هم 
همین شــرایط را دارند. اگر این بازیکنان به درد 
هوادار می خورند و جذب آنها فلسفه فنی داشته 
که خیلی هم خوب است، اما اگر صرف حضورشان 
در استقلال باعث می شــود پیراهن هوادار را به 
تن کنند، این مســئله قابل تامل خواهد بود. در 
حقیقت انتظار می رود رضا عنایتی از موضع یک 
مربی مستقل و حرفه ای فوتبال با روند یارگیری 
برخورد کند، نه یک هوادار. ایــن تیم که فصل 
بیست ویکم برای نخستین بار در لیگ برتر حضور 
دارد، در پایان هفته شــانزهم با یک بازی کمتر 
و 14امتیاز در رده دوازدهم جــدول قرار دارد و 
طبیعتا هدفش باید بقا در لیگ برتر باشد. بی گمان 
عنایتی در پایان فصل با توجه به خریدهایی که 
انجام داده و نتایجی که می گیرد قضاوت خواهد 
شد. تیم او بلافاصله بعد از شروع لیگ برتر باید با 
خود استقلال مصاف بدهد؛ مسابقه ای که به دلیل 

شیوع کرونا در اردوگاه آبی ها به تعویق افتاد.

چهره روز
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جور رفیق را بکش!
سردار آزمون و مهدی طارمی، ستاره های 

تیم اسکوچیچ در دور مقدماتی جام 
جهانی، در غیاب هم سنگ تمام گذاشتند

روح الله رستمی بعد از کسب 3مدال باارزش 
 پاراوزنه برداری نامزد عنوان

 بهترین ورزشکار سال آسیا شد

این نسل طلایی را حفظ کنید امیدوارم مرد سال آسیا شوم
 افشین صادقی بازیکن تیم ملی هندبال

 اعتقاد دارد بعد از قطر، ایران در آسیا 
بهترین تیم است
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مقدماتی جام جهانی

 خروج قهرمان
 از قرنطینه

قهرمان نیم فصل اول بعد از رهایی از کرونای 
دسته جمعی بازیکنانش فردا نخستین 

بازی اش را در نیم فصل دوم برگزار می کند

لیگ برتر فوتبال ایران فردا با برگزاری یک بازی 
عقب افتاده از هفته شــانزدهم پیگیری می شود. 
درحالی که فوتبال باشــگاهی ایــران تعطیلات 
نیم فصل خود را سپری می کند، تیم استقلال باید 
2بازی عقب افتاده خود را در لیگ برتر و جام حذفی 
برگزار کند. در همین راستا بازی استقلال و هوادار 
از هفته شانزدهم لیگ برتر فردا )جمعه( و مصاف 
اســتقلال و پیکان در جام حذفی هم سه شــنبه 
19بهمن انجام خواهد شد. استقلال نیم فصل اول 
لیگ برتر را با 35امتیاز به پایان رساند تا با اختلاف 
3امتیازی نسبت به پرسپولیس عنوان قهرمانی 
نیم فصل را به خودش اختصاص بدهد. بعد از آن 
پرسپولیسی ها در نخستین هفته از دور برگشت، 
فولاد را شکست دادند و 35امتیازی شدند اما بازی 
اســتقلال با هوادار به دلیل ابتلای دسته جمعی 
آبی ها به کرونا به تعویق افتاد. این مسابقه فردا از 
ساعت17 در ورزشگاه انقلاب کرج برگزار می شود 
و فرهاد مجیدی که در بازی رفت با تک گل جعفر 
سلمانی این حریف را شکست داده، امیدوار است با 
تکرار آن پیروزی در بازی برگشت دوباره فاصله اش 

را با رقیب سرخپوش به 3امتیاز برگرداند.
آبی ها سیاوش یزدانی، مهدی مهدی پور و عارف 
آقاسی را در اردوی تیم ملی داشتند که از این جمع 
فقط یزدانی دقایقی کوتاه مقابل امارات بازی کرد. 
این نفرات به همراه سایر آبی پوشان که نیمی از آنها 
تازه از شر بیماری کرونا رها شده اند، آماده هستند 
تا در آغاز دوباره لیگ برتر شــروع خوبی را برای 
تیم صدرنشین رقم بزنند. حریف استقلال یعنی 
هوادار 2بازی آخرش را در لیگ باخته و از 4بازی 
اخیرش فقط 2امتیاز گرفته است. تیم رضا عنایتی 
در مقطعی از فصل به یک تیــم موفق در بخش 
دفاعی تبدیل شده بود و در 4بازی متوالی موفق 
به کلین شیت شــد اما بعدا به همان روند سابق 
برگشت و در 2بازی اخیر 3گل از گل گهر و نفت 
آبادان خورده اســت. این تیم با 7گل زده دومین 
خط حمله ضعیف لیگ را بعد از پدیده مشهد دارد 
اما در نیم فصل بابک مرادی را از استقلال به خدمت 
گرفته و امیدوار است با یکی دو خرید دیگر، ضعف 

گلزنی اش را برطرف کند.

پیش بازی

شجاع خليل زاده که از بازيکنان ثابت و تأثيرگذار تيم ملی در راه صعود به جام جهانی قطر 
بوده، معتقد است اين يکی از بهترين جام های تاريخ خواهد شد

دوست دا رم با اسپانیا 
همگروه شویم
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این تمجید بود یا متلک؟

راه های بهتری هم برای حمایت هست

آزادی به روایت آزادی

یكی از شگفت انگیزترین مصاحبه هایی 
کــه در دوران حضــور دراگان 
اســكوچیچ روی نیمكت تیم ملی 
ایران منتشر شده، مربوط می شود 
به جایی که او در مورد رانندگی مردم 
ایران حرف زده است. اسكوچیچ گفته: 
»در تهران یكی دو ساعت طول می کشد تا به مقصد برسید. مردم 
ایران کمی با آرامش رانندگی می کنند. دوســت دارم تیمم هم 
مثل رانندگی آنها شود؛ مخصوصا با توجه به نظم عجیب شان و 
منطقی که در ترافیک برقرار می کنند. آنها بســیار در ترافیک 
سازماندهی شده عمل می کنند. در رانندگی آنها بداهه هم وجود 
دارد که به نظر من یک ترکیب ایده آل است.« راستش ما هر چقدر 
این کلمات را مرور کردیم متوجه نشدیم اسكوچیچ دارد تعریف 
می کند یا طعنه می زند. رانندگی با آرامش؟ مردم ایران؟ خود این 
ترکیب آنقدر طنزآمیز است که نمی توان چیزی به آن اضافه کرد!

در شرایطی که شــجاع خلیل زاده از 
بازی با امارات محــروم بود، همه 
انتظار داشتند سیاوش یزدانی در 
کنار محمدحسین کنعانی زادگان 
زوج حاضر در قلب خط دفاعی تیم 
ملی ایران را تشكیل بدهد. با وجود این 
دراگان اسكوچیچ تصمیم گرفت امید نورافكن را به قلب خط 
دفاع ببرد و میلاد محمدی را به جای او در سمت چپ بازی بدهد. 
این موضوع با اعتراض تنی چند از پیشكسوتان استقلالی همراه 
شد. از آن جمله است نیكبخت واحدی که با ادبیاتی عجیب در 
اینستاگرام نوشت: »اینجا قانون جنگل است، اما تو قوی باش.« 
چنین ادبیاتی شــاید از یک هوادار کم سال و هیجانی فوتبال 
دور از انتظار نباشد، اما آدم توقع ندارد یک پیشكسوت نامدار از 
چنین کلماتی استفاده کند. راه های بهتری هم برای حمایت از 

سیاوش یزدانی وجود دارد. اینطوری کمكش نمی کنید.

محمدرضا آزادی، مهاجمی که ابتدای 
فصل با استقلال قرارداد بست، نهایتا 
در این تیم شانس چندانی برای بازی 
پیدا نكرد و بــا دریافت رضایتنامه 
جدا شد. از آنجا که پرسپولیس هم 
در خط حمله بــا کمبود بازیكن مواجه 
است، شایعه شده سرخ ها به آزادی پیشنهاد داده اند. حالا کاری 
به درست و غلط این پیشنهاد نداریم. نكته جالب به ادبیات این 
بازیكن مربوط می شود؛ جایی که او خیلی خوب خودش را پرزنت 
می کند. آزادی گفته از داخل و خارج کشور چند پیشنهاد دارد که 
بهترین آنها را برخواهد گزید. آزادی قبل از حضور در استقلال هم 
گفته بود: »من در یونان شرایط خوبی داشتم.مدیران پانتولیكوس 
خیلی اصرار کردند که از این تیم نروم. آنها حتی پیشنهاد کاپیتان 
دومی هم به من دادند که قبول نكردم.« گفتنی است آزادی برای 

تیم یونانی حتی یک گل هم نزده بود!

تیم ملی امــارات در هر دو بــازی رفت و 
برگشــت مالكیت توپ بیشتری نسبت به 
ایران داشت اما هر دو بازی را با نتیجه مشابه 
یک بر صفر باخت. ایران از 8مسابقه ای که در 
گروهA آسیا انجام داده در 5مسابقه مالكیت توپ بیشتری نسبت به حریف 
داشته اما در بازی با کره جنوبی و 2بازی رفت و برگشت مقابل امارات مالكیت 
توپ را بیشتر به حریف سپرده است. در بازی با کره جنوبی و بازی رفت با 
امارات درصد مالكیت توپ 53-47 به ضرر ایران بود و سه شنبه این هفته در 
بازی برگشت مقابل امارات نیز ایران فقط در 43درصد زمان بازی صاحب 
توپ بود. در این بازی تعداد پاس ها نیز 577 به 394 به سود امارات بود و 

حتی در دقت پاس هم اماراتی ها 85 به 76 برتر از ایران بودند.

با وجود برتری اماراتی ها در مالكیت توپ 
و تعداد پاس، تیم ملــی ایران حملات 
گســترده تر و خطرناک تری نسبت به 
حریفش داشت و درنهایت هم پیروز این 
میدان شد. درحالی که اماراتی ها روبه روی خط دفاعی ایران مشغول 
پاس های بی حاصل بودند، ایران با همان394 پاس 12شوت به سمت 
دروازه حریف زد که 5شوت داخل چارچوب بود و یكی از آنها تبدیل 
به گل شد. در مقابل، امارات فقط 9ضربه به دروازه ایران زد که 4ضربه 
این تیم در چارچوب بود و البته هیچ یــک از آنها خطرناک نبودند. 
ایران در این بازی به امید گل 1.34 رسید و امید گل اماراتی ها از 0.48 
فراتر نرفت. در بازی رفت، امید گل ایران 1.83 و امید گل امارات 0.26 

بود، یعنی برتری ایران بیشتر از بازی برگشت بود.

مهدی طارمی با کســب نمره7.62 از 
ســایت متریكا، یک بار دیگر بهترین 
بازیكن زمین شــد. مهــدی در مقابل 
امارات با 3شوت، 3پاس کلیدی و یک 
دریبل موفق، روز خوبی را ســپری کرد و تک گل بــازی را هم به 
ثمر رســاند. در چند بازی اخیر تیم ملی، بهترین بازیكنان ایران 
معمولا طارمی و جهانبخش بوده اند اما این بار امیر عابدزاده هم نام 
خودش را در بین بهترین ها جا داد. او در سومین حضور متوالی اش 
درون دروازه تیم ملی، نمره7.57 را از متریكا دریافت کرد و بالاتر 
از ستاره های خط حمله ایران توانســت به عنوان دومین بازیكن 
برتر این میدان برگزیده شود. علی قلی زاده با نمره7.10 و علیرضا 
جهانبخش با نمره7.04 پشت سر او قرار گرفتند و امیری و نورافكن 

هم نفرات بعدی بودند.

در 2مسابقه تیم ملی برابر عراق و امارات، سردار آزمون در فهرست ایران 
قرار نداشــت. بنابراین دراگان اسكوچیچ تصمیم گرفت دست به تغییر 
سیستم پایه تیم بزند. به این ترتیب او در این دو بازی از چینش 4-3-3 
استفاده کرد. در این سیستم مهدی طارمی تنها مهاجم تیم ملی بود و از 

طرفین توسط علی قلی زاده و علیرضا جهانبخش حمایت می شد. 
خط عقب زمین هم به مثلث سعید عزت اللهی )در مرکز( 

و وحید امیری و سامان قدوس در طرفین سپرده شده 
بود. تیم ملی با این سیستم هر دو مسابقه خود را برد، 
هرچند در بازی با امارات بعد از اخراج صادق محرمی، 
اسكوچیچ ناچار به تغییر سیستم شد و رو به چینش 

1-4-4 آورد.
پرسش فعلی اما این است که بعد از بازگشت سردار 

آزمون به ترکیب تیم ملی دراگان از چه سیســتمی 

استفاده خواهد کرد؟ فرم اتخاذ شده در این دو مسابقه خوب بود، جواب 
داد و باعث شد تیم ملی به ویژه در فاز هجومی موقعیت های خوب زیادی 
به دست بیاورد. تازه در این روش از سامان قدوس هم که مورد علاقه خیلی 
از هواداران است، استفاده شد. با این حال ســردار آزمون مهره کلیدی 
تیم ملی است و حتما در نخستین فرصت کنار مهدی طارمی 
در ترکیب اصلی به میدان خواهد رفــت. در این صورت 
شاید سیستم تیم ملی به 2-4-4 تغییر کند. اگر هم 
اسكوچیچ از 3-3-4 خیلی خوشش آمده باشد و 
بخواهد آن را حفظ کند، تنها راهش استفاده از 
مهدی طارمی در پســت وینگر است؛ جایی که 
تجربه بازی در آن را دارد، اما کیفیتش را تا حدی 
پایین می آورد. بازی با کره جنوبی در فروردین ماه 

شاید به خیلی از این سؤالات جواب بدهد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

با3-3-4محبوبچهمیکنی؟
چالش اسكوچیچ بعد از بازگشت سردار آزمون به تیم ملی

تیم ملی 45دقیقه 
تحت فشار قرار 
گرفت و از این 

بابت هم امتحان 
خوبی پس داد. 

این مسئله 
نشان دادبچه ها 
صاحب »ذهن 
برنده« شده اند 

و به راحتی به 
تیم مقابل باج 

نمی دهند

بهروزرســایلی|تیمملیایراندرنخستینبازیاز
ســهگانهتشــریفاتیاشپسازصعودبهجامجهانی
2022،موفقشــدبایکگلاماراتراشکستبدهد.
اینهفتمینپیروزیتیمکشــورماندرمرحلهنهایی
انتخابیجامجهانیبود.اینبرتریبهویژهزمانیارزش
مضاعفپیداکردکهتیمملیباوجوددراختیارداشتن
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تیمملیدرسال1400چندنکتهمثبتومنفیداشت.

نکاتمثبت
بدون تردیــد مهم ترین ویژگی مثبت نمایــش تیم ملی برابر 
امارات، حفظ برتری با وجود یک نیمه بازی کردن با یک بازیكن 
کمتر بود. کسب چنین موفقیتی آسان نیست؛ به ویژه با توجه 
به اینكه امارات نیاز مبرم به کسب امتیاز از این مسابقه داشت. 
صادق محرمی در نخستین دقایق نیمه دوم کارت قرمز گرفت 
و اخراج شد. تیم ملی 45دقیقه تحت فشار قرار گرفت و از این 
بابت هم امتحان خوبی پس داد  و توانست 3 امتیاز را حفظ کند. 
این مسئله بسیار مهم بود و نشان می داد اعتمادبه نفس تیم ملی 
در سطح بسیار بالایی قرار دارد. بچه ها صاحب »ذهن برنده« 
شــده اند و به راحتی به تیم مقابل باج نمی دهند. حتی بدون 
آن اخراج هم حفظ انگیزه و حــس برتری جویی در یک بازی 
تشریفاتی و بی اهمیت مایه تحسین است. بین نفرات تیم هم باید 
به نمایش خوب علیرضا جهانبخش اشاره کرد؛ بازیكنی که در 

مقابل عراق خارق العاده بود و در بازی با امارات هم تنها گل ایران 
را ساخت. جهانبخش که معمولا زیاد مورد انتقاد قرار می گیرد، 
در تیم دراگان اسكوچیچ رفته رفته به یک وزنه مهم تبدیل شده 
است. نقش او در مســابقات پیش مقدماتی و نیز این مرحله از 
بازی های انتخابی جام جهانی قابل انكار نیست. امیر عابدزاده 
هم در ســومین حضور پیاپی اش در ترکیــب اصلی تیم ملی 
کلین شیت کرد. تسلط او بر توپ و مخصوصا شروع مجددهای 
مؤثرش، کاملا به چشــم می آمد. از بازی خوب محمدحسین 
کنعانی زادگان هم نباید بی تفاوت گذشت؛ آنچه نشان می دهد 
چرا اسكوچیچ با وجود همه حواشی، همچنان این بازیكن را در 

ترکیب تیمش حفظ کرده است.

نکاتمنفی
یقینا امروز باید این سؤال را به طور جدی مطرح کرد که چرا 
بازیكن ما در چنین مسابقه ای، بدون اینكه تحت فشار باشد 
باید 2 کارت زرد ناشــیانه بگیرد و اخراج شــود؟ این مسابقه 
اصلا حساسیتی برای ایران نداشت که اشتباه عجیب، بدجا و 
بدموقع صادق محرمی را توجیه کند. او وسط زمین بی محابا 
بازیكن حریف را زد و کارت دوم را گرفــت؛  اگر این اتفاق در 
مرحله نهایی جام جهانی رخ می داد و ما برابر آلمان، فرانسه، 
برزیل، آرژانتین یا هر حریف گردن کلفت دیگری یک نیمه 10 
نفره بازی می کردیم، چه می شد؟ انتظار می رود محرمی بعد 
از چند سال بازی در اروپا و تثبیت جایگاهش در ترکیب تیم 

ملی بلوغ فنی بیشتری داشته باشد. اما سؤال بعدی؛ آیا 
گزینه های اسكوچیچ برای پست دفاع راست از نظر کیفی 
و کمی کافی هستند؟ یعنی داستان این است که صادق 
محرمی فیكس باشد و صالح حردانی رزرو؟ ما با همین ها 
قرار است برویم جام جهانی؟ نه اینكه این بچه ها ضعیف 
باشند، اما شاید اســكوچیچ باید میدان دیدش را برای 
آزمودن نفرات جدید در این پست وسیع تر کند. مسئله 
مشابه در مورد پست دفاع میانی هم وجود دارد. می فهمیم 
که امثال مجید حسینی و مرتضی پورعلی گنجی به دلایل 
غیرفنی در دسترس نبودند، اما باز هم کمی عجیب است 
که سرمربی تیم ملی ناچار می شود به خاطر محرومیت 
شجاع خلیل زاده، امید نورافكن را در پست غیرتخصصی 
دفاع وســط بازی بدهد. امید بد نبود، اما او مدافع میانی 
نیست. یک بار هم سر توپی که به اشتباه آفساید گرفته 
شد، نورافكن بدجوری مهاجم پشــت سرش را رها کرد 
که این مسئله نشــان می دهد او تجربه کافی برای بازی 
در چنین پســتی را ندارد. بعد از ایــن دو ابهام در مورد 
خط دفاعی، باید به رگه های پررنگ خودخواهی در تیم 
ملی هم اشاره کنیم. فقط داســتان علی قلی زاده در این 
بازی نیســت، این اتفاقات کلا وقتی جلو هستیم در تیم 
اسكوچیچ زیاد تكرار می شود. خوب است دراگان در این 
زمینه کمی جدی تر باشد، وگرنه چه بسا چنین عادتی کار 

دست تیم ملی بدهد.

جور رفیق را بکش!
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وقتی بازیكنی در 2مســابقه پیاپی تیم 
ملی 2 گل 3 امتیــازی می زند، معلوم 
است که او مرد شماره یک اردو بوده است. 
این همان انتظاری بود که از مهدی طارمی 
داشــتیم و به حق هم برآورده شــد. طارمی هم در 
بازی با عراق گره کار را باز کرد و هم مقابل امارات یک 
پیروزی شیرین و سزاوارانه دیگر برای تیم کشورمان 
به ارمغان آورد. او این کارها را در شرایطی انجام داد 
که دوست صمیمی و زوج اصلی اش یعنی سردار 
آزمون به دلیل ابتلا به کرونا و انجام تشریفات 
تغییر تیم باشگاهی موفق به حضور در این اردو 
نشد. بنابراین طارمی تنها ماند و در عین این 

تنهایی بار تیم ملی را از روی زمین برداشت.نكته جالب 
توجه اینجاســت که در اردوی قبلی هم سردار آزمون 
عینا همین کار را تكرار کرد. در آن اردو مهدی طارمی 
غایب بود، اما سردار با درخشش مقابل لبنان و سوریه 
اجازه نداد این غیبت احساس شود. آزمون مقابل لبنان 
گل اول بازی را زد و آن اشاره معروفش رو به نیمكت تیم 
ملی که: »آرام باشید، هنوز زمان داریم بازی را ببریم« 
خیلی مشهور شد. آزمون برابر سوریه هم گل اول بازی را 
به ثمر رساند و گره مسابقه را باز کرد. به عبارت دیگر این 
دو رفیق در نبود دیگری، جور نفر غایب را کشیدند و زهر 
خط آتش تیم ملی را حفظ کردند.طارمی و آزمون شاید 
مخوف ترین زوج فوتبال آســیا را ساخته اند؛ ترکیبی 

که همه ما برای درخشش در جام جهانی 2022 و رقم 
خوردن اولین صعود تاریخ تیم ملی از مرحله گروهی 
جام جهانی سخت به آن امیدواریم. آزمون بعد از سال ها 
هنرنمایی در فوتبال روسیه سرانجام به یكی از 5 لیگ 
معتبر اروپا پیوست و از نیم فصل دوم برای لورکوزن بازی 
خواهد کرد. در مورد طارمی هم شایعات زیادی مبنی بر 
انتقالش به آرسنال در همین زمستان وجود داشت که 
البته محقق نشد. مهدی هنوز فرصت و البته شایستگی 
یک انتقال بزرگ را دارد، هرچند تیم فعلی او یعنی پورتو 
هم جزو باشگاه های معتبر و بزرگ اروپا به شمار می آید. 
امیدواریم سال آینده در جام جهانی قطر هر دو ستاره 

خط حمله ایران در بهترین فرم فنی خود باشند.

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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بوندس لیگا آلمان

کریم بنزما )رئال مادرید( 17

خوانمی )بتیس( 12
دتوماس )اسپانیول( 12

وینیسیوس )رئال مادرید( 12

لالیگا اسپانیا

محمد صلاح )لیورپول( 16

جیمی واردی )لسترسیتی( 9
دیگو ژوتا )لیورپول( 9

لیگ برتر انگلیس

زشت و زیبای آخرین نمایش سال
پیروزی 10 نفره بر امارات بسیار شیرین بود، اما چند نكته تامل برانگیز هم داشت
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 نمایش مضحک
مقایسه بچگا نه

بعد از اعلام حکم کمیته اســتیناف درخصوص پرونده باشــگاه 
گل گهر، تقریبا همه باشــگاه های درگیر در این پرونده با انتشــار 
بیانیه بــه اعتراض و محکوم کــردن یکدیگر پرداختند. باشــگاه 
گل گهر که امیدوار بود کمیته استیناف 7امتیاز ازدست رفته را به 
این تیم برگرداند، بیانیه معترضانه اش را کوبنده آغاز کرده است: 
»صفحه  دیگری از بی عدالتی در فوتبال ایران ورق خورد. نمایشی 
مضحک از بی قانونی که این بار قرار بود قربانی آن باشگاه گل گهر 
سیرجان باشد. از همان روزی که باشگاه های شاکی، پروسه گدایی 
امتیاز را شــروع کردند، شــما هم کمر همت را بستید تا زحمات 
بازیکنان گل گهر که در زمین مسابقه کســب امتیاز کرده بودند 
را در قالب بذل و بخشــش، نثار تیم هایی کنید که در زمین بازی 
عاجز از نتیجه گیری بودند...« باشــگاه سیرجانی معتقد است اگر 
جای شــاکی و متهم در این پرونده عوض می شد، قطعا باز هم به 
سود استقلال حکم می دادند: »کافی است کمی به عقب برگردید 
و به ماجراهای مشابه نگاهی بیندازید. همان یک ماجرای پاتوسی 
برای اثبات این بی عدالتی کافی اســت. چگونه زمانی که استقلال 
در جایگاه متهم قرار داشت، مشــکل پاتوسی به شکلی عجیب و 

معجزه آسا حل شد؟!«
پرسپولیسی ها هم بیکار ننشســتند و با یک بیانیه دیگر، اعتراض 
خود را به این حکم رسانه ای کردند. خیلی ها از باشگاه پرسپولیس 
انتقــاد می کنند که ایــن پرونده هیچ ربطــی به آنها نــدارد اما 
سرخپوشان که در کورس قهرمانی با استقلال هستند در اعتراض 
به 2امتیازی که نصیب آبی ها شده نوشته اند: »پرسپولیس 5دوره 
پیاپی قهرمان لیگ برتر شده است و این مسئله فشارهای زیادی را 
به بخش های بسیاری از فوتبال و خارج از فوتبال وارد می سازد.« 
این باشگاه که خودش 2 بار مقابل اســتقلال و سپاهان 3بر صفر 
برنده اعلام شده در پاســخ به کســانی که حکم گل گهر را با آن 
احکام مقایسه می کنند نوشته است: »قیاس بچگا نه ای است بین 
احکامی که به دلیل تمرد و فرار تیم ها از حضور در زمین مســابقه 
صادر می شود و در تمام دنیا یکسان است، با آنچه در پرونده باشگاه 
گل گهر شــاهدش بوده ایم و با کلی تحلیل و تفسیر به این نقطه 
رسید... حالا 2 باشــگاهی که قبل از اینها به دلیل عدم حضور در 
زمین، قانونی بازنده شــدند یا امتیاز از دست داده بودند، اینگونه 
برنده می شــوند و امتیاز می گیرند... تکلیــف ای میل  های جعلی 
که پلیس فتا شناسایی کرد و منشأ آن چه شد؟ طرح ریزی توطئه 
با کدام مســتند رد شد؟ هواداران پرســپولیس منتظر پاسخ این 

سؤالات هستند.«
در این بین البته باشگاه استقلال هم بیکار ننشسته و طبق معمول 
از طریق مدیر رسانه ای پرکارش به این بیانیه ها واکنش نشان داده 
است. مدیر رسانه ای استقلال نوشــته: »خط به خط بیانیه اخیر 
باشگاه رقیب، قابل پیگرد قانونی است و منتظر واکنش فدراسیون 

فوتبال نسبت به این بیانیه مداخله آمیز هستیم.«

هر کی هستی باش!
وقتیهمهپشتستارهمتخلفراخالیمیکنند

اتهام خشونت علیه یک زن به میسون گرینوود هنوز جرمش ثابت 
نشده اما همه پشتش را خالی کرده اند. ابتدا پلیس او را بازداشت 
کرد. سپس باشگاه منچستر یونایتد بیانیه داد و او را از حضور در 
تمرینات محروم کرد. آن گاه نوبت شرکت نایکی شد که به عنوان 
اسپانسر این بازیکن از کارهای او برائت بجوید و در قرارداد فیمابین 
تجدیدنظر کند. حالا بازی فیفا 22 هم نام گرینوود را از این بازی 
پرطرفدار فوتبال حذف کرده است. شرکت EA Sports، سازنده 
سری بازی های فیفا با انتشار بیانیه ای این موضوع را تایید و اعلام 
کرد کارت گرینــوود در بخش آلتیمیت تیم هــم وجود نخواهد 
داشــت. به این ترتیب عملا در بخش آنلاین این بازی، هیچ نامی 
از گرینوود وجود ندارد. البته کاربران این بازی می توانند اینترنت 
خود را خاموش کنند و با انتخاب ترکیب قبلی از گرینوود استفاده 
کنند اما بعید است افراد زیادی هنوز خواهان این موضوع باشند. 
با آپدیت جدید نام گرینوود مثل نام بنژامــن مندی که به دلیل 
تجاوز به عنف در زندان به سر می برد حذف خواهد شد. پلیس شهر 
منچستر تایید کرد که تا زمان پایان تحقیقات گرینوود در بازداشت 
می ماند. دیگر از مماشات خبری نیست و کسی به خاطر وجهه یک 

ستاره از گناه و تخلف او چشم پوشی نمی کند.
پلیس شهر منچستر تایید کرد که تا زمان پایان تحقیقات گرینوود 
در بازداشــت خواهد ماند و این در حالی است که هنوز دادگاهی 
تشکیل نشده و ادعای شاکی به اثبات نرسیده است. اتهامات متهم 
عبارت اند از تجاوز به زور، تهدید به قتل و ضرب و شتم. وضعیت 
میســون گرینوود یکی از دلایلی اســت که باعث شد منچستر 
جســی لینگارد را قرض ندهد. این یعنی باشگاه امیدی ندارد که 
به این زودی با پادرمیانی مشکل حل شــود و اقدامی هم در این 
زمینه صورت نخواهد داد. نایکی در بیانیه اش نوشته: » ما رابطه 
خود را با میســون گرینوود به حالت تعلیق درآورده ایم. ما عمیقاً 
از اتهامات نگران هستیم و به نظارت دقیق اوضاع ادامه خواهیم 
داد.« جالب تر اینکه منچســتریونایتد تمامی کالاهای میسون 
گرینوود را از وب سایت خود حذف کرده است. ستاره ها مصونیت 

آهنین ندارند.

امیرحســین اعظمی|   تیم ملی فوتبال ایران با پیروزی 
برابر عراق در نهایت توانست به جام جهانی قطر صعود 
کند؛ کشوری که در این ســال ها با پیشرفت فوق العاده 
در فوتبال و ساختن استادیوم های مدرن، آماده میزبانی 
از جذاب ترین تورنمنت فوتبالی در جهان است. شجاع 
خلیل زاده، مدافع میانی تیم ملی فوتبال ایران هم نزدیک 
به 2سال است که در کشــور قطر فوتبال بازی  می کند 
و پیش بینی او این اســت که یکی از بهترین جام های 
جهانی  تاریخ فوتبال در این کشــور برگزار خواهد شد. 
خلیل زاده که یکــی از عناصر مهم خط دفاعی تیم ملی 
محسوب می شود، درخصوص صعود ایران به جام  جهانی 
و مسائل مختلف دیگر به ســؤالات همشهری ورزشی 

پاسخ می دهد.

  از صعود به جام جهانی شــروع کنیم. به نظر 
خودت سخت بود؟

رسیدن به هیچ موفقیتی آسان نیست. خودتان می دانید که در 
مرحله قبلی چه شرایط سختی داشتیم و قبل از اینکه به بحرین 
برویم، خیلی ها با تردید در مورد صعود به مرحله بعدی صحبت 
می کردند. ما همه بازی ها را بردیم و با قدرت به مرحله بعدی صعود 
کردیم، در این مرحله هم فوق العاده بودیم و به حقمان رسیدیم. 
ما واقعا زحمت و سختی کشیدیم و این موفقیت برخلاف تصور 
برخی ساده به دست نیامد. خوشحالم که توانستیم مردم ایران را 

با این اتفاق خوشحال کنیم.

  بعد از بازی در مورد حضــور هواداران زن در 
استادیوم آزادی پسُتی را منتشر کردی. در این خصوص 

صحبت می کنی؟
به هرحال این حق خواهران و مادران ماســت که به اســتادیوم 
بیایند و بازی های فوتبال را از نزدیک تماشا کنند. واقعا جو خوبی 
در اســتادیوم آزادی حاکم بود و امیدوارم با از بین رفتن بیماری 
کرونا، هواداران برای همیشه به استادیوم بیایند. حضور بانوان در 

ورزشگاه اتفاق مثبتی بود و امیدوارم ادامه دار باشد.

  فکر می کنی این تیم پتانسیل صعود به مرحله 
حذفی جام جهانی را دارد؟

ما بازیکنان بســیار خوب و باکیفیتی داریــم و خیلی ها بر این 
عقیده اند که این نسل از بازیکنان تیم ملی کم نظیر هستند. در 
دور ه های قبل که به جام جهانی رفتیم، فقط 3بازی انجام دادیم 
و برگشتیم ولی امیدوارم این بار با انجام 3بازی به خانه برنگردیم. 
برای موفقیت در جام جهانی و صعود از گروه مان نیاز به تلاش و 
زحمت بیشتر داریم، نیاز به برنامه ریزی بهتر و حرفه ای تر داریم. 
صعود به مرحله حذفی دور از دســترس نیســت ولی واقعا باید 
برنامه  ریزی درســتی برای تیم ملی انجام دهیــم. باید اردوها و 
بازی های دوستانه خوبی داشته باشیم که تیم ملی قوی تر شود. 
شما می بینید که دیگر کشورهای آسیایی چگونه و با چه سرعتی 

پیشرفت می  کنند، ما هم باید به فکر پیشرفت باشیم.

  دراگان اسکوچیچ با وجود کارنامه درخشانی که 
در تیم ملی داشته، همچنان در ایران توسط برخی رسانه ها 
یا کارشناسان مورد نقد قرار می گیرد. در این خصوص چه 

صحبتی داری؟
من دوست ندارم زیاد درخصوص این موضوع صحبت کنم ولی 
فکر می کنم برخی در این زمینه دنبال خصومت شخصی هستند. 
خیلی راحت می توان در این مورد صحبت کرد چون آمار همه  چیز 
را نشــان می دهد. واقعا چگونه می توانیم عملکرد اســکوچیچ و 
دیگر اعضای کادر فنی تیم ملی را زیر سؤال ببریم. شما نگاهی به 
وضعیت تیم ملی قبل از آمدن اسکوچیچ بیندازید و ببینید که در 
زمان ویلموتس چه اوضاع وخیمی داشتیم. ما نتایجی گرفتیم که 
حتی صعود تیم ملی به مرحله بعدی را به خطر انداخته بود. در آن 
موقعیت بسیار سخت و حساس اسکوچیچ آمد. ما بازی دوستانه 
نداشتیم و اردوی خاصی هم برگزار نکردیم. اسکوچیچ شبانه روز 
برای تیم ملی زحمت کشید و این را می توانید از بازیکنان بپرسید. 
مگر می شود این همه بازی را ببرید، شکست نخورید و مورد انتقاد 
قرار بگیرید؟ نمی دانم در ذهن آنهایی کــه انتقاد می کنند، چه 
می گذرد، واقعا نمی دانم. البته هر چقــدر هم حرف بزنیم، بعید 

است نظر چنین افرادی تغییر کند.

ایران هفته گذشــته و کره جنوبــی این هفته 
توانســتند نام خود را به عنــوان چهاردهمین 
و پانزدهمیــن صعودکننده ها بــه جام جهانی 
قطر رزرو کنند. کره جنوبــی که یک بازی برای 
ســرگروهی با ایران در زمین خودش در پیش 
دارد، با پیروزی بر سوریه فاصله 2 امتیازی اش را 
با ما حفظ کرد. ایران ششمین و کره یازدهمین 
حضــورش را در جام جهانــی تجربــه خواهد 
کرد. کره دهمین بار پیاپی اســت که راهی این 
مسابقات می شــود. از جام جهانی ۱۹۸۶، تنها 
5تیم توانسته اند در همه دوره های جام جهانی 
)۱0دوره( حضور داشــته  باشند که کره جنوبی 
یکی از آنهاست؛ آرژانتین، برزیل، آلمان، اسپانیا، 

کره جنوبی.
برای آنهایی که گروه ما را آســان تر می دانند، 
یادآوری چند نکته ضروری اســت. ســوریه از 
گروهی پا به این مرحله گذاشته که چین در آن 
دوم و سوریه اول شــده بود. امارات هم در گروه 
مقدماتی بالاتر از ویتنام که در گروه دیگر قرار 
داشت و راهی این دور شده بود. عمان در گروهی 
دوم شد که قطر که میزبان جام جهانی است و 
نیازی به کسب سهمیه ندارد، در آن با اقتدار اول 
شده بود. اگر عراق تا این حد افت نمی کرد و اسیر 
چنگال ایران نمی شــد، موازنه قوا بین 2 گروه 
برقرار بود. چه کسی تصور می کرد عراق مرحله 
اول به این تیم تبدیل شود؟ در آن گروه تیم های 
چین و ویتنام زنگ تفریح هستند و عمان با برانکو 
توانست یقه استرالیا و ژاپن را بگیرد اما کاری از 

برزیل و آرژانتیــن خیلی وقت اســت صعود 
کرده اند اما بــاز هم به تیمی بــاج نمی دهند. 
برزیل یک بازی ســخت و پربرخورد با اکوادور 
مدعی داشت که درنهایت با تساوی یک-یک 
به پایان رسید اما توانست پاراگوئه را 4بر صفر 
شکست دهد. آرژانتین هم بدون مسی توانست 
شــیلی و کلمبیا را ببرد. برزیل و آرژانتین هم 
مثل ایران، آلمان و دانمارک بدون شکســت 
مانده اند. از وقتی امیلیانو مارتینس، دروازه بان 
سابق آرســنال و فعلی استون ویلا فیکس تیم 

آمریکای 
جنوبی

آمریکای 
شمالی

ملی شده، آرژانتین شکست نخورده. او یک تنه 
تیمش را پس از سال ها به قهرمانی کوپا آمریکا 
رساند و این جام را با پنالتی هایی که گرفت و 
مهارهایش به مسی تقدیم کرد. امی مارتینس 
با بســته نگــه داشــتن دروازه اش در دیدار 
مقابل کلمبیا، برای دهمین بــار در تیم ملی، 
کلین شیت کرد؛ ۱۶ بازی، ۱0 کلین شیت، صفر 
شکست و یک عنوان قهرمانی. اکوادور در فاصله 
2 هفته تا پایان مســابقات با 25امتیاز در رده 
ســوم قرار دارد. اروگوئه پس از اخراج تابارس 
توانست 2 پیروزی پشــت هم در این فیفادی 
مقابل پاراگوئه و ونزوئلا بیاورد و امیدهایش را 
زنده نگه دارد. این تیم پرستاره 22امتیاز دارد، 
یک امتیاز بیش از پروی رده پنجمی و 3 امتیاز 
بیش از شــیلی. از این جمع تیم های ســوم و 
چهارم گروه مســتقیم به جام جهانی می روند 
و تیم پنجم با برنده پلی آف آسیا بازی می کند. 
شــیلی یک بازی با برزیل دارد و اروگوئه باید 
2 بازی رودررو با 2 تیم مدعی یعنی شیلی و پرو 
انجام دهد. اکوادور هم بــا آرژانتین و پاراگوئه 

بازی می کند.

در منطقه آمریکای شمالی و مرکزی کانادا می تازد. 
آنها این هفته آمریکا را هم بردند و بااقتدار بر صدر 
تکیه زدند. فاصله کانادایی ها با آمریکا و مکزیک 4و با 
پاناما 5امتیاز است. بامداد دیروز آمریکا با هندوراس 
بازی کرد و کانادا با الســالوادور و مکزیک با پاناما. 
چهارم فروردین ماه یک بازی مستقیم بین مکزیک 
و آمریکا برگزار می شود که هر نتیجه ای به دست آید 
به سود کانادا خواهد بود. بازی سخت دیگری بین 
تیم های بالانشــین وجود ندارد. به نظر می رسد هر 

3 تیم بالای جدول به جام جهانی صعود کنند.

آفریقا

میزبان

اقیانوسیه

اروپا

در قــاره آفریقا خبــری از مقدماتــی جام جهانی نبود 
وجام ملت های آفریقا به مرحله حســاس رسید. دیروز 
بورکینافاسو با ســنگال بازی کردند و تکلیف یکی از 2 
تیم فینالیست روشن شد و حالا امروز نوبت زورآزمایی 
مصر کــه پرافتخارترین تیم تاریخ جام ملت هاســت با 
کامرون میزبان است. کی روش که 3 بازی پیاپی را در جام 
کشورهای عرب و نخســتین بازی در جام ملت ها مقابل 
نیجریه را باخته بود، حالا در 2 مرحله پیاپی و در 2 دیدار 
۱20دقیقه ای و نفس گیر توانسته 2 تیم مدعی را از دور 
رقابت ها حذف کند و ســاحل عاج و مراکش پرستاره را 
کنار بزند. پیروزی او بر مراکش ســومین بردش با 3 تیم 
مختلف آفریقای جنوبی، ایران و مصر برابر این تیم بود. 
حالا مصر خسته باید با کامرون میزبان بازی کند و یکی 
از این دوتیم در همین مرحله متوقف شــوند. بازی های 
پلی آف آفریقا برای صعود به جام جهانی در فیفادی آینده 

برگزار می شود.

قطر

آسیا

ایران

آرژانتین

آلمان

اسپانیا

بلژیک

سوییس

دانمارک

انگلیس

فرانسه

هلند

کرواسی

صربستان

برزیل

کره جنوبی

پیش نبرد. امارات و عراق این گروه می توانستند 
استرالیای آن یکی گروه باشــند. هم اکنون در 
گروه دوم، عربســتان سعودی که بازی انتقامی 
در ژاپن را 2بر صفر باخت و هروه رنار نخستین 
شکســتش در این مســابقات را تجربه کرد، با 
۱۹امتیاز و بااقتدار در صدر قرار دارد اما برخلاف 
ایران و کره هنوز نتوانســته صعودش را قطعی 
کند. ژاپن ۱۸امتیازی و استرالیای ۱4امتیازی در 
تعقیب سعودی ها هستند. دیدار چهارم فروردین 
ماه بین اســترالیا و ژاپن سرنوشت عربستان را 
برای صعود مشــخص می کند. عربستان یک 
بازی در زمین چیــن دارد و یک بازی در زمین 
خودش با استرالیا در تاریخ ۹فروردین. استرالیا 
برای صعود باید هر دو تیم صدرنشین را ببرد و 
امیدوار باشد که هر دو تیم در بازی دیگر امتیاز 
بدهند. ژاپن در روز آخر با ویتنام بازی می کند 
که تازه توانسته نخستین بردش را در این مرحله 
جشــن بگیرد؛ با پیروزی 3بر یک بر چین. در 
2۱۶مسابقه از ابتدای مراحل پیش مقدماتی و 
مقدماتی و گروهی تاکنــون ۶52گل ردوبدل 

شده که میانگین گل 3.02را نشان می دهد.

وقتی اروپایی ها خواب بودند
خلاصه فیفادی بهمن در قاره های مخالف

در فیفادی بهمن ماه خبرهای زیادی نبود. اروپایی ها که مشغول خواب زمستانی بودند. در آسیا 2 تیم ایران و 
کره جنوبی صعودشان را به جام جهانی قطعی کردند. در آمریکای جنوبی هم پس از قطعی شدن صعود برزیل و 

آرژانتین کمی از التهاب بازی ها افتاده و در آفریقا و جام ملت ها رقابت ها به مرحله نیمه نهایی رسیده. مروری بر 
شرایط پس از فیفادی ژانویه شاید بد نباشد.

دوست دارم با اسپانیا 
همگروه شویم

شجاع خلیل زاده که از بازیکنان ثابت و تأثیرگذار تیم ملی در راه صعود به 
جام جهانی قطر بوده، معتقد است این یکی از بهترین جام های تاریخ خواهد شد
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  برخی می گویند چون بازیکن فیکس تیم ملی 
هستی، از اسکوچیچ حمایت می کنی؟

من چند ماه پیش با شما مصاحبه کردم و گفتم حتی اگر دعوت 
نشــوم هم از اســکوچیچ حمایت می کنم. من فوتبالی حرف 
می زنم، وقتی یک مربی نتیجه می گیرد، مگر می شود در مورد 
عملکردش بد صحبت کرد؟ ما خیلی زود به جام جهانی صعود 
کردیم و عجیب است که برخی دست به تخریب کادر فنی تیم 
ملی می زنند. واقعا این کار درســت نیســت. اگر انتقاد فنی و 
منصفانه باشد، هیچ ایرادی ندارد ولی خیلی انتقادها از تیم ملی 

و اسکوچیچ منصفانه نیست.

  ولی عده  ای هم اعتقاد دارند که اســکوچیچ 
بابت در اختیار داشتن این نسل از بازیکنان تیم ملی بسیار 

خوش شانس است. نظر تو چیست؟
داشتن بازیکنان ستاره بسیار خوب اســت ولی مدیریت کردن 
بازیکنان مهم نیســت؟ قطعا مهم اســت. ما همین بازیکنان را 
زمان مربیگری ویلموتس هم در اختیار داشتیم ولی چه نتایجی 
گرفتیم؟ مربی و بازیکن مکمل هم هستند و رسیدن به موفقیت 
نیاز به اتحاد و همدلــی دارد. وقتی تیم ملی نتیجه گرفته یعنی 
همه اعضای تیم وظایف خودشان را به درستی انجام داده اند. ما 
بازیکنانی فوق العاده و در کنار آن یک کادر فنی فوق العاده داریم.

  قبول داری گروه تیم ملی آسان بود؟
ما در آسیا بازی می کنیم و در دهه ها و دوره های گذشته با همین 
تیم ها در تورنمنت های مختلف روبه رو شدیم. آیا این تقصیر ماست 

که این تیم ها در آسیا هستند؟ 

  دوســت داری در جام جهانی با کدام یک از 
تیم های بزرگ دنیا همگروه شویم؟

دوست دارم با اسپانیا همگروه شویم چون همیشه تیم مورد علاقه 
من بوده است.

  اگر مصر با کــی روش به جام جهانــی برود، از 
همگروه شدن با ایــن تیم استقبـــال می کنی؟

حساسیتی به همگروه شدن با تیم کی روش ندارم و برایم فرقی 
ندارد.

  فکر می کنی پروژه میزبانی قطر در جام جهانی 
یک پروژه موفقیت آمیز باشد؟

به نظر من یکی از بهتریــن جام های جهانی تاریــخ را در قطر 
شــاهد خواهیم بود. این بازی ها در فصل بســیار خوبی انجام 
می شــود و هوای قطر در آن زمــان عالی اســت، از طرفی این 
کشور اســتادیوم هایی فوق العاده مدرن ساخته که بازی در آنها 
فوق العاده است. قطر در همه زمینه  ها به خوبی خودش را آماده 
میزبانی از جام جهانی کرده است. امیدوارم در این جام حضوری 

موفقیت آمیز داشته باشیم و فوتبال ایران را سربلند کنیم.
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 به  عنوان یکی از بازیکنان، از بازی هایی که در 
مسابقات آسیایی انجام دادید، راضی هستید؟

بازی های خوبی داشــتیم. ما رفته بودیم که ســهمیه مسابقات 
قهرمانی جهان را بگیریم که به هدف اصلی مان رسیدیم.

  بعد از اینکه در مرحله گروهی، عربستان را 
شکست دادید توقعات از تیم بالا رفت اما در رده بندی به 

این تیم باختید. در این فاصله چه اتفاقی افتاد؟
در مرحله گروهی، هند و استرالیا را بردیم که بیشتر بازی تدارکاتی 
بود و برای تیم خیلی خوب شد، بچه ها توانستند با هم هماهنگ 
شوند. شکست دادن عربستان در کشور خودش، اتفاق خیلی مهمی 
بود. بعد از آن پیروزی، انگیزه بچه ها خیلی بالا رفت. من خودم حس 
می کردم که چقدر روحیه بچه ها متفاوت شده است. به خودمان 
می گفتیم که ما از تیم های دیگر چیزی کم نداریم. در این تیم به 
جز چند نفر، بقیه تیم همه جوان بودند و چند نفری حتی تجربه 
مسابقه بین المللی را هم نداشتند. شاید اگر مربی دیگری داشتیم، 
به این جوانان میدان نمی داد اما مانوئل به آنها اعتماد کرد و جوانان 
هم خیلی خوب جواب این اعتماد او را دادند. عربستان واقعا چیزی 

برای گفتن نداشت. تقدیر نبود که ما آنها را ببریم.
 

  ولی قطر و بحرین خیلی قوی بودند.
بحث قطر که جدا از تیم های دیگر آسیاست؛ چون 27-26بازیکن 
خوب دارد. اما چرا بحرین، بحرین شــد؟ چرا الان می توانیم 
بگوییم بحرین حتی می توانست قطر را ببرد؟ سال2015در 
مسابقات انتخابی المپیک، بحرین به بدترین شکل تورنمنت 
را ترک کرد. اما از همان سال برای امروز استارت زدند. از 5-6 
سال پیش برنامه ریزی کردند، مربی خارجی آوردند. در اروپا 
اردو می گذارند و با دانمارک و پرتغال بازی می کنند. به این ترتیب 
هم آمادگی بدنی شان بالا می رود و هم اعتماد به نفسشان. اگر ما هم 

جای بحرین بودیم، می توانستیم بهتر بازی کنیم.

  اگر بازی های تدارکاتی بیشتری داشتید، 
شاید می توانستید عربستان را در رده بندی ببرید. در 
چند دقیقه آخر بازی، چند موقعیت را از دست دادید. 
به نظر می رســید اعتماد به نفس بازیکنان، مثل بازی 

اول نیست.
بعد از قطر، ما در آسیا از نظر فیزیکی بالاتر هستیم و هیچ تیمی 
استایل بازیکنان ما را ندارد، اما واقعا کمبود بازی تدارکاتی داریم. 
قبل از مســابقات آســیایی قرار بود به تورنمنت رومانی برویم 
که به خاطر کرونا، سفرمان لغو شد. 2بازی با لهستان و اسپانیا 
داشــتیم. قرار بود در آن تورنمنت ژاپن هم باشد که متأسفانه 
نیامد. بازی با عراق و عمان را هم که مــن آن را بازی تدارکاتی 
حساب نمی کنم، بیشتر شبیه بازی تمرینی بود. تن ما باید به تن 
اروپایی ها بخورد تا مقابل آسیایی ها با خیال راحت بازی کنیم. 
طرز دویدن، پاس دادن و بازی کردن بحرینی ها، فراتر از آسیا 
بود. آنها مدام در اردوهای اروپایی هستند. ما در بازی با عربستان 

اعتماد به نفس داشتیم.
 

  پس مشکل چه بود؟
در این بازی خوب جنگیدیم. بازیکن که نمی خواهد عمدی توپ 
را خراب کند. چند اشتباه داشتیم و در بعضی از موقعیت ها، تمرکز 
لازم را نداشتیم. اگر از نظر بدنی آماده  تر بودیم، شاید بهتر بازی 

می کردیم. بازی روز آخر بود و بدن بازیکنان به تحلیل رفته بود.

 نظر بعضی ها این بود که اگر لژیونرها بودند 
تیم می توانست نتیجه بهتری بگیرد.

چند نفر را خود سرمربی دعوت نکرد. چند نفر از لژیونرها در تیم 
بودند و بعضی ها هم خودشان نتوانستند همراه تیم باشند ولی 
همین بازیکنان جوان، خیلی خوب بودند. من مطمئنم آنها نسل 
طلایی هندبال می شوند. خیلی انگیزه دارند، فدراسیون نباید 

آنها را رها کند.

  بحرین 6-5 ســال ثبات و برنامه داشت اما 
در تیم ایران برنامه   ریزی ها کوتاه مدت است. قرارداد 
مانوئل فرناندز 6ماهه بود. او رفت و حالا برای بازی های 
آسیایی و مســابقات جهانی، مربی دیگری می آید و 
همه  چیز باید از اول شروع شود. این بی ثباتی چقدر به 

تیم ضربه می زند؟
بازی های آســیایی می تواند محک خوبی قبل از مســابقات 
قهرمانی جهان باشد. بله درست است، بحرین 5سال است که 
یک مربی دارد، همه بازیکنان و توانایی هایشان را می شناسد 
و با آنها هماهنگ است. یک مربی برای اینکه بتواند با یک تیم 
نتیجه بگیرد، به زمان نیاز دارد. ما با مانوئل صحبت کردیم ولی 

خودش نخواست که بماند.

  چه مشکلی پیش آمده بود؟ در بازی آخر با 
عربستان به نظر می رسید با نیمکت به مشکل خورده 

است.
دلیل نماندنش را پرسیدیم ولی جوابی نداد. ما بازیکن هستیم 
و وظیفه مان بازی کردن است. چند نفر دیگر هم گفته اند که در 
آن بازی مانوئل مشکل داشت، ولی من در زمین بودم و چیزی 
ندیدم. فکر نمی کنم مشــکل جدی باشد. ما به نظرش احترام 
می  گذاریم. الان مهم این است که فدراســیون هرچه زودتر 
مربی بیاورد. 2ماه دیگر لیگ ایران تمام می شود و بهتر است 

کار را شروع کنیم.

  ترجیح شما این است که مربی خارجی باشد؟
برای من فرقی نمی کنــد، منِ بازیکن باید بــازی ام را انجام 
بدهم. ما مربیــان ایرانی خیلی خوبی داریم. مهم این اســت 
که مربی زودتر انتخاب شــود. اگر قرار باشــد 2ماه مانده به 
شروع بازی های آســیایی دنبال مربی باشیم، دوباره به عقب 

برمی گردیم.

بعد از قطر، ما 
در آسیا از نظر 
فیزیکی بالاتر 
هستیم و هیچ 
تیمی استایل 

بازیکنان ما 
را ندارد، اما 
واقعا کمبود 

بازی تدارکاتی 
داریم. قبل 

از مسابقات 
آسیایی 

قرار بود به 
تورنمنت 

رومانی برویم 
که به خاطر 

کرونا، 
سفرمان لغو 

شد

جدول 8430
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افقي:
 1- اثري ادبي به قلم ویکتور 

هوگو- نام آوري
2- بي کم و کاســت- مقابل 

فروختن- گردهمایي
3- بزرگ منشــي-  ســازي  

زهي
4- دگرگوني- مســاوات- 

حسرت همیشه کویر
5- همراه- مرهــم- همراه 

اطوار
6- از جنــس الیــاف پنبه- 
شب خاطره انگیز پاییز- زبان 

عربي
7- ضمیــر انگلیســي- از 
قرارداد هاي شرعي مشارکت 
کار و سرمایه در اسلام- رواج 

دادن
8- عزاداري- کارد شکستن 

استخوان- بي حیا
9- معاهــده اي که به جنگ 
جهاني اول پایان داد- متولد 

شده- حرف ندا
10- مــرام- شــرط بندي- 

شیمي کربن
11- مقام و رتبه- شــبیه- 

کمترین مقدار
12- جانشین او- نمي بیند- 

روزنامه چاپ ژاپن
13- بسیار دوست داشتني- 

رازدار نیست

14- شتر بي کوهـــــان- 
جانشیني- حالتي مخصوص 

زن باردار
15- کوهــــي در ترکیه- 
رماني از بلقیس سلیماني با 

موضوعي زنانه
  

عمودي:
1- هــر بخــش از نمــاز- 
حرکتي در ژیمناســتیک- 

میان
2- تعجب زنانه- شریک غم 

و غصه دیگري- پول بحرین
3- قطعي براي کتاب- بند 
چرمي- رماني نوشته جین 

آوستن
4- از پیامبران بني اسرائیل- 
به یکدیگر ســاییده شده- 

لاغر و نحیف
5- قلع- لبه تیز شمشیر

6- بخشـــنده- شــــیره 
چغندرقنــد- قفســه هاي 

آشپزخانه
7- کج و خمیــده- طویل- 

نوزاد
8- از ساز هاي آییني ایران- 
بازیگر مرد فیلم ورود آقایان 

ممنوع- برادر عرب
9- ثبات و پایــداري- ابزار 

لحیم کاري- سخنوران
10- ســردار کارتاژ- بادها- 

اقامتگاه مسافر
11- دستیار- مروارید دهان

12- ظاهر شدن- کنجد کوبیده- 
شیوه و روش

13- میوه هســته دار تابستاني- 
تابنــاک- درختــي بــا گل هاي 

خوشه اي خوشبو
14- مدارک- ... فــوق ایدیهم- 

زیاده خواهي
15- راه میانبر!- ســؤال و جواب 

15قضایي- کمک

مسيتنامرنامياچ
هدغالرازوموتا

تسلاهمزگربراك
اوفميتيويلوب

بايزراتلاكوكا
كفويتكاقاربو
راقنمتربعهيتا
اضريدرورهسنيز
مهبمكيپايمشاه
تتنيلويشراتا

يخجاميدنولمري
رايرهشموزيرك
توكلمماكاهقرو
نارنايتنيووبل
دراودااتيشاماي

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4139
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

548379216
721568943
396421875
265813794
487692351
139754682
814237569
673945128
952186437

متوسط

 4 7   2   9
5     9    
 9   6   2  
   7   1 8  
2        6
 8 4   5    
 7   9   6  
   3     7
1   4   3 5  351896427

276451398
489723516
764382951
938145672
512967843
195678234
643219785
827534169

ساده

متوسط

647532819
512849673
893167524
936724185
251983746
784615932
375298461
468351297
129476358

سخت

    7    6
 2 1 5      
3      8   
     3 7   
4 8   9   5 1
  9 7      
  4      9
     5 1 2  
9    8     

ساده

   8 9   2  
2 7 6    3   
4   7    1 6
  4  8 2 9 5  
 3  1  5  7  
 1 2 9 6  8   
1 9    8   4
  3    7 8 5
 2   3 4    

لیلی خرسند|  تیم ملی هندبال ایران با عنوان چهارمی آسیا و سهمیه مسابقات قهرمانی جهان 2023به 
ایران بازگشت اما بازیکنان این تیم چندان به آینده امیدوار نیستند. آنها در حالی بازی های آسیایی 
و مسابقات جهانی را پیش رو دارند که هنوز ســرمربی ندارند. مانوئل فرناندز اسپانیایی که 6ماه پیش 
سرمربی تیم ملی شد، فقط تا پایان این مسابقات با فدراسیون قرارداد داشت و حالا هم حاضر نیست 

این همکاری را ادامه بدهد. افشین صادقی که از باتجربه های تیم ملی است و در مسابقات آسیایی هم 
از بهترین های تیم بوده، ایران را با بحرین مقایسه می کند که از 2015تا 2022با داشتن مربی خارجی، 
اردوهای اروپایی و بازی های تدارکاتی دگرگون شده است. صادقی منتظر است که فدراسیون، هر چه 

زودتر سرمربی را معرفی کند تا تیم ملی کارش را از سر بگیرد.

محســن محمود صفری|  روح الله رستمی، 
وزنه بــردار طلایی مســابقات پارالمپیک 
توکیو 2ماه بعد از آن رقابت ها در مسابقات 
جهانی گرجســتان به مدال نقره رسید و با 
احتســاب مدال طلای جام جهانی تایلند، 
در یک سال 3مدال ارزشمند کسب کرد تا 
نامزد عنوان بهترین ورزشــکار سال2021 
آسیا شود. رستمی در گفت وگو با همشهری 
ورزشی از اتفاقات سالی که گذشت و البته 
بی مهری هایی که توســط برخی مسئولین 
با او شده اســت صحبت کرده که در ادامه 

می خوانید.

  نامــزد بهتریــن ورزشــکار 
سال2021 جهان شدی. از سالی که گذشت 

برایمان بگو.
خیلی خوشحالم که توانستم در بین ورزشکاران 
برتر سال2021 قرار بگیرم. سال خوبی برایم 
بود. در مســابقات جام جهانی تایلند توانستم 
مدال طلا کســب کنم و پس از آن در المپیک 
توکیو مــدال طلا را تکرار کــردم. 2ماه بعد از 
المپیک به مســابقات جهانی گرجستان اعزام 
شــدم که در آنجا به مدال نقره رسیدم. در کل 
سال پرباری برایم بود. امیدوارم بتوانم درنهایت 

به عنوان مرد سال آسیا انتخاب شوم.

   گویا مصدومیتی که داشتی مانع 
کسب مدال طلا در جهانی گرجستان شد. 

حالا شرایط بهتر شده است؟
بله این مصدومیت از قبل بازی های المپیک 

با من است. حتی پی ارسی هم به پشت 
بازوی ســمت چپم تزریق کردم 
ولی در این مدت آنقدر فشار را 
روی دست راستم انداختم که 
از ناحیه دست راست هم دچار 
مصدومیت شــدم. هم اکنون 
درمان را زیرنظر پزشک معالجم 
دنبال می کنــم و امیدوارم که 

شرایط بهتر شود.

   شــایعه شده 
با این مصدومیت احتمال 
دارد از ورزش قهرمانــی 

خداحافظی کنید. درســت 
است؟

پزشــکم که خیلی امیدوار اســت 
بهبود پیدا کنم و خودم هم فکر می کنم زمان 

مشــخص می کند در آینده چــه پیش خواهد 
آمد. فعلا بــرای خداحافظی زود اســت ولی 

مصدومیت را باید مداوا کنم.

   حسین توکلی مربی تیم ملی در 
مقطعی از تیم وزنه برداری جدا شد و مجددا 
برگشت. نظرت درخصوص بازگشت مجدد 

او چیست؟
من موافق رفتن حسین توکلی نبودم ولی این 
تصمیم گرفته شد. ایشان از لحاظ علمی سطح 
خوبی دارند و جزو مربیان به روز دنیا هســتند. 
اینکه گفته می شود تجربه کمی در وزنه برداری 
ما دارند درست نیست. خب بالاخره تجربه باید 
از یک جایی به دســت بیاید، بایــد فرصت داد 
وگرنه اگر همیشه به یک نفر فرصت دهند که 
افراد دیگر صاحب تجربه نمی شــوند. حسین 
توکلی در فرصت کمی که داشــت توانســت 
تیم را در مسابقات جهانی گرجستان به عنوان 

قهرمانی برساند که این افتخار بزرگی است.

   بعد از المپیک همیشه وعده های 
زیادی بــه ورزشــکاران داده می شــود. 
درخصوص شما این وعده وعیدها عملی شد؟

از طرف استانداری، تربیت بدنی استان تهران  و 
برخی از نهادها بسیار مورد بی مهری قرار گرفتم 
و حتی یک تجلیل ساده هم از من نشد! در سطح 
بالاتر هــم وعده داده بودند کــه حقوق صندوق 
حمایــت از قهرمانان پارالمپیک بــا المپیکی ها 
همسان سازی شــود که این اتفاق هم نیفتاد. با 
اینکه بارها گفته اند ورزشکاران نباید دغدغه مالی 
داشته باشند، هنوز هم مثل قبل دغدغه مسکن، 

اشتغال و مسائل مالی را داریم. 

 اميدوارم
مرد سال آسيا شوم

روح الله رستمی بعد از کسب 3مدال باارزش 
پاراوزنه برداری در سال2021 نامزد عنوان بهترین 

ورزشکار سال آسیا شده است

این نسل  طلایی را حفظ کنید 
 تیم ملی هندبال با مقام چهارمی آسیا به کشور بازگشته اما افشین صادقی بازیکن

 این تیم می گوید بعد از قطر، ما در آسیا بهترین هستیم 
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باجمشیدهاشمپور
عاشقسینمایاکشنشدم

 گفت و گو با رامین سهراب
 کارگردان فیلم »لایه های دروغ«

نقدمن
بیشتربهمردماست

گفت و گو  با کاظم دانشی
کارگردان فیلم »علف زار«  

 کارگردان »سال خوردگی«
 از تازه ترین کارش می گوید

جشنوارهچهلم
حیاتتازهتئاتراست

ماجرایانصراف
احسانعلیخانی
ازتهیهکنندگی



مصطفــوی  حســن 
تهیه کننده فیلم سینمایی 
»برف آخر« در نشســت 
خبری فیلمــش درباره 
انصراف احسان علیخانی 
از تهیه کنندگی این پروژه 
و درج نامــش به عنوان 
مشاور و سرمایه گذار در 
تیتراژ فیلم، گفت: »پروانه 
ساخت اولیه فیلم به نام 
احسان علیخانی بوده و 
انصراف هم نــداد، حتی 
پیش تولید را هم با آقای 
عسگری انجام دادند اما 
به خاطر مشــغله »عصر 
جدید« پروانه ســاخت 
را به نام من تغییر دادیم 
اما ایشــان در کســوت 
ســرمایه گذار و مشاور 
پروژه در کنار ما بودند.« 
امیرحسین عسگری هم 
گفت: »اساسا نطفه برف 
آخر در دفتــر علیخانی 
بســته شــد، احسان 
می گفت اگر قرار اســت 
به خاطر دغدغه ها ســر 
پروژه نباشــم بهتر است 
را  تهیه کننده  عنــوان 
هم یدک نکشــم. آقای 
علیخانــی مشــاور این 
پروژه بودند، حتی اینکه 
ســرمایه گذار است در 
لحظه اتفاق افتاد، به عنوان 
یک هل اولیه چرخ را تکان 
داد و آقــای مصطفوی تا 

آخر راه پیش رفت.«

اهدایچفیه
رهبریبهکاسبی




محمدمهدی دادمان، رئیس 
حوزه هنری انقلاب اسلامی 
در عیادتی ســرزده، چفیه 
رهبر معظم انقلاب را به محمد 
کاسبی، هنرمند پیشکسوت 
 کشــورمان اهــدا کــرد.

به گفته دادمان، رهبر معظم 
انقلاب اســلامی از احوال 
آقای کاســبی جویا شدند و 
ضمن آرزوی سلامتی برای 
این هنرمنــد، چفیه خود را 
از شانه هایشان بر می دارند 
و به نشــان یادبود به همراه 
که؛  می فرســتند  پیغامی 
بــه آقای کاســبی بگویید 
 برایشــان دعــا می کنم.

مدتی است که محمد کاسبی 
هنرپیشه با سابقه کشورمان 
به دلیل عارضــه قلبی در 
بیمارستان بســتری شده 

است.

ابلاغجدیدیاز
وزارتبهداشت

نداشتهایم



مدیر  یزدان عشــیری، 
روابط عمومــی چهلمین 
جشنواره فیلم فجر درباره 
روند برگزاری این رویداد 
با توجه بــه وضعیت قرمز 
تهران بر اثر ویروس کرونا 
توضیح داد. عشیری گفت: 
تابع پروتکل های بهداشتی 
ســتاد مقابله بــا کرونا 
هستیم. هرگونه مصوبه ای 
از سوی وزارت بهداشت و 
درمان و ستاد ملی مبارزه 
با کرونا ابلاغ شود هم در 
خانه جشنواره، هم سازمان 
ســینمایی و هم ســایر 
سینماهای ســطح شهر 
عینا اجــرا خواهیم کرد.
تاکنون طی تماس هایی که 
داشتیم هیچ موردی مبنی 
بر تعطیلی سینماها به ما 
ابلاغ نشــده است. مدیر 
روابط عمومــی چهلمین 
جشــنواره فیلــم فجر 
اظهار کرد: خوشبختانه با 
برنامه ریزی که انجام شده، 
تاکنــون به گونه ای رفتار 
کرده ایم کــه پیش بینی 
احتمــالات را داشــته و 
سعی کرده ایم تا ظرفیت 
مدنظر وزارت بهداشت را 
در تمامی سینماها و خانه 

جشنواره رعایت کنیم.

زمانی که سینما ایجاد می شود، به عنوان یک تفریح 
ارزان وساده مطرح می شــود، )سینمای صامت(

احتیاج به زبان ندارد، در سینمای اولیه رنگ پوست 
سیاه و سفید نیز مهم نبود. فرهنگ خاصی و کتاب 
خاصی هم برای مطالعه وبررســی نمی خواست و 
برای درکش تسلط به شــعر و موسیقی لازم نبود. 
بنابراین به راحتی توانســت مخاطبــان زیادی را 

جذب خود کند.
از طرف دیگر کسانی سینما را به عنوان هنر هفتم 
مطرح می کنند ومی گویند سینما چیزی کمتر از 
اپرا، تئاتر، شعر، موسیقی و هنرهای دیگر که عظیم 
و مهم و با جلال و جبــروت جلوه می کنند، ندارد. 
این گروه تا نیمه اول قرن بیســتم تا زمان جنگ 
جهانی دوم، انرژی خود را صرف این می کنند که 
سینما را نیز یک هنر جلوه دهند. دراتحاد شوروی 
پودوفکین، آیزنشتاین و ژیگا ورتوف و دنیای غرب 
افرادی نظیر آرنهایم، مانســتربرگ، بالابالاش و 
کراکوئر تلاش  کردند تا سینما را هنری برتر جلوه 
دهند. این اتفاقات در نیمه قرن بیستم رخ می دهد 
و افراد مطرحی در زمینه سینما کتاب های زیادی 
می نویسند تا دوباره تحول عظیم دیگری در فرانسه 
زادگاه ســینما رخ می دهد. الکساندر آستروک در 
مقاله ای به نام »دوربین، قلم« تلاش می کند میان 
دوربین و قلم شباهتی بر قرار کند، اگر در نگاه اول 
شباهتی میان این دو وجود ندارد، اما در پی نگارش 
این مقاله چشم انداز جدیدی باز می شود. قلم چه 
کاری انجام می دهد؟ دوربین هم می تواند همان 
کار را انجام دهد. پس از آستروک، یکی از مهم ترین 
چهره های تاریخ ســینما پا به عرصه می گذارد، او 
یکی از مهم ترین تئوریســین های تاریخ ســینما 
محسوب می شــود. فردی که هم دنیای نقد فیلم 
و هم تاریخ ســینما به او مدیون هستند. او کسی 
نیســت جز آندره بازن. پس از ظهــور آندره بازن 
سینما تک نیز در فرانسه تاسیس می شود، نوعی 
ســینمای خاص برای آدم های خاص، در پی این 
تحول یکی از مهم ترین مجلات ســینمایی به نام 
»کایه دو سینما« ایجاد می شود. در کایه دوسینما 
نویسندگانی مانند فرانسوا تروفو، ژان لوک گدار، 
ژاک ریوت، اریک رومر و کلود شابرول قلم می زدند. 
این افراد در زمان نویســندگی بــا یکدیگر همراه 
و همدوش هســتند، اما ســال ها بعد که خود کار 
فیلم سازی را آغاز می کنند، هر یک مسیر خود را 
می رود. این افراد ضمن اذعان به کارهای افرادی 
نظیر مانســتربرگ، و افرادی کــه درصدد بودند، 
ســینما را به عنوان یک هنر جلــوه دهند، از خود 
می پرسند، تکلیف تماشــاگران عادی، فیلم های 
معمولی، جان وین، فیلم های وســترن و هنرهای 
ساده و عادی چه می شود؟ مسئول ساخت فیلم ها 
دقیقا کیســت؟ و نقد فیلم را بایــد دقیقا متوجه 
چه کسی کرد؟ تابلوهای نقاشــی اغلب منقش به 
امضای نقاش هســتند که مشــخص می کند که 
این اثر نقاشی اثر کیست. اما فیلم اثر کیست؟ این 
افراد ازجمله بازن و نویســندگان مجله »کایه دو 
سینما« نگاه خود را معکوس کردند و به جای نگاه 
به خود فیلم نگاه خود را متوجه تماشاگران خاص 
و تماشاگران عام کردند و مشغول دیدن فیلم های 
عــادی و دوباره دیــدن فیلم های گنگســتری و 
فیلم های ساخته شده در ژانرهای دیگر، فیلم های 
کمدی، فیلم های چاپلین، باســتر کیتون، لورل 
هاردی، شــدند و دوباره نگاه خود نســبت به این 
فیلم ها را بازنگری کردند. از دل تمام این فعالیت ها 
و ســخنان و مقالات این افراد، چیزی به نام نگره 
مولف پدید می آید. در نتیجه این نظریه منتقدان 
یادشده به این نتیجه می رســند که اثر سینمایی 
متعلق به مولف آن است و در واقع تمام مسئولیت 
ساخت یک فیلم و کم و کاستی ها و نقص های آن 
متوجه مولف آن اســت، بنابراین  می شود نتیجه 
کلی به دست داد که فیلمسازان مسئول آثار خود 
هستند، فیلمسازانی نظیر هیچکاک، هوارد هاکس 
و غیره. در دوران پیش از این همانطور که اشــاره 
شد، فرمالیست ها، چپ ها و فمینیست ها در نگرش 
متفاوت به ســینما مؤثر بودند. امــروزه خارج از 
اینکه بپذیریم یا نپذیریم، خوشمان بیاید یا بدمان 
بیاید، تنها تئوری سینمای غالب در عمل »تئوری 

مولف« است.
در ایران بــه ســازندگان فیلم ها اشــاره می کنیم، 
می گوییم فیلمــی از فلان کارگــردان این اصطلاح 
»فیلمی از« در واقع عصاره وجــودی تئوری مولف 
است. سال ها می گذرد و تئوری های مختلف دیگری 
به وجود می آید.. از سال 1984با بروز و ظهور پدیده   ای 
به نام کامپیوتر و توســعه فناوری های مرتبط با این 
پدیده در ســال های بعد، وارد فضا و دنیای جدیدی 

می شویم. 
در این دوران شــیوه نقد فیلم، آدم ها و اهالی سینما 
و ذائقه تماشــاگران تغییر می کند. در گذشته یکی 
از وظایف منتقدین ارائه اطلاعات بود، در گذشــته 
برای ارائه این اطلاعات منتقــدان باید حداقل یک 
یا 2 هفته تحقیق و مطالعــه می کردند. اما در دوران 
فضای مجازی شــما تنها با اشــاره یک سرانگشت و 
جســت و جو در اینترنت می توانید به حجم عظیمی 
از اطلاعات دست پیداکنید. بنابراین اکنون اطلاعات 
دادن دیگر فضیلت نیســت. فیلم دیــدن نیز لزوما 
ســختی های گذشــته را ندارد و دیگر نیازی نیست 
که لزوما در جست و جوی ســینما و سالن سینمای 
محل فیلم مورد نظرمان از منــزل خارج و متحمل 
یک سری ســختی ها شــویم. ده ها و صدها فیلم را 
می توان در هاردها و فلش مموری های امروزی جای 
داد. بنابراین همه به انواع فیلم ها دسترسی دارند. در 
گذشته عموم تحلیل های فیلم را براساس نظر سایر 
منتقدان سینمایی از کشــورهای فرانسه و بریتانیا و 
آمریکا ضمن ارائه یک مطلب تحلیلی گسترده ارائه 
می دادند. اکنــون می توان با یک دکمــه به نظریات 
منتقدان سراسر دنیا با فشــار یک دکمه دسترسی 

پیدا کرد. در چند دهــه اخیر فضای فکری، 
وظیفه و عملکرد منتقد تغییر کرده اســت.

یادداشت 1

منتقد و مدرس سینما
خسرو دهقان

منتقدان  و تماشاگران  

گفت وگوی همشهری 
با  بهروز شعیبی  به 

بهانه نمایش فیلم 
 »بدون قرار قبلی« 

 در چهلمین جشنواره 
وفیلم فجر

فاصله

گفت وگو

روزنامه نگار
حافظ روحانی

»بــدون قرار قبلــی« با 
نهاد  چندین  مشــارکت 
دولتی ساخته شده است؛ از 
مؤسسه تصویر شهر گرفته 
تا سازمان فرهنگی و هنری 
شهرداری تهران و در نهایت بنیاد سینمایی فارابی، 
بدیهی است که حضور همین نهادها در کنار هم بر 
خط روایی و زاویه نگاه فیلم تأثیر بگذارد. این تأثیر 
را می توان در دلبستگی پدر غایب داستان به ایران 
دید. همچنین خط روایی قصه و آنکه شعیبی شخصاً 
بازگشت به خویشتن و اهمیت ریشه ها می داند. از 
سوی دیگر داستان کم افت و خیز بدون قرار قبلی و 
دشواری پیشبرد روایت درونی، این فیلم را به اثری 
دشوار تبدیل و بر اهمیت حضور بازیگران و شیوه 
کارشان تأکید می کند. شــاید از همین رو بود که 
بخش عمده ای از این گفت وگو به بازیگری و تجربیات 
شعیبی در این زمینه گذشــت. فراموش نکنیم که 
شعیبی پیش از کارگردانی بازیگر بوده و حتی همین  
امروز هم همچنان از بازیگری کناره نگرفته است. 
فارغ از اینها اما در این فیلــم می توان رگه هایی از 
علاقه و دلبستگی شعیبی به رابطه والدین و فرزندان 
را نیز دید که پیش تر در آثار شعیبی دیده می شد. 
از این جنبه اینطور به نظر می رســد که او کوشیده 
علائق خود را نیز در این فیلــم بگنجاند. به بهانه 
نمایش جدیدترین ساخته بهروز شعیبی در چهلمین 

جشنواره فیلم فجر به سراغ او رفته ایم.

 گویا نسخه فیلم شما به نسبت زود آماده 
شــد. مراحل فیلمبرداری و پس از تولید 

چقدر طول کشید؟
فیلمبرداری بخش های مشــهد و تهــران را از بهمن 
سال 1399آغاز کردیم که حدود 75روز طول کشید و 
اردیبهشت سال 1400به پایان رسید. بعد برای هماهنگی 
قسمت های برلین در فیلمبرداری وقفه ایجاد شد. مشکل 
فیلمبرداری بخش آلمان هم نامناسب بودن فصل بود. 
چون قصد ما این بود که فیلم از فصل سرما آغاز شود. ولی 
وقتی بخش ایران تمام شد به فصول گرم خورده بودیم. 
در نتیجه تا شروع دوباره فصل پاییز صبر کردیم. از این 
رو  فیلمبرداری بخش آلمان در مهر و آبان 1400انجام شد.

 موضوع مشترکی که بین این فیلم و نخستین 
فیلم بلندتان، »دهلیز« )1391( دیده می شود، 
غیبت پدر است. در دهلیز، تأکید روی رابطه میان پدر و 
پسر بود و در فیلم بدون قرار قبلی، رابطه بین پدر غایب 
و دختر. به نظر می رسد که فقدان پدر یا اهمیت رابطه 

میان والدین و فرزندان برایتان جذاب است.
به نظر من، محکم ترین و باپشتوانه ترین نوع روابط، روابط 
خانوادگی اســت. روابط میان اعضای خانواده همیشه 
برای من دغدغه اســت. در »دهلیز« به سراغ موضوع 
پدر رفتیم، ولی در فیلم »سیانور« )1394( و »دارکوب« 
)1396( نقش مادر اهمیت داشــت. فقط در فیلم »روز 
بلوا« )1398( به سراغ فضای اجتماعی و فارغ از روابط 
خانوادگی رفتیم. ولی باز در همــان فیلم هم تأکید بر 
این بود که مســئولیت اجتماعی باید در قالب خانواده 

هم رعایت شود.
در مورد این فیلم هم بازگشت به خویشتن و بازگشت به 

خانواده برایم اهمیت داشت. 

کما اینکه اتفاقی که در قصه برای دختر اصلی مان )با بازی 
پگاه آهنگرانی( می افتد با تمام وقفه و فاصله زمانی که 
رخ داده، نشان می دهد که انگار روابط خانوادگی از جنبه 

حسی هیچ گاه از بین نمی روند.

 سؤال قبلی از این جنبه به ذهنم رسید که 
بخش مهمی از وقایع فیلم در مشهد می گذرد 
که زادگاه شما هم هست. در نتیجه این تصور را ایجاد 
می کند که ممکن است قصه مایه های شخصی تری هم 
داشته باشد. از طرف دیگر نقش مهندس مشایخ )با 
بازی مصطفی زمانی( در ابتدا ایــن ذهنیت را ایجاد 
می کند که قرار است با زن رابطه ای عاطفی برقرار کند، 
اما می بینیم که بیشتر با فرزند زن رابطه پدر – پسری 
پیدا می کند. در نتیجه این تصور را ایجاد می کند که 
مسئله فیلم، مسئله پدر است که با موضوعات دیگری 
چون وطن، زادگاه، حرم امام رضا)ع( پیوند می  خورد. 

پس آیا این داستان برایتان جنبه شخصی دارد؟

ادامه در 
صفحه22

نه، شخصی نیست. یعنی تجربه ای شبیه به این نداشته ام. 
اما احساسم این اســت که داریم در روزگاری زندگی 
می کنیم که نسلی شبیه به این آدم ها دور و برمان زیاد 
است؛ یعنی نسلی که دچار فراق و فاصله شده. زمانی 
که به حضور پدر نیــاز دارد، حضور پدر را درک نکرده. 
این موضوع در دوره های مختلــف بحرانی و تاریخی، 
به خصوص در دوره تاریخ معاصر انگار کدهای اجتماعی 
هم داشته؛ مثلًا در دوره جنگ یا در دوره فعالیت های 
سیاسی پیش از انقلاب به چشم می خورد. انگار پدرها 
و مادرها با مسئله ای بر سر راه شان مواجه می شوند که 
فاصله ای میان روابط شان با فرزندان یا فرزندان با آنها 
ایجاد می کند. من فکر می کنم ایــن موضوع مبتلا  به 
جامعه ماست. شاید اگر به فرهنگ غرب رجوع کنیم این 
معضل را به شکل دیگری ببینیم. فکر می کنم که باید این 
موضوع را مدام به خودمان و دیگران یادآوری کنیم. فکر 
می کنم که خیلی وقت ها خودم هم – به واسطه حرفه ای 
که دارم – یکی از آن پدرها باشــم که در روزگاری که 
فرزندم دارد بزرگ می شود در کنارش نیستم. به همین 
دلیل هم یادآوری این موضوع برای من دغدغه است و 
هم همذات پنداری با این قضیه؛ یعنی یادآوری کنیم که 
آن پدر یا آن مادر در هر شرایطی همچنان پدر و مادر تو 
هستند؛ حتی اگر الان در جای دیگری باشند و مشغول 

به کار دیگری.
ضمن اینکه ریشــه ها اهمیت دارند. همیشه تصویر 
درختی که قطع می شود اما ریشه هایش هنوز در خاک 
اســت، تصویری از این فیلم است. فکر می کنم ممکن 
است که ما از تنه هایمان جدا بشویم ولی ریشه هایمان 

سر جا می مانند.

 در عنوان بندی به قصه ای از مصطفی مستور 
اشاره شده؛ طرح اولیه قصه چه بوده و داستان 

آقای مستور چه کمکی به پیشبرد قصه می کند؟
ما قرار بود فیلمی با مضمون بازگشت به خود، بازگشت 
به ریشه ها و خویشتن، مهاجرت و در یک کلام قصه ای 
در مورد ایران کار کنیم. وقتی کار را شــروع کردیم، 
فهمیدیم که با یک مضمون ســخت روبه روییم. بر سر 
پیشــبرد قصه، اتاق فکرهای طولانی و گفت وگوهای 
طولانی شکل گرفت. واقعیت این است که در طول دوران 

کار حرفه ای ام هر قدر که برای 
فیلمبرداری وقت گذاشته ام، 

دو تا سه برابر را در اتاق فکر و در مرحله فیلمنامه صرف 
کرده ام.

ی سیمرغ
سودا
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»علــف زار« )کاظــم دانشــی( از همان ســکانس افتتاحیه 
نا امید کننده است و دلایل این نومیدی را در 2بخش می توان 
خلاصه کرد: نخست مرگ ناگهانی و دلخراش کودکی در همان 
ثانیه های آغازین فیلم که نشان می دهد این فیلم نیز از ویروس 
منحوس بچه کشی )طبعا منظور آن مرگی است که در منحنی 
دراماتیک قصه نگنجد، برای دیدن نمونه های مشــابه رجوع 
کنید به »تابستان داغ«، »شــکاف«، »ملبورن« و..(  در امان 

نمانده است.
دوم نماهایی از اشرار و لات های خیابانی قمه به دست که گویی 
غلفتی از »شنای پروانه« )محمد کارت( به این فیلم وصله زده 
شده اند و کوچک ترین تأثیری بر اضطراب و هیجان این سکانس 
ندارند و مخاطب را با این اندیشه رو به رو می کند که نکند علف زار 
هم یکی از تازه ترین محصولات کارخانه ژانر موهوم »نکبت« 
است؟! که البته پاسخ این سؤال منفی است اما این پاسخ منفی 

هم به نقطه قوتی برای فیلم بدل نمی شود.
علف زار میان یک فیلم ژانر دادگاهی )که نمونه آن در سینمای 
ایران نایاب است( و یک درام فرهادی وار )مبتنی بر مضامین 
اخلاقی ای همچون دروغ، پنهان کاری، خیانت و... نوسان دارد 
و آنقدر در میان این دو فضــا رفت و آمد می کند که در پایان نه 
می تواند تصویری واقعی و تأثیرگــذار از چالش های اخلاقی 
یک بازپرس قضایی ارائه دهد و نــه همچون همان فیلم های 
تحت تأثیر فرهادی با گره گشایی انتهایی و برملا شدن لایه لایه 
نیرنگ ها مخاطبش را مرعوب سازد.  پژمان جمشیدی در نقش 
بازپرسی که قرار است به یک پرونده مشکوک تجاوز گروهی 
رسیدگی کند باید در یک دوراهی اخلاقی تصمیم بگیرد که 
در جریان این پرونده به دنبال یافتن حقیقت باشــد  یا مطیع 
فرمان برخی بالادســتی ها در مختومه اعلام کردن پرونده و 

دفن راز شوم آن.
فیلم بنابر رویکردی محافظه کارانه، یک تصویر کاریکاتوری و 
الکن از شهرداری را ترسیم می کند که قصد دارد برای حفظ 
منافع و آبروی خــود و خانواده اش )که در ایــن اتفاق قربانی 

بوده اند( با تطمیع و تهدید بازپرس به پرونده فیصله ببخشد.
موازی با این پیرنگ اصلی یک روایــت نصفه و نیمه دیگر )نه 
می توان نام داستانک بر آن گذاشت و نه خرده پیرنگ و شاید 
همان روایت نصفه و نیمه هم از سر آن زیاد باشد!( در فیلم وجود 
دارد که در آن زوج معتادی قصد دارند برای فرزند نامشــروع 
خود شناسنامه بگیرند و به این دلیل آنها نیز به اخلاق گرایی 
و عطوفت بازپرس محتاج هستند. این قصه بی ربط و ناقص نه 
در پرداخت و سیر تحول کاراکتر بازپرس تأثیرگذاری چندانی 
دارد و نه با روایت موازی پرونده تجاوز رابطه ای پیدا می کند و 
به نظر می رســد تنها کارکردش همان ملاحت و شوخی های 
کم رمق میان زوج اســت تا دوز بالای عصبیت، تنش و تلخی 
روایت اصلی را تعدیل کند. شاید اگر فیلمساز این جسارت و 
توان )چه از نظر مصالح فیلمنامه و چه از منظر اجرا( را داشت 
که به جای چرخ زدن در فضای اطراف دادســرا و غرق شدن 
در جزئیات بی اهمیت و حاشــیه ای روابط میان کاراکتر های 
فرعی، تمام قصه را معطوف کاراکتر بازپرس و چالش اخلاقی 
پیش رویش بکند- در یک کلام از آن بخش متاثر از سینمای 
فرهادی دل بکند!  - علف زار می توانســت فیلم قابل تاملی در 
جشــنواره چهلم باشــد اما با این کیفیت فعلی یکی از همان 

آثار متوســطی است که همه ســاله بیشترین سهم 
را در میان فیلم های بخش مســابقه جشنواره دارد.

در تیتراژ آمده که فیلم براساس داســتان هایی واقعی ساخته 
شده والبته کارگردان روایت مســتقیم حادثه یکی از باغ های 
اطراف خمینی شــهر را رد می کند. به هر تقدیر آنچه بر پرده 
روایت می شــود فیلمی اســت که نامش »علف زار« اســت و 
کارگردانــش کاظم دانشــی. فیلمی که هرچنــد در فضایی 
خاکســتری و میان تغییر نقاب های ســریع و مکثر گرگ ها و 
میش ها، آغاز و روایت می شود اما سرانجام هوشمندانه می تواند 
قهرمان هایش را حفظ کند و فاصله گــذاری آنها با دیگران را 

متمایز کند.
علف زار بی پرده سراغ جرم می رود. پس و پیش و راست و دروغ 
از پی هم می آیند و چون آتش بی رحم علف زار را می سوزانند اما 
فیلمساز توانسته در این میانه جوانه ها را حفظ کند. جوانه عدالت 
و وجدان در بوران استخوان سوز دروغ و مصلحت زنده می ماند و 
فردا را هر چند تلخ اما بر مبنای راستی رقم می زند. علف زار به 
تهیه کنندگی بهرام رادان فیلمی جسور است و البته بازیگر نقش 
اصلی اش)پژمان جمشــیدی( که یک بازپرس است دقیق و به 
قولی خیلی مویی از کنار کلیشه و بی خاصیتی عبور کرده است. 
جمشیدی حالا دیگر مدت هاست که برای شکار سیمرغ بی قرار 
است والبته نشان داده که شکارچی درجه یکی هم هست. سایر 
بازیگران فیلم البته از گعده مجرمان و متهمان و احوالات دروغی 
و حقیقی جماعتی که بالاخره یا شاکی هستند یا متشاکی دور 
 نیســتند و قابل قبول به نظر می رســند. نکته آخر اینکه شاید 
علــف زار کاظم دانشــی تلــخ اســت و از دل چندیــن جرم 
و بــزه، خــودش را بــرای تماشــای جامعــه پیرامونــی به 
 آفتــاب نمایــش رســانده امــا نبایــد فرامــوش کــرد که 

علــف زار در ســتایش اخلاق اســت، در ســتایش 
ایســتادن ســمت درســت ماجرا ولــو به ضــرر...

یادداشت

روزنامه نگار
بهنود امینی

یادداشت2

روزنامه نگار
مسعود میر

فراق و فاصله  
گفت و گو با بهروز شعیبی

بازهمجشنوارهمتوسطها

ستایشجوانههادر»علفزار«

درمسیرپیشــبردقصهباچهدشواریهاییمواجه
شدید؟

قصه ما یک حرف درونی داشت. اما سینمای ما امروز بر اتفاقات بیرونی تأکید دارد، یعنی سینمای 
امروز ما فقط به پیرنگ و ماجرا توجه می کند ولی فیلم ما فیلم درونمایه و زیرمتن بود. به طور 
معمول در فیلم ها این دو باید کنار هم قرار بگیرند. ولی مشکل ما این بود که در فیلم های دیگر با 
یک ماجرا وارد داستان می شویم و به کمک آن ماجرا، داستان را پرورش می دهیم. اما در اینجا 
ما ماجرایی در دست نداشتیم و قرار هم نبود که فیلم، فیلم ماجراجویانه ای باشد. یعنی قرار نبود 
شخصیت های ما درگیر ماجرا بشوند بلکه قرار بود درگیر سؤالاتی شوند. آن هم در دوره ای که با 
سؤالات اجتماعی نظیر مهاجرت، رفتن، خروج نخبگان و... درگیریم. پس ما باید ضمن احترام به 
تصمیم هر آدمی که قصد مهاجرت دارد و دوست دارد در هر سرزمینی زندگی کند که حالش بهتر 

است یک نکته را یادآوری می کردیم و آن هم ریشه ها بود؛ یعنی ما می توانیم به هر کجا برویم ولی 
ریشه هایمان می مانند. با آن ریشه چه باید بکنیم؟ این موضوع کار ما را سخت می کرد و مدام در 
پی پاسخ به این پرسش بودیم که این قصه را از چه زاویه ای می توانیم مطرح کنیم. در نسخه های 
اولیه درگیر ماجرا می شدیم و درونمایه به خوبی شکل نمی گرفت. تا اینکه با کمک آقایان مهدی 
تراب بیگی و فرهاد توحیدی )نویسندگان فیلمنامه فیلم( به ساختمان قصه رسیدیم. اما همچنان 
فکر می کردیم که در این ساختمان چیزی کم داریم. تا اینکه به داستان آقای مستور برخوردیم. 
وقتی داســتان را خواندم و در اتاق فکر مطرح کردم که داستان آقای مستور ایده ای دارد که به 
درد مشــکل ما می خورد آقای توحیدی و آقای تراب بیگی استقبال کردند و با کمک این ایده، 
هسته اصلی قصه پیدا شــد. از اینجا به بعد بود که قصه بهتر پیش رفت و من موضوع را با آقای 
مستور مطرح کردم. آقای مستور حتی گفتند که می توانستی از این ایده استفاده کنی و به من 
هم نگویی. برای اینکه این ایده و قصه من از هم فاصله زیادی دارند. با این حال از این مرحله به بعد 
آقای مستور هم به اتاق فکر پیوست و مانند یک مشاور یا همراه با طبع بلند با ما همراهی کردند.

چگونهبهقصهآقایمستوربرخوردید؟
پیشنهاد یکی از دوستانم، حسین مُرکبی، بود. داشتم مشکل قصه  را برایش تعریف 

می کردم که پیشنهاد خواندن قصه آقای مستور را داد.

باایناوصافمدتنوشتنفیلمنامهطولانیبود؟
بله، خیلی. چون چند طرح مختلف داشتیم که مدام به سراغشان می رفتیم و دوباره 
کنارشان می گذاشتیم، کار به درازا کشید. اجازه بده، زمان و تعداد جلسات را نگویم، ولی 2سال 
گذشته من از فروردین 1399تا امروز تقریباً به تمامی صرف بدون قرار قبلی شد و جز وقفه بین 
فیلمبرداری قســمت های ایران و آلمان که به مدت یک ماه درگیر فیلم آقای حسین دارابی، 

»هناس« بودم درگیر فیلم بدون قرار قبلی بودم.

اسمفیلمچگونهانتخابشد؟
پیشنهاد من بود. در مدتی که در مورد قصه صحبت می کردیم به نظرم آمد که بدون 

قرار قبلی برای وقایع فیلم اسم بامسمایی است.

پگاهآهنگرانیگزینهاولبرایایفاینقشاصلیبود؟
اصولاً در سینمای ما هیچ وقت گزینه اول برای نقش ها ممکن نمی شود. اتفاقاً این فیلم 

سینمایاکشــنرا-درکنار
سینمایترســناک-میشود
جــزوگناهــانلذتبخــش
سینمادوستاندانست.معمولا
فیلمهایاکشــنبهاینمتهم
میشوندکهعاریازفکروروحهستندوصرفابرایمعتادان
بهآدرنالینجذاباند.درسویمقابل،طرفداراناینفیلمها
برتجربهاحساسیمشترکیتأکیددارندکهاینفیلمهابرای
تماشاگرانپدیدمیآورند.البتهاینحرفهاراجعبهسینمای
هالیوودمصداقداردکهدارایتنوعژانریاست؛درسینمای
ماکهاغلبفیلمهاحولموضوعاتاجتماعیهستند،فیلمی
درژانراکشن-بهشرطیکهفیلمخوبیباشد-میتواندبرای
تماشاگرعامجذابباشــدوتجربهمتفاوتیبرایشرقمبزند.
فیلماکشن»لایههایدروغ«نخستینساختهرامینسهراب
استکهاینکارگردانجوانامیدزیادیبهموفقیتآنبسته
است.باسهرابدربارهاینفیلمومسیریکهبرایساختآن

طیکردهگفتوگوکردیم.

شماسالهاخارجازایرانزندگیکردهاید،ولیمتولد
ایرانهستید.درستاست؟

من متولد1364 در تهران هستم و در  5،4 سالگی همراه خانواده ام 
به فنلاند رفتم.

منویدئوهاییازشــمادراینترنتدیدمکهحرکات
رزمیوپرشهایبلندیانجاممیدادید.معلوماست

کهحسابیورزشکارید؟
من 30سال اســت که رزمی کار می کنم و این حرکت ها  در خونم 
هســت. یکی از جذابیت های فیلم   همین پرش هــا و حرکت های 

قهرمان فیلم است.

رشتهورزشیتخصصیتانچهرشتهایاست؟
پدر من بنیانگذار رشته ووشــو در ایران است. من با ووشو 

شروع کردم و بعد رشته های مختلف مثل تکواندو، کاراته و جودو 
کار کردم و بعد همه اینها را ترکیب کــردم که بتوانم در فیلم 

استفاده کنم.

چطوربهسینماعلاقهمندشدید؟
خیلی راحت! 5سالم بود که در فیلم »یاران« 

)ناصر مهدی پور، 1372( مقابل آقای جمشــید 
هاشم پور نقشی داشتم و ایشــان را در همان 
کودکی به عنوان قهرمان دیــدم و برای من 
سینمای اکشن از همان کودکی رشد کرد 
و به جایی رســید که نمی توانســتم کار 
دیگری بکنم و بایــد می آمدم و فیلمم را 

می ساختم.

پسازکودکیعاشــق
سینماشدید؟

من کوچک که بودم در شهرستان ها 
نمایش رزمی می گذاشتم و به برنامه 
»دیدنی هــا« رفتــم و در خیلی از 
برنامه های تلویزیونی حضور داشتم. 

یعنی از همان کودکی جلوی دوربین 
بودم و با سینما بزرگ شدم.

درIMDbآمدهکهشماازمدرسهبازیگریاستلاآدلر
کهبازیگرانیمثلمارلونبرانــدوورابرتدنیرورا

تربیتکردهفارغالتحصیلشدهاید.
من حدودا 18سالم که بود 7تا رکورد جهانی داشتم و خیلی دوست 
داشتم بدانم که چطوری می توانم از این اســتعدادم استفاده کنم. 
نمی خواستم به مسابقات رزمی بروم و بیشتر به فیلم و فیلمسازی 
علاقه داشــتم ولی می دانستم که اســتعداد و هنر رزمی من کافی 
نیســت و باید هنر فیلمسازی و هنرپیشــگی هم کنارش باشد. به 
همین خاطر تصمیم گرفتم به هالیــوود بروم و آنجا تحصیل کنم تا 

بتوانم روزی فیلم خودم را بسازم.

درمدرسهاستلاآدلر،بااستادسرشناسیهمدرس
داشتید؟

مارک روفالو، بازیگر نقش هالک، یکی از اســتادانم بود. با وســلی 
اســنایپس، بازیگر نقش بلید، هم کار کردم. اســم ها زیاد است و 
الان به خاطر ندارم. ما حدودا 15استاد در مدرسه مان داشتیم که 
هر بخش استاد خودش را داشت. بخش بدن شناسی، بخش درام، 
بخش فیلمنامه نویسی و تقریبا ماهی یک بار یک معلم از بیرون از 
مدرسه می آوردند و خیلی از هنرپیشه های درجه اول می آمدند و 

سمیناری یکی دوروزه برای ما برگزار می کردند.

آدمانتظارنداردکســیکهازمدرســهاستلاآدلر
فارغالتحصیلشدهبهسینمایاکشنعلاقهداشته

باشد.
شما راست می گویید؛ کسی که در این مدرسه درس خوانده باید 
خیلی روشنفکر باشد، اما من ایده های زیادی برای فیلمم داشتم. 
به هر حال، فیلم اول اذیت های خودش را دارد. فیلم ژانر اکشــن 
هم اذیت های خاص خــودش را دارد و کلا ســاختن این فیلم در 
ایران برای ما خیلی مکافات بود. خیلی ها علیه ســاخت این فیلم 
بودند. خیلی سعی کردم با بودجه ای که دارم بتوانم فیلمی بسازم 
که در سطح بین الملل قابل قبول باشــد. متأسفانه ما بودجه کافی 
نداشتیم. وقتی این فیلم را در آمریکا نشان دادم، تعجب کردند که 
چطور با این بودجه کم توانسته اید چنین سکانس هایی بگیرید. ما 
نزدیک 60-50 تا لوکیشن داریم، 2تا کشور؛ هنرپیشه های ایرانی 
و خارجی؛ 12سکانس اکشن ســنگین. اینها را نمی شود با بودجه 

یک فیلم آپارتمانی ساخت، ولی خوشبختانه ما توانستیم بسازیم.

شــماجاییگفتهبودیدفیلمهایاکشنلو-باجت
)کمبودجه(راازصمیمقلبدوستدارید.چرابهاین

فیلمهاعلاقهمندید؟
خیلی ها در فیلم های لو باجت از آن پتانســیلی کــه وجود دارد 
استفاده نمی کنند. ما هم فیلم مان واقعا لو باجت است. کل بودجه 

فیلم ما اندازه 25ثانیــه فیلم »جان ویک« اســت. ولی خلاقیت 
کارگردان اســت که چطوری با بودجه کم فیلم اکشن را درآورد. 
بالاخره من با اکشــن بزرگ شدم و 30 سال اســت که رزمی کار 
می کنم و کنار کســانی که فیلم های خوب اکشــن را ساخته اند، 
بودم و دیدم و یــاد گرفتم و الان آمده ام ایران تــا فیلمی آبرومند 

برای جهان بسازم.

فیلماکشنبهیکقهرمانخوبویکبدمنخیلی
خوبنیازدارد.نقشقهرمانفیلمراخودتانبازی
کردهاید.نگراننبودیدتماشاگرکهشمارانمیشناسدباشما

ارتباطبرقرارنکند؟
ریسک بزرگی بود چون من ناشناس هستم ولی راستش را بخواهید 
کسی در ایران پیدا نشــد که بتواند این حرکات را انجام دهد. ما از 
نزدیک به 100نفر اکشن کار تست گرفتیم، ولی متأسفانه کسی را 
پیدا نکردیم. ولی فکر می کنم موقعی که تماشاگر فیلم را ببیند که 
چه حرکاتی انجام می دهم، خودبه خود کمی گاردش پایین می آید. 
چون پیش خودش می گوید واقعا چه کسی می خواهد این حرکات 
را در ایران انجام دهد؟ این امتیازی اســت که می تواند تماشاگر را 

با فیلم همراه کند.

بدمنفیلمچطوردرآمده؟
چه بدمنی داریم. نادر فلاح! نکته جالب فیلم ما این است 
که  2تا بدمن داریم و تا آخر فیلــم نمی دانیم که کدام واقعا بدمن 
است. از این لحاظ فکر می کنم شخصیت بدمن های فیلم ما خیلی 
خوب پرداخت شــده و خیلی هم به فیلم های جیمز باند نزدیک 
است. مثل فیلم های دهه1980 نیست که بدمن ها کلیشه ای بودند. 
بدمن فیلم ما برای خودش بک اســتوری و جزئیات دارد. مشکل 
بدمن خیلی از فیلم های اکشن این است که بدمن شان کلیشه ای و 
کاریکاتوری اند. این فیلم را که در آمریکا نشان دادم خیلی ها عاشق 
شخصیت نادر فلاح شدند. گفتند این بدمن he has a soul یعنی 

این بدمن روح دارد.

رویفیلمنامــهچقــدرکارکردیــد؟معمولابه
فیلمنامههــایفیلمهایاکشــنایرادهایزیادی

میگیرند.
ما روی فیلمنامه کار کرده ایم، اما به هر حال فیلمنامه ما ساده 
است و داستان پیچیده ای ندارد. ولی چون ما می خواهیم اکشن 
را دوباره در ایران زنده کنیم، فرض کن اگر اکشن داشته باشیم 
و یک داســتان پیچیده اصغر فرهادی هم در آن بگذاریم، دیگر 
برای مردم زیاد است. مردم فقط می خواهند بیایند ببینند آنقدر 
اکشن اکشن می کنید، اکشن تان چه جوری است. خوشبختانه 
اکشن فیلم ما هم آن ور و هم در اکران سالن مردمی خوب جواب 

داده است.

جنساکشنفیلمتانشــبیهچهفیلمیاست؟مثلا
شبیهکارهایچاداستاهلســکی،کارگردان»جان

ویک«است؟
چه جالب که این را گفتید. من 10ســال پیش کــه رفتم آمریکا 
رفتم پیش استاهلسکی و گفتم که می خواهم با شما تمرین کنم. 
بله، اکشــن فیلم ما خیلی نزدیک به کارهای استاهلســکی است 
ولی دوباره اینجا بحث بودجه وســط می آید. ولی من خیلی امید 
دارم که اگر فیلم در این جشــنواره و جشنواره های خارجی مورد 

استقبال قرار بگیرد، شــک نکنید در دو ســه سال آتی 
فیلم هــای 20-10میلیــون دلاری کارگردانی می کنم.

با جمشید هاشم پور عاشق سینمای اکشن شدم
رامین سهراب، کارگردان فیلم اکشن »لایه های دروغ«، از تجربه اش در ساخت این فیلم می گوید

     ریسک بزرگی 
بود چون من ناشناس 
هستم ولی راستش را 

بخواهید کسی در ایران 
پیدا نشد که بتواند 

این حرکات را انجام 
دهد. ما از نزدیک به 

100نفر اکشن کار تست 
گرفتیم، ولی متأسفانه 

کسی را پیدا نکردیم

گفت و گو

روزنامه نگار
محمدناصر احدی

ادامهاز
صفحه21

نمی دانم این روزها که به دلیل ترس از 
ابتلا به ویروس کرونا آموزش مدارس 
به صورت آنلاین و نیمه حضوری انجام 
می شود، وضعیت کلاس های ادبیات 
و نحوه انشاء نوشــتن بچه ها چگونه 
اســت و چه کیفیتی دارد اما در دوران تحصیل ما شکل جالب و خاصی 
از انشاءنویسی رواج داشــت که هر از چند گاهی به اشکال مختلف بروز 
می کرد و از آنجا که در دوره های مختلف توسط بعضی دانش  آموزها به 
تکرار و لوث و حضیض کشیده می شد، پس از مدتی فراموش می شد تا...

فرد بعدی و تکرار دوباره همان وضعیت در شکلی به اصطلاح تازه و نو.
شکل خاص و منحصربه فرد این نوع انشاءها هم اینگونه بود که معمولاً 
به صورت اول شخص نوشته می شد )تا روی شنونده تأثیر بیشتری داشته 
باشد( و ماجرا که به صورت اغراق شده و پرطمطراق از زبان خود دانش آموز 
روایت می شد، به شکلی پیش می رفت تا سکوت سنگینی کلاس را در بر 
گرفته و همه شنونده های حاضر در کلاس فقط به دهان او چشم بدوزند 

و ببینند ادامه ماجرا چه خواهد شد. گویی از سوی نویسنده هیپنوتیزم 
شده اند و فقط گوش به فرمان او باشند! دانش آموز زیرک هم که می دید 
فضا برای بروز استعداد به ظاهر درخشان او فراهم است به ماجرا کش و 
قوس می داد و حتی آن را تا عمق کهکشان ها هم بالا می برد. اما در پایان 
به صورت ناگهانی می گفت: »در همین لحظه بیدار شدم و متوجه شدم 
همه اینها را در خواب دیده ام!« که باعث می شد شنونده های بخت برگشته 
آه بکشند و افسوس لحظه های جذاب داستانی را بخورند که برای لحظاتی 
آنها را سرگرم کرده و با خود به سرزمین  یا سرزمین های دیگری برده بود.

حالا و پس از سال ها، تماشــای فیلم »شهرک« )علی حضرتی( چنین 
احساســی را در منِ مخاطب زنده می کند؛ و ای کاش در پایان داستان، 
فیلمساز کسی را به صحنه می فرستاد تا مثلًا با لبخند زیرکانه ای زیر میز 
بزند و به سنت سال های اخیر رو به تماشاگر یا شخصیت اصلی داستان 

فریاد بکشد:»سورپرایز!...همه اینها برای شوخی کردن با تو بود!« 
اما نوید فلاحتی یا همان ساعد ســهیلی که البته در فیلم، نقش فرهاد 
بردبار را بازی می کند، همراه با ســایر برگزیده های آزمون هنرپیشگی 
و به عشق مطرح شدن در عرصه بازیگری وارد شهرک مسکونی بزرگی 
می شود که قرار است فضای واقعی زندگی او در داستان فیلمنامه باشد 
و زیر و بم نقــش فرهاد را به صورت کامل وارد ســلول های بدن او کند. 
تمهیدی شبیه آنچه اصغر فرهادی در فیلم هایش به کار می گیرد تا مثلًا 
وقتی در بخشی از فیلم درخشان »درباره الی...« سپیده و احمد رودرروی 

هم قرار می گیرند، تماشاگر بدون کوچک ترین اشاره، دیالوگ یا حرف 
خاصی دریابد که آنها در یک دوره کوتاه )در دوران دانشجویی( عاشق 

همدیگر بوده اند.
شهرک البته می کوشــد بخش کوچکی از دشواری های هنرپیشگی را 
برای عشاق و علاقه مندان این عرصه به نمایش بگذارد و آنها را در هضم و 
پذیرش برشی از این مشکلات همراهی کند؛ تا خدای ناکرده با خود فکر 
نکنند که بازیگری فقط حضور جلوه گرانه در مقابل نورها و دوربین ها و 
دریافت دستمزدهای نجومی، از پی شهرت فراگیر و اقبال عمومی است. 
به هرحال بازیگری از نوع پیشرفته و بسیار حرفه ای )یعنی همان کاری 
که هنرپیشه های مطرح جهانی انجام می دهند( مرارت ها و دشواری های 
تشریح ناپذیر و ناگفته بسیاری دارد که فقط یکی از آنها عاشق شدن سر 
صحنه و سرکوب امیال حسی و غریزی بازیگرهاست. آدم هایی که گاهی 
)مثل همین فیلم( مجبورند همچون یک سرباز وظیفه، خانواده، نامزد 
و دوستان صمیمی شان را پشت درِ یک شــهرک رها کنند تا به بهای 
رسیدن به جهان آرزوهای خود و مشــارکت در یک امر بزرگ هنری، 
زیر و بم نقش را نفس کشــیده و آن را به اجرا درآورنــد. غافل از اینکه 
روزگار، بازی های عجیب و غریبی دارد و حتی گاهی می تواند بهترین و 
بزرگ ترین بازیگران عالم سینما را هم از پا درآورده و رسوا کند. جایی که 

شوربختانه هیچ کس نیست تا مثلاً دست روی شانه اش گذاشته 
و به او بگوید: »بیدار شو عزیزم، همه اینها را در خواب دیده ای!«.

بیدارشوآرزو!

یادداشت

منتقد و مستند ساز
امید نجوان

نگاهی به فیلم »شهرک«



چند سال پیش منیر قیدی با ساخت فیلم ویلایی ها یکی از آثار 
بحث برانگیز جشنواره ســی وپنجم را در قالب یک درام جنگی 
که از دیدگاهی زنانه روایت می شــود پیــش روی مخاطبان 
سینما گذاشــت و دقیقا به دلیل همین تفاوت نگاه و جسارتی 
که در نزدیک شدن به سوژه و شخصیت هایش داشت توانست 
از منتقدان نمره قبولی بگیرد. قیدی امسال با »دسته دختران« 
باز هم به همان فضای آشنا بازگشته، اما این بار تفاوت هایی در 
رویکرد کلی و شیوه روایتش دیده می شــود و برش دیگری از 
جنگ را دستمایه داستان گویی و خلق موقعیت های سینمایی 

قرار داده است.
»ویلایی ها« روی حضور زنان در پشــت جبهه متمرکز بود، اما 
این بار قصه فیلم درباره زنانی ا ست که بدون آمادگی قبلی و در 
فضایی بس خشن و غیرانسانی رو در روی دشمن قرار گرفته اند 
و ناچار باید در خط مقدم با ســلاح و روحیه یــک رزمنده، از 
خاک شان دفاع کنند. هر چند فیلمنامه از لحاظ طراحی ساختار 
درام و خلق موقعیت های پیوسته و همسو، تحت تأثیر خاطرات 
زنان حاضــر در خرمشــهر در کتاب هایی ماننــد دا)خاطرات 
سیده زهرا حسینی(، پوتین  های مریم)خاطرات مریم امجدی( 
و ساجی)خاطرات نســرین باقرزاده( اســت و حتی برخی از 
دیالوگ ها و خطوط فرعی ماجراها نیز مستقیم از دل آن روایت ها 
و خاطره ها بیرون آمده اند، اما دسته دختران در مجموع نگاهی 
آزاد به روایت های واقعی از نبرد خانه به خانه در دفاع از خرمشهر 
دارد و به دلیل انتخاب برش تاریخی خاصی که داســتانش در 
محدوده آن شکل می گیرد، رویکرد مســتقیم تری به میدان 
جنگ و صحنه های تیراندازی، انفجار، حمله هوایی و بمباران 
دارد. در حقیقت، کمتر صحنه  ای را می تــوان یافت که در آن 
صدای گلوله یا صفیر خمپاره شنیده نشود. اما امتیاز فیلم در این 
است که سعی نمی کند از صحنه های جنگاوری زنان، تصویرهای 
قهرمان پرورانه جعلی دربیاورد و مثل بعضی خوانش های رسمی 
از دوران جنگ، شمایل سازی کند و  تنها به شرح رشادت مردان 
و زنان بپردازد. بلکه خیلی ساده و سرراست و با نگاهی انسانی 
و همدلانه، موقعیت سخت و نفسگیر چند زن تنها و خسته را 
به تصویر می کشد که در بزنگاهی تاریخی وسط بحران و خون و 
تلاطم گیر افتاده اند و باید برای خاک شان ایستادگی کنند. در 
واقع استفاده از سلاح یا رویارویی با دشمن متجاوز، انتخاب این 
قهرمان های بدون شنل و یونیفرم نیست، بلکه اقتضای موقعیتی 
ا ست که طبق عقاید و اخلاقیات شان و بر مبنای وظیفه انسانی 
و ملی شــان، جور دیگری نمی توانند برگزارش کنند. شاید به 
همین دلیل باشد که هر چه روایت پیش تر می رود، زنان فیلم 
آسیب پذیرتر، زخمی  تر و درمانده  تر می  شوند اما با آنکه دیگر 
چیزی برای از دست دادن ندارند، همچنان در کنار دیگر مدافعان 
شــهر مقاومت می کنند. کارگردان از قهرمان پروری سطحی و 
شعاری پرهیز می کند و می کوشــد سویه هولناک جنگ و آثار 
آن را با پایبندی به واقعیت و بدون دخل و تصرف در ماهیت آن، 
مجسم کند. همین واقع گرایی و رویکرد غیرشعاری، باعث شده 
فیلم در برخی سکانس ها بســیار ترسناک و تراژیک جلوه کند 
و هول و هراس جنگ با تمام ابعاد مرگبــار و تلخش به تصویر 
کشیده شود. اســتفاده از دوربین متحرک و جست وجوگری 
که تنش و التهاب صحنه را به خوبی منتقل می کند، به تعویق 
انداختن کات ها و انتخاب ساختار بصری یکدست و متوازنی که 
مبتنی بر ادامه واقعه و به تکامل رساندن مایه های دراماتیک و 
هیجان انگیز صحنه است و تکیه بر پلان سکانس  هایی شلوغ و 
پر از اتفاق های ریز و درشت، جزو انتخاب های خوب کارگردان 
اســت که چشــم اندازی زنده و اثرگذار از جنگ را پیش روی 

تماشاگر می گذارد.
ملودرام خانوادگی- اجتماعی بی مادر ســاخته ســیدمرتضی 
فاطمی نیز با رگه هایی از تأمل فلســفی دربــاره مفهوم توالد و 
مســئولیت والدین راجع به زندگی و سرنوشــت فرزند آینده، 
می کوشد الگویی امتحان شــده و یک دغدغه آشنای انسانی را 
دستمایه داستان پردازی قرار دهد. فیلم درباره زنی ا ست)میترا 
حجار( که پزشک موفقی ا ست و در کنار همسرش)امیر آقایی( 
زندگی مرفه و خوبی دارد، اما یک آرزوی بزرگش برآورده نشده: 
بچه دار شدن. او برای رسیدن به آرزویش تلاش می کند با رحم 
اجاره ای یک زن فقیر و سختی کشــیده)با بازی خوب پردیس 
پورعابدینی( و متقاعد کردن همســرش، پای یــک نوزاد را به 
زندگی اش باز کند. کارگردان با کنار هم گذاشــتن تکه هایی از 
زندگی مرفه زوج اصلی و دغدغه های زندگی فقیرانه مادر جوان، 
تصویری از تضاد طبقاتی شدید جامعه امروز ساخته که در پررنگ 
کردن ابعاد مختلفش، شخصیت پرخاشگر پژمان جمشیدی نقش 
مهمی دارد. در واقع او با خشم و خشونتی که حاصل تنازع بی پایان 
بقا در جامعه فرودست است و با حس تحقیر و ناتوانی و یأسی که 
از سال ها دســت وپا زدن و فرو رفتن ریشه می گیرد، با همه سر 
جنگ دارد و قرار گرفتنش در کنار شخصیت های مرفه و شیک و 

بی دغدغه فیلم، تضاد میان دو سوی قصه را برجسته تر می کند.
پیش تر نمونه پرداخت بهتر این سوژه را در فیلم جمع وجور» به 
دنیا آمدن« ساخته محسن عبدالوهاب دیده بودیم و بی مادر هم 
ادامه همان ابهام فلسفی ا ســت با رگه های اجتماعی پررنگ تر 
و البته تأثیرپذیری بیشــتر از کلیشــه های رایج در درام های 
خانوادگی. فیلــم در طرح مباحث اخلاقــی اش چندان عمیق 
نمی شــود و بیشــتر درصدد تلنگر زدن به ذهن مخاطب است 
تا روایت یک داســتان منســجم و کامل با لایه هــای عمیق و 
تفکربرانگیز. اما فیلم اول فاطمی از امتیازهای مثبت هم بی بهره 
نیست؛ هرچند میترا حجار در یکی از بی تفاوت ترین نمونه های 

پرهیز بازیگر از انرژی گذاشــتن برای جان بخشیدن 
به نقش، چــون وزنه ای به پــای فیلم آویزان باشــد!

یادداشت

منتقد
شاهینشجریکهن

از لحاظ انتخاب بازیگر فیلم ویژه ای بود. ولی امروز فکر می کنم بهترین گزینه برای ایفای این نقش 
پگاه آهنگرانی بود؛ به این دلیل که او تاکنون در قالب مادر یا با بازی درونی دیده نشده بود. نکته 
دیگر این بود که قبلًا دو سه بار قرار بود با او کار کنم که به خاطر مشکلات برنامه ریزی نشده بود.

از آنجا که خودم دغدغه بازیگری دارم، همیشه سعی می کنم به گزینه های کلیشه ای نقش ها 
فکر کنم و بعد کنارشان بگذارم و به آدمی فکر کنم که در این نقش دیده نشده یا اگر در آن نقش 
ظاهر شود، جنبه دیگری از توانایی اش به چشم خواهد آمد. همین اتفاق در مورد الهام کردا هم 
افتاد. چنانچه پیش از حضور او با یک بازیگر دیگر قراردادی هم بسته بودیم. ولی وقتی همکاری 
با او ممکن نشد به این دلیل ســراغ الهام کردا رفتیم که این بخش بیرونی از بازی او در سینما 

دیده نشده بود.
برای بازیگران این فیلم یک نیروی چند برابر گذاشته بودم. مثلاً بازیگر کودک، حامی ترابی، از بین 
تعداد زیادی بچه انتخاب شد. برای انتخاب او با مشاوران اوتیسم مختلف صحبت کردیم که بچه 
مناسب برای این نقش باید چه صورتی داشته باشد. در نهایت هم با پیشنهاد مشاوران و از میان 
چند گزینه او را انتخاب کردیم. بعد هم با او تمرین کردیم تا بتواند نقش یک پسر اوتیستیک را 
ایفا کند. البته به این موضوع فکر کردیم که از کودک مبتلا به اوتیسم استفاده کنیم، اما به دلایل 

شرایط ویژه فیلمبرداری، مثل مدت زمان کار، تعدد لوکیشن و سفر چنین چیزی ممکن نبود.

  شما کار حرفه ای را با دستیاری کارگردانی و بازیگری آغاز کردید؛ بازیگری 
چقدر در کار با بازیگر به شما کمک کرد؟ آیا ارتباط با بازیگر را آسان می کند 

یا برعکس مانع این ارتباط می شود؟
خیلی کمک کرد. به نظرم همه کارگردان ها باید بازی و بازیگری را بشناسند. اوایل که با علاقه 
به بازیگری نقش هایی را بازی می کردم نمی دانستم که این تجربه بعداً چقدر به کار من خواهد 
آمد. ولی الان آن تجربیات شده یکی از ابزارهای من در سر صحنه. برای من، بازی بخش جذاب 
فیلمسازی است؛ یعنی اگر بازیگر را نشناسم، اگر منطق نقش را درک نکنم و با بازیگر همراه 
نشوم، حس می کنم مشکلی وجود دارد. برای همین هم با بازیگرها رابطه خوبی دارم و هم اینکه 
به اندازه خودشان نگران کارشان هستم. اوایل کار ممکن است تعدادی از بازیگران این رفتار 
من را نوعی سختگیری بدانند اما خیلی زود می فهمند که خودم را جای آنها گذاشته ام و مراقب 

نقش شان هستم.
مراقبت از بازی و بازیگر چیزی است که فقط درصورتی برایت پیش می آید که خودت بازی کرده 
باشی. مشابه این اتفاق را در کار کارگردان هایی می بینی که بازیگری کرده باشند؛ ممکن است 
در کار این قبیل کارگردان ها، فیلمنامه  و قصه ها بی ایراد نباشد یا میزانسن و دکوپاژ معمولی 
باشد، اما معمولاً بازی بازیگران شان قابل قبول است. از این رو بازیگری خیلی به من کمک کرد.

  از چه شیوه ای استفاده می کنید؟ برای بازیگر بازی می کنید یا سعی 
می کنید با صحبت هدایت شان کنید؟

اصلًا بازی نمی کنم. ممکن است گاهی با بازیگر اتود بزنیم اما تلاش می کنم که نه بازیگرها 
شبیه من شوند و نه من جنس بازی آنها را به طور کامل قبول کنم تا به یک شخصیت واحد 
برسیم. حتی چیزی به اسم راهنمایی نداریم بلکه با بازیگر بر سر چیزهایی توافق می کنیم. 
ما از روز اول در مورد یک شخصیت با بازیگر به توافق می رسیم. هر دو در تلاشیم تا به نقش 

برسیم. این توافق همان چیزی است که کمک می کند تا با هم گفت وگو کنیم.

 پس بیشتر با گفت وگو حاصل می شود تا با تمرین؟
بیشتر با گفت وگو، ولی جزئیاتی دارد که بین من و بازیگر به دست می آید. بازی 
برایم آن قدر اهمیت داشت که از نخستین فیلم بلند سینمایی ام با یک بازیگردان همکاری 
کردم؛ در دهلیز، علی سرابی همرا همان بود. بعد از اینکه سریال »پرده نشین« )1393( 
را کار کردم، علی صلاحی آمد و ســال ها با او کار کردم و تقریباً گفته های مان یکی شده 
بود و اختلاف نظری نداشتیم. از »روز بلوا« به دلیل مشغله کاری همکاری با علی صلاحی 

ممکن نشد.

فیلم »علــف زار« به کارگردانی 
کاظم دانشــی و تهیه کنندگی 
بهرام رادان یکــی از ۲۲فیلم 
حاضر در جشنواره چهلم فیلم 
فجر اســت. به گفته سازندگان، 
علف زار روایتی از یک ماجرای تلخ بوده که برای آن از پرونده های 
واقعی نیز الهام گرفته شده است. تجاوز و چگونگی برخورد جامعه 
کنونی ایران با قربانی این اتفاق و مجرم، مسئله اصلی این فیلم 
سینمایی به شمار می آید. پژمان جمشیدی، سارا بهرامی، ستاره 
پسیانی، ترلان پروانه، مائده طهماســبی، مهدی زمین پرداز و 
مهران امام بخش از جمله بازیگرانی هستند که در این اثر به ایفای 
نقش پرداخته اند. پیرامون چگونگی تولید این فیلم و پرداختن 

به داستانی ملتهب در آن با کاظم دانشی به گفت وگو پرداختیم.

باتوجه به صحبت هایی که درباره وام گرفتن از پرونده های 
واقعی مطرح کردید و تحقیقاتی که روی موضوع انجام 
دادید، می توان نتیجه گرفت که با دغدغه ای به سراغ ساخت این 

فیلم رفتید. در این باره توضیح دهید؟
بعد روانشناسی و جامعه شناسی فیلم خیلی برایم اهمیت دارد. بالاخره 
یک حرف مهمی درباره یک مقوله و معضل اجتماعی مطرح می شود 
و نمی توان بدون عقبه فکری و تحقیقات راجع به آن حرف زد. خیلی 
تلاش کردم که اتفاق لازم در این فیلم رخ دهد و کاری که انجام دادم، 
حرکت ویژه ای نیســت؛ چراکه این کار باید مبتنی بــر تحقیقات و 
جامعه شناســی و مردم شناســی می بود. دلم می خواست یک تأثیر 
اجتماعی بگذارم و با فیلم روی مردم تأثیرگذار باشم. اگر بتوانم با فیلم 
خود یکی از این پرونده ها را کم کنم، تأثیر خودم را گذاشته ام؛ چون این 

برایم خیلی اتفاق ویژه و خوشایندی است.

تقریبا تمام شخصیت های فیلم شــما تنها سکوت را 
به عنوان راه حل معرفی می کنند اما راه حل شما که آن را 
در قالب شخصیت سارا بهرامی می بینیم، سکوت نکردن است. آیا 

باتوجه به قوانین موجود سکوت نکردن راهگشاست؟
بله. بیشتر از اینکه در این زمینه مشکل  قانونی داشته باشیم، با ذهنیت 
بد مردم و عرف اشتباه جامعه مواجه هستیم. در واقع نقد من بیشتر به 
مردم است. به هر ترتیب این اتفاق)تجاوز( در همه جای جهان وجود 
دارد و منحصرا مربوط به ایران نیســت اما ما با همه جای جهان یک 
وجه تمایز داریم و آن سکوت و ترس از آبرو است. این اتفاق در خیلی از 

پرونده های قضایی ما وجود دارد.
البته ما کشوری نیستیم که آمار )جرم( تجاوز در آن بالا باشد اما یک 
دانه این جرم هم برای یک کشور زیاد است. شخصا معتقدم که آدم ها 
بعد از این اتفاق نباید با مصلحت اندیشی سکوت کنند، بلکه باید پای 

احقاق حق خودشان بایستند.

پژمان جمشیدی در این فیلم ایفاگر نقش بازپرسی است 
که باوجــود کار کــردن در یک سیســتم، در مقابل 
بخش هایی می ایستد تا حق یک نفر پایمال نشود. این کار حتی به 
قیمت تبعاتی است که برای شخص خودش به همراه دارد. آیا این 

شخصیت مابازای بیرونی هم دارد؟
بله. بالاخره سیستم مبتنی بر انسان است؛ به عنوان مثال ما همه عضوی 
از سازمان سینمایی هستیم؛ چه فشــارهایی روی این سازمان وارد 
می شود تا یک فیلم ملتهب اکران نشود؟ همین فشار روی قوه قضاییه 
هم هست، در یک پرونده مهم و پر سر و صدا کلی فشار از بیرون روی 
قوه قضاییه می آید. در پرونــده آقای طبری نیز چنیــن موضوعی را 
شاهدیم. بخش حفاظت در یک مجموعه به چه معناست؟ یعنی ممکن 
است آدم هایی در این سیستم فاســد یا اهل زد و بند باشند و مقررات 
را رعایت نکنند و خلاف انجام دهند. حفاظــت وظیفه دارد که با آنها 

برخورد کند.

 در اینطور مواقع بحث قدرت پیش می آید. چگونه است 
که در فیلم شما فردی که نسبت به بقیه از قدرت کمتری 

برخوردار است موفق می شود؟ 
مطمئن باشید قاضی که آقای طبری را گرفته آدم موفقی است. قطعا 
خیلی ها به او فشار آوردند که آقای طبری را نگیر. وقتی ابربدهکاران 
بانکی را می گیرند، فکر می کنید به آن قاضی فشــار آورده نمی شود 
که این شــخص را نگیرید؟ قطعــا از همه جا به او فشــار می آورند و 

پیشنهادهای سنگین رشوه می دهند.
واقعا همانطور که تلخی را می گویم، حــق و حقیقت را هم باید گفت. 
ممکن است یک قاضی  رشــوه گرفته و پرونده را مختومه کند، ولی 

قاضی هایی هم داریم که رشــوه ها را نپذیرفته اند؛ چراکه ما می بینیم 
بدهکار بانکی ۲۰هزار میلیاردی به زندان افتاده است.

 باتوجه به صحبت هایی که از ممیزی های فیلم می شود، 
اکنون از نتیجه نهایی راضی هستید؟

ممیزی در هر فیلمی با آسیب همراه است و در این شکی وجود ندارد 
ولی اکنون از نسخه ای که تحویل جشنواره داده ام راضی هستم. به نظرم 
فیلم اینقدر شجاعت دارد و مسئله جدیدی را مطرح می کند که ارزش 
یک بار دیدن را دارد. همین برایم کافی است. جوایز و تشویق ها لطف 
است که امیدوارم شامل حال ما هم بشود ولی اینکه مردم فیلم را دوست 
داشته باشند و در سانس های فوق العاده آن را ببینند برای من بهترین 

اتفاق ممکن است.

 بهرام رادان به عنوان تهیه کننده در فیلم شما حضور 
دارد. درباره روند آشنایی ای که موجب این همکاری شد 

توضیح دهید؟
ایشــان تهیه کننده درجه یکی اســت که حمایت های بســیاری از 
فیلمساز انجام می دهد. از طریق ۲نفر از دوستانم با آقای رادان آشنا 
شدم و فیلمنامه را دادم و ایشان خواند. در ادامه جلساتی گذاشتیم و 

به این نتیجه رسیدیم که با هم کار کنیم.
قطعــا اختلاف نظرهایــی هم وجود داشــت ولــی بهــرام رادان 
خیلــی برادرانــه و همراه در کنــار ما بــود. او هر روز ســر صحنه 
حاضر می شــد و حواســش به شــرایط تولیــد کار بود تــا بچه ها 

اذیت نشــوند و این بــرای کارگــردان خیلی خوشــایند 
اســت؛ چراکه هیچ غر و تنشــی ســر صحنه وجود ندارد.

نقد من بیشتر به مردم است
کاظم دانشی، کارگردان فیلم »علف زار«  از سختی ساخت فیلم از یک بحران اجتماعی می گوید 

     ممیزی در هر فیلمی با 
آسیب همراه است و در این شکی 

وجود ندارد ولی اکنون از نسخه ای 
که تحویل جشنواره داده ام راضی 

هستم. به نظرم فیلم اینقدر شجاعت 
دارد و مسئله جدیدی را مطرح 

می کند که ارزش یک بار دیدن را 
دارد. همین برایم کافی است

گفت و گو

روزنامهنگار
حامدقریب

فیلم سینمایی »شــادروان« 
روایتــی طنازانــه از موقعیتی 
تراژیــک اســت کــه طنز و 
شوخی های آن محدود به کلام 
و دیالوگ و تکرار موقعیت هایی 
آشنا شــده که نه تازگی دارد نه تمایزی به نگاه فیلمساز داده 

است.
حســین نمازی بعد از فیلم »آپاندیس« کــه موقعیتی رئال را 
با لحنی جدی به تصویر کشید و توانســت هشدارها و چه بسا 
پیام های اثر را درونــی و ظریف ارائه دهــد، در فیلم دوم خود 
تغییری جذاب در ســبک و لحن خود متناسب با درام محوری 

داده که در وهله اول می تواند کنجکاوی برانگیز باشد.
خط اصلــی، تلاش های خانــواده ای از طبقه فرودســت برای 
دستیابی به حســاب بانکی پدری فوت شده برای هزینه کفن و 
دفن او را دربرمی گیرد؛ موقعیتــی تراژیک که با رویکرد طنز یا 

کمدی در سینما و ادبیات جهان و ایران دستمایه آثار متعددی 
قرار گرفته است.

طبعاً انتظار می رود وقتی فیلمساز سراغ چنین خط قصه آشنایی 
رفته، به واسطه زاویه نگاه خاص خود و موقعیت سازی  های تازه 
آن را متمایز یا متفاوت کند اما »شادروان« بر بستری از طنز و 
طنازی حرکت می کند که کمتر به دنبال موقعیت سازی  و حرکت 
بر مسیری جدید است و محدود در دیالوگ و بده بستان کلامی 

کاراکترها مانده است.
چالش دزدیدن یک جسد یا دسترسی به حساب بانکی یک فرد 
مرده، آنقدر درام و قصــه و موقعیت دوگانه کمیک-تراژیک در 
دل خود دارد که می توانســت حال و هوای فیلم را از این رگبار 
مداوم دیالوگ ها که به تدریج تکراری هم می شود، به سطحی 

جدید و جذاب ببرد.
اما فیلمساز با این انتخاب تمام انرژی فیلم را بر دوش بده بستان 
کلامی کاراکترهایی قرار داده که این حاضرجوابی و تکه انداختن 
ویژگی یا تمایز مثلًا کاراکتر محوری نادر نیست بلکه همه مرتب 

در حال تکه پراکنی و حاضرجوابی به یکدیگر هستند.
البته این رد و بدل شــدن پینگ پنگ وار دیالوگ برای بار اول و 
دوم جواب می دهد، اما وقتی مخاطب بتواند حدس بزند که در 
لحظه هر کاراکتر چه جوابی می دهد و... دیگر آن طنز کلامی هم 

کارکرد خود را از دست داده و واقعیت این است که بامزگی هم 
به دنبال ندارد که احتمالاً بخواهد آن موقعیت تراژیک آمیخته 

به فقر و مرگ را تعدیل کند.
به همین واسطه اســت که کلیت جهان فیلم باورپذیری پیدا 
نمی کند و وقتی قرار است در پایان کاراکتر اصلی یعنی نادر دچار 
یک تحول بزرگ شود، آن را هم باور نمی کند و فاصله مخاطب 
از فیلم همچون فاصله خنده هایــش از موقعیت های طنز اثر، 

بیشتر و بیشتر می شود.
این نکته در مورد خط فرعی طراحی شــده بــرای تحول نادر 
هم می افتد و نمی توان عشــق و علاقه او به زن افغان که زمینه 
تحول پایانی اش را فراهم می کند، باور کرد. به خصوص که به نظر 
می آید افغان بودن زن، فقط تمهیدی است کاربردی برای اینکه 
در بخش میانی گرهی وارد کار شــده و تلاش برای شناسنامه 

گرفتن، بخشی از تایم فیلم را پر کند.
والا کیســت که نداند با شناســنامه جعلی که به نام و مشخصات 
خواهر نادر صادر شده، امکان عقد قانونی آنها وجود ندارد! مجموعه 
این نکات باعث می شــود فیلــم نتواند ارتباطــی ملموس ورای 
شوخی های کلامی لحظه ای با مخاطب خود برقرار کند، درحالی که 

خط قصــه و موقعیت های برآمده از آن اســتعداد تبدیل 
شــدن به یک اثر طنازانه قابل تأمل را در بطن خود دارد.

محدود در شوخی کلامی

یادداشت

منتقد
سحرعصرآزاد

نگاهی به فیلم »شادروان«
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زیر سایه یک برج بلند
نگاهی به ۲فیلم »دسته دختران« و »بی مادر«
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روزگار کمدی در تئاتر فجر
علی منتظری که همه پشت ســرش قسم می خوردند، در فضای 
نه چندان ارزیابی شــده مدیریت تئاتــر ایران را رهــا می کند. 
سال1396، پس از 24سال، در نشستی به صراحت گفت یکی از 
دلایل رفتنش از مرکز هنرهای نمایشی خود تئاتری ها بودند. یکی 
از دلایل این موضوع را نیز عدم حمایت جامعه تئاتر از برنامه های 
او برشمرد که شــاید مهم ترینش طرح ســازمان تئاتر باشد که 
هیچ گاه عملی نشد. با رفتن منتظری سکان جشنواره یازدهم در 
سال1371 به حسین جعفری سپرده شد. حسین جعفری زمانی 
در ایام جنــگ، در پناهگاه ها اقدام به اجرا بــرای عموم می کرد، 
ناگهان سر از شــورای نظارت و حضور در دفتر هنرهای نمایشی 
حوزه هنری درمی آورد. اگر شــماره مرداد1368 مجله نمایش 
را تورق کنید، با مصاحبه ای از حســین جعفری روبه رو خواهید 
شد، جایی که او با 2خبرنگار واشنگتن پست و یومیوری شیمبون 
درباره هنر انقلاب اظهارنظر می کند. او در ابتدا مصاحبه در مواجهه 
با اینکه هنر انقلاب چیست می گوید: »هنر انقلاب در جامعه ما 
مقوله بی معنایی است. آنچه در رابطه با هنر وجود دارد، هنر انقلاب 
اسلامی اســت. در واقع هنری مدنظر است که در راستای اسلام 
است.« اما  وجه دیگر فعالیت های جعفری در حوزه تئاتر کمدی 
بود. برادرش مجید جعفری، پس از سال ها مدیریت تئاتر شهر در 
زمان حضور علی منتظری، به یکی از ارکان تئاتر کمدی شــبانه 
یا همان تئاتر آزاد بدل شد که با حمایت برادرش همراه بود. پس 
عجیب نیست که در بولتن جشــنواره یازدهم، به دبیری حسین 
جعفری با بخشــی به نام تئاتر کمدی روبه رو می شــویم. شاید 
این برای نخستین بار بود که چنین بخشــی در جشنواره تئاتر 
فجر هویت پیدا می کرد. در آن دوره شخصیت هایی چون داوود 
فتحعلی بیگی، هوشــنگ هدایتی، مجید افشار، کامبیز صفوی، 
حسن عظیمی و احمد خمسه ای در آن شرکت داشتند که از قضا 

اکثریت در حوزه نمایش های سنتی فعال بودند. 
شاید همین بخش بعدها شاکله جشــنواره نمایش های آیینی 
و ســنتی را شــکل داد که داوود فتحعلی بیگــی یک تنه آن را 
پیش برده است. در آن دوره ســمیناری هم با موضوع »تعزیه« 
برگزار می شود. با نگاهی به فهرســت حاضران در این سمینار، 
نام آشنایان جشنواره آیینی و سنتی به راحتی قابل تشخیص اند. 
البته باید گفت در مقدمه بولتن جشنواره نیز حسین جعفری به 
صراحت نوشته بود قصدش ارتقای تئاتری آیینی است و لاغیر. 
فارغ از اینکه در جشنواره یازدهم چه گذشت، یکی از خاص ترین 
اتفاقات مکان برگزاری نمایش هاســت. در سال هایی که هنوز 
شــعار تئاتر برای مردم در دهان اهالی جشــنواره نیفتاده بود، 
ترمینال های تهران، بیمارســتان ها، شرکت روغن نباتی پارس 
یا کارخانه ارج محــل اجرای برخی آثار می شــود. گویی میل 
هنری قدیمی جعفری خودش را در مکان های عمومی، بازتولید 
می کرد. جشنواره یازدهم رقابتی نبود و برخلاف دوره دهم که نام 
بین المللی بر تارک جشنواره نهاده شده بود، به صورت ملی برگزار 
شد. از همین رو پوستر جشــنواره با عنوان جشنواره سراسری 
تئاتر فجر منتشر شد. 2سال بعد، در کتاب جشنواره سیزدهم، 
در نقد این حرکت نوشته شد: »وجود پاره ای از ضعف ها در شکل 

اجرایی باعث گشت تا این جشنواره از گرمی همیشگی 
برخــوردار نباشــد و کاســتی ها به چشــم بخورد.«

دکتر هاشمیان روی صحنه

دکتر هاشمیان نـامی است که در 2سال اخــیر  خیلی شنیده ایم.
پزشک متخصص آی ســی یوی بیمارستان مسیح دانشوری که 
در روزهای کرونایی بارها نظرات صریح خــود را درباره کرونا و 
تصمیم گیری های مربوط به آن بیان کرد. حالا یک گروه جوان 
تئاتری در اصفهان قصد دارند نمایشــی را درباره این پزشک در 
چهلمین جشــنواره تئاتر فجر اجرا کنند. محمد جواد صرامی، 
نویسنده و کارگردان »دکتر هاشمیان« است. وی درباره اجرای 
این نمایش در تئاتر فجر می گوید:»نمایش درباره زندگی دکتر 
هاشمیان نیست بلکه درباره حضورش در بحران بزرگ کروناست. 
در واقع این نمایش با موضوع مدافعان سلامت روی صحنه می رود 
و درباره وضعیت دشواری است که آنان به ویژه در پیک پنجم کرونا 
از سر گذراندند. « وی همچنین توضیح می دهد:»نمایش، تئاتر 
مستند نیست بلکه برای خلق درام، تخیل و واقعیت را با یکدیگر 
آمیخته ایم. به این معنا که شخصیت دکتر هاشمیان، واقعیتی است 
که با تخیل نمایشی ما آمیخته شده.« البته این کارگردان برای 
نگارش نمایشنامه با دکتر هاشمیان در تماس بوده است. صرامی 
که امسال برای چهارمین بار در جشنواره تئاتر فجر حضور دارد، با 
ابراز تأسف از اینکه گروه های استان ها در طول برگزاری جشنواره، 
مدت زمان کمی مهمان این رویداد هســتند، می گوید: »مدت 
زمان اسکان گروه های استان ها در تهران و فرصت حضورشان در 
جشنواره بسیار اندک است. در این فرصت کم که فقط به اجرای 
نمایش می گذرد، دیگر زمانی برای دیدن دیگر آثار و آشنایی با 
سایر گروه های شرکت کننده نیست. در چنین فضای شتابزده ای، 
طبیعتا بســتری برای گفت وگو و تبادل نظر فراهم نمی شود.« 
صرامی که معتقد است جشنواره تئاتر فجر در سال های گذشته 
روند رو به رشــدی نداشته اســت، در این باره توضیح می دهد: 
»مدتی است جشنواره رشــد کیفی چشمگیری نداشته است. 
البته در 2 ســال گذشته به شــدت درگیر کرونا بودیم و به ویژه 
نخستین ســال ورود کرونا، بســیاری از هنرمندان و گروه های 
شاخص تئاتر، کار نکردند. اما به جز این مدتی است که کارگاه های 
آموزشی جشــنواره هم افت کیفی پیدا کرده است. درحالی که 

در گذشته کارگاه های بســیار خوبی برگزار می شد و 
حضور در آنها شخصا برای من بســیار آموزنده بود.«

نمایش »سی مرغ- سیمرغ«
عطاران و مدیری روی صحنه تئاتر

قطب الدین صادقی، استاد دانشگاه و کارگردان تئاتر سال69 
نمایش »سی مرغ سیمرغ« که از نوشته های خودش است 
را در سالن اصلی تئاترشهر روی صحنه برد. نمایشی که آن 
ســال ها رضا عطاران و مهران مدیری از بازیگرانش بودند. 
صادقی بعدها این نمایشنامه را منتشر کرده است. عکس ها 
را شهلا راجی کرمانی برداشــته، در یکی از عکس ها مهران 
مدیری که از شاگردان قطب الدین صادقی بوده و در عکس 

دیگری هم رضا عطاران در یکی از صحنه ها دیده شوند.

از عشق آباد تا سمفونی درد 
اولین جایزه به یادماندنی فرهاد اصلانی

شــاید در میان جوایز ریز و درشــتی که فرهاد اصلانی در خانه 
خود دارد، حالا دیگر به نظر مي رسد جایزه سوم بازیگری مرد در 
جشنواره تئاتر فجر اهمیت چندانی نداشته باشد ولی این جایزه 
یکی از نخستین جوایزی است که اصلانی جوان 20سال پیش به 
خانه خود برده است و از این جهت اتفاقا شاید برای خود او جایزه ای 
منحصربه فرد و به یادماندنی باشد. نیمه دوم دهه70 خیل بزرگی 
از جوانان به تئاتر ایران معرفی شدند. جوانانی پرانگیزه که تئاتر 
برایشان هدفی مقدس بود. جشنواره تئاتر فجر هم با حضور همین 
جوانان طراوتی چندباره گرفته بود و حالا کار برای هیأت داوران 
سخت می شد که از میان آنان، تعدادی را به عنوان برگزیده معرفی 
کنند. به همین دلیل به ناچار در بعضی بخش ها، جایزه مشترک 
اهدا می کردند. اصلانی هم یکی از همان جوانان توانمندی بود که 
از دهه 70 فعالیت خود را در تئاتر آغاز کرده بود. او در بیستمین 
جشــنواره تئاتر فجر با بازی در نمایش »پچپچه های پشت خط 
نبرد« به نویسندگی و کارگردانی علیرضا نادری روی صحنه رفت و 
جایزه سوم بازیگری را به طور مشترک با مجید امیری برای نمایش 

»در گیرودار پهلوان« دریافت کرد.

اصلانی پیش از دریافت ایــن جایزه هم به عنــوان کارگردان و 
هم بازیگر فعالیت های مســتمری در تئاتر داشــت. او که جزو 
دانش آموختگان دوره بازیگری در فرهنگســرای نیاوران است، 
در ســال های پر کار خــود در تئاتر با کارگردان های شــناخته 
شده ای چون داوود میرباقری، علی رفیعی، قطب الدین صادقی، 
منیژه محامدی، علیرضا نادری و حســین پاکدل همکاری کرد 
که نتیجه آن بازی در آثــاری همچون »عشــق آباد«، »یادگار 
سال های شن«، »هملت« و »نیرنگ های اسکاپن«، »دایره بسته«، 
»پچپچه های پشت خط نبرد« و »77/06/31« و »سفونی درد« 
است؛ نمایش هایی که اصلانی در همه آنها حضور داشته است. اما 
»پچپچه های پشت خط نبرد« که جایزه بازیگری را برای اصلانی 
به همراه داشت، در دوره خود اثری جسورانه بود و نادری را به عنوان 
هنرمندی معرفی کرد که در پرداختن به مقوله جنگ، نگاه مستقل 
و انسانی خاص خود را دارد. این نمایش سال81 در تالار قشقایی 
روی صحنه رفت. اصلانی در تئاتر بازیگری تماشایی ولی به همان 
اندازه هم گزیده کار بود. او آخرین بازی های خود را روی صحنه 
تئاتر در همان دهه80 به انجام رســاند و حالا سال هاست تئاتر 
از حضورش بی بهره اســت. آخرین بازی اش به »سمفونی درد« 
حسین پاکدل برمی گردد که سال85 در تالار سایه روی صحنه 
رفت. اصلانــی در کارنامه هنری اش چند تجربــه کارگردانی را 
هم به ثبت رسانده و حتی چند نمایش کودک و عروسکی را هم 
کارگردانی کرده است. او اوایل دهه80 »از دست رفته« را به عنوان 
نویسنده و کارگردان در تالار قشقایی روی صحنه برد و این آخرین 
فعالیت او در حیطه کارگردانی تئاتر است. اصلانی در این سال ها 
انواع و اقسام جوایز داخلی و خارجی سینمایی را دریافت کرده، 
دیگر فرصت چندانی برای بازی در تئاتر ندارد. وی 20سال پیش 
در بیستمین جشــنواره تئاتر فجر جایزه بازیگری سوم را از آن 
خود کرد، همچنان دارد اثبات می کند این جایزه اتفاقی نبوده 

اســت و همواره می توان او را به عنوان بازیگری قلمداد 
کرد که می تواند برای دیگر رقبایش خطرســاز باشد.

زری اماد، کارگردان و بازیگر تئاتر از »لاوستوری« می گوید

چشم ها، کاشف عاشقانه های بکرند
»لاواستوری« نمایشــی به نویسندگی 
و کارگردانــی »زری اماد« اســت که در 
بخش غیررقابتی آثار صحنه ای چهلمین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر حضور 

دارد.
زری اماد، درباره این متن که نگارش آن را از 6 ماه پیش آغاز کرده 
است، گفت: »لاواستوری« درباره روابط تعیین کننده میان آدم هاست 
که می تواند از طریق چشــم ها صورت بگیرد و احساسات را منتقل 
کند؛ در واقع می گوید چشم ها، کاشف عاشقانه های بکر هستند. یعنی 
هر چیزی که در یک لحظه و یک آن از طریق چشم منتقل می شود، 

می تواند نخستین اثر بر یک رابطه باشد.
این نویسنده و کارگردان تئاتر با اشاره به اینکه در دوره کرونا  آدم ها 
ماسک به صورت داشــتند و تنها راه ارتباطی شــان، چشم هایشان 
بود، گفت: در یک ســال و نیم از 2 ســال کرونایی و قبل از نوشتن 
لاواستوری، من هم مانند خیلی ها از طریق چشم ها با دیگری حرف 
می زدم، چون هیچ لب خوانی ای شکل نمی گرفت. گاهی ساعت ها 
یک جا می نشستیم؛ در مطب، در سالن های آرایشگاه در مترو و از 
پشت ماسک ها، تنها چشم آدم ها را می دیدیم و این ارتباط چشمی 
در برقراری رابطه تعیین کننده بود. روی این قضیه متمرکز شدم که 
از طریق چشــم ها، چقدر می توانم آدم ها را بشکافم و با آنها ارتباط 

برقرار کنم.
اماد ادامه داد: وقتی وارد این شکل از ارتباطات می شویم، حالا همه 
  چیز محاصره می شــود و حتی کلمات، حتی جمله هایی که به  کار 

می بریم، تعیین کننده اند، حساب و کتاب می کنیم که چقدر بابت 
خرج کردن واژه ها هزینه می کنیم. نمایش با این روند تا جایی پیش 

می رود که اویی که فکر می کرد خریدار است، بدهکار می شود.
او در ادامه درباره نقش و اهمیت جشــنواره تئاتر فجر، توضیح داد: 
جشنواره امسال برای همه تئاتری ها، سالی تعیین کننده بود. به  دلیل 
اینکه بعد از 2 سال بیکاری، جشنواره فجر راهی بود تا از طریق آن 

دوباره به اجرای تئاتر به شکل عمومی برگردند.
اماد درباره چشم اندازی که از چهلمین جشنواره تئاترفجر دارد، نیز 
گفت: با اینکه هنوز در شرایط کرونایی هســتیم، اما انگار خیلی ها 
به آن عادت کرده اند و با خو گرفتن به آن، دیگر ترســی از بیماری 
ندارند و خیلی از پروتکل های بهداشتی را کنار گذاشته اند. نمی توان 
محدودیت تازه ای برای سالن های تئاتر قائل شد، اما اگر تک تک ما 
چه در مقام اجرا کننده تئاتر و چه در جایگاه مخاطب، نکات توصیه 

شده را حتی در ساده ترین شکلش یعنی زدن ماسک رعایت کنیم، 
اگر احساس ســردرد یا هر علامت دیگری داشــتیم، چند روزی را 
از خانه بیرون نرویم باعث می شــود همگی از حضور در سالن های 
تئاتر احساس امنیت کنیم و جشــنواره مان هم با کمترین تهدید 
از جانب این ویروس و با حفظ ســلامتی تمامی برگزارکنندگان و 
شرکت کنندگانش برپا شــود. این هنرمند تئاتر با اشاره به تجربه 
ناخوشایندی که از جشنواره تئاتر فجر سی و نهم و در مقام بازیگر 
نمایشی به کارگردانی حمید ابراهیمی داشــت، گفت: به یاد دارم 
دوره های گذشته، تمام ســالن ها پر از تماشاگر می شد و مخاطبان 
برای اینکه تمام کارها را ببینند، صف می بســتند؛ اما سال گذشته 
نمایش ما یعنی »کمان ابرو« که در بخش مهمان حضور داشــت، 
بدون حضور تماشاگران اجرا شد و تا جایی که می دانم آثار این بخش 
تماشاچی نداشتند و این برای گروه، اجرایی بسیار ناراحت کننده بود.

اماد یادآور شــد: جشــنواره باید همت عالی داشــته باشد؛ یعنی 
برگزار کنندگان در یک تقســیم بندی درســت، تماشاچی را روانه 
ســالن ها کند و با درست تقسیم کردن بلیت ها و ســالن ها و به کار 
بردن تمهیداتی، شــرایطی را رقم بزنند کــه درصدی از مخاطبان 
بتوانند کارهــا را ببینند. ضمــن اینکه تا وقتی همــه کارها دیده 
نشده باشد، اساسا سطح جشــنواره از نظر کیفی هم قابل ارزیابی و 
تشخیص نیســت. او در پایان خاطر نشــان کرد: با نگاهی به تعداد 
و اســامی نام  آشــنا و خوب آثار راه یافته بــه بخش های مختلف 

جشنواره، من مطمئنم که این رویداد در چهلمین دوره اش، 
تبدیل به جشــنواره ای پرانرژی و پرهیاهو خواهد شــد.
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»ســال خوردگی« نمایشــی به 
کارگردانی مشــترک سیدیاسر 
هاشم زاده و کامران جباری است 
که براساس متنی از باقر سروش 
آماده شده و قرار است در بخش 
رقابتی آثار صحنه ای چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
به صحنه برود. هاشــم زاده یکی از دو کارگردان نمایش، در این 
گفت وگو به توضیح درباره اثر و چشم اندازی که از جشنواره دارد 

پرداخته است.

 در مورد نمایش سال خوردگی توضیح دهید.
نمایش سال خوردگی اقتباسی از »لیرشاه« ویلیام شکسیر 
است به نویســندگی باقر ســروش، کارگردانی بنده و کامران جباری 
به صورت مشترک و کاری از گروه نمایش چک نویس شهرستان بیجار 
استان کردســتان. در درام ســال خوردگی ما یک نوع نگرش جدیدی 
داریم به لیرشاه شکسپیر و مسئله تقسیم سرزمین ها و اموالش، براساس 
نامه هایی که دخترهایش برایش می خوانند. کل درام یک اقتباس جدید 
و یک نوع نگرش جدید به این متن و از زاویه ذهن بیمارگونه لیرشــاه 
است؛ بیماری ای ســاختگی به نام »پاتاپیوســپات« که باعث می شود 
لیرشــاه، ذهنیت و توهمات خودش را مرجع قــرار داده و تصمیمات 

شتاب زده ای بگیرد.

 با توجه به اینکه در یکی، دو سال اخیر اجرای تئاتر در 
کل کشور با بحران هایی مواجه بوده، چشم اندازتان از 

جشنواره امسال چیست؟
جشنواره امسال یک نفس جدید است؛ اما نفسی که بعد از یک دوران 
سخت نفسگیر بالا آمد و می توان از آن به نام حیات نوی تئاتر در پساکرونا 
یاد کرد. کرونا دوره ای بود که هنرمندان را از بیــن برد و تئاتر با وجود 
اینکه نفس می کشید و به شکل محدود اجرا می شد، اما کم رمق بود. اما 

جشنواره فجر امســال قطعا یک برگ تازه است، یک حس جدید است 
که دوباره به بچه های تئاتر تزریق و باعث می شــود دوباره به اجراهای 
تئاتری دلگرم شویم. قطعا جشنواره فجر امسال، حیات تازه تئاتر است.

 بسیاری از هنرمندان نسبت به مرکزگرایی تئاتر گلایه 
دارند؛ فکر می کنید جشــنواره کمــک می کند تا 
گروه های تئاتری خارج از تهران بتوانند به این چرخه غلبه کنند 
و اقتصاد شان قوی تر شــود؟ اساسا دستاورد این رویداد برای 

گروه های تئاتری خارج از تهران را چه می دانید؟
جشنواره تئاتر فجر، ویترین تئاتر کشــور و یک محک برای گروه های 
تئاتر است. ما هیچ وقت نمی توانیم نقش و اهمیت جشنواره ها را انکار 
کنیم. جشنواره لازم است، چون یک نیروی محرک است، یک انگیزه 
است، مخصوصا برای شهرستان نشین ها که واقعا وضعیت حیاتی و مادی 
بسیار بغرنجی دارند. تئاتری که در یک شهرستان اجرا می شود، شاید 
یک دهم خرج و مخارج تولیدش توسط گیشه درمی آید؛ برای همین، 
قطعا جشنواره فجر برای بچه های شهرستان فرصت خوبی است تا دیده 
شوند و گروه هایشان به پایداری برســد. به نظر من مهم ترین دستاورد 
جشنواره فجر، حداقل این است که محلی برای تبادل آرای هنرمندان 
اســت. گروه ها کارهای همدیگر را می بینند، آنالیز می شوند و محک 
می خورند. این تولیدها، این بازخوردهای هنری در صحنه، کنار همدیگر 
قیاس می شوند، کنار همدیگر دیده می شوند. این تعامل، همان دیالوگی 

است که در تئاتر برقرار می شود و قطعا تأثیر مثبتی هم دارد.

 آیا تفاوتی میان تئاتر امروز تهران و دیگر شهرها 
وجود دارد ؟

می خواهم به این مســئله اشــاره کنم که دیگر نمی توان بین تئاتر 
شهرســتان و تئاتر تهران، مرزبندی قائل شــد. یعنی حتی همین 
تئاتر مرکزگرای ما متشکل از تلفیق بچه های تئاتر خارج از پایتخت 
اســت که در پایتخت هــم کار می کنند. آنچه اهمیــت دارد، نگاه 
یکسان به تولیدات نمایشی در سراســر ایران است. اینکه گروهی 
که قرار است در جشــنواره حضور داشته باشــد، در ویترین تئاتر 
ایران قرار بگیرد و اجــرا کند، باید در کنار گروه های مرکزنشــین 
حمایت شــود. حمایت مادی هم بی برو و برگرد پایه اجراهاســت. 
اقتصاد، پایه هنر است، لازمه هنر اســت و اگر نباشد، پای هنر هم 
قطعا می لنگد و تأثیر خودش را در آینــده این هنر به جا می گذارد. 

امیدوارم که حمایت از گروه های شهرســتانی به شــکلی 
بسیار بهتر و بیشتر از آنچه امروز اتفاق می افتد، انجام شود.

جشنواره چهلم، حیات تازه تئاتر است
کارگردان »سال خوردگی« از تازه ترین کارش می گوید

گفت وگو

خبرنگار
شکوفهابدی

     
دیگر نمی توان بین تئاتر شهرستان و تئاتر 

تهران، مرزبندی قائل شد. یعنی حتی همین 
تئاتر مرکزگرای ما متشکل از تلفیق بچه های 

تئاتر خارج از پایتخت است که در پایتخت هم 
کار می کنند. آنچه اهمیت دارد، نگاه یکسان 

به تولیدات نمایشی در سراسر ایران است  
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آغاز پیش فروش های بلیت تئاتر فجر
پیش فروش بلیت های جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر از ســاعت۱۲ ظهر پنجشــنبه 
۱۴بهمن آغاز می شود. جداول تمامی اجراهای 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر هم منتشر 
شده و روی سایت این جشنواره قرار گرفته 
است. ظرفیت ســالن های نمایشی به دلیل 
محدودیت های کرونایی تنها ۳۰درصد خواهد 
بود و علاقه مندان به تهیه بلیت با مراجعه به 
سایت تیوال می توانند با توجه به این سهمیه، 
بلیت خود را خریداری کنند. سالن های کوچک 
با محدودیت زیاد فروش بلیت مواجه هستند و 
تعداد کمی از بلیت های این سالن ها با توجه 

به محدودیت ۳۰درصدی ناشی از همه گیری 
سویه جدید کرونا به فروش می رسد. یک روز 
پیش از باز شدن سامانه فروش بلیت ها، جدول 
تمامی اجراهای جشنواره منتشر شده و افرادی 
که تمایل به خرید بلیت دارند، می توانند با توجه 
به ساعت و محل اجرای نمایش پس از باز شدن 
سامانه فروش، بلیت های خود را تهیه کنند. در 
بخش صحنه ای هر روز حداقل 8نمایش روی 
صحنه خواهد رفــت. تالار وحدت، مجموعه 
تئاترشهر، تالار مولوی، تماشاخانه ایرانشهر، 
تماشاخانه سنگلج، تالار حافظ و برج آزادی 
میزبان گروه های شــرکت کننده در بخش 

صحنه ای چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر هســتند. در این بخش هر روز حداقل 
8نمایش در ۲ســانس روی صحنه می رود. 
نمایش گروه های خارجی هم در ســالن های 
چهارسو، سایه، سنگلج و ناظرزاده کرمانی به 
صحنه خواهد رفت. در بخش دگرگونه های 
اجرایی ۱۴نمایش در ســالن های نمایشی و 
مکان های مختلف ازجمله پارک آبشار، توچال، 
پارک چیتگر، میدان راه آهن، اتوبان کردستان، 
میدان استاد معین و... به اجرا درمی آیند که 
زمان و ساعت اجرای این نمایش ها در جدول 

آمده است.
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